
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 17146
2. 'Αδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ι. Βαλυράκη, σελ. 17120
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 17113, 17114, 17115
4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 17115, 17116

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 17091 - 17092
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

17092 - 17109
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 19 Σεπτεµβρίου 2011, σελ. 17110
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-

σης, σχετικά µε την επιβολή αναδροµικής παρακράτησης
κατά τις πληρωµές οφειλοµένων του 2010 στους συµβεβλη-
µένους ιατρούς του ΟΠΑΔ., σελ. 17111

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, σχετικά µε τα Ναυ-
πηγεία Νεωρίου στη Σύρο, σελ. 17112

γ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τη σύσταση εξεταστικής επι-
τροπής προκειµένου να διερευνηθούν τυχόν ποινικές
ευθύνες πρώην Υφυπουργού Αθλητισµού, σελ. 17116

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε τις ποινικές και διοικητικές διώξεις σε βάρος των
απεργών ταξί, σελ. 17117

ε) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµέ-
νων στους εργαζόµενους στις εργολαβίες της ΔΕΗ, σελ.
17119

5. Συζήτηση επερώτησης των Βουλευτών του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το πρόβληµα των ναρκωτικών
στην Ελλάδα, σελ. 17121 - 17146

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-

των, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρ-
νησης, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Πολιτισµού και Τουρισµού και η Αναπληρωτής
Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο
εξωτερικό και άλλες διατάξεις»., σελ. 17120

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
H Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: "Ενισχυµένα µέτρα εποπτείας και εξυγίανσης των πιστω-
τικών ιδρυµάτων - Ρύθµιση θεµάτων χρηµατοπιστωτικού
χαρακτήρα - Κύρωση της Σύµβασης-Πλαισίου του Ευρωπαϊ-
κού Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και των τρο-
ποποιήσεών της και άλλες διατάξεις", σελ. 17134

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΡΓΥΡΗΣ Ε. , σελ. 17114, 17115
ΜΑΥΡΙΚΟΣ Γ. , σελ. 17114
ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ Π. , σελ. 17113, 17114

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 17115, 17116
ΜΑΥΡΙΚΟΣ Γ. , σελ. 17115
ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ Π. , σελ. 17115

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΑΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 17116, 17117
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 17112, 17113
ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 17111, 17112
ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 17117, 17118
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 17119, 17120
ΜΑΥΡΙΚΟΣ Γ. , σελ. 17117, 17118
ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ Π. , σελ. 17113, 17114, 

17115, 17116
ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ Γ. , σελ. 17116, 17117
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 17111, 17112
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 17119, 17120

Δ. Επί της επερώτησης:
ΑΡΓΥΡΗΣ Ε. , σελ. 17146
ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ Θ. , σελ. 17126, 17140
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 17127, 17128
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 17137, 17138
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 17121, 17128, 

17129, 17130, 
17131, 17132, 
17133, 17141, 
17142, 17143, 
17144, 17145, 
17146

ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 17138, 17145
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Ν. , σελ. 17124, 17140
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑΔΑΚΗ Ο. , σελ. 17135, 17136
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 17129, 17130, 

17131, 17132, 
17133

ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 17141, 17142, 
17143, 17144, 
17145, 17146

ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ Ι. , σελ. 17122, 17129, 
17139, 17140, 
17142, 17144, 
17146

ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ Α. , σελ. 17124, 17140
ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ Μ. , σελ. 17126, 17133, 

17134, 17136, 
17138, 17139

ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 17134
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ. , σελ. 17125, 17141

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Αθήνα, σήµερα στις 16 Σεπτεµβρίου 2011, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Κωνσταντίνο
Τσιάρα,  Βουλευτή Καρδίτσας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Σωµατείων Τουριστικών
Καταλυµάτων Χαλκιδικής αιτείται να δοθεί η δυνατότητα έντα-
ξης, των πολεοδοµικά τακτοποιηµένων χώρων µε το ν. 3843, στη
δυναµικότητα του υφιστάµενου Ειδικού Σήµατος Λειτουργίας.

2) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ  ΓΕΙΤΟΝΑΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γεώργιος Ε. Βορδώνης, µη-
χανοδηγός υπό µετάταξη, από την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ ΑΕ», βάσει του
ν.3981/10, καταγγέλλει παρανοµίες στη σύνταξη της επετηρίδας
υποχρεωτικών µετατάξεων.

3) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η Ένωση Εταιρειών «HORIZON ΜΕΤΑΛΛΕΥ-
ΤΙΚΗ ΑΕΒΕ-ΜΕΤΕ ΑΕ» αιτείται να ενηµερωθεί σχετικά µε την
απόρριψη συµµετοχής της εν λόγω εταιρείας στη διαδικασία για
την εκµίσθωση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης του
δηµόσιου λιγνιτωρυχείου Βεύης Νοµού Φλώρινας.

4) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος του Δήµου Ανατολι-
κής Μάνης αιτείται την παραχώρηση, στο δήµο, της διαχείρισης
των µνηµείων της περιοχής µε όρους και προϋποθέσεις που θα
καθορίσει το Υπουργείο Πολιτισµού.

5) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος της Δηµοτικής Κοι-
νότητας Νεαπόλεως του Δήµου Μονεµβασίας αιτείται τη µη
κατάργηση του υποκαταστήµατος ΙΚΑ Νεάπολης.

6) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ  ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Σύλλογοι Οικογένειας Θερα-
πευτικών Προγραµµάτων ΚΕΘΕΑ αιτούνται την καταβολή της

προβλεπόµενης  επιχορήγησης στον οργανισµό.

7) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   εισηγείται τη θέση των Δήµων
Κρωπίας και Παιανίας -Γλυκών Νερών κατά του προεδρικού δια-
τάγµατος το οποίο  θεωρούν ότι δεν συµβάλλει στην ουσιαστική
προστασία του Υµηττού αλλά δηµεύει πεδινές µη δασικές περιο-
χές.

8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Αντιδήµαρχος Σφακίων αιτείται,
όπως επιτραπεί ο απόπλους του πλοίου «ΣΑΜΑΡΙΑ», προκειµέ-
νου να µετακινηθούν τα απορριµµατοφόρα για την αποκοµιδή
του τεράστιου όγκου απορριµµάτων και τον απεγκλωβισµό των
αυτοκινήτων από τα λιµάνια των γύρω περιοχών.

9) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Ηρα-
κλείου εκφράζει την έντονη αντίθεσή του για το πάγωµα των
προγραµµάτων στεγαστικής συνδροµής του Οργανισµού Εργα-
τικής Κατοικίας.

10) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Φυσικοθερα-
πευτών, Περιφερειακό Τµήµα Νοµού Μαγνησίας εκφράζει την
αντίθεσή του για το άνοιγµα του επαγγέλµατος του φυσικοθε-
ραπευτή και ζητεί την καθιέρωση της αµοιβής της φυσικοθερα-
πευτικής συνεδρίας στα 30 ευρώ.

11) Η Βουλευτής Κερκύρας κ. ΑΓΓΕΛΙΚΗ ( ΑΝΤΖΕΛΑ) ΓΚΕΡΕ-
ΚΟΥ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Βουνιαταδι-
τών Αττικής «ΟΙ ΜΕΛΙΤΑΙΟΙ» αιτείται τη συντήρηση και απο-
κατάσταση του διατηρητέου κτηρίου της Οµοσπονδίας Κερκυ-
ραϊκών Συλλόγων στην πλατεία Βάθης.

12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Κων/νος Λιαρίκος, υπεύ-
θυνος Περιβαλλοντικών Προγραµµάτων της «WWF Eλλάς» αιτεί-
ται την προστασία  του υγρότοπου εκβολής Καρτερού και της
παράκτιας ζώνης (Δήµος Ηρακλείου,Κρήτης).

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Χαράλαµπος Αβδουλάς αι-
τείται την αριθµητική µείωση των θέσεων των  προέδρων των
διοικητικών συµβουλίων των ΦΠΥΥΚΑ (νυν Μονάδες Κοινωνικής
Φροντίδας).

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η υπεύθυνη συντονισµού
ECOCITY κ. Έλενα Λιάκου αιτείται τη διατήρηση της απαγόρευ-
σης κυκλοφορίας πετρελαιοκίνητων σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη
και στη λήψη µέτρων για την καταστολή της νοθείας πετρελαίου.

15) Η Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Φθιώτιδας αιτείται την επίλυση θεµάτων που αφορούν στη λει-
τουργία της ΒΙΠΕ. Λαµίας.

16) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βιάννου  εκφράζει
την αντίθεσή του στην κατάργηση του Παραρτήµατος ΙΚΑ-ΕΤΑΜ
Βιάννου.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Περιφερειακή Οµοσπονδία Ατό-
µων µε Αναπηρία Δυτικής Ελλάδος αιτείται τη δηµιουργία
επιπλέον Υγειονοµικών Επιτροπών σε Ηλεία και Αιτωλοακαρνανία.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Συλλόγων Γονέων και
Κηδεµόνων Ηλιούπολης  εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για το εν-
δεχόµενο να επωµισθούν οι γονείς των παιδιών το οικονοµικό
βάρος των λειτουργικών εξόδων των σχολείων.

19) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου Νοµού Λα-
σιθίου ζητεί διευκρινήσεις όσον αφορά στη µεταβίβαση στους
ΟΤΑ της εποπτείας των ΤΟΕΒ.

20) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου  αιτείται την
αποκατάσταση των ζηµιών λιµένος Σισίου.

21) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Σητείας Νοµού Λασιθίου αι-
τείται να ενηµερωθεί σχετικά µε τις ενέργειες που έχουν γίνει
προς την κατεύθυνση της ολοκλήρωσης των απαιτούµενων δια-
δικασιών ωρίµανσης του έργου της λιµνοδεξαµενής Χοχλακιών
Παλαικάστρου (πρώην) Δ. Ιτάνου.

22) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΔΑΒΑΚΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος του Δήµου Ανατολικής
Μάνης αιτείται την παραχώρηση στον δήµο  της διαχείρισης των

µνηµείων της περιοχής. 

23) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου αιτείται τη
διευκόλυνση απαλλοτριώσεων  ακινήτων για τη δηµιουργία κοι-
νόχρηστων χώρων πρασίνου.

24) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Αµβυκούχων - Αµπε-
λουργών, Νοµού Καρδίτσας αιτείται τη στελέχωση του τελω-
νείου του νοµού µε προσωπικό για την κάλυψη των αναγκών για
την έκδοση των αδειών απόσταξης των στεµφύλων.

25) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του ΔΣ του «Βιοµηχανικού
Πάρκου Ιεράπετρας Α.Ε.» αιτείται την επιτάχυνση των διαδικα-
σιών έκδοσης της ΚΥΑ για την χρηµατοδότηση του ΒΙΠΑ Ιερά-
πετρας από κονδύλια του ΕΣΠΑ.

26) Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Συ-
ντονισµού των Διαδικασιών Στέγασης του ΟΕΚ αιτείται  διευκο-
λύνσεων  για την αποπληρωµή δόσεων για όλους τους δανειο-
λήπτες στεγαστικών δανείων από τον Οργανισµό Εργατικής Κα-
τοικίας.

27) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ  ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  οι Ενώσεις και οι Οµοσπονδίες των Σωµάτων
Ασφαλείας ΠΟΑΣΥ, ΠΟΑΞΙΑ, ΠΟΕΥΠΣ, ΠΟΕΠΛΣ, ΕΑΠΣ και
ΠΕΑΛΣ εκφράζουν την ανησυχία τους αναφορικά µε το µέλλον
του προσωπικού των Σωµάτων Ασφαλείας και των περικοπών
των εισοδηµάτων τους.

28) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο επιστηµονικά υπεύθυνος της Κινητής
Μονάδας Ψυχικής Υγείας Νοµού Λασιθίου εκφράζει την δυσα-
ρέσκειά του για την οριζόντια  περικοπή της επιχορήγησης  σε
µονάδες ψυχικής υγείας κατά 45%.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 17283/01-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ90022/
1885/299/17-08-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:

17092 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 18803/05-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ99022/

18858/300/17-08-2011  έγγραφο  από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:

17094 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 19930/18-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/Φ.2
/16339/17-08-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Διοικητικής

Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης η ακόλουθη
απάντηση:
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17096 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 20241/22-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/Φ.2/
16320/17-08-2011  έγγραφο  από τον Υφυπουργό Διοικητικής

Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης η ακόλουθη
απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 20305/22-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αυγενάκη Ελευθερίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ14Β/1116099/

ΕΞ/2011/17-08-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οι-
κονοµικών η ακόλουθη απάντηση:

17098 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



6. Στην µε αριθµό 20335/25-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΔΕΦΚ/

5035007/ΕΞ/2011/17-08-2011  έγγραφο  από τον Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών  η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 20529/26-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αντωνακόπουλου Παναγιώτη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1628/17-

08-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:

17100 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8. Στην µε αριθµό 20645/27-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Μαρκογιαννάκη Χρήστου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 6611/249/17-

08-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη  η
ακόλουθη απάντηση:

17102 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9. Στην µε αριθµό 20885/28-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1646/17-08-

2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:

17104 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10. Στην µε αριθµό 21218/03-08-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 5746 B/17-08-

2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απάντηση:

17106 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11. Στην µε αριθµό 21466/05-08-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Γιαννακοπούλου Κωνσταντίνας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

1689/17-08-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:

17108 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 19 Σεπτεµβρίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1252/12-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασίλειου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις των αµπελουργών. 

2. Η µε αριθµό 1262/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς
την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την έκδοση των σχολικών εγχειριδίων από τον Οργα-
νισµό Έκδοσης Διδακτικών Βιβλίων (ΟΕΔΒ).

3. Η µε αριθµό 1272/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση  του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεώργιου Μαυ-
ρίκου προς τον Υπουργό Εργασίας  και Κοινωνικής Ασφάλισης
σχετικά µε τις περικοπές των αναπηρικών συντάξεων και των επι-
δοµάτων προς τα Άτοµα µε Αναπηρία. 

4. Η µε αριθµό 1268/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Βαΐτση  Αποστολά-
του προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε τον ακτοπλοϊκό αποκλεισµό των Παξών και
των Διαποντίων Νήσων. 

5. Η µε αριθµό 1265/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµήτριου
Παπαδηµούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις
περικοπές στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1246/12-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κωνσταντί-
νου Γείτονα προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, σχετικά µε την κατασκευή  αυτοκινητοδρόµων µε Συµ-
βάσεις Παραχώρησης. 

2. Η µε αριθµό 1263/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τσιάρα προς τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη
συµµετοχή των συνταξιούχων, τροφίµων Ιδρυµάτων Νοµικών
Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου (ΝΠΔΔ) στις δαπάνες περίθαλ-
ψης. 

3.  Η µε αριθµό 1273/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σοφίας Καλαντί-
δου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την πρόσφατη πυρκαγιά στον Έβρο. 

4. Η µε αριθµό 1269/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Παύλου Μαρκάκη
προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την καταβολή ασφαλιστι-
κών εισφορών στον Οργανισµό Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελ-
µατιών (ΟΑΕΕ) από µικροξενοδόχους. 

5. Η µε αριθµό 1264/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής  Αριστεράς κ. Θεόδωρου
Δρίτσα προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την αύξηση στις τιµές των εισιτηρίων στην
ακτοπλοΐα.

17110 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτα θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1260/13-9-2011 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Κωνσταντίνου Τσιάρα προς τον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την επιβολή αναδροµικής
παρακράτησης κατά τις πληρωµές οφειλοµένων του 2010 στους
συµβεβληµένους ιατρούς του ΟΠΑΔ. 

Το λόγο έχει ο κ. Τσιάρας για δύο λεπτά, για να αναπτύξει την
επίκαιρη ερώτησή του. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι σε ένα θέµα το οποίο µας έχει

απασχολήσει και στο παρελθόν και µέσα από την κοινοβουλευ-
τική συζήτηση αλλά και µέσα από τη διαδικασία των επικαίρων
ερωτήσεων. 

Το Μάρτιο του 2011 ο  Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, κ. Λοβέρδος, έχοντας την ευθύνη εκείνη την περίοδο
του Οργανισµού Περίθαλψης των Ασφαλισµένων του Δηµοσίου,
µέσα από νοµοθετική πρωτοβουλία εξήγγειλε τις ταχείς πλέον
πληρωµές του ΟΠΑΔ προς όλους τους συµβεβληµένους για-
τρούς, προς τους συµβεβληµένους φαρµακοποιούς και µάλιστα
για να επιτευχθεί η συγκεκριµένη επιλογή µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο ανήγγειλε ότι θα γίνεται περικοπή 10% των αιτουµέ-
νων χρηµάτων από τους παρόχους υγείας, προκειµένου να
µπορέσει εξορθολογιστικά ο ΟΠΑΔ να πληρώσει µε ταχείς ρυθ-
µούς.  

Όχι µόνο δεν έγινε αυτό, γιατί απλούστατα οι χρόνοι πληρω-
µής των οφειλοµένων του ΟΠΑΔ αντί να γίνουν µικρότεροι, µε-
γάλωσαν, αν δεν παρέµειναν ακριβώς το ίδιο διάστηµα από τότε,
αλλά πολύ περισσότερο µε µεγάλη έκπληξη το σύνολο του ια-
τρικού κόσµου βλέπει να πληρώνονται οι ελάχιστοι µήνες του
2010 από τον ΟΠΑΔ µε παρακράτηση 10%. 

Η συγκεκριµένη επιλογή, κύριε Υπουργέ, αφορούσε, προφα-
νώς, τον παρόντα και το µέλλοντα χρόνο από εκείνη τη χρονική
στιγµή. Δεν είναι δυνατόν µια σοβαρή και ευνοµούµενη πολιτεία
να περικόπτει µε αυτόν τον τρόπο οφειλόµενα προς συµβεβλη-
µένους παρόχους υγείας. Όταν µιλάω για οφειλόµενα, προφα-
νώς αναφέροµαι στο συγκεκριµένο ασφαλιστικό ταµείο του
ΟΠΑΔ για προηγούµενο φορολογικό χρόνο. Δεν ξέρω πραγµα-
τικά πώς µπορεί να κατανοήσει µε την κοινή λογική ότι κάτι τέτοιο
θα µπορούσε να είναι µέσα σε ένα πλαίσιο, αν θέλετε, δικαιοσύ-
νης, ισονοµίας ή ελάχιστης συνέπειας που µπορεί να περιµένει
ο πολίτης από ένα κράτος. 

Επιπλέον, ο λόγος για τον οποίο καθιερώθηκε η περικοπή του
10% σε καµµιά περίπτωση δεν αποδείχθηκε. Υποτίθεται ότι το
10% θα περιεκόπτετο ακριβώς για το λόγο ότι θα γίνονταν τα-
χείες πληρωµές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ταχείες πληρωµές, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχουν και βεβαίως
στη δευτερολογία µου θα σας καλέσω να µου πείτε αν µε συγκε-
κριµένο χρονοδιάγραµµα προγραµµατίζετε από την πλευρά του
ΟΠΑΔ. Ας µην µπλέκουµε στους αριθµούς, γιατί, βεβαίως, οι
αριθµοί προφανώς εκφράζουν κάτι. Όλοι γνωρίζουµε τη συγκε-
κριµένη δηµοσιονοµική κατάσταση της χώρας και τα προβλή-
µατα που υπάρχουν. 

Όµως, από την άλλη πλευρά –το λέω και το ξαναλέω, κάθε
φορά που µου δίνεται η ευκαιρία- η πολιτεία οφείλει να έχει ένα
ρόλο παιδαγωγικό απέναντι στους πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Όταν η πολιτεία δεν είναι συνεπής
–και κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε- αντιλαµβάνεστε ότι δεν
µπορεί να ζητάει αυτού του είδους τη συνέπεια από τους πολί-
τες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γιώργος Κουτρουµάνης έχει το
λόγο, για να απαντήσει στην ερώτηση για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Τσιάρα, είναι γεγονός ότι υπάρχουν καθυστερήσεις
στην πληρωµή οφειλών από ορισµένα ταµεία προς τους προµη-
θευτές. Δεν είναι πολλά τα ταµεία αυτά που έχουν αυτό το πρό-
βληµα. Δεν είναι τα µεγάλα ταµεία. Όµως, ο ΟΠΑΔ είναι ένα απ’
αυτά τα ταµεία, γιατί ο ΟΠΑΔ πρέπει να θυµίσω ότι έγινε ταµείο
πριν από επτά-οκτώ µήνες. Μέχρι τότε ήταν ουσιαστικά ένας λο-
γαριασµός, ένας φορέας ο οποίος περίµενε την κρατική επιχο-
ρήγηση να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του. 

Εάν είχαµε ξεκινήσει σήµερα ή πριν από οκτώ µήνες µ’ αυτό
το καινούριο σχήµα το οποίο δηµιουργήθηκε, δεν θα είχαµε κα-
νένα απολύτως πρόβληµα µε τις πληρωµές των γιατρών. Όµως,
πρέπει να θυµίσω και το έχω ξαναπεί απ’ αυτό το Βήµα, ότι το
2010 το συγκεκριµένο σχήµα, ο ΟΠΑΔ δηλαδή που δεν ήταν τα-
µείο, είχε καθυστερούµενες οφειλές 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ.
Και είχε καθυστερούµενες οφειλές γιατί το δηµόσιο δεν απέδιδε
τις ανάλογες επιχορηγήσεις και είχαµε έλλειµµα ετήσιο από 300
εκατοµµύρια µέχρι 650 εκατοµµύρια την περίοδο από το 2006
έως το 2009. Βέβαια, να σηµειώσω εδώ ότι αυτό το έλλειµµα σε
πολύ µεγάλο βαθµό ήταν αποτέλεσµα της πολύ µεγάλης αύξη-
σης της φαρµακευτικής δαπάνης την ίδια περίοδο και των άλλων
δαπανών υγείας και στο συγκεκριµένο ταµείο και στα άλλα τα-
µεία.

Έτσι, λοιπόν, µε τη µετατροπή του συγκεκριµένου φορέα σε
ταµείο δηµιουργούνται οι βάσεις πλέον και οι προϋποθέσεις για
να είµαστε συνεπείς απέναντι στους προµηθευτές. Με το
1.350.000.000 που είναι πλέον οι πόροι του συγκεκριµένου τα-
µείου κι αυτοί οι πόροι προέρχονται από εισφορές των εργαζο-
µένων και του δηµοσίου ως εργοδότη, µπορούµε να εξυπηρε-
τήσουµε σε ετήσια βάση τις ανάγκες του συγκεκριµένου ταµείου
και να µην υπάρχει καµµία καθυστέρηση. Άρα θα µπορούσαµε
να πληρώνουµε αυτήν τη στιγµή τις τρέχουσες υποχρεώσεις µας
και να υπάρχει κι ένα πλεόνασµα µε το οποίο να καλύψουµε
µικρό µέρος όµως των παλαιών οφειλών. Αντί, όµως, να πληρώ-
νουµε τις τρέχουσες οφειλές, είναι λογικό να εξοφλούµε κατά
προτεραιότητα τις παλιές οφειλές.

Είχαµε δέκα οκτώ µήνες καθυστέρηση στην πληρωµή των για-
τρών, των εργαστηρίων και των άλλων προµηθευτών. Έχουµε
φτάσει στους δώδεκα µε δεκατρείς µήνες την καθυστέρηση
αυτή. Είχαµε καθυστέρηση στην πληρωµή των φαρµακείων οκτώ
µήνες. Έχουµε φτάσει στους πέντε µε έξι µήνες. Δεν είµαστε ικα-
νοποιηµένοι. Ωστόσο, ένα ποσό του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ,
που είναι οι οφειλές τώρα, δεν µπορούν να εξαλειφθούν σε ένα
χρόνο. Το καταλαβαίνετε αυτό.

Σε σχέση µε το 90% που είπατε, το 10% παρακρατείται. Αυτό
είναι µία ρύθµιση από την οποία δεν µπορεί να εξαιρεθεί κανέ-
νας, γιατί γίνεται πρόχειρος έλεγχος, κατατίθενται τα εντάλµατα
στις υπηρεσίες του Ελεγκτικού Συνεδρίου και στη συνέχεια γίνε-
ται η εκκαθάριση και η εξόφληση και γίνεται παρακράτηση από
τους επόµενους µήνες ή απόδοση τους επόµενους µήνες. Αυτό
το µέτρο ήταν ένα µέτρο που διευκόλυνε πάρα πολύ και τον
ΟΠΑΔ και τα άλλα ταµεία, έτσι ώστε να δίνουν το 90% της δαπά-
νης και στη συνέχεια να έχουν το χρόνο να κάνουν την εκκαθά-
ριση και βέβαιως και τον έλεγχο.

Άρα δεν µπορούν να εξαιρεθούν απ’ αυτό το µέτρο ούτε οι συ-
γκεκριµένοι γιατροί, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι τους πληρώ-
νουµε το 90% των χρηµάτων τα οποία δικαιούνται να πάρουν.
Τους πληρώνουµε έναντι µε το 90% και στη συνέχεια, βέβαια,
µετά απ’ τον έλεγχο γίνεται η εκκαθάριση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Κωνσταντίνος

Τσιάρας έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρω ότι ασχολεί-

στε µε αυτά τα θέµατα της κοινωνικής ασφάλισης εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Προφανώς, όµως, από τη θέση που είστε, να χά-
νετε µία δυνατότητα επικοινωνίας, που είχατε στο παρελθόν. Τι
θέλω να πω µ’ αυτό;

Σε σχέση µ’ αυτό που σας πληροφορούν οι υπηρεσίες σας, η
πραγµατικότητα είναι εντελώς διαφορετική. Δεν ξέρω αν σας
λένε ότι αυτή τη στιγµή οι οφειλές του ΟΠΑΔ προς τους συµβε-
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βληµένους γιατρούς έχουν ένα διάστηµα έξι µηνών, όπως ανα-
φέρατε. Εγώ θα σας πω ότι σήµερα που µιλάµε το διάστηµα αυτό
είναι δεκαεπτά και δεκαοκτώ µήνες ακόµη. Το πλείστον των ερ-
γαστηριακών γιατρών στην Ελλάδα έχουν πληρωθεί µέχρι και τον
τέταρτο µήνα του 2010 και βεβαίως, δώσατε µε εκείνη την περι-
κοπή του 10% τους δύο µήνες του 2011. Αν καθίσετε να βρείτε
πόσοι µήνες µένουν για το 2010 και πόσοι µήνες βεβαίως υπάρ-
χουν στο διάστηµα του τρέχοντος χρόνου, θα διαπιστώσετε και
πάλι ότι βρισκόµαστε περίπου στον ίδιο αριθµό µηνών, δεκαεπτά
µε δεκαοκτώ µήνες.

Επιπλέον, σε προηγούµενη ερώτηση σας είπα ότι είναι αδια-
νόητο µε βάση το καθεστώς που υπήρχε στο παρελθόν για την
υποχρέωση των γιατρών να κόβουν αποδείξεις µε την κατάθεση
της κάθε κατάστασης, ουσιαστικά απαιτουµένων από τον ΟΠΑΔ,
να φορολογούνται επί µη εσόδων. Είναι αδιανόητο, κύριε Υπου-
ργέ, δεν είναι σοβαρό. 

Και πάλι, όµως, δεν µου απαντήσατε επί της ουσίας. Η περι-
κοπή του 10% ουσιαστικά επιβλήθηκε για να υπάρχει ταχύτητα
στις πληρωµές. Πού βρίσκεται η ταχύτητα στις πληρωµές του
ΟΠΑΔ; Δεν υπάρχει. Αν είναι δυνατόν. Επιπλέον δε αυτή την πε-
ρικοπή του 10% να τη µεταφέρουµε –ξαναλέω για άλλη µια
φορά- σε προηγούµενο οικονοµικό έτος.

Κύριε Υπουργέ, η πραγµατικότητα είναι εξαιρετικά δύσκολη
πλέον για το σύνολο των ελεύθερων επαγγελµατιών γιατρών.
Επιτρέψτε µου να σας την περιγράψω. Ειδικά οι εργαστηριακοί
γιατροί -οι οποίοι σ’ ένα πολύ µεγάλο ποσοστό απασχολούν προ-
σωπικό- έχουν συναλλαγές µε προµηθευτές, αλλά πολύ περισ-
σότερο είναι αιµοδότες της εθνικής οικονοµίας κυρίως µέσω της
συγκεκριµένης µεγάλης φορολόγησης. Για να λέµε τα πράγµατα
µε το όνοµά τους, οι εργαστηριακοί γιατροί είναι απίθανο να φο-
ροδιαφύγουν και το ξέρετε. Είναι πολύ µεγάλα τα ποσά τα οποία
κάθε φορά καλούνται να δώσουν στην εφορία και από την άλλη
πλευρά είναι πολύ υψηλές οι εργοδοτικές εισφορές που καλού-
νται να συνεισφέρουν στα ασφαλιστικά ταµεία. Αντιλαµβάνεστε
ότι βρίσκονται προ αδιεξόδου. Κρούω τον κώδωνα του κινδύνου,
γιατί η ελληνική πολιτεία, δυστυχώς µε τους χειρισµούς της, φαί-
νεται καθαρά ότι είναι πολύ πιθανό να στερήσει από την ίδια σο-
βαρούς πόρους φορολογικών εσόδων, σοβαρούς πόρους
εσόδων ασφαλιστικών εισφορών, πολύ περισσότερο να δηµιουρ-
γήσει συνθήκες προκειµένου να βρεθούν στην ανεργία χιλιάδες
νέα παιδιά, χιλιάδες οικογένειες, οι οποίες έχουν µία θέση εργα-
σίας σ’ αυτόν τον συγκεκριµένο τοµέα.

Αυτό που ήθελα ουσιαστικά να σας ρωτήσω κλείνοντας είναι
να µου πείτε αν όντως υπάρχει συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα
από την πλευρά σας σε σχέση µε το πότε προτίθεται να πληρώ-
σει ο ΟΠΑΔ προηγούµενες οφειλές προς παρόχους υγείας και
µιλάω τουλάχιστον για το 2010. Κοντεύει να τελειώσει το 2011
και οφείλει τους οκτώ µήνες από το 2010. Αυτό είναι το ερώτηµα,
κύριε Υπουργέ, και θα σας παρακαλούσα πάρα πολύ να µου απα-
ντήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης, έχει το
λόγο για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα πω και πάλι, κύριε Τσιάρα, ότι υπήρχε καθυστέρηση δεκα-
οκτώ µηνών για τους γιατρούς -στους γιατρούς αναφέρθηκα κι
όχι στα εργαστήρια- και έχει µειωθεί αυτός ο χρόνος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Μιλάµε για δύο µήνες διαφορά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Σας είπα και εγώ από την πλευρά µου ότι
δεν είµαστε ικανοποιηµένοι από την κατάσταση που επικρατεί
εκεί. Παρακολουθώ την κατάσταση σε κάθε ταµείο ξεχωριστά
και στον ΟΠΑΔ. Είµαι ενήµερος για την πορεία που έχουν οι πλη-
ρωµές. 

Για να είµαστε ειλικρινείς, πρέπει να σας πω ότι η αδυναµία
των ταµείων να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους οφείλεται
σ’ έναν πολύ µεγάλο βαθµό και στην πλεονεξία, την ανευθυνό-
τητα ή και την απληστία πολλών απ’ αυτούς στους οποίους οφεί-
λουµε, οι οποίοι είχαν µια λογική για πολλά χρόνια ότι υπάρχει
πακτωλός χρηµάτων τα οποία δανειζόταν η χώρα και το µόνο

που έκαναν ήταν να πλουτίζουν σε βάρος των ταµείων και των
ασφαλισµένων. Βεβαίως υπάρχουν σοβαροί επαγγελµατίες στον
συγκεκριµένο χώρο. Δεν είναι όλοι οι προµηθευτές-πάροχοι της
ίδιας νοοτροπίας, όµως δεν µπορούµε να µην επισηµάνουµε ότι
έχουν τεράστιες ευθύνες και οι συγκεκριµένοι πάροχοι -όχι βε-
βαίως µόνο οι γιατροί αλλά όλοι- για την κατάσταση στην οποία
φτάσαµε, για το γεγονός ότι ήµασταν πρώτοι σε δαπάνη στη
φαρµακευτική περίθαλψη, πρώτοι σε δαπάνες υγείας µεταξύ των
ευρωπαϊκών χωρών.

Άρα βασική προϋπόθεση για να είµαστε συνεπείς απέναντί
τους είναι να λειτουργήσουν µε υπευθυνότητα, γιατί τα ταµεία
βεβαίως πληρώνουν αλλά δεν έχουν τη δυνατότητα πλέον να δα-
νείζονται για να τους πληρώνουν.

Θέλω να παρατηρήσω κάτι άλλο. Βεβαίως αυτό δεν αφορά
όλους τους γιατρούς ή όλους τους φαρµακοποιούς και όντως
πρέπει να είµαστε συνεπείς και να κάνουµε έναν προγραµµατι-
σµό. Ο προγραµµατισµός µας είναι να καλύψουµε το 40% των
οφειλών παρελθόντων ετών. Δεν έχουµε µεγαλύτερη δυνατό-
τητα για το 2011. Από τα 750 εκατοµµύρια που είναι ληξιπρόθε-
σµες οφειλές έχουµε καλύψει ήδη τα 250 εκατοµµύρια ευρώ και
θα καλύψουµε άλλα 200 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν έχουµε τη δυ-
νατότητα να καλύψουµε το σύνολο των οφειλών παρελθόντων
ετών.

Σ’ ό,τι αφορά το 10%, επανέρχοµαι για να πω το εξής: Αυτό
δεν έχει να κάνει µόνο µε την ταχύτητα. Έχει να κάνει και µε την
τυπική δυνατότητα που πρέπει να εξασφαλιστεί στο ταµείο για
να µπορέσει να πληρώσει. Αν δηλαδή σήµερα εκδοθεί ένα
ένταλµα από τον ΟΠΑΔ και πάει στο Ελεγκτικό Συνέδριο για να
πληρωθεί, ή πρέπει να έχει γίνει ο έλεγχος στο σύνολό του και
να είναι πλήρης, ή διαφορετικά θα πληρωθεί µε πρόχειρο έλεγχο
και µε παρακράτηση του 10%. Άρα αυτό διευκολύνει να έχουµε
µία επιτάχυνση της έκδοσης των ενταλµάτων, να πληρωθούν νω-
ρίτερα.

Επαναλαµβάνω, ότι αυτό δεν σηµαίνει πως θα µειώσουµε κατά
10% τις οφειλές, τις υποχρεώσεις, που έχουµε προς τους συγκε-
κριµένους παρόχους. Γι’ αυτό το ποσό θα γίνει εκκαθάριση και
θα συµψηφιστεί σε επόµενους µήνες. 

Άρα δεν υπάρχει κάποιο ιδιαίτερο πρόβληµα. Το αντίθετο. Με
αυτό το 10%, δηλαδή µε την προκαταβολή του 90%, παρέχεται
η δυνατότητα για ταχύτερη εξόφληση, όχι µόνο από το συγκε-
κριµένο ταµείο, αλλά από όλα τα ταµεία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίζουµε µε την τέ-

ταρτη µε αριθµό 1266/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Θεόδωρου Δρίτσα προς τους Υπουργούς Εθνικής
Άµυνας και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχε-
τικά µε τα Ναυπηγεία Νεωρίου στη Σύρο.

Το λόγο έχει ο κ. Δρίτσας για δύο λεπτά, να αναπτύξει την επί-
καιρη ερώτησή του.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι περιπέτειες της ναυπηγικής βιοµηχανίας στη χώρα µας,

αυτού του νευραλγικού και στρατηγικής σηµασίας τοµέα της ελ-
ληνικής οικονοµίας, δεν έχουν τέλος. Και δεν έχουν τέλος, παρά
τις ιδιωτικοποιήσεις και τις πολιτικές εκείνες που ακολουθήθηκαν
τα τελευταία χρόνια από τις κυβερνήσεις και της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ, οι οποίες έδωσαν αυτό το νευραλγικό τοµέα
σε ιδιωτικά κεφάλαια, ελληνικά και ξένα. Και διαψεύστηκαν πα-
ταγωδώς όλες εκείνες οι θεωρίες που έλεγαν ότι η αγορά, η ιδιω-
τική οικονοµία είναι αναπτυξιακή, είναι παραγωγική, είναι δη-
µιουργική και λύνει τα προβλήµατα. 

Το πρόβληµα, όµως, αυτήν τη στιγµή εστιάζεται στην επικαι-
ρότητά του -και γι’ αυτό η επίκαιρη ερώτησή µου- στο Ναυπηγείο
της Σύρου, στο περίφηµο Νεώριο. Ξέρουµε πολύ καλά ότι είναι
µια µονάδα εξαιρετικής σηµασίας, η οποία συντελεί στη ζωή της
κοινωνίας της Σύρου, αλλά και του ευρύτερου νησιωτικού συ-
µπλέγµατος των Κυκλάδων και ίσως όχι µόνο. 

Αυτήν τη στιγµή το Ναυπηγείο της Σύρου, το Νεώριο, είναι
πάλι σε κρίση. Οι εργαζόµενοι είναι απλήρωτοι πάνω από δύο
µήνες και µπαίνουµε στον τρίτο. Υπάρχουν διάφορες δυσλει-
τουργίες, υπάρχει ένα χρέος του ελληνικού δηµοσίου για το
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τρίτο πυροσβεστικό σκάφος που κατασκεύασαν τα ναυπηγεία
και δεν έχει πληρωθεί. Υπάρχουν, επίσης, προβλήµατα µε τη ΔΕΗ
και τη διακοπή του ρεύµατος, µε την οποία κάθε τόσο απειλείται
και µετά µε παρεµβάσεις ή µε πληρωµή αντιτίµου ή έναντι ξε-
περνιέται. Είναι, όµως, µια διαρκής, καθηµερινή απειλή. Υπάρχει
στα σχέδια η επισκευή δύο δεξαµενών του Πολεµικού Ναυτικού,
αλλά ποτέ δεν προχωρά ο περίφηµος διαγωνισµός ή όποια δια-
δικασία έχει προκριθεί, ώστε το ναυπηγείο να αξιοποιήσει αυτήν
τη δυνατότητα και να διεκδικήσει αυτό το έργο. Δεν υπάρχει, λοι-
πόν, κανένας σχεδιασµός ούτε για το Ναυπηγείο της Σύρου,
αλλά ούτε για τη συνολικότερη ναυπηγική βιοµηχανία.

Κύριε Πρόεδρε, θα επανέλθω στη δευτεροµιλία µου µε ανα-
λυτικότερα στοιχεία. Καλείται ο κύριος Υπουργός να δώσει απα-
ντήσεις και στα άµεσα, αλλά και στα γενικότερα ζητήµατα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Εθνικής Άµυνας, κ. Παναγιώτης Μπεγλίτης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλω κατ’ αρχάς να κάνω µία διευκρίνιση: Είµαι εδώ για να

απαντήσω µόνο στο τµήµα εκείνο που αφορά το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας. Δεν έχω την αρµοδιότητα να συζητήσω για την ευ-
ρύτερη εθνική ναυπηγική στρατηγική. Αυτό είναι αρµοδιότητα
άλλου Υπουργείου ή καλύτερα, θα έλεγα, συναρµοδιότητα πε-
ρισσοτέρων Υπουργείων.

Σπεύδω να διευκρινίσω επίσης, κύριε Πρόεδρε, ότι το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας είναι πελάτης των ναυπηγείων. Δεν έχει την
παραµικρή άλλη αρµοδιότητα στο σχεδιασµό της ευρύτερης
ναυπηγικής πολιτικής. Και µάλιστα, είµαστε η αντισυµβαλλόµενη
πλευρά που έχει ταλαιπωρηθεί εξαιρετικά εδώ και πολλά χρόνια
από τα τεράστια προβλήµατα στη λειτουργία των ναυπηγείων,
είτε είναι του Σκαραµαγκά είτε είναι η Ελευσίνα, η οποία είναι και
µητρική εταιρεία του Ναυπηγείου του Νεωρίου της Σύρου. Άρα,
λοιπόν, ορισµένα από τα ζητήµατα που θέτει ο κ. Δρίτσας θα πα-
ρακαλούσα να τα θέσει στους άλλους αρµόδιους Υπουργούς. 

Αναφερθήκατε στη ΔΕΗ. Έσπευσα να πληροφορηθώ από τους
συναδέλφους µου ότι δεν έχει διακοπεί το ρεύµα από τη ΔΕΗ.

Έγινε ρύθµιση του θέµατος της ΔΕΗ, όπως επίσης για το θέµα
των τριών πυροσβεστικών πλοίων. Εκεί υπήρξαν προβλήµατα κα-
θυστέρησης στην παράδοση, σύµφωνα µε τις συµβατικές υπο-
χρεώσεις. Αυτό, σύµφωνα µε το νόµο, επιβάλλει κάποιες ποινικές
ρήτρες και παρακράτηση µέχρι την τελική ρύθµιση του θέµατος.
Γι’ αυτό, κύριε Δρίτσα, πρέπει να έχετε µια πιο ακριβή και ολο-
κληρωµένη εικόνα για το θέµα αυτό. 

Έρχοµαι όµως στο θέµα των πλωτών δεξαµενών που αφορά
αποκλειστικά το υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Θα πρέπει να θυµά-
ται ο κ. Δρίτσας, γιατί είναι εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ στην Ειδική
Διαρκή Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και Συµβάσεων,
ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, στις 23
Μαρτίου 2011, έφερε το θέµα στην αρµόδια επιτροπή προς συ-
ζήτηση. Και τότε ο κ. Δρίτσας ψήφισε «παρών». Δεν ψήφισε υπέρ
της παραγγελίας για τη γενική επισκευή των πλωτών δεξαµενών.
Κατά τα άλλα, ο ΣΥΡΙΖΑ κόπτεται ότι απειλούνται οι θέσεις ερ-
γασίας, απειλείται το εργασιακό µέλλον των εργαζοµένων στα
ναυπηγεία και ιδιαίτερα στο Ναυπηγείο της Σύρου. 

Μάλιστα, αυτή η πρακτική δεν ήταν πρώτη φορά που εκφρά-
στηκε στο συγκεκριµένο θέµα. Είναι µια µόνιµη πρακτική την
οποία έχει και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Και χαίροµαι
που είναι εδώ και ο κ. Μαυρίκος. Από την µια η υπεράσπιση των
δικαιωµάτων των εργαζοµένων στα ναυπηγεία ή στις κρατικές
αµυντικές βιοµηχανίες και από την άλλη, όταν το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας φέρνει κάποια ζητήµατα προµηθειών προκειµένου
να ενισχυθούν οι αµυντικές βιοµηχανίες ή τα ναυπηγεία, οι εκ-
πρόσωποι των κοµµάτων αυτών ψηφίζουν «κατά» ή «παρών». Ας
κρίνουν οι εργαζόµενοι τη συνέπεια και την ευθύνη όλων των
κοµµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Θεόδωρος Δρίτσας
έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όταν ένας Βουλευτής
κάνει µια ερώτηση που αφορά τη ζωή, την τύχη, την εργασία Ελ-
λήνων και Ελληνίδων εργαζοµένων, η απάντηση των Υπουργών

κυρίως απευθύνεται σ’ αυτή την κοινωνική οµάδα. Θεωρώ υπο-
βάθµιση και του Κοινοβουλίου αλλά και της ευθύνης των Υπουρ-
γών την απάντηση που µου έδωσε ο κύριος Υπουργός µε όλο το
σεβασµό και τη φιλία που έχω µαζί του. Αν είναι δυνατόν! Κατ’
αρχάς η ερώτησή µου απευθύνεται και στον Υπουργό Περιφε-
ρειακής Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, εκτός από τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, κ. Μπεγλίτη. Προφανώς δεν µπορούν
να έρθουν και οι δυο να απαντήσουν στη διαδικασία των επικαί-
ρων ερωτήσεων. Εγώ θα επανέλθω µε την ερώτησή µου και προς
τα άλλα Υπουργεία. Δεν είναι εκεί το πρόβληµα.

Ο ΣΥΡΙΖΑ όντως στην Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων
ψηφίζει «παρών» για όλα τα εξοπλιστικά προγράµµατα από θέση
αρχής, γιατί δεν έχει ασκήσει  κυβέρνηση. Το ίδιο κάνει και το
ΚΚΕ και είναι µια πολύ σωστή στάση. Διότι δεν είναι δυνατόν να
έχουµε µετά λόγου γνώσεως και µε συνείδηση έλεγχο της σκο-
πιµότητας και της ιεράρχησης των επιλογών αυτών, µια και είναι
ένας τοµέας που τα κόµµατα της Αριστεράς δεν έχουν προσβά-
σεις. Και αυτή είναι µια θέση αρχής. Σχολιάζουµε, λέµε θετικό,
λέµε αρνητικό και ψηφίζουµε «παρών» µε αυτή τη στάση µας. Και
αυτό έχει επαινεθεί κιόλας ως µια καθαρή στάση και από τον κ.
Βενιζέλο και από τον κ. Μπεγλίτη. Και τώρα έρχεται αυτό ως επι-
χείρηµα για να απαντήσουµε στην τραγική κατάσταση που βρί-
σκονται οι εργαζόµενοι στη Σύρο, στο Νεώριο. 

Κύριε Πρόεδρε, αυτό δεν µπορώ να το περάσω χωρίς διαµαρ-
τυρία. Από εκεί και πέρα ανεξάρτητα από τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ η
Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να προκηρύξει ένα διαγωνισµό για
την επισκευή δυο πλωτών δεξαµενών του Πολεµικού Ναυτικού.
Και αυτή η ιστορία ενώ έχει εγκριθεί, χωρίς την έγκριση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ –αλλά δεν σας εµπόδισε αυτό- προχωράει µε ρυθµούς χε-
λώνας. Το Νεώριο είναι έτοιµο να διεκδικήσει αυτό το έργο. Και
θα είναι µια τονωτική ένεση. 

Επίσης, όταν αφορά τα ζητήµατα της υπερηµερίας, η υπερη-
µερίας αυτή στην κατασκευή του τρίτου πυροσβεστικού σκά-
φους οδήγησε στην επιβολή προστίµου 1 εκατοµµύριου ευρώ.
Να το συγκρίνουµε µε το Σκαραµαγκά και µε την «THYSSENK-
RUP» ή την «HDV»; Άλλα µέτρα και άλλα σταθµά. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν θα γίνω εγώ κριτής για το αν θα
έπρεπε ή όχι να επιβληθεί αυτό το πρόστιµο. Πρέπει να λυθεί.
Και θα πρέπει µε έναν τρόπο να καταβάλει το δηµόσιο αυτά που
οφείλει ή να γίνει ο συµψηφισµός.

Από εκεί και πέρα, δεν µπορεί το ελληνικό κράτος να πετάει
την µπάλα στην εξέδρα γι’ αυτόν τον κρίσιµο τοµέα της ναυπη-
γικής βιοµηχανίας στην Ελλάδα και να µη σχεδιάζει µία πολιτική
στήριξης αυτών των µονάδων. 

Εµείς θα λέγαµε, ένταξη σε ένα δηµόσιο σχεδιασµό και σε ένα
δηµόσιο έλεγχο. 

Από εκεί και πέρα, όµως, ακόµα και µε ιδιωτική λειτουργία το
Ελληνικό κράτος κωφεύει, είναι απόν από οποιοδήποτε σχεδια-
σµό.

Η αυτοδιοίκηση, αντιθέτως, έχει προωθήσει σχέδιο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και έχει ήδη πάρει απάντηση ότι αν υπάρξει
ένας σχεδιασµός κατασκευής πλοίων για τις άγονες γραµµές,
για τις διανησιωτικές συνδέσεις, ενταγµένος και στο σχεδιασµό
του µεταφορικού ισοδυνάµου, µπορεί και να χρηµατοδοτήσει
κιόλας τέτοιου είδους δράσεις, αρκεί να συµµετέχει και το ελλη-
νικό δηµόσιο ή φορείς της αυτοδιοίκησης. 

Πού είναι ο σχεδιασµός σε αυτήν την περίοδο; Το µόνο που
απασχολεί την Κυβέρνηση είναι πώς θα αφαιµάξει τον ελληνικό
λαό και ειδικά τους εργαζοµένους, εισπράττοντας, για να δώ-
σουµε στους δανειστές τα χρήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Πού είναι η στοιχειώδης αναπτυξιακή στρατηγική µε ένα πρό-

γραµµα κοινωνικής ωφελιµότητας και όχι κερδοσκοπίας των δια-
φόρων Γερµανών ή άλλων εθνικοτήτων, µονοπωλίων, που
εκβιάζουν καθηµερινά και τη χώρα µας και πολλές άλλες χώρες
και τους Έλληνες εργαζοµένους;

Σε αυτά πρέπει να δοθούν απαντήσεις, κύριε Πρόεδρε, και όχι
η µπάλα στην εξέδρα, όπως έκανε ο κύριος Υπουργός.

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υπουργός Εθνικής
Άµυνας ο κ. Μπεγλίτης, έχει το λόγο.

Θέλω να διασκεδάσετε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μισό λεπτό, κύριε

Μαυρίκο. Δεν υπάρχει διαδικασία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός

αναφέρθηκε σε εµένα προσωπικά. Θα ήθελα το λόγο για τριάντα
δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αφήστε µε να ολοκλη-
ρώσω. Καθίστε σας παρακαλώ.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να διασκεδάσετε τις εντυπώσεις, γιατί
προκαλέσατε και τον κ. Μαυρίκο. Δεν υπάρχει διαδικασία να
µπορώ να του δώσω το λόγο. Πρέπει να αφαιρέσετε την κριτική
σας προς τον κ. Μαυρίκο, για να συνεχίσει η διαδικασία.

Έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ να

µου δώσετε το λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα. Αναφέρθηκε στο
ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καθίστε παρακαλώ.
Μέσα στη Βουλή αναφέρονται τα κόµµατα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Αναφέρθηκε σε εµένα ονοµαστικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καθίστε σας παρα-

καλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Ζητάω το λόγο για δέκα δευτερόλε-

πτα. Μας φιµώνετε; Δεν θα απαντήσουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καθίστε! Δεν φιµώνω

κανέναν! Είναι διαδικασία ερωτήσεων – απαντήσεων. Καθίστε
σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κατηγόρησε το ΚΚΕ κι εσείς δεν µας
αφήνετε να απαντήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Μαυρίκο, είδατε
τι είπα και στον Υπουργό. Έκανα παρατήρηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Μπορεί ο Υπουργός να µας κατηγο-
ρεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καθίστε, κύριε Μαυ-
ρίκο, και θα σας πει ο κύριος Υπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Θέλουµε να µας πει ο Υπουργός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καθίστε, κύριε Μαυ-

ρίκο! Δεν έχετε το λόγο!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Μας φιµώνετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Δεν φιµώνω κανέναν.

Δεν είναι φίµωση αυτό. Είναι τήρηση του Κανονισµού. Σας πα-
ρακαλώ! Δεν υπάρχει αυτή η διαδικασία. Μάλιστα, έκανα παρα-
τήρηση στον κύριο Υπουργό και παρακαλώ να το απαντήσει
αυτό. Η ερώτηση είναι ερώτηση του Βουλευτή προς τον
Υπουργό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, µε όλο το σεβασµό στις διαδικασίες και στον Κα-
νονισµό, αναφερόµενος και στο Κοµµουνιστικό Κόµµα και στον
αγαπητό φίλο και συνάδελφο, τον κ. Μαυρίκο, ήθελα να δείξω
µία ολόκληρη αντίληψη η οποία εκφράζεται στην Ειδική Διαρκή
Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Χωρίς αντίλογο όµως.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Όσον µε αφορά κι αν το επιτρέπει ο Κανονισµός, κύριε Πρόεδρε
–εσείς, βεβαίως, έχετε την τελική ευθύνη- ευχαρίστως θα άκουγα
και τον κ. Μαυρίκο και θα µπορούσα να κάνουµε και συζήτηση. 

Γιατί το είπα όµως: Το είπα για να δείξω µία εκρηκτική αντί-
φαση, την οποία, δυστυχώς, επανέλαβε ο κ. Δρίτσας στην απά-
ντησή του στην πρώτη µου παρέµβαση.

Ξέρετε, είναι πάρα πολύ εύκολο, αγαπητοί συνάδελφοι, να πη-
γαίνουµε στα σωµατεία, να µιλάµε για το δικαίωµα στην εργασία,
να υπερασπιζόµαστε –και πολύ καλά κάνουµε όλοι- το εργασιακό
τους µέλλον και ταυτόχρονα, όταν τίθεται ένα κρίσιµο ζήτηµα για
ανάθεση δουλειάς, εργασίας, έργου, τότε να επικαλούµαστε διά-
φορα –να µου επιτρέψετε να πω µε όλο το σεβασµό- ψευτοεπι-
χειρήµατα, προκειµένου να µη δώσουµε τη σύµφωνη γνώµη µας
για να επιβιώσει ένα ναυπηγείο ή µία αµυντική βιοµηχανία. 

Πολιτικά ήθελα να τοποθετηθώ πάνω σε αυτήν την αντίφαση,

για να µην πω σε αυτήν την υποκρισία.
Και να µε συγχωρήσετε που είµαι πολύ σκληρός, αλλά δεν

µπορείτε να µας εγκαλείτε, κύριε Δρίτσα…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο επί

προσωπικού.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): …

όταν έφερα το θέµα µε πρωτοβουλία µου στην Ειδική Διαρκή
Επιτροπή.

Προσπάθησα από την αρχή -και συνεχίζω να προσπαθώ- να
ολοκληρωθεί η διαδικασία µε σεβασµό στη νοµιµότητα.

Ποιος σας είπε ότι το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ή το οποιο-
δήποτε άλλο Υπουργείο µπορεί να προχωρεί σε απευθείας ανα-
θέσεις, είτε σε ναυπηγεία είτε σε άλλες βιοµηχανίες; Αυτό θα
ήταν παράνοµο και θα ερχόσασταν εσείς οι ίδιοι να µας εγκαλέ-
σετε για την απευθείας ανάθεση µετά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Δρίτσα, κάνετε λάθος. Πρέπει να είµαστε σοβαροί και
ειλικρινείς απέναντι στους πολίτες και απέναντι στους εργαζο-
µένους.

Ακούστε. Εµείς σεβαστήκαµε τη διαδικασία που προβλέπει ο
νόµος. Προχωρήσαµε σε ανοικτό µειοδοτικό διαγωνισµό.
Εξελίσσεται ο ανοικτός µειοδοτικός διαγωνισµός. Οι τεχνικές
προσφορές άνοιξαν, ήδη, προχθές, µε την ευθύνη του αρµόδιου
Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας.
Σεβόµαστε τις διαδικασίες. 

Αν θέλετε να σας πω, κύριε Δρίτσα, ποια είναι η ευθύνη µου
ως Υπουργός Εθνικής Άµυνας απέναντι στους εργαζοµένους,
απέναντι στα συµφέροντα του Πολεµικού Ναυτικού, απέναντι
γενικότερα στο δηµόσιο συµφέρον: ο ίδιος υπέγραψα και αποδέ-
χτηκα την ένσταση που έκανε η µητρική εταιρεία, τα Ναυπηγεία
Ελευσίνας, για µη αποδοχή της ένστασης του Ναυπηγείου
Σκαραµαγκά, προκειµένου να προστατεύσω τα συµφέροντα των
εργαζοµένων. Θα οφείλατε να το γνωρίζετε, µιας και βρίσκεστε
σε επαφή µε το σωµατείο των Εργαζοµένων.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Το γνωρίζω. Πότε θα τελειώσει ο δια-
γωνισµός, πείτε µας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Ακούστε, κύριε συνάδελφε, να ξεκαθαρίσουµε κάτι.

Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας δεν µπορεί να σηκώσει στις
πλάτες του τη βιωσιµότητα, είτε των ναυπηγείων είτε των
κρατικών αµυντικών βιοµηχανιών. Αυτό που κάνουµε είναι, µε
βάση τον επιχειρησιακό µας σχεδιασµό και µέσα από τις
διαδικασίες που προβλέπει ο νόµος, να αναθέτουµε έργο στις
αµυντικές βιοµηχανίες και στα ναυπηγεία. Σεβόµενοι το Κοινο-
τικό Δίκαιο του Ανταγωνισµού, σεβόµενοι το εθνικό δίκαιο. Δεν
µπορούµε να πάµε σε ευνοιοκρατικές σχέσεις. Θα προσέ-κρουαν
στις αντιρρήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Πρέπει να διασφα-
λίσουµε τις νόµιµες διαδικασίες, τη νοµιµότητα. Εκεί νοµίζω ότι
δεν θα έπρεπε να µας αµφισβητείτε  ή να µας ασκείτε κριτική.

Εµείς στηρίζουµε όσο µπορούµε τις βιοµηχανίες και τα
ναυπηγεία στο µέτρο του δυνατού, στο µέτρο της οικονοµικής
συγκυρίας, πάνω από όλα στο µέτρο των επιχειρησιακών
αναγκών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Πρόσφατα, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, βρέθηκα
σε επίσηµη επίσκεψη στο Ισραήλ. Εκεί έµαθα από πολύ κοντά ότι
οι κρατικές αµυντικές βιοµηχανίες έχουν το 85% της παραγωγής
τους προς εξαγωγή και µόνο το 15% αγοράζεται από το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και από τις Ισραηλινές Ένοπλες
Δυνάµεις. Γι’ αυτό είναι βιώσιµες, γιατί είναι εξωστρεφείς, γιατί
η σχέση αυτή είναι µια δυναµική σχέση εξωστρέφειας και
εξαγωγών και δεν είναι µια κρατικοδίαιτη σχέση, προκειµένου να
συντηρήσουµε τις αµυντικές βιοµηχανίες, να προχωρούµε και να
υπερασπιζόµαστε συνεχώς µια επεκτατική, µια ποσοτική
αντίληψη περί αµυντικών εξοπλισµών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Βεβαίως, ολοκληρώνω.
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Γι’ αυτό οδηγήθηκαν σε αδιέξοδο από όλες τις κυβερνήσεις -
και έχουµε όλοι ευθύνη- οι κρατικές αµυντικές βιοµηχανίες.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, επισηµαίνοντας κάτι µε πολύ θλίψη.
Πριν λίγες ηµέρες, στα κεντρικά γραφεία των Ελληνικών
Αµυντικών Συστηµάτων, ο αναπληρωτής διευθύνων σύµβουλος,
γνωστό στέλεχος συνδικαλιστικό, ο κ. Γρηγόρης Φελώνης, έπεσε
θύµα βιαιοπραγιών και επιθέσεων κατά της σωµατικής του
ακεραιότητας από διάφορους γνωστούς συνδικαλιστές διαφό-
ρων συνδικαλιστικών οργανώσεων.

Θεωρώ ντροπή για την ιστορία του συνδικαλιστικού κινήµατος
αυτήν την τραµπούκικη επίθεση του µέλους του διοικητικού
συµβουλίου των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων. Πιστεύω ότι
όλοι πρέπει να τοποθετηθούµε. Θέλω να εκφράσω τη ντροπή
µου, θέλω να εκφράσω τη λύπη µου και θέλω πάνω απ’ όλα όλοι
να αναλάβουµε τις ευθύνες µας σ’ αυτήν την εξαιρετικά κρίσιµη
συγκυρία στην οποία βρίσκεται η χώρα και η ελληνική οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Μαυ-

ρίκο, έχετε το λόγο, παρ’ότι δεν διαπίστωσα κάτι και δεν προβλέ-
πεται από τον Κανονισµό, αλλά να µην ακούγονται λόγια περί
φίµωσης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Θα ήθελα τριάντα δευτερόλεπτα µο-
νάχα, κύριε Πρόεδρε.

Πιστεύουµε ότι η επίθεση που έκανε και σε εµένα, αλλά στην
ουσία στο ΚΚΕ, ο κύριος Υπουργός, είναι αστήρικτη και θεω-
ρούµε ότι είναι απαράδεκτη.

Το ΚΚΕ πάντοτε –και το επαναλαµβάνουµε και σήµερα- βάζει
το εξής ερώτηµα: Από το 1981 µέχρι σήµερα έχετε κυβερνήσει
και εσείς και η Νέα Δηµοκρατία πολλά χρόνια. Θα πρέπει να απα-
ντήσετε, γιατί το 1981 στην Αυλίδα, στο Νεώριο, στο Πέραµα,
στην Ελευσίνα και στο Σκαραµαγκά δούλευαν είκοσι επτάµισι χι-
λιάδες εργάτες και σήµερα δουλεύουν χίλιοι πεντακόσιοι είκοσι.
Γιατί όλα τα εξοπλιστικά προγράµµατα δίνονται στη Γερµανία,
δίνονται στις Ηνωµένες Πολιτείες, όπως δόθηκαν τα πυροµαχικά
πέρσι και πρόπερσι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Δεν καταλαβαίνω,
κύριε Μαυρίκο, σε τι συνίσταται το προσωπικό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Θα πρέπει σε αυτά να απαντήσετε και
όχι να επιτίθεστε, είτε στους Βουλευτές του ΚΚΕ είτε στο ΚΚΕ.

Εν πάση περιπτώσει, εµείς δεν διεκδικούµε άσυλο από την κρι-
τική. Εµείς θέλουµε αντιπαράθεση πάνω στην πρόταση του ΚΚΕ
για εθνικό φορέα αµυντικής βιοµηχανίας, όπου µέσα εκεί θα
εντάσσονταν και τα ΕΑΣ και συνολικά όλη η παραγωγική µηχανή
της χώρας σε µια εντελώς διαφορετική κατεύθυνση. Σε αυτά
πρέπει να απαντήσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Υπουργέ, δεν
έχετε ακόµα το λόγο. Δεν υπάρχουν τέτοιες διαδικασίες. Άµα θα
ανοίξουµε …

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο επί
προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Δρίτσα, σας πα-
ρακαλώ. Είστε έµπειρος κοινοβουλευτικός. Ας µην τινάξουµε τη
διαδικασία στον αέρα, ούτε να παίζετε µε την ανοχή του Προε-
δρείου.

Άκουσα λέξεις περί φίµωσης. Είµαι εδώ και παρακολουθώ τι
λέει ο κύριος Υπουργός. Η πολιτική αντιπαράθεση δεν µπορεί να
γίνεται πολιτικό ζήτηµα, ούτε προσωπικό ... 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε είπε υποκριτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το πολιτικό ζήτηµα

δεν µετατρέπεται σε προσωπικό και κάθε φορά να επικαλούµα-
στε τον Κανονισµό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κάποιος δεν θα έχει το δικαίωµα να
απαντήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Μαυρίκο, άκου-
σα ότι επικαλεστήκατε προσωπικό θέµα και σας έδωσα το λόγο.
Αυτό σας είπα, ότι δεν προβλέπεται στη διαδικασία. Μην επανα-

λαµβάνουµε πράγµατα, τα οποία δεν υπάρχουν. 
Κύριε Υπουργέ, θα σας παρακαλούσα να µην ανοίξετε αυτό

το θέµα, γιατί δεν υπάρχει προσωπικό θέµα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Θα

ήθελα να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Υπουργέ, να

απαντήσετε αλλά θα έχουµε επίκαιρη επερώτηση και όχι επί-
καιρη ερώτηση.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να δέχοµαι
το χαρακτηρισµό ότι είµαι υποκριτής και να µην απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Δρίτσα, αφήστε
να απαντήσει ο κύριος Υπουργός στο πρώτο κοµµάτι. Εδώ τώρα
µπήκαµε σε άλλη διαδικασία. Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι,
να βοηθήσετε στη διαδικασία.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για ένα λεπτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό που ήθελα να αναδείξω, κάνοντας τις επισηµάνσεις στην

πρώτη παρέµβασή µου, αλλά και στη δευτερολογία, είναι η εκρη-
κτική αντίφαση ανάµεσα στα λόγια και στις πράξεις σας. Τα ίδια
τα Πρακτικά της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής το επιβεβαιώνουν
αυτό. Και αυτό δεν είναι µόνο στην τελική φάση της ψηφοφο-
ρίας, αλλά και στις παρεµβάσεις που έχουν γίνει κατά καιρούς
για διάφορα θέµατα που φέρνει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Είµαι έτοιµος για να συζητήσω,
αν θέλετε, και µε την άδεια και την ανοχή του Προέδρου µας για
την ευρύτερη στρατηγική για τη ναυπηγική µας βιοµηχανία. Δεν
έχω την ευθύνη, δεν έχω την αρµοδιότητα, αλλά µπορούµε να
µιλήσουµε για τη δοµική και διαρθρωτική κρίση που διαπερνά τη
ναυπηγική βιοµηχανία, όχι µόνο στην Ελλάδα. Έκλεισαν παρα-
δοσιακά, ιστορικά ναυπηγεία σε όλη την Ευρώπη: από την Πο-
λωνία µέχρι τη Γαλλία, από τη Μεγάλη Βρετανία µέχρι την Ιταλία.
Αυτή όµως είναι µια πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Εκεί, επίσης, θα πρέπει να µας ασκήσετε έλεγχο, γιατί πρέπει να
επιταχύνουµε τη διαδικασία ολοκλήρωσης της εθνικής ναυπηγι-
κής και ναυπηγοεπισκευαστικής στρατηγικής.

Όµως, κύριοι συνάδελφοι, το να ζητούµε από ένα Υπουργείο,
όπως είναι το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, να στηρίζει προβλη-
µατικούς τοµείς λόγω χρόνιων διαρθρωτικών αδυναµιών, όπως
είναι οι αµυντικές βιοµηχανίες, θεωρώ –ας είµαι αρκετά µετριο-
παθής- ότι είναι λάθος και πολιτικό και οικονοµικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Διότι, είναι τα κόµµατά σας, κύριε Δρίτσα, που µιλούν για µεί-
ωση και εξορθολογισµό των αµυντικών δαπανών, όταν την ίδια
στιγµή το αίτηµά σας –παρόλο που δεν το υποστηρίζετε και δια
της κοινοβουλευτικής ψήφου- είναι να δίνουµε καινούργιες δου-
λειές στα ναυπηγεία και στις αµυντικές βιοµηχανίες. Ειλικρινά,
δεν µπορώ να διαχειριστώ πολιτικά αυτή σας την αντίφαση.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να απα-
ντήσω, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Δρίτσα, θα σας
δώσω το λόγο αλλά θα ήθελα πρώτα να κάνω µια έκκληση. 

Γνωρίζετε πολύ καλά όλοι σας ότι υπάρχει ερώτηση-απάντηση
από τον Υπουργό. Ρωτάµε τον Υπουργό για συγκεκριµένο θέµα
και ο Υπουργός απαντάει για συγκεκριµένο θέµα. Αν θέλετε να
µετατρέψετε τις επίκαιρες ερωτήσεις, τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο σε γενική πολιτική κουβέντα, θα είναι εις βάρος της λει-
τουργίας του Κοινοβουλίου, αλλά και του ελέγχου. 

Εδώ έχουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο, δεν έχουµε πολιτική
αντιπαράθεση. Ρωτάτε τον Υπουργό για συγκεκριµένο θέµα και
σας απαντάει και καλύπτεστε ή δεν καλύπτεστε. Τώρα αν κάθε
µια λέξη που θα λέγεται, γίνεται προσωπικό θέµα, τότε καταλα-
βαίνετε ότι δεν κάνουµε συζήτηση κοινοβουλευτική. 
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Ορίστε, κύριε Δρίτσα, έχετε το λόγο, για ένα λεπτό. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, οφείλω και επιθυµώ

να σεβαστώ και εσάς και τους συναδέλφους, όταν όµως, δέχοµαι
ευθεία κατηγορία –και µάλιστα σε πρώτο πρόσωπο- ότι είµαι
υποκριτής δεν είναι δυνατόν να το περάσω έτσι. 

Εξήγησα τη στάση µας και ζήτησα από τον κύριο Υπουργό να
απαντήσει τι θα κάνει για το Νεώριο. Μου είπε ότι µετά από ένα
χρόνο ήδη δηµοσιεύονται τα τεχνικά δελτία. Εάν αυτό δεν είναι
διαδικασία χελώνας, τότε τι είναι;

Από εκεί και πέρα, έθεσα θέµατα σχεδιασµού που αφορούν
την κατασκευή πλοίων ακτοπλοΐας και πήρα την απάντηση ότι
πρέπει να απευθυνθώ σε άλλους Υπουργούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ποιο είναι το θέµα,
κύριε Δρίτσα;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αυτό δεν σηµαίνει δική µου υποκρισία,
αντίθετα σηµαίνει αυτό που είπα και από την αρχή, τάση του κυ-
ρίου Υπουργού να πετάξει τη µπάλα στην εξέδρα και να αλλάξει
την ατζέντα, αποπροσανατολίζοντας τη συζήτηση, σε βάρος εκα-
τοντάδων εργαζοµένων που µε αγωνία περιµένουν αυτήν τη
στιγµή κάποια απάντηση.

Ευχαριστώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε  Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ, γιατί εδώ δεν θα παί-
ζουµε! Είµαι εδώ, για να αναδείξω την αλήθεια και να υπερασπι-
στώ µε όρους νοµιµότητας και τα συµφέροντα όλων των
εργαζοµένων και όχι µόνο τα συµφέροντα των εργαζοµένων του
Ναυπηγείου Νεωρίου της Σύρου.

Κανείς δεν είπε, κανείς δεν δεσµεύτηκε ότι οι προµήθειες του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας θα πηγαίνουν σε αυτό το ναυπηγείο
ή σε εκείνο το ναυπηγείο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ούτε και εγώ το είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, κύριε  Δρί-

τσα!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε  Δρίτσα, είπαµε –και µην προσπαθείτε να µονοπωλήσετε
την κοινωνική ευαισθησία- ότι θα σεβαστούµε το νόµο, ότι θα
γίνει ανοιχτός µειοδοτικός διαγωνισµός και µπορεί οποιοσδή-
ποτε να συµµετάσχει. Εγώ είµαι εδώ, ως Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας, για να εγγυηθώ τη νοµιµότητα των διαδικασιών. Όλες οι
διαδικασίες ακολουθούνται κατά γράµµα µέσα στο χρονικό διά-
στηµα που προβλέπει ο ίδιος ο νόµος. Δεν καθυστερήσαµε. Το
αντίθετο µάλιστα. Θα µπορούσα να κατηγορηθώ ότι κινούµαι στα
όρια της νοµιµότητας για να επισπεύδονται οι διαδικασίες, προ-
κειµένου οι εργαζόµενοι να έχουν δουλειά. Αυτό δεν το καταλα-
βαίνετε; Δεν καταλαβαίνετε ότι θέτετε σε κίνδυνο αυτούς που
υποτίθεται ότι θέλετε να υπερασπιστείτε; 

Μιλάµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Προστατέψτε τους εργα-
ζόµενους. Το κάναµε µε πολλή λεπτότητα όλη αυτήν την πε-
ρίοδο. Μας ακούν και µπορεί να µας διαβάσουν αύριο. Σεβα-
στείτε τους εργαζόµενους και µην µονοπωλείτε την κοινωνική ευ-
αισθησία. Να είστε βέβαιος, κύριε Δρίτσα, ότι κάνω και θα συνε-
χίσω να κάνω ό,τι είναι δυνατόν, ό,τι µου επιτρέπει ο νόµος, για
να διασφαλίσω και τα συµφέροντα του Πολεµικού Ναυτικού και
το δηµόσιο συµφέρον, αλλά και τα συµφέροντα των εργαζοµέ-
νων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη υπ’ αριθµόν 1267/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γε-
ωργίου Ανατολάκη προς τους Υπουργούς Πολιτισµού και
Τουρισµού και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαι-
ωµάτων, σχετικά µε τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής προκει-
µένου να διερευνηθούν τυχόν ποινικές ευθύνες πρώην Υφυπου-
ργού Αθλητισµού. 

Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Ανατολάκης για δύο λεπτά, προ-
κειµένου να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΑΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το 2006 η Ελλάδα επρόκειτο να διοργανώσει

τη βράβευση των καλύτερων ποδοσφαιριστών της υφηλίου για
εκείνο το έτος, όπως τους ανακηρύσσει η Διεθνής Οµοσπονδία
Επαγγελµατιών Ποδοσφαιριστών. Φαίνεται ότι τότε ήµασταν σε

µία περίοδο «παχιών αγελάδων» και µας διακατείχε ο νεοπλουτι-
σµός. Δεν ξέραµε πώς να χαλάσουµε τα χρήµατα που διέθετε η
χώρα.

Έτσι, ο τότε Υφυπουργός Αθλητισµού, ο κ. Ορφανός, έκλεισε
µία συµφωνία µε την εταιρεία «RAM MEDIA LTD», για να οργα-
νώσει την εκδήλωση και να πάρει 4 εκατοµµύρια ευρώ. 

Η εκδήλωση, ωστόσο, αναβλήθηκε. Η εταιρεία απέδωσε την
ευθύνη της µαταίωσης στην ελληνική πλευρά και προσέφυγε σε
βρετανικό δικαστήριο, απαιτώντας τα χρήµατά της. Το δηµόσιο
έχασε τη δίκη το 2008 και µας επιδικάστηκαν 14 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Για όλα αυτά ο κ. Μπιτσαξής µέχρι στιγµής έκανε ένα καλό.
Κατέθεσε µηνυτήρια αναφορά για διερεύνηση τυχόν ποινικών ευ-
θυνών. Στις 5 Ιουλίου 2011 διαβιβάστηκε στον Πρόεδρο της Βου-
λής η δικογραφία από τον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου.
Σύµφωνα µε αυτήν, υπάρχουν στοιχεία που σχετίζονται µε αξιό-
ποινες πράξεις που έγιναν από τον κ. Ορφανό. Εδώ και δύο
µήνες, όµως, η υπόθεση παραµένει εδώ, σε ένα συρτάρι. 

Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, το θέµα είναι το εξής: Προτίθεστε
να ζητήσετε άµεσα σύσταση εξεταστικής επιτροπής της Βουλής
για διερεύνηση τυχόν ποινικών ευθυνών του τότε Υφυπουργού
ή θα συγκαλύψετε το ζήτηµα και θα αφήσετε να παραγραφούν
σιωπηρά οι όποιες ποινικές ευθύνες;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Στην επίκαιρη ερώ-

τηση του κ. Ανατολάκη θα απαντήσει ο Υφυπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, ο κ. Γεώργιος
Πεταλωτής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε. 

Κύριε συνάδελφε, συµµερίζοµαι την αγωνία σας. Τα περιστα-
τικά πραγµατικά έχουν έτσι όπως τα αναφέρατε. Ο Γενικός Γραµ-
µατέας Αθλητισµού ο κ. Μπιτσαξής κατέθεσε µία µηνυτήρια
αναφορά προς την Εισαγγελία του Αρείου Πάγου. Υπήρξε η δια-
πίστωση από την αρµόδια Εισαγγελέα Πρωτοδικών την κ. Κυβέ-
λου, ότι από τη διενεργηθείσα προκαταρκτική εξέταση προέ-
κυψαν στοιχεία, τα οποία έχουν σχέση µε αξιόποινες πράξεις του
τότε Υφυπουργού Πολιτισµού του κ. Ορφανού, υπάρχει όµως,
µια συγκεκριµένη διαδικασία. Από εκεί και πέρα, παρεµβαίνει το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, το οποίο έχει τη µοναδική αρµοδιότητα
ως προς το θέµα αυτό, να διαβιβάσει το φάκελο στη Βουλή. Αυτό
έκανε και βρίσκεται σήµερα ο φάκελος στη Βουλή.

Υπάρχουν συγκεκριµένες διαδικασίες, οι οποίες περιγράφο-
νται και στον Κανονισµό της Βουλής και στο Σύνταγµα και σε άλ-
λους νόµους, σύµφωνα µε τις οποίες καταρτίζεται µια εξεταστική
επιτροπή, όπου απαιτείται ένας αριθµός τριάντα Βουλευτών.

Εµείς σαν Υπουργείο Δικαιοσύνης, το µόνο που έχουµε και δι-
καίωµα και υποχρέωση να κάνουµε, είναι να διαβιβάσουµε αυτή
τη δικογραφία στη Βουλή. Από εκεί και πέρα, η Βουλή είναι εδώ,
είναι ένα τελείως διαφορετικό όργανο από έναν Υπουργό ή τον
Υπουργό Δικαιοσύνης ή τον Υπουργό Πολιτισµού. Είναι στην
προαίρεση και φυσικά στην αντίληψη των συναδέλφων Βουλευ-
τών, εάν µε το φάκελο της δικογραφίας που βρίσκεται κατατε-
θειµένος στη Βουλή συντρέχουν οι προϋποθέσεις, έτσι ώστε να
συσταθεί εξεταστική επιτροπή, ή κάποια άλλη επιτροπή, η οποία
απαιτείται, προκειµένου να διερευνηθούν οι ευθύνες. Μέχρι εκεί
µπορούµε να φθάσουµε εµείς. Εάν πάµε ένα βήµα παραπέρα
σαν Υπουργείο Δικαιοσύνης ή ως εκτελεστική εξουσία, τότε
πραγµατικά παραβαίνουµε το Σύνταγµα, τους νόµους και τον Κα-
νονισµό της Βουλής. 

Συµµερίζοµαι την πολιτική σας ανησυχία. Είναι πολύ σηµαντικό
πραγµατικά, γιατί µιλάµε για υποθέσεις, οι οποίες έρχονται ενώ-
πιον της Βουλής και µάλιστα προκλήθηκαν από το Γενικό Γραµ-
µατέα Αθλητισµού, ο οποίος όπως αναφέρει και στην αναφορά
του προς τον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου µε πολλή δυσκολία
συνέλεξε τα στοιχεία και µε πολύ κόπο από το Υπουργείο Πολι-
τισµού και τότε Αθλητισµού. Συνεπώς είναι στη συνείδηση της
αρµοδιότητος συναδέλφων Βουλευτών να αξιοποιήσουν αυτό
τον φάκελο ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο συνάδελφος, κ. Γε-
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ώργιος Ανατολάκης έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΑΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε αυτά που είπατε έχετε απόλυτο δίκιο.  Το

κακό ξέρετε ποιο είναι; Ότι επιβεβαιώνεται ο κόσµος για άλλη
µια φορά, ότι οποιοσδήποτε  πολιτικός κάνει κάτι, δεν θα τιµω-
ρηθεί ποτέ. Ποτέ!

Έχετε απόλυτο δίκιο ότι πρέπει να συσταθεί η επιτροπή που
θα καταρτίζεται από τριάντα Βουλευτές.  Εµείς για κακή µας
τύχη –καλή, κακή, πάρτε το όπως θέλετε- είµαστε δεκαέξι. Κα-
λούµε την Κυβέρνηση –γιατί και εσείς προσωπικά, αλλά οι
Υπουργοί και ο Πρωθυπουργός µιλάνε συνέχεια για διαφάνεια-
γιατί σε ένα µήνα παραγράφεται. Άρα, ο κόσµος έξω που βρίζει
έχει δίκιο. Ο Κοινοβουλευτισµός αυτήν τη στιγµή βάλλεται. 

Ξέρουµε όλοι ότι είναι δύσκολα τα πράγµατα, αλλά πρέπει να
δώσουµε το καλό παράδειγµα. Εδώ και δύο µήνες, κύριε
Υπουργέ. Έχετε δίκιο σε όλα αυτά που είπατε –εισαγγελία, τα
πάντα- αλλά τι θα γίνει; Έτσι θα συνεχιστεί; Είναι κακό αυτό το
πράγµα.  Αλλά ο κόσµος που βρίζει τους Βουλευτές –δεν µπο-
ρούµε να κυκλοφορήσουµε- έχει δίκιο. Άρα, τι πρέπει να γίνει;
Γι’ αυτό καλώ την Κυβέρνηση και εσάς προσωπικά. Ξέρω ότι µπο-
ρείτε να φθάσετε µέχρι σε ένα σηµείο, το είπατε και εσείς. Εµείς
είµαστε δεκαέξι Βουλευτές που συνυπογράφουµε. Πλέον, χρει-
άζεται διαφάνεια. Πλέον, πρέπει να βγουν όλα στη φόρα και δεν
είναι το µοναδικό, έπονται και άλλα. 

Ο Πρόεδρός µας ο κ. Καρατζαφέρης το έχει πει ότι υπάρχουν
άλλες δύο, τρεις ποινικές ευθύνες που θα έλθουν. Εάν δεν το κά-
νετε εσείς αυτήν τη στιγµή, θα είναι µια σιωπηλή παραγραφή και
αυτό είναι κακό. 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πιστεύω ότι κι εσείς θα βοηθήσετε να
υπάρχει διαφάνεια σε αυτό το πράγµα. Για τον εκάστοτε Υπου-
ργό, για τον εκάστοτε Βουλευτή να µπορεί να γίνεται εξεταστική
επιτροπή και να µην παραγράφονται τα αδικήµατα. Ζητώ και από
το Προεδρείο να βοηθήσει σε αυτό το πράγµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μέσα στην αγωνία

µας ζητάµε από τον οποιονδήποτε να κάνει κάτι, αλλά πρέπει να
έχει και τη δυνατότητα και την αρµοδιότητα να το κάνει.

Ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων κ. Πεταλωτής  έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΕΤΑΛΩΤΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν θα επανέρθω στην
προηγούµενη απάντηση προς το συνάδελφο Βουλευτή. Αυτό
που έχω να πω βέβαια είναι  ότι όταν λέµε για διαφάνεια, εµείς
την εννοούµε. 

Είναι αλήθεια ότι πάντες κρινόµαστε από τις πράξεις µας.
Εµείς στο πλαίσιο αυτής της νοµοθετικής δυνατότητας που εί-
χαµε, τη διαφάνεια την κατοχυρώνουµε και την κατοχυρώνουµε
µε συγκεκριµένες πράξεις. Ήδη, κύριε Ανατολάκη, θα έπρεπε να
γνωρίζετε -και είµαι σίγουρος ότι το γνωρίζετε- ότι κάναµε µια
τροποποίηση στο νόµο περί ευθύνης Υπουργών µέσα στο πλαί-
σιο και τις δυνατότητες του ισχύοντος Συντάγµατος. 

Ήδη υπάρχει δέσµευση της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ ότι µε
την αναθεώρηση του Συντάγµατος θα τεθεί το ζήτηµα, έτσι ώστε
να µην παραγράφονται οι πολιτικές ποινικές ευθύνες Υπουργών
µε τις σύντοµες παραγραφές. Φυσικά ακόµη και σε αυτό το πλαί-
σιο, στα οποία κινούµαστε, φέρνουµε νόµο του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, ο οποίος θα συζητηθεί σύντοµα στην Ολοµέλεια,
σύµφωνα µε τον οποίο κατά προτεραιότητα επιβάλλεται να δικά-
ζονται υποθέσεις πολιτικών προσώπων όσον αφορά στη δια-
φθορά, αλλά και κρατικών αξιωµατούχων -γι’ αυτό έχει και
µεγάλη σηµασία, νοµίζω- µε πολύ σύντοµες διαδικασίες και πολύ
σύντοµες προθεσµίες, ώστε να µην µένει τίποτα στη σκιά. Φυσικά
πρόκειται για υποθέσεις που υπεκφεύγουν, άρθρο 86 του Συ-
ντάγµατος.

Από κει και πέρα, εµείς πραγµατικά όλα θα τα αποκαλύπτουµε.
Και µόνο το ότι ο κ. Μπιτσαξής ως Γενικός Γραµµατέας Αθλητι-
σµού έφερε αυτή την ιστορία στο φως είναι ένα σηµαντικό όφε-
λος. «Ιδού πεδίο δόξης» υπάρχει Βουλή να κάνει το καθήκον της
και οφείλουµε όλοι αυτόν τον κοινοβουλευτισµό, τον οποίο υπη-
ρετούµε, να µην τον ευτελίζουµε, να µην τον απαξιώνουµε και µε
λόγια και µε πράξεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κύριο Υφυπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη υπ’ αριθµόν 1270/13-9-2011 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεώργιου Μαυρίκου προς τους
Υπουργούς Προστασίας του Πολίτη και Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων, σχετικά µε τις ποινικές και διοικητικές διώξεις σε
βάρος των απεργών ταξί.

Ο κ. Γεώργιος Μαυρίκος έχει δύο λεπτά, ώστε να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτησή του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είναι γνωστό οι εργαζόµενοι, οι οδηγοί στα ταξί, οι αυ-

τοαπασχολούµενοι, οι µικροϊδιοκτήτες κ.λπ.,  διοργάνωσαν και
έδωσαν αυτόν τον εικοσαήµερο απεργιακό αγώνα µε στόχο να
υπερασπίσουν το δικαίωµά τους στη ζωή, να υπερασπίσουν τη
δουλειά τους απέναντι στην εισβολή µεγάλων κεφαλαιουχικών
εταιρειών και trust στο συγκεκριµένο χώρο και αντιµετώπισαν την
κυβερνητική αδιαλλαξία και τη µαζική συκοφαντία ενάντια σε
αυτή την κινητοποίηση.

Στη συνέχεια έχουµε την ποινικοποίηση αυτού του αγώνα.
Εφτάµισι χιλιάδες απεργοί έχουν ήδη λάβει κλήσεις από αρµό-
διες αρχές, αστυνοµικά τµήµατα κ.λπ.,  για προκαταρτική εξέ-
ταση «δι’ υπόθεσιν τους». Θυµίζει, δηλαδή, άλλες εποχές πρα-
γµατικά απαράδεκτες. Οι εισαγγελείς ασκούν διώξεις κ.λπ..
Ακόµα-ακόµα και οι αντισυνταγµατικές διατάξεις του Κώδικα Οδι-
κής Κυκλοφορίας, όπου µονάχα µε µηνυτήριες αναφορές αστυ-
νοµικών -µόνο µε µηνυτήριες αναφορές- ορίζονται, ασκούνται
και δροµολογούνται ενάντια στους απεργούς διώξεις. 

Και όλα αυτά µέσα σε συνθήκες που όχι µονάχα στο Λεκανο-
πέδιο, αλλά σε ολόκληρη την Ελλάδα, τα προβλήµατα των συ-
γκοινωνιών είναι πραγµατικά πολύ µεγάλα και έχουν ραγδαία
χειροτέρευση.

Με την ευκαιρία που είναι εδώ ο κύριος Υπουργός, θα έπρεπε
να µας πει γιατί υπάρχει αυτό το µαρτύριο για τους εργαζόµε-
νους που µετακινούνται στην Αθήνα µε τον ΗΣΑΠ, για παρά-
δειγµα, όπου από τον Πειραιά για να έρθουν στην Οµόνοια, για
µια διαδροµή που θα έπρεπε να κάνει δεκαπέντε λεπτά, κάνουν
µια ώρα και για να πάνε από την Οµόνοια στην Κηφισιά θέλουν
µιάµιση; 

Έγιναν εκατόν εβδοµήντα µετατάξεις εργαζοµένων, στην
ουσία διώξεις, από τον ΗΣΑΠ. Έγιναν διακόσιες ογδόντα απολύ-
σεις στο µετρό. Ποια είναι η κατάσταση; Γιατί σήµερα υποφέρει
ο εργαζόµενος για να πάει στη δουλειά του και χρειάζεται µία
και δύο ώρες; Και µέσα σε αυτήν την κατάσταση έρχεστε να στη-
ρίξετε αυτήν την πολιτική µε διώξεις και αυταρχισµό.

Ζητάµε, λοιπόν, από την Κυβέρνηση να σταµατήσουν οι διώ-
ξεις ενάντια στους απεργούς των ταξί και να ικανοποιηθούν τα
αιτήµατά τους, γιατί είναι αιτήµατα που εµποδίζουν στην πραγ-
µατικότητα τον αφανισµό τους που επιχειρεί η Κυβέρνηση µε τις
ρυθµίσεις που κάνει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Στην ερώτηση θα απα-

ντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, κ. Ιω-
άννης Μαγκριώτης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και το συνάδελφο για την ερώτηση, γιατί σε µία
πολύ σηµαντική χρονική περίοδο καταθέτει αυτήν την ερώτηση
και δίνει τη δυνατότητα και στην Κυβέρνηση να απαντήσει και να
διατυπώσει σκέψεις πάνω σε ένα σηµαντικό θέµα.

Πρώτον, πρέπει να πω στον αγαπητό συνάδελφο ότι δεν υπάρ-
χει καµµία ποινικοποίηση των κινητοποιήσεων των αυτοκινητι-
στών, δηλαδή των ιδιοκτητών οχηµάτων δηµοσίας χρήσης από
την πλευρά της πολιτείας. Η Αστυνοµία, αλλά και όλες οι πλευ-
ρές της πολιτείας, αυτό που προσπαθούν είναι να διασφαλίσουν
σε όλους τους πολίτες να ασκούν µάλιστα κατά διευρυµένο
τρόπο τα συνταγµατικά τους δικαιώµατα. Νοµίζω ότι θα αναγνω-
ρίσει και ο αγαπητός συνάδελφος αυτό που αναγνώρισαν και οι
ίδιοι οι αυτοκινητιστές ότι η µορφή των κινητοποιήσεων ειδικά
των πρώτων ηµερών µε τον αποκλεισµό των αεροδροµίων και
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των λιµανιών υπερέβη και τη δεοντολογία, τις διατάξεις του
κ.ο.κ., την κοινωνική ανοχή και αποδοχή και τη λειτουργία της οι-
κονοµίας και της κοινωνίας. Γι’ αυτό και οι ίδιοι αναγνωρίζοντάς
το, δεν επέλεξαν στη συνέχεια ανάλογες µορφές.

Σε αυτήν την υπέρβαση, λοιπόν, που και οι ίδιοι αναγνώρισαν,
όπως είπα και προηγουµένως, προασπίζοντας τα συνταγµατικά
δικαιώµατα του συνόλου της κοινωνίας, η Ελληνική Αστυνοµία
έπραξε το καθήκον της. Δεν κινήθηκε δηλαδή εκτός του συνταγ-
µατικού και νοµικού πλαισίου. Οι όποιες παρεµβάσεις έχουν
υπάρξει θα αξιολογηθούν από την τακτική δικαιοσύνη, η οποία
έχει και την ευθύνη σε τελευταία ανάλυση και το ξέρετε πάρα
πολύ καλά. Συνεπώς, τόσο η πλευρά του Υπουργείου, όσο και η
πλευρά της Αστυνοµίας έπραξε αυτό που οι συνταγµατικές επι-
ταγές επιτάσσουν και οι ίδιοι οι αυτοκινητιστές αναγνώρισαν.
Από την άλλη πλευρά, η δικαιοσύνη είναι αυτή που θα κρίνει και
θα αξιολογήσει εάν πράγµατι υπήρξαν παραβάσεις, παραβιάσεις
ή υπερβάσεις.

Θα ήθελα ακόµη να πω για το θέµα που έθεσε ο αγαπητός συ-
νάδελφος, για απολύσεις στην ΑΜΕΛ. Έχει δοθεί, βέβαια, η ευ-
καιρία και σε άλλες περιπτώσεις σε ερωτήσεις συναδέλφων από
τα άλλα κόµµατα. Δεν υπήρξε καµµία απόλυση στην ΑΜΕΛ. Δεν
ανανεώθηκαν οι συµβάσεις καθώς ο κ. Ρακιντζής µε αναλυτική
έρευνα που έκανε, κατέληξε ότι ήταν παράνοµες, προεκλογικές
συµβάσεις ορισµένου χρόνου που έγιναν από την πλευρά της δι-
οίκησης που είχε ορίσει η προηγούµενη κυβέρνηση. Μάλιστα,
απαντώντας σε µία ερώτηση συναδέλφου πριν κάποιο διάστηµα
για το ίδιο θέµα, είχα πει ότι κάποιοι από τους εργαζόµενους,
όπως οι χειριστές που έχουν εκπαιδευτεί και έχει επενδύσει η
πολιτεία πάνω τους, κατά προτεραιότητα µε µοριοδότηση αυτής
της εµπειρίας που έχουν αποκτήσει, όταν θα προχωρήσει η δια-
δικασία –και είµαι βέβαιος ότι θα προχωρήσει, γιατί οι ανάγκες
για νέες προσλήψεις υπάρχουν µε τις επεκτάσεις των γραµµών
που σύντοµα θα υπάρξουν- θα προσληφθούν καθώς έχει επεν-
δύσει πάνω τους ήδη η πολιτεία και έχουν ετοιµότητα άµεσης
ένταξης στο εργασιακό περιβάλλον. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής, κ. Γιώργος Μαυρίκος, για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ο ελληνικός λαός, οι

εργαζόµενοι και βέβαια το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος βλέ-
πουµε ότι είµαστε σε µια περίοδο εντεινόµενης κρατικής βίας,
σε µια περίοδο που ο κρατικός αυταρχισµός και η εργοδοτική
αυθαιρεσία είναι καθηµερινό φαινόµενο. Αυτή είναι η µια όψη του
νοµίσµατος.

Η άλλη όψη είναι η γενικευµένη επίθεση στα εργατικά δικαιώ-
µατα και στις κατακτήσεις, στο όνοµα του χρέους κι όλων αυτών
των οικονοµικών δεδοµένων που τα αξιοποιείτε προκειµένου να
πάτε αιώνες πίσω τους εργαζόµενους και να πολλαπλασιαστούν
τα κέρδη του µεγάλου κεφαλαίου και των εφοπλιστών. 

Έχουµε, λοιπόν, µια κατάσταση όπου από τη µία επικρατεί ο
αυταρχισµός, η κρατική βία και η εργοδοτική αυθαιρεσία και από
την άλλη έχουµε αυτή την επίθεση στο σύνολο των δικαιωµάτων.
Είναι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος. 

Στην πραγµατικότητα, οι διώξεις σε επτάµισι χιλιάδες ταξιτζή-
δες, οι απολύσεις εργαζοµένων, το ότι σύρθηκε χθες στα δικα-
στήρια ο πρώην αντιδήµαρχος της Νίκαιας κι άλλοι δηµοτικοί
σύµβουλοι γιατί αφαίρεσαν χαφιεδοκάµερες, οι απειλές σας για
απολύσεις δηµοσίων υπαλλήλων, διακοσίων πενήντα χιλιάδων
ανθρώπων, µέσα από οποιεσδήποτε διαδικασίες και οποιαδή-
ποτε τιτλοφόρηση -είτε εφεδρείας είτε οποιασδήποτε άλλης
µορφής- στην πραγµατικότητα έναν στόχο έχουν: να πουν στους
εργαζόµενους «τα κεφάλια µέσα», για να περάσει αυτή η πολι-
τική, σε όφελος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Ευρωπαϊκής Κε-
ντρικής Τράπεζας, του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου κ.λπ.. 

Θεωρούµε αυτήν την πολιτική απαράδεκτη και καλούµε τον
ελληνικό λαό να αντισταθεί σ’ όλα αυτά. 

Πιστεύουµε ότι για την κατάσταση στις συγκοινωνίες η ευθύνη
είναι εγκληµατική, όλων των κυβερνήσεων. Για το ότι σήµερα ο
εργαζόµενος περνά αυτό το µαρτύριο µέσα στον ηλεκτρικό στις
µετακινήσεις του στο Λεκανοπέδιο, στη Θεσσαλονίκη, στην
Πάτρα και σ’ όλα τα µεγάλα αστικά κέντρα υπάρχουν και φυσικοί

και ηθικοί αυτουργοί. Και όχι µόνον αυτό, αλλά παίρνετε και επι-
πρόσθετα, δυσάρεστα, αρνητικά µέτρα, που θα χειροτερέψουν
κι άλλο την κατάσταση: Εκατόν εβδοµήντα µετατάξεις στον
ΗΣΑΠ. Απολύσεις –ή όπως θέλετε βαφτίστε τες εσείς- στο µετρό.
Ληστρική τιµολογιακή πολιτική. Για πείτε µας γιατί η ΕΘΕΛ για
να πάει κάποιος από την Αθήνα στο Σούνιο, στην Σαρωνίδα, έχει
εισιτήριο 1,60  και στους ιδιώτες επιτρέπετε να έχουν για την ίδια
διαδροµή εισιτήριο 3,70; Δεν φταίτε γι’ αυτά;

Με βάση όλα αυτά, εµείς υποστηρίζουµε ότι αυτή η πολιτική
του αυταρχισµού στόχο έχει να τροµοκρατήσει, να κάµψει την
αντίσταση και το αγωνιστικό φρόνηµα των εργαζοµένων κι εµείς,
ως ΚΚΕ, απευθυνόµενοι στους εργαζόµενους τους λέµε: Μην
τροµοκρατείστε, µην φοβάστε. Αν φοβηθείτε, θα τα χάσετε όλα.
Αν βγείτε στους δρόµους και αντισταθείτε µαζί µε το ΚΚΕ, µαζί
µε το ΠΑΜΕ, µπορείτε να διαµορφώσετε άλλες συνθήκες, πραγ-
µατικά, ώστε να µην πληρώσει ο λαός τα νέα χαράτσια. 

Εµείς ως ΚΚΕ στηρίζουµε τις πρωτοβουλίες ταξικών αγωνιστι-
κών κινηµάτων που οργανωµένα καλούν τους εργαζόµενους να
µην πληρώσουν τα χαράτσια, να µην πληρώσουν όλα αυτά που
τους επιβάλλετε κάθε µέρα σαν  δήµιοι πάνω στα κεφάλια των
εργαζοµένων και του λαού. 

Προχθές δηµοσιεύθηκαν στοιχεία ότι µέσα στο 2010 η ΔΕΗ
έδωσε ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες εντολές για να δια-
κοπεί το ρεύµα σε εργαζόµενους και σε µικροµαγαζάτορες. Αυτή
είναι η πολιτική σας σ’ όλους τους τοµείς και σ’ όλα τα επίπεδα!
Να γιατί καλούµε τους εργαζόµενους, το λαό, να αρνηθούν να
πληρώσουν οργανωµένα αυτά τα χαράτσια, να πουν ένα «όχι»
και να πρωτοστατήσουν στην οργανωµένη ανυπακοή απέναντι
σ’ αυτήν την πολιτική και σ’ όλες τις µορφές της. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υφυπουργός Υπο-

δοµών, Μεταφορών και Δικτύων, κ. Μαγκριώτης, έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και Δικτύων):  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να συµφωνήσω µε τον αγαπητό συνάδελφο ότι

πλήττονται τα αδύναµα κοινωνικά στρώµατα, ένα µεγάλο µέρος
αυτών, και ιδιαίτερα οι άνεργοι, οι χαµηλοσυνταξιούχοι, οι εργα-
ζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα στο µεγαλύτερο µέρος τους και γι’
αυτό πρέπει οργανωµένα να διεκδικήσουν τα δικαιώµατά τους,
να διεκδικήσουν την εργασία τους αλλά και δικαιοσύνη. Αυτός ο
οργανωµένος αγώνας µ’ αυτούς τους στόχους είναι κι ο δικός
µας αγώνας. Για τα δικά τους συµφέροντα πρωτίστως αγωνιζό-
µαστε. 

Θέλω να σας πω ότι µεγαλύτερη δυσφορία από τους εργαζό-
µενους που πλήττονται εκφράζουν τα ισχυρά συµφέροντα, εγ-
χώρια και διεθνή, γιατί για πρώτη φορά αυτά πρωτίστως πλήτ-
τονται. 

Γιατί το καθεστώς της ασυδοσίας και της ανοµίας περιορίζεται
δραστικά µέσα από την πολιτική που καθηµερινά ασκούµε και τη
θεσµική νοµοθετική, αλλά και τις πρωτοβουλίες µας.

Γι’ αυτό και ο πόλεµος που υπάρχει απέναντι στην Κυβέρνηση
και από το διεθνές κερδοσκοπικό κεφάλαιο, απέναντι στη χώρα
µας και στην  Ευρωζώνη, γιατί δεν θέλουν να υλοποιηθεί η ιστο-
ρική απόφαση της 21ης Ιουλίου. Γιατί ή ιστορική απόφαση της
21ης Ιουλίου, δίνει τη δυνατότητα στη χώρα να διαχειριστεί µε
ευνοϊκούς, για τα λαϊκά συµφέροντα και την εθνική οικονοµία
όρους, το υπέρογκο χρέος και το τεράστιο έλλειµµα. Να κάνει
τις διαρθρωτικές αλλαγές, που θα στηρίξουν την οικονοµία και
πρωτίστως τους εργαζόµενους και το κοινωνικό κράτος. Γι’ αυτό
λυσσαλέα όλο αυτό το διάστηµα προσπαθούν να µην επικυρωθεί
αυτή η Συµφωνία από τα Ευρωπαϊκά Κοινοβούλια, τα Κοινοβού-
λια των κρατών χωρών της Ευρωζώνης.

Αυτός είναι ο καηµός και ο στόχος τους, αγαπητέ συνάδελφε,
γι’ αυτό και αυτή η πρωτόγνωρη επίθεση κατά της χώρας µας,
µε καταιγισµό δηµοσιευµάτων στον διεθνή Τύπο, που εκπροσω-
πεί αυτά τα συµφέροντα. Και το ξέρετε πάρα πολύ καλά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Αντιστεκόµαστε και θα συνεχίσουµε να αντιστεκόµαστε σε
αυτά τα συµφέροντα. Οι εταίροι µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
φαίνεται ότι κατανοούν -και έχουν κατανοήσει- ότι αυτή η επί-
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θεση δεν είναι απέναντι στην Ελλάδα. Το πρόσχηµα είναι η Ελ-
λάδα. Η Ευρωζώνη και το κοινωνικό κεκτηµένο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που έχει πετύχει µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, αυτό
είναι που θέλουν να πλήξουν, για τα δικά τους συµφέροντα. Και
συµφωνώ απολύτως, µαζί σας. Γι’ αυτό και είπα ότι είµαστε στην
ίδια όχθη µε την πλειοψηφία του ελληνικού λαού.

Και εµείς το ζούµε αυτό, αγαπητέ συνάδελφε, σε πολλά πεδία
της καθηµερινής δράσης. Θα σας πω για τους αυτοκινητόδρο-
µους, τις συµβάσεις παραχώρησης, που έχουν σταµατήσει οι
τράπεζες εδώ και µήνες να χρηµατοδοτούν τα έργα, γιατί θεω-
ρούν ότι δεν είναι βιώσιµα, ενώ το δηµόσιο –παρ’ότι οι συµβάσεις
είχαν πολλά προβλήµατα το 2007- τηρεί τις υποχρεώσεις του και
ο χρήστης, ο φορολογούµενος πολίτης, επίσης. Οι τράπεζες
είναι αυτές που δεν χρηµατοδοτούν και γι’ αυτό ακριβώς τις
εγκαλούµε να χρηµατοδοτήσουν. 

Τέλος, θα ήθελα να σας πω ακόµη, ότι µέσα από διάλογο, να
είστε βέβαιοι, ότι θα καταλήξουµε σε µια πρόταση -που θα έρθει
και στη Βουλή- όσον αφορά τα Επιβατικά Δηµόσιας Χρήσης. Ο
διάλογος είναι ανοιχτός -πέρα από την επιθετικότητα που έχει
πολλές φορές, από την πλευρά ορισµένων αυτοκινητιστών- και
υποστηρίζουµε τη βιωσιµότητα του επαγγέλµατος. Δεν θα αδι-
κήσουµε σε καµµία περίπτωση –και είναι δέσµευσή µας- τους ση-
µερινούς αυτοκινητιστές. Στόχος µας είναι να υποστηρίξουµε τη
βιωσιµότητα του επαγγέλµατος, να υποστηρίξουµε όµως και τον
πολίτη, τον πελάτη, τον καταναλωτή, είτε είναι Έλληνας, είτε
είναι ξένος στη χώρα µας και φυσικά το περιβάλλον και τη λει-
τουργικότητα των πόλεων µας. Αυτό είναι το τρίπτυχο. Και είµαι
βέβαιος ότι µέσα από το διάλογο και στη Βουλή, αλλά και το δη-
µόσιο διάλογο, θα καταλήξουµε στο καλύτερο δυνατό αποτέλε-
σµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίζουµε µε τη

δεύτερη υπ’ αριθµόν 1271/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Σπυρίδωνα Χαλβατζή προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την καταβολή των
δεδουλευµένων στους εργαζόµενους στις εργολαβίες της ΔΕΗ.

Το λόγο έχει, ο ερωτών Βουλευτής, κ. Σπυρίδων Χαλβατζής,
για δύο λεπτά, για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση του.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, υπάρχει µια κατάσταση που φτάνει στα όρια

της αθλιότητας σε ότι αφορά τη συµπεριφορά εργολάβων στη
ΔΕΗ στα ορυχεία της Πτολεµαΐδας. Εκεί πολύ συχνά καταστρα-
τηγούνται όλες οι έννοιες της έστω κολοβής, εργατικής νοµοθε-
σίας. Μεγάλο ποσοστό «µαύρης», απλήρωτης εργασίας, εξευτε-
λιστικοί µισθοί και άθλιοι όροι εργασίας, απολύσεις εργαζοµένων
όταν αλλάζουν εργολαβίες. Δεν πληρώνονται δώρα Πάσχα, Χρι-
στουγέννων, άδειες, επιδόµατα ή πληρώνονται µε καθυστέρηση.

Πιο συγκεκριµένα: Εργολαβίες ΑΗΣ Πτολεµαΐδας, απλήρωτοι
εργαζόµενοι τέσσερις µήνες. Κάποιοι, κύριε Πρόεδρε, δεν δη-
λώνονται ποτέ στη ΔΕΗ.

Εργολαβία Μύρας: Επιδόµατα άδειας και αποζηµίωση άδειας
δεν πληρώθηκαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Εργολαβία Θεοδωρίδη: Πήρε εργολαβία, απολύει εργαζόµε-
νους -και είναι γνωστό στέλεχος εκεί στην περιοχή- που δού-
λευαν τέσσερα, πέντε χρόνια εκεί, τους αντικαθιστά µε τοπικά
ρουσφετολογικά κριτήρια και χωρίς δικαιώµατα.     

Η ερώτησή µας, κύριε Υπουργέ, είναι σαφής: Σκοπεύει η Κυ-
βέρνηση να πάρει µέτρα, για να σταµατήσει αυτή η αθλιότητα;
Σε ποιες συγκεκριµένες ενέργειες θα προχωρήσει η Κυβέρνηση,
ώστε να καταβάλει η εργοδοσία τις προβλεπόµενες ασφαλιστι-
κές εισφορές, τα επιδόµατα αδείας, τα δώρα και όσα παρακρα-
τούνται από τους εργαζόµενους; Θα τηρηθεί επιτέλους η έστω
κολοβή νοµοθεσία για την προστασία της υγείας, της ασφάλειας
αλλά και της ίδιας της ζωής των εργαζοµένων; 

Πολύ συχνά γινόµαστε µάρτυρες πολύ σοβαρών εργατικών
ατυχηµάτων, τα οποία εµείς τα χαρακτηρίζουµε εγκλήµατα της
εργοδοσίας, γιατί δεν τηρούνται τα µέτρα υγιεινής και ασφά-
λειας στους τόπους εργασίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε. 
Στον κ. Χαλβατζή θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλο-

ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Γιάννης Μανιάτης.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θέλω να ευχαριστήσω τον κ.
Χαλβατζή για την επίκαιρη ερώτηση, γιατί µας δίνει τη δυνατό-
τητα να συζητήσουµε στο εθνικό Κοινοβούλιο ένα πραγµατικά
πολύ σπουδαίο θέµα που έχει να κάνει µε τη συµπεριφορά των
εργολάβων, στους οποίους αναθέτει η ΔΕΗ την εκτέλεση συγκε-
κριµένων εργασιών. 

Στην πρωτολογία µου θα σας απαντήσω, κύριε συνάδελφε, για
το τι ισχύει σήµερα αναφορικά µε το θεσµικό πλαίσιο και τις υπο-
χρεώσεις που επιβάλλει η ΔΕΗ στους εργολάβους και στη δευ-
τερολογία µου θα σας απαντήσω για τις συγκεκριµένες εργο-
λαβίες που αναφέρατε, όπου –τουλάχιστον µε τα στοιχεία που
µου έδωσαν οι υπηρεσίες- τα πράγµατα ίσως να είναι λίγο δια-
φορετικά, αλλά θα σας ενηµερώσω και γι’ αυτό. 

Ας ξεκαθαρίσουµε το εξής: Το γενικό πλαίσιο µέσα στο οποίο
ανατίθενται εργολαβίες από τη ΔΕΗ αλλά και από άλλους εκµε-
ταλλευτές του ορυκτού πλούτου της χώρας διέπεται από τον κώ-
δικα µεταλλευτικών και λατοµικών εργασιών. Πρέπει να σας πω
ότι ο κώδικας αυτός είναι ένας σύγχρονος κώδικας. Τον υπογρά-
ψαµε πριν λίγους µήνες. Είναι ένας από τους πιο σύγχρονους
ευρωπαϊκούς κώδικες και λαµβάνει πρόνοια τόσο για την προ-
στασία της υγιεινής και ασφάλειας των εργαζοµένων όσο και για
ζητήµατα προστασίας του περιβάλλοντος.

Πάντα όµως σε όλες τις χώρες –και πολύ περισσότερο στην
πατρίδα µας- ενυπάρχει ο κίνδυνος κατά πόσο τα θεσµοθετη-
µένα κείµενα εφαρµόζονται στην πράξη στα εργοτάξια ή στους
άλλους χώρους εργασίας. 

Εδώ να σας πω ότι έχουµε επιβάλλει κάποια νεώτερα δεδο-
µένα. Για παράδειγµα, η ΔΕΗ αναθέτει εργολαβίες όχι µόνο µε
βάση το οικονοµικό κριτήριο –δηλαδή τη φθηνότερη προσφορά,
όπως συνέβαινε κατά το παρελθόν- αλλά υποχρεωτικά συνυπο-
λογίζει, εκτός από το οικονοµικό κριτήριο, την επάρκεια του ερ-
γολάβου, την εφαρµογή κανόνων ασφαλείας της ζωής των
εργαζοµένων στον εργολάβο, καθώς επίσης και τη δυνατότητα
του εργολάβου να ανταποκριθεί τεχνικά στο καθήκον που του
έχουν αναθέσει. 

Επιπλέον, τώρα πια µε τον καινούργιο κώδικα είναι συνευθύνη
και της ΔΕΗ και του εργολάβου η εφαρµογή των κανόνων ασφα-
λείας για την υγιεινή και την ασφάλεια των εργαζοµένων και η
εφαρµογή όλων των υποχρεώσεων των µισθοδοτικών και των
υποχρεώσεων αναφορικά µε τις εισφορές. Άρα, είναι συνυπεύ-
θυνη και η ΔΕΗ. 

Αν µε ρωτήσετε προσωπικά σε ποιο βαθµό είµαι ευχαριστηµέ-
νος από την εφαρµογή της νοµοθεσίας, θα σας πω ότι έχουµε
πολύ δρόµο µπροστά µας, γιατί ανεξάρτητα από το ποια είναι η
πολιτική βούληση της εκάστοτε κυβέρνησης, κάθε φορά στο ερ-
γοτάξιο είναι βέβαιο ότι χρειάζεται να είναι κανείς από πάνω και
σε αυτή την κατεύθυνση θέλω να γνωρίζετε ότι το Σώµα Επιθε-
ωρητών Εργασίας αλλά και η Επιθεώρηση Μεταλλείων Βορείου
Ελλάδος έχουν ασκήσει, ασκούν και θα ασκήσουν πάρα πολλούς
ελέγχους. 

Θα ήθελα να πω µια µόνο φράση ακόµα στην πρωτολογία µου
και κλείνω. Πρώτον, προκειµένου να διασφαλίσουµε ότι οι εργα-
ζόµενοι στους εργολάβους θα πάρουν και τα χρήµατα, τα οποία
δικαιούνται αλλά και το ΙΚΑ θα εισπράξει τις εισφορές για τις
αµοιβές των εργαζοµένων, έχουµε υποχρεώσει τους εργολά-
βους της ΔΕΗ να πληρώνουν τους εργαζοµένους µέσω τραπεζι-
κών επιταγών και µόνο αν κατατεθούν τα αντίγραφα των τραπε-
ζικών καταθέσεων στους εργαζόµενους µόνο τότε πληρώνεται ο
εργολάβος. Δεύτερον, τους έχουµε υποχρεώσει να δίνουν στο
ΙΚΑ όλα τα βιβλία για τους νεοπροσλαµβανόµενους, έτσι ώστε
και το ΙΚΑ και το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας να µπορεί να τους
ελέγξει. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Σπύρος Χαλβα-

τζής έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως, η νοµοθεσία υπάρχει. Είναι όµως κολοβή, κατά την

άποψή µας. Ωστόσο και αυτή η κολοβή νοµοθεσία δεν τηρείται.
Αυτό είναι το κύριο πρόβληµα. Και επειδή είναι συνυπεύθυνη και
η ΔΕΗ, έχετε µεγαλύτερη ευθύνη. 

Εµείς αναφερόµαστε και στην ερώτηση. Υπάρχουν περιπτώ-
σεις όπου εργολάβοι εκβιάζουν και παίρνουν πίσω µέρος των
χρηµάτων από τους εργαζόµενους που τα καταθέτουν, κύριε
Πρόεδρε, µέσα από τις τραπεζικές διαδικασίες. Μέχρι εκεί φθά-
νει η ασυδοσία τους. 

Κοιτάξτε να δείτε, κύριε  Υπουργέ, για τη Κοζάνη για την πε-
ριοχή των ορυχείων της Πτολεµαΐδας γνωρίζουµε πολύ καλά
πρόσωπα, γεγονότα και καταστάσεις. Κάνουµε περιοδείες, συ-
ζητάµε µε τους εργαζόµενους. Το τι γίνεται στη ΔΕΗ και στις ερ-
γολαβίες, τι αυθαιρεσίες και τι βαρβαρότητα επικρατεί, βοά ο
τόπος σε όλη τη  δυτική Μακεδονία. Υπάρχουν συγκεκριµένα
στοιχεία. 

Θέλω να σας πω ότι όλες οι κυβερνήσεις και της Νέας Δηµο-
κρατίας χθες και του ΠΑΣΟΚ σήµερα κλείνουν τα µάτια σε αυτήν
την ωµή παραβίαση αυτής –το επαναλαµβάνουµε για τρίτη
φορά- της κολοβής νοµοθεσία. 

Υπάρχουν τεράστια προβλήµατα. Εµείς θέλουµε µία συγκεκρι-
µένη απάντηση στη δευτερολογία σας. Πότε θα σταµατήσει αυτό
το αίσχος της µη πληρωµής των εργαζοµένων; Υπάρχει ασυδο-
σία από πολλούς εργολάβους. Δεν πληρώνουν δεδουλευµένα.
Δεν πληρώνουν ασφαλιστικές εισφορές, επιδόµατα, άδειες και
δώρα. 

Αυτοί οι εργαζόµενοι καλούνται σήµερα να πληρώσουν τα χα-
ράτσια τα οποία επιβάλλει η πολιτική της κυβέρνησης σε συνερ-
γασία µε την τρόικα. Μας είπε προηγουµένως ο κ. Μαγκριώτης
ότι αγωνιζόµαστε γενικά και αόριστα στις αγορές, ενάντια και
είπε επίσης ότι αγωνιζόµαστε ενάντια στις τράπεζες, απαντώντας
στο σύντροφό µου κ. Γιώργο Μαυρίκο. Μα τις τράπεζες τις επι-
δοτείτε, τις επιχορηγείτε. Εν πάση περιπτώσει, δεν µπορούµε να
παίζουµε µε τις λέξεις και να κοροϊδεύουµε. 

Εδώ υπάρχει αυτή η νοµοθεσία για τη προστασία της υγείας,
της ασφάλισης των εργαζοµένων. Δεν τηρείται στις περισσότε-
ρες των περιπτώσεων. Η ζωή των εργαζοµένων δεν προστατεύ-
εται. Στα ορυχεία έχουµε συχνά τα λεγόµενα ατυχήµατα, που
είναι εγκλήµατα. Έχουµε νεκρούς. Έχουµε επίσης ακρωτηρια-
σµένους, σακάτηδες που είναι µια ολόκληρη ζωή σακάτηδες και
δεν παίρνουν συντάξεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Τελικά αυτή η ασυδοσία της εργοδοσίας που δεν παίρνει
µέτρα για την υγιεινή και την ασφάλεια των εργαζοµένων, έχει
κόστος σε βάρος της ίδιας της ζωής των εργαζοµένων. Εσείς
έχετε την πρώτη ευθύνη για να βάλετε φρένο. 

Βεβαίως, το εργατικό λαϊκό κίνηµα, το ταξικό συνδικαλιστικό
κίνηµα το ΠΑΜΕ παλεύει και θα συνεχίσει να παλεύει όχι µόνο
για να σταµατήσει αυτό το αίσχος της ασυδοσίας των εργολά-
βων, αλλά και για να βάλει ρότα για µια άλλη πολιτική που η ερ-
γασία δεν θα είναι βάσανο και καταναγκασµός αλλά θα είναι
συνειδητή προσπάθεια όλων των εργαζοµένων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Μανιάτης, για τρία
λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αναφορικά µε την παρατήρηση
του συναδέλφου, κ. Χαλβατζή, ότι οι εργαζόµενοι στους εργο-
λάβους υποχρεώνονται εκ των υστέρων, ακόµα και όταν κατατί-
θενται τα χρήµατα, η αµοιβή τους στις τράπεζες, είµαι βέβαιος
κύριε συνάδελφε ότι σε µεγάλο βαθµό έχετε δίκιο. Είναι βέβαιο
ότι εγώ τουλάχιστον δεν αποκλείω να συµβαίνει. 

Πρέπει να σας πω, όµως, ότι µε µεγάλη χαρά –και σας το δη-
λώνω υπευθύνως- εάν βρούµε ένα τρόπο τουλάχιστον για τους
εργολάβους της ΔΕΗ να το αποφύγουµε, εµείς είµαστε ανοιχτοί
να επιβάλουµε στη ΔΕΗ ό,τι µας προτείνετε προκειµένου πραγ-
µατικά αυτή η αθλιότητα σε όποιο βαθµό συµβαίνει να αποκλει-
στεί. Οι κύριοι αυτοί εκµεταλλεύονται το ότι η ΔΕΗ τους
πληρώνει κανονικά και ουσιαστικά δουλεύουν σε βάρος των ερ-
γαζοµένων. 

Επιπλέον, υπάρχει εντολή στη ΔΕΗ –να το ξέρετε αυτό- εάν
καθ’ υποτροπή κάποιος εργολάβος παραβιάζει εργατική νοµο-
θεσία, αποκλείεται από όλες τις εργολαβίες της ΔΕΗ Άρα, και
εδώ εάν έχουµε συγκεκριµένες καταγγελίες, σας διαβεβαιώνω
ότι η ηγεσία της ΔΕΗ δεν θα τους ξανααναθέσει άλλη δουλειά. 

Δεύτερον, θέλω να σας πω ότι µε αφορµή την ερώτηση που
µας καταθέσατε, ενηµερώσαµε τη ΔΕΗ και άµεσα το Σώµα Επι-
θεώρησης Εργασίας θα κάνει ελέγχους στα συγκεκριµένα εργο-
τάξια. 

Επίσης, έδωσα και εγώ δική µου εντολή στην Επιθεώρηση Με-
ταλλείων Βορείου Ελλάδος και µέσα στο τελευταίο δεκαήµερο
αυτού του µήνα θα κάνει και το δικό µας Σώµα Επιθεωρητών
έλεγχο και αυτό. Ελπίζω να αποδειχτεί ότι έχετε άδικο και είµαι
βέβαιος ότι και εσείς το ελπίζετε.

Θα ήθελα να σας πω τώρα για τις δύο συγκεκριµένες εργολα-
βίες που αναφέρατε. Μου έχουν δώσει στοιχεία ως προς τον ΑΗΣ
Πτολεµαΐδας ότι από τον ανάδοχο κ. Μοίρα έχουν ζητηθεί τα πα-
ραστατικά καταβολής επιδόµατος αδείας των εργαζοµένων,
προκειµένου να εκταµιευθεί η νόµιµη εργολαβική αµοιβή του.
Άρα, δεν έχει πληρωθεί αυτός ακόµη και δεν πρόκειται να πλη-
ρωθεί, γιατί -έχετε δίκιο- προφανώς δεν έχει δώσει ακόµη τα επι-
δόµατα αδείας των εργαζοµένων.

Το Σώµα Επιθεωρητών και συγκεκριµένα, το Τµήµα της Κοζά-
νης, είναι υπεύθυνο και επιβλέπει αυτήν την ιστορία. Μου έδωσαν
στοιχεία ότι τα τελευταία δύο χρόνια έχουν κάνει πάνω από
εκατό ελέγχους σε εργολάβους της ΔΕΗ.

Για τη δεύτερη εργολαβία, την εργολαβία Θεοδωρίδη, ο ανά-
δοχος Ν. Θεοδωρίδης υπέγραψε σύµβαση στις 19-8-2011, πριν
ένα µήνα δηλαδή, έναρξη ισχύος της σύµβασης την 1-9-2011 και
το πρωτόκολλο εγκατάστασης είναι 13-9-2011, τώρα δηλαδή.
Οπότε προφανώς κάποια παρεξήγηση έχει γίνει. Αυτός δεν µπο-
ρεί να έχει απολύσει, γιατί τώρα εγκαταστάθηκε. Αυτό που έχει
κάνει είναι…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Εγκαταστάθηκε και απέλυσε τους
προηγούµενους και πήρε καινούργιους. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Προσέξτε. Άρα, είναι αυτό.
Αυτός, όπως έχει δικαίωµα από τη νοµοθεσία ο κάθε ιδιώτης ερ-
γολάβος, χρησιµοποιεί το προσωπικό που αυτός επιλέγει και
ασφαλώς, δεν χρησιµοποιεί το προσωπικό του προηγούµενου
εργολάβου, που και αυτός το είχε επιλέξει µε το δικό του τρόπο.

Άρα, εάν εννοείτε αυτό το πράγµα, θα σας πω ότι αυτός προ-
σέλαβε άλλους µε τα δικά του κριτήρια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Η πρώτη µε αριθµό 1261/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-

ρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γρηγορίου
Αποστολάκου προς τους Υπουργούς Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχε-
τικά µε την επιδότηση για την αντικατάσταση των υπεραστικών
λεωφορείων ΚΤΕΛ, δεν θα συζητηθεί και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 1259/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
ελέγχου του τραπεζικού συστήµατος, δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Οι Υπουργοί Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης,
Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Πολιτισµού και Τουρισµού και η Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: «Ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό και άλλες
διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Σήφης Βαλυράκης µε επιστολή

του προς τον Πρόεδρο της Βουλής ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 63/31-8-2011 επερώτηση των Βου-
λευτών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ.κ. Αλέκας Πα-
παρήγα, Ιωάννη Γκιόκα, Ιωάννη Ζιώγα, Θεόδωρου Ιγνατιάδη,
Κωνσταντίνου Καζάκου, Σοφίας Καλαντίδου, Γαρυφαλλιάς (Λιά-
νας) Κανέλλη, Νικολάου Καραθανασόπουλου, Διαµάντως Μανω-
λάκου, Γεωργίου Μαρίνου, Γεωργίου Μαυρίκου, Απόστολου
Νάνου, Βαρβάρας (Βέρας) Νικολαΐδου, Νικόλαου Παπακωνστα-
ντίνου, Αθανασίου Παφίλη, Ιωάννη Πρωτούλη, Σταύρου Σκοπε-
λίτη, Αντώνιου Σκυλλάκου, Σπυρίδωνος Χαλβατζή, Χαράλαµπου
Χαραλάµπους και Νικολάου Μωραΐτη, προς τους Υπουργούς Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το πρόβληµα των ναρ-
κωτικών.

Πριν δώσω το λόγο στον πρώτο επερωτώντα Βουλευτή κ. Ιω-
άννη Πρωτούλη, ζήτησε το λόγο για µία δίλεπτη παρέµβαση ο
Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Λοβέρδος,
προκειµένου να παράσχει µια-δυο διευκρινίσεις.

Πριν, όµως, δώσω το λόγο, µε την άδεια του Σώµατος, στον
Υπουργό, θα ήθελα να ανακοινώσω τους ορισµούς Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων. Με επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής κ.
Φίλιππο Πετσάλνικο, ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τασούλας ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το Βουλευτή Νοµού Καρδίτσας κ.
Κωνσταντίνο Τσιάρα. Επίσης, ο Γραµµατέας του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης, µε επιστολή στον
Πρόεδρο της Βουλής, ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τη
Βουλευτή Εύβοιας κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη. Ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσί-
πρας, επίσης µε επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής, ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για την επερώτηση το Βουλευτή κ.
Μιχάλη Κριτσωτάκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Θέλω να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα
και ευχαριστώ πάρα πολύ την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ
που µου δίνει τη δυνατότητα. Η πρώτη ανακοίνωση σχετίζεται µε
την ηλεκτρονική δηµοπρασία.

Εµείς στα νοσοκοµεία έχουµε τη δυνατότητα –και την έχουµε
ασκήσει, κύριε Πρόεδρε- να προµηθευόµαστε, αντί για φάρµακα,
τη δραστική ουσία των φαρµάκων. Έτσι, πριν από περίπου ενά-
µιση µήνα κάναµε έναν ηλεκτρονικό διαγωνισµό, ηλεκτρονική δη-
µοπρασία, µειοδοτική- για να αγοράσουµε φάρµακα, δραστικές
ουσίες, των οποίων η τιµή εκκίνησης ήταν το 1,5 εκατοµµύριο. Ο
ανταγωνισµός και η ηλεκτρονική δηµοπρασία έφτασε την τιµή
στις 220.000. Έτσι, προµηθευτήκαµε τη συγκεκριµένη δραστική
ουσία, προµήθεια, η οποία µας έφερε όφελος 1.300.000 ευρώ.

Ανακοινώνω στο Σώµα και θα καταθέσω το σχετικό έγγραφο -
δεν το έχω αυτήν τη στιγµή µαζί µου, θα το έχω σε πέντε λεπτά-
ότι προκηρύχτηκε ο διαγωνισµός που θα συντελεστεί µε τη µέ-
θοδο της ηλεκτρονικής δηµοπρασίας τον Οκτώβριο για σαρα-
ντατρείς ακόµη δραστικές ουσίες. Η τιµή εκκίνησης είναι τα
200.000.000 ευρώ. Υπολογίζουµε µε µετριοπαθείς εκτιµήσεις ότι
θα έχουµε, τουλάχιστον, 100.000.000 ευρώ κέρδος.

Αυτά γίνονται για πρώτη φορά στην ελληνική διοίκηση. Θα κα-
θολικευτούν στο Υπουργείο Υγείας. Στοχεύουµε να περάσουµε
και στις λοιπές προµήθειες την ηλεκτρονική δηµοπρασία. Ευχό-
µαστε δε να µεταλαµπευθεί η σχετική σωτήρια πρακτική και στην
υπόλοιπη δηµόσια διοίκηση. Οι συµβασιοποιήσεις αυτών των
προµηθειών θα γίνουν στα τέλη του έτους ή αρχές του εποµέ-
νου. Το 2012 φιλοδοξούµε όλες οι προµήθειες των νοσοκοµείων
µας να γίνονται έτσι.

Η δεύτερη ανακοίνωση σχετίζεται µε το σηµερινό θέµα. Επι-
λέγω να το κάνω στην αρχή. Θα καταθέσω και το σχετικό έγ-
γραφο από τη Θεσσαλονίκη. Σε λίγο, θα προσκοµίσω και το
έγγραφο των Αθηνών, για να το λάβει υπ’ όψιν της η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΚΚΕ και οι αγορητές της.

Το πρόγραµµα χορήγησης θεραπείας από το νοσοκοµείο της
χώρας για τους ασθενείς τοξικοµανείς εξαρτηµένους ξεκίνησε
την 1η Σεπτεµβρίου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Δ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ )

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, τήρησα µε ευλάβεια τις
προθεσµίες σαν Υπουργός που σέβεται τον εαυτό του και που
όταν λέει «1η Σεπτεµβρίου» εννοεί «1η Σεπτεµβρίου»  και δεν εν-
νοεί 15, 20, 30, 40 ή 50 και που, όταν λέει «16 Σεπτεµβρίου», δη-
λαδή σήµερα, εννοεί «16 Σεπτεµβρίου».

Προσπαθούµε σε ένα συµβολικό και σε ένα πραγµατικό επί-
πεδο να αντιστρέψουµε την κακοδαιµονία της ελληνικής διοίκη-
σης, του Συντάγµατος και της ερµηνείας του µε τα δικαστήρια
ότι οι προθεσµίες ισχύουν µόνο για τους ανθρώπους και τους
πολίτες και ποτέ για τη διοίκηση. Είναι αποκλειστικές οι προθε-
σµίες για τους πολίτες -κλείνουν οι επιχειρήσεις τους, καταστρέ-
φονται, απολύονται- αλλά όχι αποκλειστικές οι προθεσµίες -
όπως τα δικαστήρια ερµηνεύουν το Σύνταγµα, κακώς και αυτά
πρέπει να αλλάξουν, αυτά αφορούν τη ριζοσπαστική αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος που πρέπει να γίνει αµέσως- για το κρά-
τος, για το οποίο κάθε καθοριζόµενη νοµοθετικά προθεσµία είναι
ενδεικτική.

Προσπαθώντας, λοιπόν, σε συµβολικό επίπεδο να αντιστρέ-
ψουµε αυτό το απαράδεκτο µεταπολιτευτικό κλίµα µιας κρατικής
ευχέρειας να κάνει το κράτος και οι υπάλληλοί του ό,τι θέλουν,
χωρίς να δίνουν λογαριασµό στον πολίτη, να καταστρέφουν αν-
θρώπους, χωρίς οι ίδιοι και το κράτος µας να έχει ευθύνη γι’ αυτά
που κάνει, αφού η νοµολογία θέλει αποκλειστικές τις προθεσµίες
–επαναλαµβάνω- για τον πολίτη, αλλά ενδεικτικές για το κράτος.
Αντιστρέφοντας σε πραγµατικό και συµβολικό επίπεδο αυτήν την
πορεία, είπαµε 1η Σεπτεµβρίου για τον ΟΚΑΝΑ και το εννοήσαµε
και είπαµε 16 Σεπτεµβρίου και το εννοούµε.

Σήµερα, λοιπόν, 16 Σεπτεµβρίου διακόσιοι ασθενείς µπήκαν
στα νοσοκοµεία µας. Μπήκαµε στα καινούργια νοσοκοµεία, στα
νέα νοσοκοµεία: νέα ως προς την παροχή θεραπείας ΟΚΑΝΑ.

Αν υπολογίσουµε ότι σ’ αυτές τις δεκαπέντε ηµέρες εκατόν
ογδόντα άτοµα θεραπεύονται στη Θεσσαλονίκη, κάνουµε σή-
µερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα απολογισµό τριακοσίων
ογδόντα ασθενών που βρίσκουν θεραπεία µέσα σε δεκαπέντε
ηµέρες στα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Εάν η καταγραφή του ΟΚΑΝΑ είναι σωστή σχετικά µε τον κα-
τάλογο αναµονής, ο κ. Τιµοσίδης κι εγώ είµαστε δύο Υπουργοί,
που η αποτυχία ή η επιτυχία θα µας αφορά κατά 50%. Είµαστε
δύο άνθρωποι που σκεφτήκαµε να το κάνουµε έτσι το θέµα της
αντιµετώπισης των εξαρτηµένων ατόµων και το κάναµε. 

Εάν, λοιπόν, τα πράγµατα είναι όπως σήµερα δείχνουν –που
είναι και θα σας µεταφέρουµε ανθρώπινες εµπειρίες στις οµιλίες
µας- το Νοέµβριο δεν θα υπάρχει ο κατάλογος της ντροπής.

Ο κ. Τιµοσίδης κι εγώ δεσµευόµαστε στο Σώµα ενώπιον του
Προεδρεύοντος, του κυρίου Πολύδωρα, ηµών των Βουλευτών,
ότι το Νοέµβριο δεν θα υπάρχει η λίστα της ντροπής, ότι κανένας
εξαρτηµένος δεν θα κάνει περισσότερο από δεκαπέντε ηµέρες
για να µπει στα προγράµµατα, ενώ σήµερα κάνει επτά χρόνια και
τρεις µήνες και το 4% αυτών πεθαίνουν και το 8% φυλακίζονται
για παραβατικότητα ή εγκληµατικότητα.

Δίνουµε τέλος σε αυτό. Έχουµε τη συµπαράσταση των πολ-
λών. Πιστεύουµε ότι σε λίγο θα έχουµε τη συµπαράσταση όλων,
επειδή εδώ είναι ένα Σώµα καλοπροαίρετων ανθρώπων. Λειτουρ-
γούµε µε την πεποίθηση –και η σηµερινή αντιπαράθεση θα είναι
έντιµη και θα είναι σε ένα επίπεδο πολιτικό- εκτιµούµε, µπορεί
να σφάλλουµε- αλλά εκτιµούµε ότι σε λίγους µήνες και οι τρια-
κόσιοι της Βουλής θα είµαστε σύµφωνοι σε αυτό. Δεν το λέω µε
διάθεση να εκδηλώσω αβεβαιότητα για τη στάση ενός αξιοσέβα-
στου και σοβαρού πολιτικού κόµµατος. Το λέω κάνοντας µια πο-
λιτική εκτίµηση. Μπορεί να δικαιωθώ, µπορεί να µην δικαιωθώ. 

Το θέµα όµως, πέρα από τα πολιτικά και τις θεωρήσεις είναι
ένα: ότι το Νοέµβριο δεν θα υπάρχει ούτε ένας ασθενής που να
περιµένει µήνες, για να µπει στο πρόγραµµα θεραπείας. Θυµίζω
–και κλείνω- ότι σήµερα ο κατάλογος της ντροπής θέλει την ανα-
µονή να εκτείνεται στα επτά χρόνια και στους τρεις µήνες. 

Είµαστε σε θέση δύναµης αυτήν τη στιγµή. Είµαστε σε θέση
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να µπορούµε να πούµε –και το εννοούµε και δεσµευόµαστε µε
ό,τι αυτό σηµαίνει για έναν πολιτικό που απευθύνεται στην
Εθνική Αντιπροσωπεία και ξέρει τι κάνει- ότι το Νοέµβριο δεν θα
υπάρχει πουθενά στην Ελλάδα λίστα αναµονής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό για την εισαγωγική διευκρινιστική του παρέµ-
βαση. 

Τώρα παρακαλείται ο κ. Ιωάννης Πρωτούλης, Βουλευτής της
Β’ Αθηνών και πρώτος επερωτών συνάδελφος στην επερώτηση
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, να λάβει το λόγο. 

Ορίστε, κύριε Πρωτούλη, έχετε το λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και η νε-

ολαία του έχει αναπτύξει εδώ και περίπου είκοσι πέντε χρόνια
πολύ έντονη δράση στον αγώνα κατά των ναρκωτικών. Πιστεύ-
ουµε –και δεν είναι υπερβολή αυτό που θα πούµε- ότι έχουµε
εµπνεύσει δραστηριότητες σε αυτόν τον αγώνα. Βέβαια, έχουµε
εµπνευστεί και εµείς οι ίδιοι από πρωτοβουλίες που έχουν ανα-
πτυχθεί από τα ίδια τα παιδιά που κατάφεραν να απεξαρτηθούν
από τη δράση των θεραπευτικών κοινοτήτων, από τη δράση των
γονιών που στηρίζουν τη δράση και τον αγώνα των παιδιών τους. 

Τώρα όµως, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κτυπάει συνα-
γερµό. Κτυπάει συναγερµό στις εργατικές λαϊκές οικογένειες.
Και κτυπάµε συναγερµό, γιατί η καπιταλιστική κρίση κάνει τα
πράγµατα ακόµη χειρότερα στο πρόβληµα των ναρκωτικών. Κτυ-
πούν κόκκινο όλοι οι παράγοντες που ευθύνονται για την εξάρ-
τηση: η ανεργία, τα αδιέξοδα, ο αποκλεισµός. 

Αντί η Κυβέρνηση να πάρει ουσιαστικά µέτρα, ενισχύοντας την
πρόληψη, ενισχύοντας την απεξάρτηση και την επανένταξη µε
δηµόσιο δωρεάν χαρακτήρα, προωθεί την πολιτική της νοµιµο-
ποίησης των ναρκωτικών, της υποκατάστασης και παραδίδει τον
τοµέα της απεξάρτησης στους ιδιώτες που εκµεταλλεύονται και
θα εκµεταλλευτούν ακόµα περισσότερο την απελπισία των χρη-
στών και των οικογενειών τους. Θα µιλήσουµε συγκεκριµένα. 

Το πρόβληµα των ναρκωτικών στη χώρα µας επιδεινώνεται συ-
νεχώς. Με βάση τα επίσηµα στοιχεία του Εθνικού Κέντρου Τεκ-
µηρίωσης και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά και του
Ερευνητικού Πανεπιστηµιακού Ινστιτούτου Ψυχικής Υγιεινής
στην έκθεσή τους για το 2010 εµφανίζουν πολλά χαρακτηριστικά
που αναφέρουµε στην επερώτησή µας. 

Ορισµένα έχουν ιδιαίτερη σηµασία. Ένα στα δώδεκα άτοµα –
το 8,6% δηλαδή- ηλικίας δώδεκα µε εξήντα τεσσάρων ετών ανα-
φέρει χρήση κάποιας παράνοµης ουσίας έστω και µία φορά στη
ζωή του. Μεταξύ 1984 και 2004 διπλασιάστηκε ο αριθµός των
ατόµων που ανέφεραν χρήση παράνοµων ουσιών έστω και µία
φορά σε όλη τη ζωή τους, δηλαδή πήγε από το 4% στο 8,6%. Τα
υψηλότερα ποσοστά στη διάρκεια της εικοσαετίας καταγράφη-
καν το 1998, οπότε το ποσοστό της επικράτησης της χρήσης
ανήλθε στο 12,2%. Θα µιλήσουµε συγκεκριµένα για αυτή τη χρο-
νολογία, το 1998. 

Στο µαθητικό πληθυσµό ένας στους οκτώ µαθητές δεκατριών
έως δεκαοκτώ ετών, δηλαδή το 12%, αναφέρει χρήση οποιασ-
δήποτε παράνοµης ουσίας έστω και µία φορά σε όλη τη ζωή του.
Σηµαντική αύξηση της χρήσης καταγράφηκε και σε αυτόν τον
πληθυσµό στα τέλη της δεκαετίας του 1990, ανακόπηκε µέχρι το
2003 και από το 2003 έως το 2007 έχουµε αύξηση µόνο στα αγό-
ρια. Υψηλότερα ποσοστά υπάρχουν στην Αθήνα. 

Την πιο διαδεδοµένη ουσία αποτελεί η κάνναβη και µάλιστα το
ποσοστό επικράτησης της χρήσης σχεδόν τριπλασιάστηκε κατά
την εικοσιπενταετία 1984-2007 από 3,9% σε 9,8%. 

Θα σας πω ποια είναι η κατάσταση –αναφέροµαι και στην επε-
ρώτηση των ναρκωτικών- στην Ελλάδα σε σύγκριση µε τις άλλες
χώρες, γιατί κατά κύριο λόγο και µε τα δικά σας καπιταλιστικά
δεδοµένα, φέρνετε σαν παράδειγµα, σαν µοντέλα, την Ελβετία,
την Ισπανία, τη Δανία. Τέτοια µοντέλα φέρνετε. 

Η κατάσταση, λοιπόν, στην Ελλάδα, σύµφωνα µε την πανευ-
ρωπαϊκή έρευνα ESPAD, η Ελλάδα είναι µεταξύ των χωρών µε
τα χαµηλότερα ποσοστά χρήσης παράνοµων ουσιών. Η Ελλάδα
είναι 9%, η Φινλανδία 8%, η Σουηδία 8%, η Κύπρος 7%, η Ρου-
µανία 5% και χώρες µε υψηλά ποσοστά είναι η Τσεχία µε 46%, η

Ισπανία, το Πρότυπο, µε 38%, η Ελβετία µε 34%, η Γαλλία µε
53%. 

Θα περίµενε, λοιπόν, κανείς να επικεντρωθεί η προσπάθεια
στην πρόληψη. Όµως, για την πρόληψη τα κονδύλια που δίνουν
είναι ελάχιστα. Αναφέρουµε χαρακτηριστικά τα ποσά. Και βέ-
βαια, χαρακτηριστικά αναφέρουµε και τα ποσοστά παρεµβάσεων
πρόληψης στους µαθητές στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
εκπαίδευση για το σχολικό έτος –µην πάµε πιο πίσω- 2008-2009. 

Στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση στο 2,2% του αριθµού των σχο-
λικών µονάδων. Στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση στο 8,7% του
αριθµού των σχολικών µονάδων. Στο 0,2% των εκπαιδευτικών
στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση έγιναν κάποιες παρεµβάσεις και
στο 0,9% των µαθητών στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση. 

Αντίστοιχα τα ποσοστά για τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση είναι
0,2% για τους εκπαιδευτικούς και 2% για τους µαθητές σε µια
κρίσιµη ηλικία, όπου εκεί ξεκινά η χρήση. 

Και την ίδια ώρα, το Κέντρο Εκπαίδευσης Στελεχών για την
πρόληψη χρήσης ναρκωτικών έχει σταµατήσει να λειτουργεί από
το 2008, ενώ τα εβδοµήντα ένα κέντρα πρόληψης µε προσωπικό
τετρακόσιους τρεις εργαζόµενους καταβάλουν σοβαρές προ-
σπάθειες µε αντίξοες συνθήκες να ανταπεξέλθουν. 

Εν ολίγοις, τα νούµερα µαρτυρούν και τη γραµµή που υλοποι-
είται από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας
και στηρίζεται στην επίσηµη γραµµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για συµβιβασµό µε το πρόβληµα των ναρκωτικών, συσκότιση των
αιτιών που το προκαλούν και παρεµβάσεις στην κατεύθυνση πε-
ριορισµού της βλάβης, δηλαδή χορήγηση υποκαταστάτων για τη
συντήρηση και τη δηµιουργία ενός πληθυσµού ανθρώπων που
θα λαµβάνουν ναρκωτικά επίσηµα από το κράτος, χωρίς βέβαια
ελπίδα να αλλάξουν τη ζωή τους. 

Μάλιστα, αυτή η πολιτική εφαρµόζεται και διαφηµίζεται ως η
λύση στο πρόβληµα των ναρκωτικών. Να θυµίσουµε ότι µε τυ-
µπανοκρουσίες διαφηµίζατε και παρουσιάζατε την έναρξη των
προγραµµάτων υποκαταστάτων τη δεκαετία του ’90 σαν τη λύση
που θα θεράπευε τους τοξικοµανείς. Και σήµερα µιλάτε –η αλή-
θεια είναι ότι όχι µόνο το ΠΑΣΟΚ, αλλά και η Νέα Δηµοκρατία
και ο Συνασπισµός και ο ΛΑΟΣ- για τη λίστα της ντροπής, γιατί
λίστα της ντροπής είναι. Αφήνοντας, όµως, τα προσχήµατα, περ-
νάτε σε χορήγηση όχι για θεραπεία, αλλά για συντήρηση. 

Δεν είναι θεραπεία, κύριε Υπουργέ, τα προγράµµατα µεθαδό-
νης. Και τα ίδια τα προγράµµατα της µεθαδόνης δεν αποδέχο-
νται ότι είναι θεραπευτικά. Δεν είναι θεραπευτικά προγράµµατα! 

Η εγκληµατική πολιτική χορήγησης υποκαταστάτων από νο-
σοκοµεία και η συνταγογράφησή τους από ιδιώτες γιατρούς
αγνοεί κάθε επιστηµονικό δεδοµένο. Αγνοείτε κάθε διεθνή εµπει-
ρία και στήνετε επί της ουσίας κέντρα διακίνησης. 

Ακόµα και η διεθνής Επιτροπή του ΟΗΕ για τον έλεγχο των
ναρκωτικών στην έκθεσή της το 2009 αναφέρει τα εξής: «Η επι-
τροπή προειδοποιεί ότι η κατάχρηση των συνταγογραφούµενων
φαρµάκων θέτει σε ιδιαίτερο κίνδυνο τα παιδιά και τους νέους
και η έκθεση εστιάζεται στην κατάχρηση οπιοειδών που πωλού-
νται µε τις ετικέτες οξικοντίν και βικοντίν και έχουν προκαλέσει
πολλούς θανάτους νέων ανθρώπων στις Ηνωµένες Πολιτείες». 

Επίσης, στην ίδια έκθεση φαίνεται ότι η κατάχρηση συνταγο-
γραφούµενων φαρµάκων από νέους δεν περιορίζεται στις Ηνω-
µένες Πολιτείες. Το 2008 η µεθαδόνη θεωρήθηκε υπεύθυνη για
περίπου το 30% θανάτων που συνδέονταν µε τα ναρκωτικά στον
πληθυσµό, ηλικίας δεκαέξι µε είκοσι τέσσερα στο Ηνωµένο Βα-
σίλειο. Σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες, όπως Γαλλία, Ιταλία, Λι-
θουανία, Πολωνία το ποσοστό είναι 10%-18% των µαθητών που
κάνει χρήση κατασταλτικών και ηρεµιστικών µε ή χωρίς ιατρική
συνταγή. 

Επίσης, στην έκθεση που σας έχουµε παρουσιάσει και στην
επερώτηση ως κυριότερος λόγος αποµάκρυνσης των χρηστών
από τα προγράµµατα υποκαταστάτων αναφέρεται η χρήση εκτός
των µονάδων. Για να µας καταλάβει και ο κόσµος, παρ’ όλο δη-
λαδή που χορηγείται το ναρκωτικό, υπάρχει και παράλληλη
χρήση, η οποία ασφαλώς και θα µεταφερθεί τώρα και στα νοσο-
κοµεία, όπως ανακοίνωσε λίγο πριν και ο Υπουργός. 

Για παράδειγµα, γι’ αυτήν τη δράση του ο ΟΚΑΝΑ, που ποτέ
δεν έπαιξε το ρόλο του, αλλά ταυτίστηκε µε την υποκατάσταση,
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λαµβάνει ετήσια επιχορήγηση περίπου 47 εκατοµµύρια ευρώ,
ενώ τα «στεγνά προγράµµατα» δεν φθάνουν ούτε το ήµισυ αυτής
της επιχορήγησης, αλλά τα αποτελέσµατα στη θεραπεία των
εξαρτηµένων ανθρώπων είναι αντιστρόφως ανάλογα. 

Το ΚΕΘΕΑ, για παράδειγµα, που είναι ένα τέτοιο πρόγραµµα
µεταξύ των «στεγνών προγραµµάτων» σε όλη την Ελλάδα, το
2010 έλαβε 22.080.000 ευρώ, για το 2011 θα φθάσει στα
20.000.000 ευρώ, ενώ έχει να κάνει προσλήψεις από το 2006,
παρά τα δεκάδες αιτήµατα για δηµιουργία θεραπευτικών προ-
γραµµάτων σε όλη την Ελλάδα. 

Η πολιτική αυτή της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ -είναι αλήθεια µε
τη συναίνεση και των υπολοίπων κοµµάτων, δηλαδή της Νέας
Δηµοκρατίας, του Συνασπισµού και του ΛΑΟΣ- συνοδεύεται και
από ανάλογη νοµοθεσία. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό που ετοιµάζετε για τα ναρκωτικά θεω-
ρούµε ότι επιχειρείτε ένα έγκληµα κατά της νεολαίας, ειδικά των
παιδιών της λαϊκής οικογένειας. Θα πούµε συγκεκριµένα. 

Ο λαός δεν πρέπει να αποδεχθεί αυτού του είδους τα µέτρα.
Αντίθετα, έχει την ευθύνη και πρέπει να ξεσηκωθεί, για να το
εµποδίσει και να το µαταιώσει. Επιχειρείτε τη νοµιµοποίηση της
χρήσης των ναρκωτικών και όχι την αποποινικοποίηση, για να γί-
νουν κοινωνικά αποδεκτά τα ναρκωτικά, να γίνει κοινωνικά απο-
δεκτή η τοξικοεξάρτηση και ο αλκοολισµός. Είναι επαίσχυντη
πράξη η µείωση των ποσών για την απεξάρτηση, ταυτόχρονα µε
την εµπορευµατοποίησή της, εφόσον εκχωρείται σε ιδιώτες.

Τα στοιχεία και πάλι αποκαλύπτουν. Το Ευρωβαρόµετρο του
Ιουλίου του 2011 αναφέρει ότι όπου η πρόσβαση στα ναρκωτικά
είναι εύκολη, τα ποσοστά χρήσης είναι πενταπλάσια: Δανία, Πορ-
τογαλία, Ιταλία, Ιρλανδία, Σλοβενία. Αντίθετα, όπου υπάρχει δυ-
σκολία –Ελλάδα, Κύπρος, Φινλανδία- τα ποσοστά είναι χαµηλά. 

Εποµένως, η δικαιολογία ότι η χρήση νοµιµοποιείται, για να
µην πηγαίνουν φυλακή οι χρήστες, δεν ισχύει, διότι έτσι και αλ-
λιώς δεν πηγαίνουν φυλακή για κατοχή και χρήση µικροποσότη-
τας. Πηγαίνουν για άλλου είδους µικροεγκληµατικές ή µεγα-
λύτερες πράξεις που κάνουν εξαιτίας της χρήσης. 

Οι ποινές, για παράδειγµα, που επιβλήθηκαν για χρήση ναρ-
κωτικών ουσιών, κατοχή και καλλιέργεια µικροποσότητας προς
ίδια χρήση, είχαν ανασταλτικό αποτέλεσµα και µετατρεπόµενο
ποσοστό 97,4%. Είναι, επίσης, από την έκθεση του 2007 που σας
αναφέρουµε. Ασφαλώς, και στη φυλακή υπάρχουν χρήστες,
αλλά καταδικασµένοι για άλλου είδους αδικήµατα. 

Για να επανέλθουµε στις προηγούµενες αναφορές µας, µία
από τις εξηγήσεις για την κατακόρυφη αύξηση της χρήσης τη
δεκαετία του  ’90, που έφερε την επικράτηση της χρήσης στο
12,2%, είναι η άµβλυνση της συνείδησης σε σχέση µε τη χρήση
ναρκωτικών και ιδιαίτερα του χασίς, που προκλήθηκε και από τις
συστηµατικές δηλώσεις περί αθώου χασίς από πολιτικούς και συ-
γκεκριµένα από θεωρίες περί γλαστρών και υγιεινού χασίς.

Σηκώσαµε θύελλα τότε. Σηκώσαµε πραγµατική θύελλα, όταν
και ο σηµερινός Πρωθυπουργός στο παρελθόν αθώωνε τη
χρήση σε σχέση µε την εξάρτηση. Η αλήθεια είναι πως και άλλοι
πολιτικοί παράγοντες, όπως Υπουργοί, Βουλευτές, έδιναν συνε-
ντεύξεις. Οµολογούσαν µάλιστα, χαριτολογώντας, ότι ως έφηβοι
και φοιτητές έκαναν και οι ίδιοι χρήση. Όπως επίσης, και σήµερα
αντιδρούµε όταν βλέπουµε κάποιους καλλιτέχνες –ίσως κατ’
όνοµα «καλλιτέχνες», κατά κανόνα του lifestyle- που µιλούν µε
συµπάθεια για το χασίς και άλλες ουσίες και κάνουν επίδειξη της
χρήσης, της εξάρτησης. 

Η χρήση δεν είναι αθώα. Ωθεί προς την εξάρτηση. Όσο αλή-
θεια είναι ότι η χρήση χασίς δεν οδηγεί µε βεβαιότητα στην εξάρ-
τηση ή στο θάνατο από τα ναρκωτικά, άλλη τόση αλήθεια είναι
ότι όσοι καταλήγουν από τα ναρκωτικά έχουν ξεκινήσει όλοι από
τη χρήση χασίς. Εποµένως, δεν είναι καθόλου αθώο. Το ότι, βέ-
βαια, αυτοί οι πολιτικοί δεν συνέχισαν τη χρήση  δεν λέει τίποτα.
Διότι αυτοί είναι γόνοι πλούσιων οικογενειών. Ούτε στα αδιέξοδα
των λαϊκών οικογενειών έπεσαν ούτε έζησαν όπως ζουν προσω-
πικά αδιέξοδα οι εργατικές οικογένειες και τα παιδιά τους. 

Τη νοµιµοποίηση των ναρκωτικών, την ελεύθερη χορήγησή
τους από υπηρεσίες του κράτους και της τοπικής διοίκησης, τη
νοµιµοποίηση παραγωγής και εµπορίου, υπερασπιστής, ίσως και
εµπνευστής –ανάµεσα σε άλλους- αυτής της θεωρίας ήταν ο

Υπουργός Οικονοµικών του Ρέιγκαν, ο οικονοµολόγος του Πινο-
σέτ, ο γνωστός Μίλτον Φρίντµαν. Αυτή η θεωρία του Μίλτον Φρί-
ντµαν παρουσιάζεται σήµερα ως ριζοσπαστισµός. Και παρου-
σιάζεται ως πουριτανισµός η θέση για την απαγόρευση της πα-
ραγωγής και της εµπορίας των ναρκωτικών. Είναι αυτή η θεωρία
περί της ελευθερίας διάθεσης του σώµατος, κ.λπ. που συνοδεύει
την προσπάθεια νοµιµοποίησης των ναρκωτικών, η οποία είναι
και αντικοινωνική, είναι και ανιστόρητη.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι είναι ουτοπία ακόµα και να χρησι-
µοποιείται ως επιχείρηµα ότι η νοµιµοποίηση των ναρκωτικών θα
εξαλείψει το εµπόριο ναρκωτικών, όταν υπάρχει εκτεταµένο λα-
θρεµπόριο σε νόµιµες ουσίες και δραστηριότητες, όπως για πα-
ράδειγµα τα τσιγάρα, τα όπλα, η πορνεία, το εµπόριο ανθρω-
πίνων οργάνων και άλλα. Άλλωστε, το 95% της ηρωίνης που περ-
νάει στην Ευρώπη προέρχεται από το Αφγανιστάν. Και τις φυ-
τείες τις φυλάνε οι σύµµαχοι. Δεν ξέρουµε τι ρόλο παίζει το
ελληνικό εκστρατευτικό σώµα σ’ αυτές τις φυτείες. 

Η τοξικοµανία θα θέλαµε να πούµε ότι δεν είναι, όπως λέτε αρ-
κετοί µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, «αυτοπροκαλούµενη χρό-
νια υποτροπιάζουσα νόσος του εγκεφάλου». Αυτός ο ορισµός
βρίσκεται στο πόρισµα της Διακοµµατικής Επιτροπής του
ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας και του Συνασπισµού. Θα θέ-
λαµε, αλήθεια, όταν πάρετε το λόγο, να µας εξηγήσετε ποιος νο-
σηρός νους διατύπωσε έναν τέτοιον ορισµό. Είναι συλλογική
προσπάθεια ή υπάρχει συγκεκριµένος εµπνευστής; Γιατί αυτός
ο ορισµός σηµατοδοτεί ότι στο πρόβληµα της τοξικοµανίας δεν
χρειάζεται να ανακατευθεί κανένας: ούτε η κοινωνία ούτε οι γο-
νείς ούτε οι κοινωνιολόγοι, οι ψυχίατροι, οι ψυχολόγοι, οι καθη-
γητές, οι δάσκαλοι. Κανένας. Μόνο ο γιατρός, ο οποίος θα δίνει
κάθε πρωί το ποτηράκι του υποκατάστατου στο χρήστη.

Η νοµιµοποίηση των ναρκωτικών ένα σκοπό έχει: Να νοµιµο-
ποιήσει τις αιτίες που γεννούν την ανάγκη για ναρκωτικά. Η φτώ-
χεια, η ανεργία, τα πολιτιστικά σκουπίδια, είναι το υπόβαθρο για
την τραγωδία των ναρκωτικών. Αποτελεί, επίσης, γεγονός ότι η
διακίνηση των ναρκωτικών, που γίνεται σήµερα συστηµατικά και
στις πιο µικρές ηλικίες, συνιστά µια γιγάντια οικονοµική επιχεί-
ρηση στα πλαίσια της καπιταλιστικής οικονοµίας, που αποφέρει
τεράστια κέρδη. Οι έρευνες του ΟΗΕ µιλούν για 500 δισεκατοµ-
µύρια δολάρια ετησίως. Αυτός είναι ο τζίρος από το εµπόριο των
ναρκωτικών.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία, αν έχω χρόνο. Θέλω, όµως,
να αναφέρω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα, που πρέπει να το
έχει στο νου της η λαϊκή οικογένεια, όµως να το λάβετε κι εσείς
υπ’ όψιν σας:

Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα και για τα µέτρα και για
την κατεύθυνση των κρατών στην αντιµετώπιση των ναρκωτικών,
αλλά και φαινόµενα που αναδείχθηκαν από καπιταλιστικές κρί-
σεις που είχαµε όχι πολύ παλιά, στη δεκαετία που πέρασε. Είναι
χαρακτηριστικό το παράδειγµα της Αργεντινής. Το 2011 µαζί µε
την όξυνση της καπιταλιστικής κρίσης και των συνεπειών της στη
ζωή της εργατικής τάξης της χώρας εµφανίστηκε ένα νέο ναρ-
κωτικό, το πάκο ή αλλιώς «ο κλέφτης του µυαλού» ή «ο εξολο-
θρευτής των φτωχών». Ο Διευθυντής Λειτουργίας της Κοινω-
νικής Βοήθειας κατά των Εθισµών του Μπουένος Άιρες δήλωνε
µετέπειτα: «Δεν έχουµε καµµία αµφιβολία ότι έπρεπε να εξολο-
θρευτεί µια γενιά εφήβων και νέων, που δεν θα είχε δουλειά, δεν
θα είχε θέση στα σχολεία και τα πανεπιστήµια, δεν θα είχε δυνα-
τότητες να ενταχθεί στην κοινωνία. Και επιπλέον, δεν θα έπρεπε
να αγωνιστούν για τα δικαιώµατά τους απέναντι σ’ αυτές τις πο-
λιτικές». Ακόµα και ο ΟΗΕ στην έκθεσή του για το 2008 αναφέ-
ρει: «Η θεραπεία των εξαρτηµένων δεν πρέπει να χρησιµο-
ποιείται ως εργαλείο εγκαθίδρυσης ή διατήρησης κοινωνικού
ελέγχου».

Η θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας είναι: «Όχι σε
όλα τα ναρκωτικά». Η λαϊκή οικογένεια και τα παιδιά της πρέπει
να διεκδικήσουν ζωή ολόκληρη και όχι µε δόσεις. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Ιω-

άννη Πρωτούλη.
Παρακαλείται ο κ. Αντώνης Σκυλλάκος, Βουλευτής Λαρίσης,

να λάβει το λόγο.
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ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η γενική πολιτική, η γενική φιλοσοφία της Κυβέρνησης, αλλά

και της Νέας Δηµοκρατίας και άλλων κοµµάτων –να µην πω πι-
θανώς όλων, αλλά πολλών άλλων κοµµάτων- είναι λογική πολιτι-
κής συµβιβασµού µε τα ναρκωτικά.

Ίσως υπάρχουν και εκείνες οι δυνάµεις οι οποίες θέλουν την
προώθηση των ναρκωτικών, όπως ειπώθηκε το παράδειγµα της
Αργεντινής, για τη µεγαλύτερη χειραγώγηση ιδιαίτερα λαϊκών
ανθρώπων ή εν πάση περιπτώσει στο να αποκλειστεί η αγωνι-
στική στάση αυτών των ανθρώπων. Γι’ αυτό και δεν προχωράει
σχεδόν τίποτα, ούτε η πρόληψη, ούτε η θεραπεία και η επανέ-
νταξη, αλλά κινείστε το πολύ-πολύ στη διεύρυνση της συντήρη-
σης. 

Ο κύριος Υπουργός, εξήγγειλε ότι δεν θα υπάρχουν λίστες
ντροπής. Όλες οι λίστες, ακόµα κι αν µεγαλώσουν -γιατί θα δί-
νεται άπλετα η µεθαδόνη ή δεν ξέρω ποια άλλη ουσία, από τα
νοσοκοµεία και θα παίρνουν υποκατάστατο πολύ περισσότερα
άτοµα απ’ όσα έπαιρναν µέχρι σήµερα- δεν σηµαίνει ότι θα  παύ-
σουν να είναι λίστες ντροπής, διότι θα έχουµε διατήρηση του
φαινοµένου, διαχείριση του φαινοµένου κι όχι θεραπεία. Να µας
πει ο κύριος Υπουργός από τη µέχρι σήµερα λογική της υποκα-
τάστασης πόσοι θεραπεύτηκαν. Αυτό είναι κριτήριο -πόσοι θε-
ραπεύτηκαν, δηλαδή- και γιατί µειώνονται τα χρήµατα και η
προώθηση των «στεγνών προγραµµάτων».

Έρχοµαι σ’ αυτό που θέλω να ασχοληθώ περισσότερο: στο ζή-
τηµα της αποποινικοποίησης. Πρόθεση της Κυβέρνησης, όπως
εξέφρασε την άποψή του και στη Βουλή και δηµόσια ο Υπουργός
Δικαιοσύνης, είναι να αποποινικοποιηθεί και η χρήση. Χρησιµο-
ποιούνται ψεύτικα επιχειρήµατα. 

Πρώτο επιχείρηµα: Ότι µπαίνουν φυλακή αυτοί που κάνουν
χρήση, ότι είναι άρρωστοι και συνεπώς, είναι άδικο, δεν είναι κοι-
νωνικά δίκαιο να µπαίνουν άρρωστοι άνθρωποι στη φυλακή.

Αυτό είναι πολύ µεγάλο ψέµα. Αλλά και τα στοιχεία τα οποία
δόθηκαν από τον Υπουργό Δικαιοσύνης ότι το 40% είναι χρή-
στες. Είναι χρήστες πιθανόν στις φυλακές το 40%, αλλά βαρύ-
νονται µε άλλα αδικήµατα, όχι απλώς για τη χρήση. Σχεδόν
κανένας φυλακισµένος δεν υπάρχει µόνο για χρήση. Κανείς! Το
λένε οι εκθέσεις των διαφόρων Ινστιτούτων. Το 97,5% βγαίνει µε
απαλλακτική απόφαση, είτε µε απόφαση αναστολής, είτε µε µε-
τατροπή. Πληρώνουν και βγαίνουν έξω. 

Άρα, δεν υπάρχει τέτοιο πρόβληµα εγκλεισµού αποκλειστικά
χρηστών, που το µόνο παράπτωµά τους ήταν η χρήση για εγκλει-
σµό στις φυλακές. Το χρησιµοποιείτε, όµως, σαν επιχείρηµα για
να δικαιολογήσετε την πολιτική της αποποινικοποίησης. Λέτε
ακόµα ότι δεν θα υπάρχει καν αδίκηµα, εκτός αν υπάρχει κάποια
καλλιέργεια, κάποια διακίνηση που θα µετατρέπεται σε πταίσµα.
Η απλή χρήση δεν θα θεωρείται αδίκηµα.

Ένα από τα επιχειρήµατα είναι ότι υπάρχει το δικαίωµα της
αυτοπροσβολής. Δηλαδή, όπως ο άλλος καπνίζει και καταστρέ-
φει την υγεία του ή κάθεται στον ήλιο το καλοκαίρι και καίγεται
το δέρµα του και µπορεί να πάθει καρκίνο του δέρµατος, έχει δι-
καίωµα να αυτοπροσβάλεται. Είναι δυνατόν τέτοια επιχειρήµατα
να χρησιµοποιούνται από οποιοδήποτε κόµµα ή οποιοδήποτε
Υπουργό ή Βουλευτή� Δηλαδή, όταν ένας πάει να αυτοκτονήσει,
εµείς του επιτρέπουµε να πάει να αυτοκτονήσει�  Δεν πάµε να τον
σώσουµε� Τα παιδιά µας δεν πάµε να τα προστατεύσουµε� Όταν
αρνείται κάποιος ιατρική φροντίδα στο νοσοκοµείο, λόγω θρη-
σκευτικών ή άλλων λόγων, δεν υπάρχει διαδικασία που επιβάλ-
λεται η θεραπεία µε απόφαση και γίνεται χωρίς τη θέλησή του�
Από πού και έως πού υπάρχει το δικαίωµα της αυτοπροσβολής�
Δεν υπάρχει τέτοιο δικαίωµα.

Το ότι η αποποινικοποίηση θα οδηγήσει και σε άλλα αποτελέ-
σµατα και στη διεύρυνση της χρήσης ναρκωτικών, αυτό φαίνεται
από µία σειρά χώρες. Όσες χώρες έκαναν αποποινικοποίηση, µε-
γαλύτερη ή µικρότερη, έχουν ραγδαία αύξηση των ναρκωτικών.
Βλέπε στην Ολλανδία, στην Τσεχία, σε µια σειρά χώρες. Πολλα-
πλάσια είναι εκεί η κυκλοφορία των ναρκωτικών και αυτό θα συµ-
βεί και στην Ελλάδα µ’ αυτό που κάνετε. Πρώτον, γιατί περιο-
ρίζονται οι αναστολές. Σήµερα εµπλέκεται ο δικαστής, ο οποίος
θα πει «µε αναστολή» ή ότι δεν σε τιµωρώ για πρώτη φορά κ.λπ..
Όταν, λοιπόν, θα θεωρηθεί και θα ξέρει ο έφηβος του Γυµνασίου

ή του Λυκείου ότι δεν είναι ποινικό αδίκηµα, σταµατάει κάθε ανα-
στολή.

Δεύτερον, µε την προοπτική που βάζετε υπονοµεύετε τις απο-
ποινικοποιήσεις, αυτό που λένε οι ποινικολόγοι «γενική πρό-
ληψη». Μειώνεται, υπονοµεύεται η γενική πρόληψη. Στα άλλα
αδικήµατα, επίσης, υπάρχει γενική πρόληψη, γι’ αυτό µπαίνουν
οι ποινές. Δεν έχουν το χαρακτήρα εκδίκησης ή τιµωρίας οι ποι-
νές. Ένας βασικός λόγος της ποινής είναι να το βλέπει ο άλλος
και να µην ακολουθεί το ίδιο αρνητικό παράδειγµα. Αυτό υπονο-
µεύεται. Δεν καταλογίζεται η απαξία η οποία θα έπρεπε για µία
τέτοια πράξη, διότι από τη στιγµή που θεωρείται νόµιµο, θα λέει
ο άλλος ότι δεν έγινε και τίποτα, «µπορεί να βλάπτει την υγεία
µου, δικαίωµά µου είναι να βλάπτω την υγεία µου» µε βάση τη
θεωρία του δικαιώµατος της αυτοπροσβολής.

Τρίτον, το να µην εµπλέκεται το δικαστήριο τι σηµαίνει; Θα
φτάσουµε στο σηµείο τα αστυνοµικά όργανα να συλλαµβάνουν
κάποιον για χρήση και δεν θα υπάρχει καµµία εµπλοκή του δικα-
στηρίου. Δεν θα το µαθαίνει κανένας. Τώρα µε την εµπλοκή του
δικαστηρίου ανακατεύονται η οικογένεια, οι συγγενείς, οι φίλοι,
ο κοινωνικός περίγυρος και ασκούν πίεση για να µην επεκταθούν
τα ναρκωτικά. Θα είναι όλα ωραία και καλά. 

Μην επικαλείσθε ξανά τις λίστες της ντροπής που θα πολλα-
πλασιαστούν σε αριθµό και κάθε νοσοκοµείο θα έχει µία λίστα
ντροπής, γιατί δεν θα οδηγούµαστε σε θεραπεία. Θα αυξηθούν
λοιπόν. 

Αυτά που λέµε εµείς δεν τα λέµε γιατί υποστηρίζουµε να µπαί-
νουν φυλακή αυτοί οι άνθρωποι. Έτσι κι αλλιώς δεν µπαίνουν.
Αυτά που λέµε εµείς, όµως, τα λέει και ο ΟΗΕ. Λέει καθαρά ο
ΟΗΕ ότι µε βάση τα ιστορικά δεδοµένα, όπου έγινε αποποινικο-
ποίηση, αυξήθηκαν τα ναρκωτικά. Αυτό το λέει σε ετήσια έκθεσή
του το 2007. Αν δεν ακούτε εµάς, να ακούσετε τον ΟΗΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σκυλλάκο.

Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών του ΚΚΕ κ. Νικόλαος Παπακωνστα-
ντίνου έχει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Σήµερα, 16 Σεπτέµβρη, καυχιέται η ηγεσία του Υπουργείου
Υγείας ότι έφτασε στα κρατικά νοσοκοµεία τη νέα «θεά», τη «βα-
σίλισσα» µεθαδόνη. Υπάρχει µία σηµαντική λεπτοµέρεια, ότι η
«βασίλισσα» µεθαδόνη είναι ναρκωτικό, βεβαίως υποκατάστατο
της ηρωίνης, αλλά πάντα ναρκωτικό. Απουσιάζουν ακόµα και από
το εννοιολογικό «οπλοστάσιο», τη µεθοδολογία, τη φιλοσοφία,
τον αξιακό ορίζοντα του Υπουργείου και της Κυβέρνησης οι έν-
νοιες και τα κριτήρια της πρόληψης, της απεξάρτησης, της επα-
νένταξης. Η λέξη «απεξάρτηση» δεν εκστοµίζεται από τους
κυβερνητικούς αξιωµατούχους. 

Κατά την άποψη και πολιτική του ΚΚΕ η πρόληψη, δηλαδή η
προληπτική δραστηριότητα, ο αγώνας ενάντια στην εξάπλωση
της ναρκοεξάρτησης και της ναρκοκουλτούρας στη χώρα µας
είναι ζωτική κοινωνική ανάγκη, όµως οι παρεµβάσεις πρόληψης
στους µαθητές πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
ουσιαστικά απαγορεύονται από την κυβερνητική πολιτική µε την
ντροπαλή συνηγορία και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εµείς σαν ΚΚΕ στιγµατίζουµε την απαξίωση της πρόληψης, το
«στράγγισµα» των χρηµατοδοτήσεων στις µονάδες πρόληψης,
τον πρακτικό χλευασµό του αγώνα για την πρόληψη που σήµερα,
το 2011, προσλαµβάνει χαρακτηριστικά κρατικής δίωξης. 

Άραγε τι σηµαίνει το ότι ο αριθµός των σχολικών µονάδων, ο
αριθµός των εκπαιδευτικών, ο αριθµός των µαθητών «παίζει»
κοντά στο 1%; Με ποιανού ευθύνη έκλεισε το κέντρο εκπαίδευ-
σης στελεχών για την πρόληψη κατά των ναρκωτικών ήδη από
το 2008; Γιατί παραπαίουν χρηµατοδοτικά, λειτουργικά και θε-
σµικά τα εβδοµήντα ένα κέντρα πρόληψης; Ποιος έχει την ευ-
θύνη –αυτό βεβαίως είναι σαφές- για το ότι «στραγγαλίζονται»
οι χρηµατοδοτήσεις προς το ΚΕΘΕΑ και τις µονάδες πρόληψης;
Ψελλίζονται διάφορα πράγµατα, όµως το Εθνικό Κέντρο Τεκµη-
ρίωσης-Πληροφόρησης για τα ναρκωτικά -που ήταν κοµµουνι-
στική οργάνωση- «χαστουκίζει» και «κουρελιάζει» την κυβε-
ρνητική µεθοδολογία και τις προτεραιότητες για νοµιµοποίηση
της χρήσης και την αποθέωση της νέας θεάς των υποκατάστα-
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των ναρκωτικών.
Ακόµα και µία άλλη οργάνωση, το Ευρωβαρόµετρο, τον Ιούλιο

του 2011 σηµειώνει: «Όπου η πρόσβαση στα ναρκωτικά είναι εύ-
κολη και προσιτή, τα ποσοστά χρήσης είναι πενταπλάσια». 

Θα τολµήσει κάποιος κυβερνητικός αξιωµατούχος να σχολιά-
σει; 

Δεύτερο ζήτηµα: Η κυβερνητική δικαιολογία και οι ύπουλοι
ισχυρισµοί, ότι η χρήση νοµιµοποιείται για να µην πηγαίνουν φυ-
λακή οι απλοί χρήστες, δεν ισχύει. Σας διαψεύδουν τα στοιχεία
του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης και Πληροφόρησης Κατά των
Ναρκωτικών. Ακόµα, ακόµα σε χώρες που θεσµοθετήθηκαν οι
κυβερνητικές στοχεύσεις οδηγηθήκαµε σε πενταπλασιασµό των
ποσοστών χρήσης σε σχέση µε την Ελλάδα. Αυτά τα στοιχεία το
δείχνουν. Θα τολµήσει ο λαλίστατος Υπουργός Υγείας να σχο-
λιάσει; 

Εµείς σηµειώνουµε σαν ΚΚΕ ότι η ναρκοεξάρτηση, η τοξικοε-
ξάρτηση, η ναρκοµανία δεν είναι βιοχηµικό φαινόµενο. Δεν είναι
ιατρικό ζήτηµα, δεν είναι θέµα επιδηµίας γρίπης, ούτε φαρµακο-
λογική νόσος. Είναι κοινωνικό φαινόµενο µε κοινωνικές αιτίες και
η αντιµετώπισή του εντάσσεται στις αντιτιθέµενες κοινωνικοπο-
λιτικές στοχεύσεις των κοινωνικών τάξεων. Βασικό γνώρισµα της
ναρκοεξάρτησης είναι η εξουθένωση της ανθρώπινης προσωπι-
κότητας, η σύνθλιψή της από µια αδυσώπητη, βάρβαρη κοινωνι-
κοοικονοµική πραγµατικότητα στο ρυθµό των κοινωνικών φαι-
νοµένων της ανεργίας, της υποαπασχόλησης, της φτώχειας και
της κοινωνικής εξαθλίωσης, της καπιταλιστικής εκµετάλλευσης
εργασίας, της πολιτιστικής ρύπανσης και ερηµιάς. Μια κοινωνι-
κοοικονοµική πραγµατικότητα που προβάλλει και φροντί- ζεται
να προβάλει στα µάτια µεγάλης µερίδας του πληθυσµού ως µια
ακατανόητη ακατάληπτη φυσική και µυστηριακή δύναµη. 

Το ΚΚΕ συγκεντρώνει την προσοχή του στα θέµατα του περιε-
χοµένου της πρόληψης. Εµείς λέµε «όχι» σε όλα τα ναρκωτικά.
Αρνούµαστε τον παραπλανητικό διαχωρισµό σε µαλακά και
σκληρά. Λέµε «όχι» στα προγράµµατα των υποκατάστατων ναρ-
κωτικών, ακριβώς γιατί δεν κόβουν το γόρδιο δεσµό της ναρκο-
εξάρτησης. Λέµε «όχι» στη νοµιµοποίηση του χασίς. Στα κοµψά
δόγµατα της ευρωενωσιακής ναρκοκουλτούρας περί µείωσης
της βλάβης, περί περιορισµού της προβληµατικής χρήσης, περί
εξορθολογισµού της αγοράς εµείς λέµε και διεκδικούµε ζωή ολό-
κληρη και όχι σε δόσεις και προτείνουµε στην ελληνική νεολαία
το δρόµο της λευτεριάς από τη ναρκοεξάρτηση. 

Διαφωνούµε και καταγγέλλουµε την εκτίµηση του πορίσµατος
της διακοµµατικής επιτροπής, ότι η ουσιοεξάρτηση είναι αυτο-
προκαλούµενη νόσος µε χαρακτηριστικά χρονιότητας και υπο-
τροπής. Κοιτάξτε αλληλουχία συλλογισµών µε πολιτικές συνέ-
πειες. Είναι νόσος, άρα να µη ζητάτε δωρεάν περίθαλψη, γιατί
είναι αυτοπροκαλούµενη. Είναι και χρόνια, άρα µη ζητάτε µόνιµη
και ουσιαστική θεραπεία. Βολευτείτε µε τα υποκατάστατα ναρ-
κωτικά. Και το κράτος και τα κρατικά νοσοκοµεία στο ρόλο του
µοχλού της κρατικής πρέζας. Είναι και υποτροπιάζουσα, άρα,
δεν υπάρχει κοινωνική επανένταξη, γιατί ποιος θα δώσει δουλειά
σε κάποιον που από στιγµή σε στιγµή θα ξαναπάρει ναρκωτικά;

Κοιτάξτε, όµως, τον κρίσιµο κρίκο. Στο πόρισµα αναφέρεται
ότι στεγνά προγράµµατα χορήγησης υποκαταστάτων είναι ανά-
γκη να αναπτυχθούν µέσα σε ένα ολοκληρωµένο σύστηµα κρα-
τικών και ιδιωτικών δοµών. Και έχει µεγάλη ευθύνη ο ΣΥΡΙΖΑ που
ψήφισε τέτοια πράγµατα το 2006. 

Δεν παραπέµπει σε συγκρότηση σωστής, ορθολογικής αγο-
ράς µε ορεκτικά ποσοστά κέρδους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Νίκο Παπακωνσταντίνου. Παρακαλείται ο κ. Χαράλαµπος Χαρα-
λάµπους, Βουλευτής Κερκύρας να λάβει το λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ΟΚΑΝΑ σηµαίνει Οργανισµός

Κατά των Ναρκωτικών. Από µόνος του, όµως, µε τις διοικήσεις
διαχρονικά και µε τη κυβερνητική καθοδήγηση, πάλι διαχρονικά
και των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ,
υποβιβάστηκε σε έναν οργανισµό χορήγησης υποκαταστάτων
έχοντας σαν σήµα κατατεθέν τη µείωση, όπως λένε, της βλάβης
µέσα από τα υποκατάστατα. 

Ουσιαστικά είναι πολύ αµφίβολο αφ’ ενός µεν, αν  µειώνεται η

βλάβη αλλά την ίδια ώρα τα υποκατάστατα δεν θεραπεύουν. Συ-
ντηρούν το πρόβληµα. Και έχουν βέβαια και πάρα πολλές παρά-
πλευρες επιπλοκές. Ποιος ξεχνά αλήθεια ότι η ίδια η ηρωίνη που
είναι σήµερα το ναρκωτικό µάστιγα ξεκίνησε, κύριε Υπουργέ, σα
θεραπεία υποκατάστασης; Ελπίζω σε µερικά χρόνια να µη ζητάτε
συγγνώµη, όταν η µεθαδόνη ήδη έχει ξεφύγει και πουλιέται στη
µαύρη αγορά και µάλιστα η δόση της είναι πιο ακριβή και από
την ηρωίνη. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα
της Ελλάδας, λέµε ότι για να γίνει κάτι ουσιαστικό για τα ναρκω-
τικά πρέπει να καταπολεµήσουµε µε κάθε τρόπο τη ζήτηση. Αυτό
ουσιαστικά είναι και η ουσία, η καρδιά του προβλήµατος, που
την αποφεύγουν όπως ο διάολος το λιβάνι τα άλλα κόµµατα.
Πρέπει να χτυπήσουµε τις αιτίες, δηλαδή, που οδηγούν τους
νέους µαζικά στα ναρκωτικά.

Αυτές τις αιτίες όλοι τις ξέρουµε. Είναι η τεράστια ανεργία, η
ανασφάλεια, η απελευθέρωση των απολύσεων, η µείωση των µι-
σθών, το στρες, τα αδιέξοδα που η σηµερινή κοινωνία και το σύ-
στηµα, που ζούµε, τα προσφέρουν µε το τσουβάλι στους νέους.

Το ερώτηµα που µπαίνει, είναι αν όλα αυτά τα αντιλαϊκά µέτρα
που παίρνονται συνέχεια, δήθεν και µε αφορµή την οικονοµική
κρίση, βοηθούν τη νεολαία να αποφύγει τα ναρκωτικά ή ουσια-
στικά ρίχνουν νερό στο µύλο των ναρκωτικών.

Εµείς λέµε ότι ρίχνουν νερό στο µύλο των ναρκωτικών, γιατί
αν αύριο η ανεργία ξεπεράσει το ένα εκατοµµύριο –δεν ξέρω αν
το έχει ξεπεράσει κιόλας- και από αυτούς το 40% είναι νέοι, να
είστε βέβαιοι ότι κάποιοι από αυτούς δεν θα αντέξουν και θα κα-
ταφύγουν στην εύκολη λύση, στον ψευτόκοσµο και στις παραι-
σθήσεις των ναρκωτικών.

Η φτώχεια, κύριοι συνάδελφοι, η ανεργία, τα πολιτιστικά σκου-
πίδια είναι το υπόβαθρο για την τραγωδία των ναρκωτικών.
Αυτός, όµως, είναι ο καπιταλισµός που δεν γιατρεύεται µε χάπια.
Ανατρέπεται. Αυτήν την αλήθεια προσπαθούν απεγνωσµένα να
την κρύψουν από το λαό και ιδιαίτερα από τη νεολαία.

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο κ. Παρασκευόπουλος, που είναι
Πρόεδρος της επιτροπής του Υπουργείου Δικαιοσύνης για τη νο-
µιµοποίηση της χρήσης, παλαιότερα έγραφε: Έχουµε προσπε-
ράσει ασυλλόγιστα την εποχή της ανίχνευσης και ανάδειξης των
κοινωνικών αιτιών. Για την επίλυση τώρα των κοινωνικών προβλη-
µάτων προσφέρονται ηρεµιστικά, για τη δυστυχία χάπια, για την
πρόληψη κάµερες και για την επανένταξη αναµένονται αναβρά-
ζοντα δισκία. Αυτή η παραπλανητική µετατροπή του κοινωνικού
σε φυσικό όταν υπηρετεί το κέρδος, ισοδυναµεί µε απάτη.

Αυτά έγραφε κάποτε ο κ. Παρασκευόπουλος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιµένουµε να λέµε ότι τα ναρ-

κωτικά είναι παράνοµα και πρέπει να µείνουν, γιατί είναι επικίν-
δυνα. Δεν είναι επικίνδυνα γιατί είναι παράνοµα. Όπως και οι
χρήστες δεν είναι άρρωστοι, όπως προσπαθούν τα άλλα κόµ-
µατα να πείσουν τον κόσµο ότι είναι και γι’ αυτό παίρνουν ναρ-
κωτικά. Αρρώστησαν ακριβώς επειδή πήραν ναρκωτικά. Τους
έσπρωξε το ίδιο το σύστηµα σε ένα δρόµο ολισθηρό, που αφού
έχασαν τη ζωή, την αξιοπρέπειά τους, τους συγγενείς και τους
φίλους, αρρώστησαν.

Ειπώθηκαν από τον εισηγητή µας τα συµπεράσµατα από την
πανευρωπαϊκή έρευνα του ESPAD και ότι η Ελλάδα βρίσκεται
στις χώρες µε τα χαµηλότερα ποσοστά χρήσης ναρκωτικών, πα-
ράνοµων ουσιών. Άρα, θα περίµενε κανένας ουσιαστικά να επι-
κεντρωθεί η προσπάθεια στην πρόληψη. 

Για την πρόληψη, όµως, δίδονται ελάχιστα ποσά. Την ίδια
στιγµή, βέβαια, τα ποσοστά παρεµβάσεων –τα ανέφερε ο ειση-
γητής µας- για την πρόληψη σε µαθητές στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση είναι από µηδαµινά µέχρι ελάχιστα.

Την ίδια στιγµή το κέντρο εκπαίδευσης στελεχών για την πρό-
ληψη χρήσης ναρκωτικών έχει σταµατήσει να λειτουργεί, ενώ τα
εβδοµήντα ένα κέντρα πρόληψης, ουσιαστικά φυτοζωούν µε τε-
τρακόσια τρία άτοµα προσωπικό, που άλλοτε πληρώνονται και
άλλοτε όχι, µε εντελώς διαφορετικές σχέσεις εργασίας και
πολλά άλλα µειονεκτικά, αν θέλετε, θέµατα, τα οποία ων ουκ
έστιν αριθµός.

Συµπερασµατικά, τα νούµερα µαρτυρούν και τη γραµµή, που
υλοποιείται από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-
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κρατίας και στηρίζεται στην επίσηµη γραµµή της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, για συµβιβασµό µε το πρόβληµα των ναρκωτικών, συ-
σκότιση των αιτιών που το προκαλούν και παρεµβάσεις στην κα-
τεύθυνση του περιορισµού βλάβης, δηλαδή, τη χορήγηση
υποκατάστατων για τη συντήρηση και τη δηµιουργία ενός πλη-
θυσµού ανθρώπων, που θα λαµβάνουν ναρκωτικά επίσηµα από
το κράτος.

Γι’ αυτό, κύριοι Υπουργοί, όταν εµείς µιλάµε για επίσηµη κρα-
τική χορήγηση πρέζας, αυτό ακριβώς εννοούµε. Είναι κάτι που
ο µεγάλος κοµµουνιστής ποιητής, ο Κώστας Βάρναλης, από το
1922 κατηγορούσε τη µεγαλοαστική τάξη της εποχής του, όταν
έλεγε στο ποίηµα «Φως που καίει»: Κερνάµε το λαό χασίσια,
όνειρα, ψέµατα και µίση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαραλάµπους.
Παρακαλείται ο κ. Θεόδωρος Ιγνατιάδης, Βουλευτής Β’ Θεσ-

σαλονίκης, να λάβει το λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η πολιτική της Κυβέρνησης στο πρόβληµα των ναρκωτικών µε

τη στήριξη εν πολλοίς και των άλλων πολιτικών δυνάµεων, εκτός
του ΚΚΕ, αποτελεί ένα από τα πιο ύπουλα και επικίνδυνα όπλα
στον πόλεµο που έχει κηρύξει και η Κυβέρνηση και η πλουτοκρα-
τία ενάντια στο λαό και τη νεολαία. Όπλο, που µαζί µε τη βίαιη
επίθεση στο λαϊκό εισόδηµα, την έκρηξη της ανεργίας, το τσάκι-
σµα των εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων, τον πολλα-
πλασιασµό των ταξικών φραγµών στη µόρφωση, την πλήρη
υποταγή στα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων, το τσά-
κισµα του δικαιώµατος στην άθληση, τον πολιτισµό, τη ψυχαγω-
γία και τον ελεύθερο χρόνο, είναι µια επίθεση που, ουσιαστικά,
οξύνει όλα τα κοινωνικά αίτια της ναρκοµανίας και είναι σύµφυτη
µε το καπιταλιστικό σύστηµα και οξύνεται στις συνθήκες της κρί-
σης του. 

Ρίχνει, λοιπόν, πλάι στην καταστολή που δυναµώνει απέναντι
στους λαϊκούς αγώνες και τη ναρκοκαταστολή, για να θολώσει
πριν από όλα το νου και την καρδιά της νέας γενιάς που βιώνει
τα αποτελέσµατα της κρίσης και της βάρβαρης ταξικής πολιτικής
της. 

Υποκριτικά, όπως βαφτίζετε την ολοµέτωπη επίθεση, που θα
οδηγήσει το λαό και τη νεολαία στη πτώχευση η προσπάθεια για
τη σωτηρία της πατρίδας, ενώ πρόκειται για προσπάθεια για τη
σωτηρία της ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας της πλου-
τοκρατίας, βαφτίζετε και την πολιτική σας για τα ναρκωτικά, που
θα οδηγήσει στην ακόµα µεγαλύτερη διάδοσή τους, ιδιαίτερα
στους νέους ανθρώπους σε πολιτική, δήθεν, σωτηρίας τους, σε
πολιτική, δήθεν, αντιµετώπισης του προβλήµατος.

Αντιµετωπίζετε ως θεραπεία την υποκατάσταση, τη χορήγηση
δηλαδή της κρατικής πρέζας και το µόνο που σας ενδιαφέρει,
είναι πως θα περιορίσετε τις ουρές στη χορήγηση αυτής της
πρέζας, λες και δεν χρειάζεται απεξάρτηση µέσα από στεγνά
προγράµµατα, αλλά συντήρηση της ναρκοµανίας µέσω αυτής
της πρέζας, µέσω της ιδιωτικής συνταγογράφησης, της χορήγη-
σης ναρκωτικών υποκατάστατων σαν να ήταν ο ναρκοµανής δια-
βητικός, που πρέπει να πάρει την ινσουλίνη του και το στέλνετε
τώρα και στα δηµόσια νοσοκοµεία, ακόµα και στα στρατιωτικά. 

Θέλετε να συσκοτίσετε τα αίτια του προβλήµατος, που βρί-
σκονται στο ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα και τα αδιέξοδα που
δηµιουργεί στη ζωή του λαού και της νεολαίας, τις µετέωρες ηθι-
κές αξίες του ατοµισµού και της φυγής που αναπαράγει. 

Θέλετε να βγάλετε λάδι αυτό το σύστηµα, να θολώσετε το γε-
γονός ότι για τα κοινωνικά αίτια η πολιτική σας είναι συνυπεύ-
θυνη, όπως και της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι σε συνθήκες κρίσης, σύµφωνα µε τα
στοιχεία του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης και Πληροφόρησης
για τα ναρκωτικά, έχει αυξηθεί ήδη, το 2009 µόνο κατά 19,5% και
µάλιστα και σε παραγωγικές ηλικίες η προβληµατική χρήση
αυτών των ουσιών.

Βάζετε τη δοκιµασµένη τακτική -απ’ ότι φαίνεται την έχετε ζη-
λέψει- που εφαρµόστηκε στην Αργεντινή και συνέβαλε στον πε-
ριορισµό των λαϊκών και νεανικών αντιδράσεων µε την πολιτική

σας που ακολουθείτε για τη ναρκοκαταστολή. 
Ανοίγετε διάπλατα την πόρτα, συνεπικουρούµενοι και από

δήθεν προοδευτικούς καλοθελητές, δήθεν, γιατί λυπάστε τους
εξαρτηµένους µε την αποποινικοποίηση, για να νοµιµοποιήσετε
την ναρκοµανία στη συνείδηση του λαού και της νεολαίας και
βρήκατε την ώρα να κάνετε πράξη την πολιτική της «γλάστρας»
στα µπαλκόνια.

Κωφεύετε στα στοιχεία που λένε ότι παντού η απελευθέρωση
οδήγησε στην αύξηση της ναρκοµανίας, οδήγησε και στην αύ-
ξηση πλάι στο νόµιµο εµπόριο και του λεγόµενου παρεµπορίου,
στα στοιχεία που λένε, πως σε αρκετές χώρες οι θάνατοι από τα
υποκατάστατα φτάνουν ως και το 50% των θανάτων.

Ανοίγετε διάπλατα το δρόµο στους ιδιώτες στον τοµέα της
απεξάρτησης για να νοµιµοποιήσετε όλα τα παράνοµα ως τώρα
κέντρα που λειτουργούσαν, ξεζουµίζοντας τις λαϊκές οικογέ-
νειες, που πλήρωναν µέχρι 3.000 ευρώ το µήνα. Μάλιστα, σε ορι-
σµένες περιπτώσεις τέτοια κέντρα, όπως επίσηµα έχει καταγ-
γελθεί από το ΕΣΥΝ της Θεσσαλονίκης λειτουργούσαν από αν-
θρώπους, οι οποίοι είχαν συλληφθεί για εµπορία ναρκωτικών,
όπως στο Πόρτο Κουφό της Χαλκιδικής. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα και µε την άδεια του
Προεδρείου να κάνω µια παρέµβαση. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Ναι, κύριε Υφυπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, µε την άδεια και του Προεδρείου. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Επειδή αναφέρθηκε και από προηγούµενο συνά-
δελφο ότι ανοίγει ο δρόµος για τα ιδιωτικά κέντρα, θέλω να σας
διαβεβαιώσω ότι δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. Αυτό δεν έγινε µέχρι
τώρα, ούτε υπάρχει στο σχεδιασµό αλλά ούτε θα υπάρξει και
λόγος για να γίνει. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Μα, ήδη είναι εγγεγραµµένα  κον-
δύλια στον προϋπολογισµό σας. Τι µου λέτε τώρα; 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εντάξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεχίστε, παρακαλώ,
κύριε συνάδελφε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Δεν υπολογίζετε ότι εάν αυξάνεται
η ζήτηση για την απεξάρτηση, πως αυτοί που θα έχουν κέρδος,
θα µπαίνουν στον πειρασµό για ποικιλότροπη πλάγια ενίσχυση
της εξάρτησης και της ναρκοµανίας; Για εσάς, όµως, ο θεός του
κέρδους να είναι καλά και φυσικά οι µεγάλοι επενδυτές στο χώρο
της υγείας, για τους οποίους ανοίγεται νέα αγορά. Και φυσικά
προβλέπετε και ενισχύσεις, αυτό που σας είπα πριν και βέβαια
ενισχύετε στην ουσία και τους βιοµήχανους και τους εµπόρους
των νόµιµων ναρκωτικών ουσιών υποκατάστατων. 

Αν, πραγµατικά, ενδιαφερόσασταν για το πρόβληµα της εξάρ-
τησης και της ναρκοµανίας, δεν θα αφήνατε στην τύχη τους τα
στεγνά προγράµµατα που έχουν αποδεδειγµένα ποσοστά επιτυ-
χίας στο 70%, ενώ τα υποκατάστατα από 3% έως 6%. Η χρηµα-
τοδότηση αυτών των προγραµµάτων, στη Θεσσαλονίκη παρα-
δείγµατος χάριν, έχει πέσει 5% στον ΙΑΝΟ το 2009, η χρηµατο-
δότηση του ΚΕΘΕΑ έχει µειωθεί 13,6%. Και για τα τρία που λει-
τουργούν, δίνετε τα µισά µόνο χρήµατα από όσα δίνετε για
ενοίκια των κτηρίων που χορηγούν την κρατική πρέζα. Ουσια-
στικά δεν κάνετε τίποτα για την πρόληψη. Έχετε µειώσει κατά
50% από το 2005 έως το 2009 τα κονδύλια για τα προγράµµατα
πρόληψης. Σύµφωνα µε στοιχεία του σωµατείου των εργαζόµε-
νων στα κέντρα πρόληψης, οι οφειλές του ΟΚΑΝΑ σε αυτά τα
κέντρα, ξεπερνούσαν το 2010 τα 17.000.000 ευρώ. Με βάση
αυτό, είναι λογικό ότι µόνο στο 2% των σχολείων της πρωτοβάθ-
µιας και στο 8% των σχολείων της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
υπάρχουν τέτοια προγράµµατα. Μόνο δύο στους χίλιους εκπαι-
δευτικούς αφορούν αυτά τα προγράµµατα και µόνο το 1% των
µαθητών στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση και το 2% στη δευτερο-
βάθµια. Αυτή είναι µια συνειδητή πολιτική επιλογή που δεν δικαι-
ολογείται από την κρίση και το χρέος. Θα πει κανείς ότι εδώ
αφήσατε τα σχολειά χωρίς βιβλία και χωρίς δασκάλους, µε αυτά
θα ασχοληθείτε τώρα; Αυτά είναι ψιλά γράµµατα για εσάς, όπως
λέει ο λαός.
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Το ίδιο βέβαια ανύπαρκτη είναι και η πολιτική της επανένταξης. 
Απέναντι σε αυτήν την πολιτική το κόµµα µας αντιπαραθέτει

µια ολοκληρωµένη πολιτική πρόληψης, απεξάρτησης και επανέ-
νταξης, όπως είναι αναπτυγµένη στην επερώτησή µας και που
µπορεί να αντιµετωπίσει το πρόβληµα. 

Η πρότασή µας είναι ώριµη κοινωνική ανάγκη και πάνω από
όλα είναι πρόταση πάλης για το λαό και τη νεολαία. Είναι µια
πρόταση, που στέκεται απέναντι στην πολιτική της ναρκοκουλ-
τούρας και της ναρκοϋποταγής, της καταστολής, που προωθεί-
ται µε σύµπνοια από τις δυνάµεις του συστήµατος και του
συµβιβασµού, όπου αντιπαραθέτει ένα «όχι» σε όλα τα ναρκω-
τικά, τη διεκδίκηση της ζωής ολόκληρης και όχι µε δόσεις µε
βάση τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Ιγνατιάδη. 
Κλείνουµε τον κατάλογο των επερωτώντων συναδέλφων του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος µε την επερωτώσα συνά-
δελφο, κ. Γαρυφαλλιά - Λιάνα Κανέλλη. 

Ορίστε, κυρία Κανέλλη, έχετε το λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Ζητώ την ανοχή σας, να  πάρω

ελάχιστο χρόνο και από τη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα την έχετε, κ. Κα-

νέλλη. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Λυπάµαι που δεν βρίσκεται µέσα στην Αί-

θουσα ο Υπουργός γιατί είναι και ακαδηµαϊκός και απευθύνεται
σε νέους. 

Οι προλαλήσαντες σύντροφοι - συνάδελφοι σας παρέθεσαν
µια σειρά από στοιχεία. Εγώ σας µιλάω ούτως ή άλλως σαν εξαρ-
τηµένο άτοµο από το τσιγάρο. 

Ούτως ή άλλως, λοιπόν, µιλώ σαν εξαρτηµένη και µε εξατοµι-
κευµένη περίπτωση περί τσιγάρου, η οποία δεν είναι της παρού-
σης και δεν απασχολεί τον ελληνικό λαό. 

Ξέρω ότι παίρνετε και µέτρα πρόληψης. Επειδή, όµως, έχω συ-
ναίσθηση, θα σας µιλήσω για τη ναρκωκουλτούρα του σύγχρο-
νου λεξιλογίου σας. Είµαι πενήντα επτά ετών. Έχω ζήσει στην
εφηβεία µου το Μάη του ’68. Έχω κάνει στο σχολείο µαθήµατα
–ήταν ιδιωτικό το σχολείο- και αµερικανικής κουλτούρας για τον
Τίµοθι Λίρι. Μήπως σας λέει κάτι; Ήταν την εποχή του Κον-Μπε-
ντίτ. Ξέρετε τι σηµασία έχουν αυτά; Ήταν η εκπαιδευτική ανά-
λυση, χρηµατοδοτούµενη από τα αµερικανικά πανεπιστήµια, τις
αµερικανικές υπηρεσίες και τα αµερικανικά υπουργεία εµπορίου,
οικονοµίας και χίλια δυο, για τη λεγόµενη, εάν την θυµάστε, ψυ-
χεδέλεια. Γίνονταν πειράµατα µε αρχιτέκτονες, µηχανικούς, αν-
θρώπους της διανόησης, κλεισµένους µέσα σε δωµάτιο. Τα έχει
παίξει κατά καιρούς η ΕΡΤ, που πάτε να καταργήσετε. Ξέρετε, η
καλή ΕΡΤ, αυτήν που θα την κάνετε για άτοµα µε ειδικές ανά-
γκες. 

Άρα, θα πρέπει να έχουµε και ειδικά προγράµµατα µεθαδόνης.
Θα παίξετε και προγράµµατα µεθαδόνης. Δεν είναι δυνατόν αλ-
λιώς. Θα δίνετε και οδηγίες σε καταλόγους για άτοµα µε ειδικές
ανάγκες αυτοπροκαλούµενης ζηµίας. Γιατί; Γιατί ζούµε σε έναν
πολιτισµό, όπου ο Πρωθυπουργός κατ’ αρχάς, και όλοι οι υπό-
λοιποι, ακολουθείτε µία καταπληκτική λέξη: Μιζέρια. Θέλετε να
ξεφύγουµε από τη µιζέρια. Δεν είναι υπαρκτό πράγµα η µιζέρια,
όµως, είναι τεχνητό. Πώς να ξεφύγουµε; 

Ξέρετε µε τι είδους νοοτροπία; Θα σας πω. Το πολιτικό λεξι-
λόγιο παράγει και αναπαράγει µία καταπληκτική υπεραξία στην
κατανάλωση -τη διευρύνει- των ναρκωτικών διά των υποκαταστά-
των, ακριβώς µε τη φιλοσοφία της µάρκας. Ξέρετε κανένα καζίνο
στον κόσµο που να παίζει µε χρήµα κανονικό; Πείτε µου ένα. Κα-
νένα καζίνο δεν υπάρχει. Σε κανένα καζίνο δεν βγαίνουν τα χαρ-
τονοµίσµατα και τα κέρµατα. Έχει µάρκες. Πας και τις αγο-
ράζεις. Τα ίδια κάνετε και στο σχολείο. Δεν βάζετε «19», «18»,
«17», «16», «15». Βάζετε «Α», «Β», «Γ». Παίρνει το παιδί σήµερα
τον έλεγχο και γράφει δίπλα «Α» ίσον «18» έως «20», «Β» ίσον
«16» έως «18». 

Ακριβώς το ίδιο πράγµα είναι η µεθαδόνη. Είναι ένα τεράστιο
ψέµα. Η υποκατάσταση είναι συστηµατικοποιηµένη εξάρτηση
του καταλόγου των ανθρώπων, οι οποίοι πρέπει να εκφεύγουν

από την πραγµατικότητα, για να µην αντιδράσουν σε αυτήν. Για
παράδειγµα, στο παιδί που θα εξαρτηθεί αύριο το πρωί, ποιο
υποκατάστατο φέρατε για τα µη τυπωµένα βιβλία; Το λέω, για
να δείτε τι παράγετε. Τι παράγετε; Όταν δεν έχετε βιβλίο να δώ-
σετε, δίνετε φωτοτυπία. Όταν δεν έχετε ηρωίνη να δώσετε, δί-
νετε µεθαδόνη. Κάποιος θα κερδίσει. Ποιος θα κερδίσει; Αυτός
που θα έχει το διακόπτη του ηλεκτρικού, το τιµολόγιο του ηλε-
κτρικού και το 23% που θα δώσει στο παιδί την οθόνη, που θα
πληρώνει και για την τηλεπικοινωνία του, που θα πληρώνει και
για το ένα και για το άλλο και θα επιλέγετε τι θα του βάζετε µέσα,
γιατί εάν δεν έχει ηλεκτρικό, δεν θα µπορεί να φορτίσει τον υπο-
λογιστή. 

Φτιάχνετε κοινωνία εξαρτηµένων. Στους νέους το περνάτε
αυτό ως µοντέλο ζωής, χαλαρά, ήρεµα. Είµαστε µία ωραία χώρα.
Οι νέοι δεν κινδυνεύουν. Τι τους βάζετε; Το ρίσκο. Πού το βάζετε
το ρίσκο; Μα, γιατί να µην πάρει το παιδί το ρίσκο µε τα ναρκω-
τικά; Όταν του λέτε ότι είναι ρίσκο το να βρει δουλειά, ότι είναι
ρίσκο να τελειώσει το σχολείο, είναι ρίσκο να σκεφτεί, είναι ρίσκο
να αντισταθεί, όλο αυτό το πράγµα είναι πάρα πολύ γοητευτικό
όταν πηγαίνει στα ναρκωτικά. 

Πάτε στην υποκειµενική πρόκληση της βλάβης ως δικαίωµα.
Και ο άνθρωπος παύει να είναι πολιτικό ζώο, γίνεται απλώς ζώο.
Το ζώο δεν έχει κρίση, έχει ανάγκες. Το πολιτικό ζώο έχει και
ανάγκες και κρίση. Είναι θεµελιώδης η διαφορά. Δεν την άλλαξε
καµµία κουλτούρα αυτήν την αριστοτέλεια λογική µέχρι σήµερα.
Καµµία, ούτε στην Κίνα, ούτε στη Ζανζιβάρη, ούτε στο Βόρειο
Πόλο, ούτε στο Νότιο Πόλο. Την άλλαξε η CIA. Γι’ αυτό σας λέω
ότι είναι χολιγουντιανής έµπνευσης, παγκόσµια προπαγάνδα, η
αντίληψη της αυτοπροκαλούµενης βλάβης εξ ανάγκης. Και το
σεξ είναι ανάγκη. Είναι αυτοπροκαλούµενη βλάβη το AIDS; Δεν
κολλάει; Δεν κολλάει στο λεξιλόγιο; Δεν κολλάει στην κουλ-
τούρα; Πώς δεν κολλάει στην κουλτούρα; Εδώ φοβάστε την ιδε-
ολογική ανταλλαγή ιδεών. 

Δεν φοβάστε την αντίληψη ότι όλα τιµολογούνται; Να σας πω.
Το λεξιλόγιο της ναρκωκουλτούρας σας αρχίζει από τη λέξη «λα-
θρεµπόριο ναρκωτικών» που σηµαίνει ότι έχετε εµπόριο ναρκω-
τικών νόµιµο. Να µας το πείτε ποιο είναι. Τιµολογείτε το µεγα-
λέµπορα, µικρέµπορα, βαποράκι, πρεζόνι, χρήστη. Νάτη η τάξη,
τη βάλατε την τοποθέτηση. Χρονικό ζήτηµα είναι. Και να σας ρω-
τήσω: Για προσωπική χρήση -εγώ δεν είµαι έµπορας- σας έχουν
καλέσει; Εµένα µε έχουν καλέσει. Σε σπίτια σας έχουν καλέσει;
Νόµιµο είναι, ευρωπαϊκό είναι, σαν κουλτούρα. Να σας προσφέ-
ρουν µαζί µε το ποτό που είναι κοινωνικό και µερικές ποικιλίες.
Δεν σας έχουν προσφέρει τσιγάρα; Δωρεάν, αυτοί έχουν, δεν
εµπορεύονται. Ποιοι διώκονται; Για προσωπική χρήση. Εγώ πήρα
τα εξαρτηµένα µου τσιγάρα, πήγα στο Άµστερνταµ, δεν θα ξα-
ναπάω, πέντε µέρες κάθησα. Βλέπω coffee shop, µπαίνω µέσα,
πάω να ανάψω ένα τσιγάρο, µου λένε «δεν µπορείς». Λέω: «γιατί
δεν µπορώ;», απαγορεύεται το κάπνισµα. Λέω: «γράφει coffee
shop και όλοι αυτοί καπνίζουν». «Ναι…» -µου λέει- «δεν καπνίζουν
τσιγάρο». Δεν καπνίζουν τσιγάρο, αλλά την ποικιλία Ζωνιανών,
τη βρήκα µπροστά µου στον κατάλογο γραµµένη σε τρεις γλώσ-
σες. Ποικιλία Καλαµάτας, ποικιλία Αλβανίας, ποικιλία Αφγανι-
στάν. Προσέξτε την παγκοσµιοποίηση. Την είχα µπροστά µου σε
όλες τις γλώσσες και σε όλες τις κουλτούρες.

Σε αυτήν τη χώρα, που έχει αυτού του είδους την απελευθέ-
ρωση και έχει γίνει κέντρο –κέντρο, ειλικρινά σας το λέω, από
όλη την Ευρώπη έρχονται για να καπνίσουν- επιτρέπεται το παιδί
να πάρει απόφαση να τερµατίσει τη ζωή του µε ιατρική βοήθεια
νοµίµως στα δεκάξι. Σε αυτήν τη χώρα, επιτρέπεται νοµίµως από
το ανώτατο δικαστήριο της χώρας, η ίδρυση κόµµατος παιδερα-
στών. Γι’ αυτό σας λέω, η κουλτούρα είναι το πρόβληµα. Και όταν
µιλάτε για την καταπολέµηση της µιζέριας, θεωρώντας θεµιτό
οτιδήποτε, είναι ακριβώς το ίδιο υποκατάστατο…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω αµέσως, κύριε  Πρόεδρε, και σας παρακαλώ πολύ
ακούστε το. 

Μπορεί να µην έχεις να φας, αλλά υπάρχει το υποκατάστατο
της ναρκωκουλτούρας ή τη µάρκα στο καζίνο, ήτοι το «µε ένα
«Άρλεκιν» ξεχνιέµαι». Τώρα µη µε κατηγορήσουν µε τα «Άρλεκιν»,
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µη µου κάνει και κανένας αγωγή για τα «Άρλεκιν», να πω «πάρ-
λεκιν», για να το παραλλάξω κάπως, γιατί υπάρχει και πεδίο, που
πουλιέται από τα σούπερ µάρκετ µέχρι τα περίπτερα, από τις
εφηµερίδες µέχρι οτιδήποτε. Ξέρετε, η κουλτούρα είναι εµπο-
ρεύσιµο είδος, αυξάνει την αξία του αρχικού προϊόντος, δηλαδή
της προπαγάνδας. Να σας πω κάτι, αν δεν καταργήσετε τη βα-
σική πολιτική που παράγει αξία για τα ναρκωτικά, δεν θα µπορέ-
σετε ποτέ να τιµολογήσετε διαφορετικά τα ναρκωτικά αυτά
καθεαυτά, την εξάρτηση. Το ελεύθερο φρόνηµα απαιτεί ελεύ-
θερη κρίση. Κανένας εξαρτηµένος δεν έχει ελεύθερη κρίση. Κα-
νένας! Και επειδή δεν έχει ελεύθερη την κρίση, ειλικρινά δεν
µπορεί κανείς να ξεφύγει από τη µιζέρια µε τεχνητή πραγµατι-
κότητα. Ήτοι, όταν δεν έχει να φάει υποκατάστατο, δεν µπορεί
να είναι η εκποµπή µαγειρικής στην τηλεόραση, αυτή που θα
προτείνει τον τρόπο µε τον οποίο θα αλλάξεις τη γεύση του. Κα-
νένας, κύριε  Υπουργέ, δεν θεώρησε υποκατάστατο την εικόνα
που παράγεται. Κανένας! Είστε καθηγητής. Δεν θα µπορέσετε
να αλλάξετε το λεξιλόγιο µιλώντας, εντέχνως για  το πώς θα ξε-
φύγουµε από τη µιζέρια µε τεχνητό τρόπο.

Στο τέλος-τέλος θα καταλήξουµε στο narcotic anonymous.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε ιδιαιτέ-

ρως την κ. Λιάνα Κανέλλη, η οποία εδικαιούτο αυτής της ανοχής.
Παρακαλείται τώρα ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-

λεγγύης, κ. Ανδρέας Λοβέρδος, να λάβει το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαι στην ευχάρι-
στη θέση, απαντώντας σε επίκαιρη ερώτηση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, να κάνω ορισµένες -όπως εγώ εκτιµώ- καί-
ριες επισηµάνσεις και να δώσω και ορισµένα στοιχεία που αφο-
ρούν την εφαρµογή της πολιτικής µας ως Κυβέρνησης και ως
Υπουργείου Υγείας για τα ναρκωτικά.

Πρώτα απ’ όλα, σεβόµενος την κοινοβουλευτική παρέµβαση
στο πλαίσιο του ελέγχου, θέλω να δώσω δύο απαντήσεις, στα-
ράτες όµως, στο Κοµµουνιστικό Κόµµα. 

Ο ιδιωτικός τοµέας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος, δεν έχει επιστρατευτεί για την αντιµετώπιση
του προγράµµατος παροχής θεραπείας στους εξαρτηµένους
ασθενείς. Η όποια θεραπεία, στεγνή ή µε την ψυχική στήριξη και
τα µέσα θεραπείας, παρέχεται από τον ΟΚΑΝΑ, από το ΚΕΘΕΑ,
από το Πρόγραµµα «18 ΑΝΩ» και από κανέναν άλλο.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Για τους µη έχοντες είναι αυτά. Οι έχοντες
πάνε σε ιδιωτικές κλινικές, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μιλάω για την κρατική πολιτική και χαίροµαι γι’
αυτήν την παρέµβαση της κ. Κανέλλη, γιατί µου δίνει και µια
αφορµή, να πω µια σκέψη που στέκει, δεν στέκει, εγώ την πι-
στεύω. Δεν θεωρώ σωστό να κατηγορείται ένα Υπουργείο για
κάτι το οποίο δεν συµβαίνει. Αν έχετε ένα παράδειγµα και το κα-
ταθέσετε, θα κληθούµε να απαντήσουµε σήµερα, εδώ και τώρα.

Δεύτερον, όταν εµείς µιλάµε για πολιτικές το τρέχον έτος,
αλλά και το επόµενο, δεν είναι δυνατόν να µιλάµε για προσλή-
ψεις και δεν έχω διστάσει να πω ότι αν αυτήν τη στιγµή το Υπουρ-
γείο Υγείας αποκτήσει τη δυνατότητα να προσλάβει έναν
άνθρωπο, αυτός θα είναι νοσηλευτής, δεν θα είναι ούτε γιατρός
ούτε διοικητικός υπάλληλος ούτε τίποτε άλλο. Θα είναι νοσηλευ-
τής, γιατί η δική µου εκτίµηση είναι και στηρίζοµαι στην πραγµα-
τικότητα για να την εκφράζ, ότι αυτήν τη στιγµή, το ιατρο-
κεντρικό ελληνικό σύστηµα, πατάει στο λαιµό το νοσηλευτικό
προσωπικό. Έχουµε ένα νοσηλευτή ανά τριάντα ασθενείς, όταν
έχουµε ένα γιατρό ανά ένα κρεβάτι, είναι-δεν είναι κατειληµµένο. 

Αυτό είναι 50% πάνω από τον υπόλοιπο προηγµένο κόσµο,
όταν ο υπόλοιπος προηγµένος κόσµος έχει ένα νοσηλευτή για
δύο ασθενείς το πολύ. Εδώ είναι, κυρίως, µία νοσηλεύτρια για
τριάντα ασθενείς. Και σου λένε ότι για να αντιµετωπίσεις τριάντα
ασθενείς ηµερησίως, πρέπει να «καείς» ως άνθρωπος, να σκλη-
ρύνεις τόσο πολύ, ώστε να πηγαίνεις πολύ γρήγορα, παραγνω-
ρίζοντας ότι ο καθένας σε ικετεύει ορισµένες φορές να του
παράσχεις υπηρεσίες υγείας. 

Όπου έχω βρεθεί τον ένα χρόνο που είµαι Υπουργός Υγείας,
από την Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων της Βουλής, από την
κοµµατική οργάνωση του ΠΑΣΟΚ στο χώρο της υγείας, στις τη-

λεοράσεις και οπουδήποτε –ξέρω ότι όταν µιλάνε οι Έλληνες και
οι Ελληνίδες για υγεία, εννοούν τα νοσοκοµεία και αυτό είναι το
πρώτο φάουλ. Υγεία είναι η προστασία αυτού που δεν έχει πάει
ακόµα στο νοσοκοµείο, και αν κάποιος αρρωστήσει, κάνεις ό,τι
µπορείς για να τον προστατεύσεις. Μιλάνε, λοιπόν, για τα νοσο-
κοµεία και όταν µιλάνε για τα νοσοκοµεία, µιλάνε για τους για-
τρούς. Αυτό το σύστηµα δεν είναι σύστηµα. Αυτό είναι µια
απάνθρωπη κοροϊδία και το απόστηµα πρέπει να σπάσει.

Συνεπώς, ό,τι πολιτικές κάνουµε εµείς για τα ναρκωτικά, δεν
τις στηρίξαµε σε προσλήψεις, παρ’ ότι όταν ανέλαβε το Υπουρ-
γείο, το πρώτο πράγµα που µου είπαν και για τα ναρκωτικά, ήταν
να κάνω προσλήψεις σε µία Ελλάδα που είναι στην κατάσταση
που βρίσκεται.

Αυτές είναι οι δύο πρώτες µου εξηγήσεις, δύο ξεκαθαρίσµατα,
για να µπορέσω να άρω παρεξηγήσεις, να βάλω στο τραπέζι ποια
είναι τα όπλα µας - κάνουµε πολιτικές χωρίς χρήµατα- και να
δείξω ότι µε τον αγώνα µας µπορούµε να παράσχουµε υπηρεσίες
υγείας, χωρίς να ακολουθήσουµε την πεπατηµένη της Μεταπο-
λίτευσης «φέρε µου προσωπικό και φέρε µου και λεφτά». Δεν
απέδωσε τίποτα από τη µέθοδο αυτή.

Τώρα πάµε σε µια αξιακή θέση. Για µένα, για τον κ. Τιµοσίδη,
για την κ. Μαλλιώρη, για τους συνεργάτες µας, για τον Πρόεδρο
της Κυβέρνησης -που στο θέµα αυτό έχει φύγει εδώ και πολλά
χρόνια πολύ µπροστά από το µέσο όρο των Ελληνίδων και των
Ελλήνων- για µας όσοι είναι ασθενείς εξαρτηµένοι, είναι συνάν-
θρωποί µας, δεν είναι µιάσµατα. Είναι άνθρωποι που θέλουµε να
τους δώσουµε το χέρι, να τους αγκαλιάσουµε και να κάνουµε ό,τι
µπορούµε για να τους εντάξουµε στην ελληνική κοινωνία. 

Και δεν µιλώ πολιτικά. Εγώ το πρόβληµα των ναρκωτικών το
γνωρίζω και µιλώ και σαν άνθρωπος γι’ αυτό και µε τις δύο µου
ιδιότητες. Όταν βλέπω ένα ανθρώπινο, πολλές φορές, κουφάρι
να µου ζητάει στο δρόµο ελεηµοσύνη για να πάρει τη δόση του,
νιώθω ότι είµαι εγώ αυτός και προσπαθώ µε αυτήν την έγνοια να
δω τι µπορεί να γίνει.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παραµονές της Ολυµπιάδας του µαζέψατε
και τους κλείσατε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κυρία Κανέλλη, δεν λέω γι’ αυτό. Εγώ λέω ότι
είµαι Υπουργός Υγείας και πρέπει να αντιµετωπίσω χιλιάδες αν-
θρώπους.

Η κ. Μαλλιώρη µου έφερε εδώ ένα έγγραφο να σας το κατα-
θέσω.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά το προα-
ναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Η κυρία συνάδελφος µου έλεγε για τους Ολυµπιακούς Αγώ-
νες. Εγώ λέω ότι σήµερα ο αριθµός των αιτήσεων είναι είκοσι
δυο χιλιάδες Ελληνίδες και Έλληνες τους οποίους ή θα τους κα-
ταδικάζουµε να µείνουν στην ίδια κατάσταση ή θα δώσουµε
πραγµατικά το χέρι της βοήθειας. Εγώ νοµίζω ότι εκεί είναι το
δίληµµα.

Για εµένα, είναι συµπολίτες µου και συνάνθρωποί µου. Και κά-
νουµε ως Κυβέρνηση ταυτοχρόνως δυο πολιτικές, που εναρµο-
νίζονται µεταξύ τους. Είµαστε δυο Υπουργεία και η Κυβέρνηση
σε απόλυτη σύµπνοια στο θέµα. 

Αποποινικοποίηση της χρήσης. Ο ασθενής είναι το θέµα µας,
όχι ο χρήστης. Και ο χρήστης όταν πρόκειται για τα βαριά ναρ-
κωτικά, είναι ασθενής για εµάς. Αποποινικοποίηση της χρήσης,
µε την οποία φλερτάρουµε εδώ και χρόνια, ή και δεκαετίες αλλά
δεν τολµήσαµε ποτέ να το κάνουµε και το κάνουµε τώρα. Ο χρή-
στης είναι ασθενής και όχι κακοποιός, όχι επειδή αποποινικοποι-
ούµε. Το κριτήριο της ποινικοποίησης δεν είναι επαρκές. Είναι
τυπικό κριτήριο. Πάµε σε ουσιαστικό κριτήριο. Ο χρήστης είναι
ασθενής όταν πρόκειται για εξαρτησιογόνες ουσίες, γιατί χρειά-
ζεται τη βοήθεια της ιατρικής επιστήµης για να επανακάµψει και
άρα δεν θα πάει φυλακή αλλά στο φυσικό χώρο των ασθενών,
στα νοσοκοµεία. 

Αυτή είναι µια ακέραιη πολιτική. Ακέραιη πολιτική στα ελληνικά
σηµαίνει πλήρης πολιτική και αυτήν ακολουθούµε. Σε συντονισµό
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µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης, λοιπόν, αποποινικοποιούµε τη
χρήση και στέλνουµε -όπως το ΠΑΣΟΚ είχε στο πρόγραµµά του
από τη δεκαετία του ’90 αλλά δεν το έκανε-  τους ανθρώπους
αυτούς στα νοσοκοµεία, στο φυσικό τους χώρο. 

Είπε ο κ. Πρωτούλης ότι είναι αντιεπιστηµονικός ο όρος της
θεραπείας. Σφάλλει. Ναι, θεραπεία µε υποκατάστατα είναι ο διε-
θνής όρος. Η κα Μαλλιώρη είναι εδώ και µου το σηµειώνει. Εγώ
δεν είµαι ειδικός, όµως γνωρίζω. Και ως καθηγητής του Δηµο-
σίου Δικαίου, είχα αρθρογραφία συγκεκριµένη υπέρ της αποποι-
νικοποίησης από τα νεανικά µου χρόνια, γιατί αυτό πίστευα. Και
όταν λέµε για θεραπεία, δεν εννοούµε µόνο να χορηγήσεις το
υποκατάστατο. Θα χρειαστεί και ψυχική στήριξη ενίοτε αυτός. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Όχι ενίοτε. Διαφορετικά δεν είναι θε-
ραπευτικό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μπορεί να είναι µια περίπτωση που πάει πολύ πιο
γρήγορα και έχει λιγότερη ανάγκη. Μπορεί να είναι µια περί-
πτωση, που για να τη σταθεροποιήσεις, πρέπει να πέσουν οι για-
τροί επάνω του για τον στηρίξουν ψυχικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτοαναιρείστε. Αν
είναι θεραπευτικό το πρόγραµµα της µεθαδόνης, πρέπει να έχει
και ψυχίατρο και τα πάντα, αλλιώς είναι συντήρηση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Έχει. Έχετε άδικο ως προς το ότι δεν είναι θερα-
πεία…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Να
µας πείτε το ποσοστό των ανθρώπων. Πόσοι γλίτωσαν εντελώς
και έπαψαν να παίρνουν και το υποκατάστατο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Πόσοι απεξαρτήθηκαν; Είναι 10%, κυρία Πρόε-
δρε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Είναι
4%.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μέχρι να τελειώσω την παρέµβασή µου, επειδή
θέλω να απαντήσω στην κ. Παπαρήγα και το έχω ρωτήσει στη
διάλεξή µου στη Θεσσαλονίκη, έχω παρακαλέσει να µου δώσουν
τον αριθµό αυτών που σταθεροποιούνται και µπαίνουν στη δου-
λειά τους.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Και
σταµατάνε να παίρνουν τη µεθαδόνη…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κυρία Παπαρήγα, έδωσα πολύ γρήγορα -επειδή
είναι εδώ η κ. Μαλλιώρη- τον αριθµό αυτών που θεραπεύονται.
Θα σας δώσω τον αριθµό αυτών που συντηρούνται. Και θέλω να
σας πω προκαταβολικά ότι επειδή ενδιαφέρθηκα για την εµπράγ-
µατη εφαρµογή του προγράµµατος και ρώτησα, πριν ξεκινήσει
την 1η Σεπτεµβρίου, πόσοι άνθρωποι έχουν ενηµερωθεί στη Θεσ-
σαλονίκη για να µπουν στο πρόγραµµα και επειδή έπρεπε να
πιέσω προσωπικά για να γίνουν τα τηλέφωνα στους ασθενείς,
έµαθα ότι το 4% των αναµενόντων στις λίστες αναµονής της
ντροπής, πεθαίνει, κυρία Παπαρήγα. 

Αυτό το ποσοστό πρέπει να µας προβληµατίζει, αν µη τι άλλο.
Επίσης, το 8% αυτών φυλακίζεται για παραβατικότητα και εγκλη-
µατικότητα.

Άρα, πρέπει να προτιµήσεις κάτι. Και η δική µας επιλογή, είναι
επιλογή του Μιχάλη Τιµοσίδη και δική µου. Συνδεθήκαµε µ’
αυτήν, ταυτιζόµαστε µ’ αυτήν και θα έχουµε την τύχη της. Εάν
το πρόγραµµα προχωρήσει όπως θέλουµε, τον Νοέµβριο δεν θα
έχουµε κανέναν να περιµένει επτά χρόνια και τρεις µήνες και
εµείς να του λέµε πολιτικές θεωρίες. Όµως εάν το έχουµε κατα-
φέρει, θα το πανηγυρίσουµε εδώ και πολιτικά θα έχουµε δικαιω-
θεί. Αν δεν το έχουµε καταφέρει, η δική µας τύχη ως πολιτικών,
συνδέεται µε την αποτυχία µας. Και λέµε κάτι επειδή το εννο-
ούµε.

Ψυχολόγοι, ψυχίατροι -θεραπευτικές παρεµβάσεις µε τα αντιε-
ξαρτησιογόνα φάρµακα- µαζί µε το ΚΕΘΕΑ, που κάνει για ανθρώ-
πους που έχουν µεγαλύτερη δύναµη, που είναι σε νεανικότερη

φάση της ζωής τους και κάνουν τα «στεγνά» προγράµµατα, και
µε το Πρόγραµµα «18 ΑΝΩ», συνθέτουν την απόπειρα της ελλη-
νικής πολιτείας να απαντήσει σ’ ένα τραγικό πρόβληµα. Όµως
να απαντήσει κι όχι να κάνει ότι απαντάει, αποδεχόµενη χιλιάδες
άνθρωποι να περιµένουν στις λίστες αναµονής επί επτά χρόνια
και τρεις µήνες. Όποιος υποστηρίζει ότι πρέπει να περιµένουν
επτά χρόνια και τρεις µήνες οι άνθρωποι αυτοί να βγει και να το
πει. Όχι να πει ότι υποστηρίζει πως πρέπει να περιµένουν, αλλά
να βγει και να πει ότι «αποδέχοµαι µια κατάσταση και πολεµώ µια
άλλη, που πάει να αλλάξει την προηγούµενη, µη αγνοώντας ότι
χιλιάδες άνθρωποι περιµένουν για επτά χρόνια και τρεις µήνες
στη λίστα αναµονής». Γιατί εκεί θα κριθούµε. Να είστε σίγουροι
ότι εκεί θα κριθούµε. Εµείς το λέµε τώρα: είµαστε στην έναρξη
του προγράµµατος. 

Τριακόσια ογδόντα άτοµα, κυρία Παπαρήγα, µπήκαν στο πρό-
γραµµα από την 1η Σεπτεµβρίου. Οι ηµεροµηνίες που εγώ
έδωσα, τηρούνται ευλαβικά για συµβολικούς και πολιτικούς λό-
γους και στο τέλος του Νοεµβρίου επαναλαµβάνω ότι δεν θα
υπάρχει λίστα αναµονής.

Θέλω να ευχαριστήσω το συνάδελφό µου, κ. Τιµοσίδη, -έχουµε
την ευθύνη της επιτυχίας ή της αποτυχίας κατά 50% έκαστος–
την κ. Μαλλιώρη από τον ΟΚΑΝΑ, την κ. Μάτσα από το «18 ΑΝΩ»,
τον κ. Γεράσιµο Νοταρά από το ΚΕΘΕΑ, τον κ. Γασγαλίδη, τον
Αντιπρόεδρο του ΟΚΑΝΑ στη Θεσσαλονίκη, που µας έχει βοη-
θήσει πολύ, και φυσικά το προσωπικό του ΟΚΑΝΑ, το οποίο θα
έχει πια ως έργο το να πιστοποιεί, να παρακολουθεί και να βελ-
τιώνει τις δυνατότητες λειτουργίας των µονάδων παροχής θερα-
πείας, σε όλα τα νοσοκοµεία της χώρας. 

Έχω αντιδικήσει µε τον κ. Χαραλάµπους κι ίσως να τον αδί-
κησα κάποια στιγµή, για το ότι, όπως µου λέει το Υπουργείο Δη-
µόσιας Τάξης, –εγώ δεν τα ξέρω αυτά- ο βασικός παράγοντας
εγκληµατικότητας στο κέντρο της Αθήνας δεν είναι η παράνοµη
µετανάστευση αλλά τα ναρκωτικά. Αυτό ισχυρίζεται ο Χρήστος
Παπουτσής. Τον πιστεύω. 

Το χτύπηµα στο οργανωµένο έγκληµα θα είναι καίριο µε την
πολιτική αυτή. Οι άνθρωποι οι οποίοι είναι υποψήφιοι πελάτες ή
πελάτες των εµπόρων, δεν είναι άτοµα που συµµετέχουν στο
πρόγραµµα και πάνε στην Καποδιστρίου να πάρουν το υποκατά-
στατό τους. Γιατί αυτοί που κάνουν θεραπεία µέσα από τα προ-
γράµµατα, είναι άνθρωποι σαν κι εµάς στην εµφάνιση. Τα
ανθρώπινα αυτά φερόµενα κουφάρια ξαναλέω ότι για µένα είναι
συνάνθρωποί µου. Σκέφτοµαι σαν να ήµουν εγώ στη θέση τους.
Οι άνθρωποι αυτοί είναι εκεί, γιατί πιστεύουν ότι µπορεί να µπουν
σ’ ένα πρόγραµµα θεραπείας και είναι τα εύκολα θύµατα.

Μου έλεγε ο Μακαριότατος Ιερώνυµος ότι πάνε άνθρωποι στα
συσσίτια της Αρχιεπισκοπής και παίρνουν τρεις µερίδες φαγητό.
Τις δύο τις πουλάνε. Οι εξαρτηµένοι ασθενείς, οι ναρκοµανείς,
θέλουν 100 ευρώ την ηµέρα για να καλύψουν τις ανάγκες τους.
Δεν µπορεί αυτό να µην το συνεκτιµούµε. Δεν µπορεί, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, να ανεχόµαστε να παρέχουµε πελατεία στο
οργανωµένο έγκληµα από την πολιτική µας αναλγησία είκοσι
ετών. Θα χτυπήσουµε το οργανωµένο έγκληµα, γιατί θα του πά-
ρουµε την πελατεία. Θα τους αφήσουµε χωρίς πελάτες και θα
αποσυρθούν, απελευθερώνοντας και ολόκληρους εργασιακούς
χώρους. 

Σας δηλώνω, δε, κατηγορηµατικά ότι στις 3 Οκτωβρίου, ηµέρα
Δευτέρα, –έλεγα για 2 Οκτωβρίου, αλλά δεν είχα δει ότι είναι Κυ-
ριακή- ο ίδιος µε τον κ. Τιµοσίδη, θα κλείσουµε το Κέντρο Παρο-
χής Θεραπείας του ΟΚΑΝΑ στο κέντρο του Πειραιά και το
Νοέµβριο, φιλοδοξούµε να κλείσουµε και εκείνο της Καποδι-
στρίου. Δεν θα τα χρειαζόµαστε. Όχι να κλείσει ο ΟΚΑΝΑ, αλλά
να κλείσουν οι µονάδες παροχής θεραπευτικών ουσιών και θε-
ραπείας, αφού θα έχει διασπαρεί η σχετική δράση στα νοσοκο-
µεία. Σε ποια νοσοκοµεία αναφέροµαι;

Ανοίξαµε και θεραπεύουµε ως Εθνικό Σύστηµα Υγείας χωρίς
προσλήψεις, στη Θεσσαλονίκη την 1η Σεπτεµβρίου, όπως το εί-
χαµε πει, τον «Άγιο Παύλο», το «Ιπποκράτειο», το «Παπαγεωρ-
γίου», το «Λοιµωδών», στο δε «ΑΧΕΠΑ», το «Παπανικολάου» και
το «Ψυχιατρείο» αυξήσαµε τους ασθενείς που θεραπεύονται. Εί-
χαµε πει 1η Σεπτεµβρίου και ευλαβικά τηρήσαµε την ηµεροµηνία. 

Στις 9 Σεπτεµβρίου άνοιξε το «Άγιος Δηµήτριος» και στις 16
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Σεπτεµβρίου το Στρατιωτικό Νοσοκοµείο «424», µε την παρέµ-
βαση του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης, στο πλαίσιο της κοινωνι-
κής πολιτικής των Ενόπλων Δυνάµεων. Σε λίγο καιρό θα ανοίξει
το «Θεαγένειο», το «Γεώργιος Γεννηµατάς» και µέχρι το τέλος
του µήνα θα λειτουργεί και η Αλεξανδρούπολη, η Καβάλα, οι Σέρ-
ρες, η Δράµα, η Ξάνθη, τα νοσοκοµεία µας εκεί που θα παρά-
σχουν θεραπεία στους ασθενείς. Γιατί η συσσώρευση σε
Πειραιά, Αθήνα και Θεσσαλονίκη, προκύπτει και από το γεγονός
ότι δεν γίνεται η θεραπεία µε επάρκεια στα περιφερειακά νοσο-
κοµεία.

Το θέµα εµείς θα το κλείσουµε και θα µένει η θεωρητική, ιδε-
ολογική συζήτηση, εάν αυτό είναι καλό ή εάν καλό είναι για την
ανάγκη να εκριζώσουµε το πρόβληµα από τα θεµέλια της καπι-
ταλιστικής κοινωνίας, που πιστεύω ότι έτσι είναι. Αν αυτή η ανά-
γκη, είναι η πρωτεύουσα ανάγκη και αν αυτή δεν συµβεί, δεν
µπορεί να επισυµβεί και η άρση της ταλαιπωρίας και της ντροπής
µε τη συµπερίληψη στη λίστα αναµονής και µε την αναµονή των
επτά ετών. 

Στον Πειραιά στις 28, 29 και 30 του µηνός Σεπτεµβρίου, θα πα-
ράσχουµε θεραπεία στο «Τζάνειο», στο «Θριάσιο», στη «Νίκαια»,
στο «Ασκληπιείο», στο «Μεταξά». Και στην Αθήνα, σήµερα 16 Σε-
πτεµβρίου, όπως ακριβώς το είπαµε, διακόσιοι συµπολίτες µας,
συνάνθρωποι µας, βρίσκουν θεραπεία. Βρίσκουν τη µέριµνα επι-
τέλους, της καθυστερούσας επί είκοσι χρόνια ελληνικής πολι-
τείας.

Διακόσιοι συνάνθρωποι σήµερα που µιλάµε, Παρασκευή 16
Σεπτεµβρίου, βρίσκουν θεραπεία στο «Γεώργιος Γεννηµατάς»,
στο «Σισµανόγλειο», στο «Αµαλία Φλέµινγκ», στον «Ευαγγελι-
σµό», στο «Αλεξάνδρα», στο «ΚΑΤ» στο «Αγία Όλγα», στο «Ιππο-
κράτειο» και στο ΙΚΑ Πατησίων και µέχρι το τέλος Σεπτεµβρίου
στο «Ελπίς», στους «Αγίους Αναργύρους», στο «414 Στρατιωτικό
Νοσοκοµείο» στου Γουδή, στο «Λαϊκό», στον «Ερυθρό» και στο
«Έλενα», αλλά µόνο για γυναίκες εγκύους, που είναι εξαρτηµέ-
νες, όχι για τους υπολοίπους. Ως είναι φυσικό, δεν θα συµπερι-
ληφθούν τα παιδιατρικά. Δεν είναι δυνατόν να συµπεριληφθούν
τα παιδιατρικά. 

Με αυτήν την προσπάθεια, επαναλαµβάνω, υπογραµµίζω και
κλείνω µε αυτά δεν θα υπάρχει στο τέλος του Νοεµβρίου η λίστα
της ντροπής. Ένας ασθενής θα ζητά και σε δεκαπέντε ηµέρες
θα εντάσσεται στα σχετικά προγράµµατα. 

Κλείνω µε µια µόνο φράση για τους προϋπολογισµούς του
ΚΕΘΕΑ, του ΟΚΑΝΑ, του ΚΕΕΛΠΝΟ και των άλλων νοµικών προ-
σώπων που εποπτεύουµε, που πολλές φορές είναι επίσης, πάρα
πολύ ευαίσθητοι, όπως τα προγράµµατα ψυχικής υγείας, για τα
οποία µε ρώτησε η κ. Διώτη και η κ. Περλεπέ την περασµένη
εβδοµάδα και ήρθα εδώ και τους απήντησα. 

Πράγµατι, σε όλα τα νοµικά πρόσωπα που εποπτεύει το
Υπουργείο Υγείας, γίνεται µια συγκράτηση δαπάνης περαιτέρω
της συγκράτησης που είχε οριστεί στον προϋπολογισµό του
2011, που και τότε τα νοµικά πρόσωπα αυτά και οι διοικήσεις
τους εδιαµαρτύροντο και τώρα προφανώς, διαµαρτύρονται. 

Εγώ είπα στις δύο συναδέλφους, που µε ρώτησαν για θέµατα
ψυχικής υγείας, αλλά λέω και στους Βουλευτές του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδος που σήµερα κάνουν παρέµβαση, ότι
δεν θα καταφέρω τελικά να έχω τα χρήµατα, που είχαν προϋπο-
λογιστεί. Θα πρέπει να κάνω ό,τι µπορώ µε λίγο λιγότερα χρή-
µατα που είναι –όπως µου λέει η συνεργάτης µου- 2,5
εκατοµµύρια λιγότερα για τον ΟΚΑΝΑ και 1,5 εκατοµµύριο λιγό-
τερο για το ΚΕΘΕΑ. Αυτά τα χρήµατα δεν είναι αριθµοί απλοί,
αντιστοιχούνται σε ιδρώτα ανθρώπων και σε υπηρεσίες.

Ναι, έχετε δίκιο. Εγώ υποχρεώνοµαι µε αυτά τα χρήµατα, να
βγάλω εις πέρας το τρέχον έτος και θα κάνω ό,τι µπορώ. Θα προ-
σπαθήσω –αν τα καταφέρω, δεν είµαι βέβαιος- να βρω και µια
εσωτερική διευθέτηση στο Υπουργείο µε πόρους από άλλες δρά-
σεις, για να καλύψω ανάγκες, µε τις οποίες έχουµε ταυτιστεί,
αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µε τον Μιχάλη Τιµοσίδη και
ως φυσικά πρόσωπα και ως Υπουργοί της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ, αλλά και ως πολιτικοί προϊστάµενοι του Υπουργείου
Υγείας, το οποίο είναι ένα Υπουργείο, που η µοίρα το έφερε εµείς
να το διοικούµε εν µέσω οικονοµικής κρίσης και µε πρωτεύουσα
ανάγκη, τη συγκράτηση της σπατάλης και της διαφθοράς. 

Παρ’ ότι και εµείς, στο πλαίσιο της απόπειρας της Ελλάδας να
ορθοποδήσει, έχουµε ως πρώτο µας µέληµα το οικονοµικό, δεν
µπορούµε να ξεχνάµε τα θέµατα µε τα οποία ως άνθρωποι ταυ-
τιστήκαµε, τα θέµατα, για τα οποία πρέπει να κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε περισσότερο, τα θέµατα, τα οποία συνδέονται εν τέλει και
µε την ψυχή µας. 

Αυτά είχα να πω, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, και να
είστε βέβαιοι ότι το Νοέµβριο όσοι εδώ επιµένουµε ότι αυτή είναι
σωστή πολιτική, θα πανηγυρίσουµε την κατάργηση της λίστας
της ντροπής, την εξάντληση της λίστας της ντροπής µέσα από
την παροχή θεραπείας από τα νοσοκοµεία. 

Πιστεύω –και το πιστεύω ακράδαντα- κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ότι µε την ανά-
πτυξη του προγράµµατος αυτού, θα δείτε τα ευεργετικά
αποτελέσµατα σε συγκεκριµένους ανθρώπους, αν µιλήσετε µε
έναν από αυτούς. Εµείς σήµερα, στο πλαίσιο της πορείας που
ξεκινήσαµε στα νοσοκοµεία, είχαµε την ευκαιρία να ξαναµιλή-
σουµε. Εµένα µου έτυχε στο δρόµο της Θεσσαλονίκης το πιο συ-
γκινητικό περιστατικό. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Τα
ξέρουµε αυτά. Αλίµονο! Εµείς, δεν έχουµε επαφή µε τον κόσµο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Αν πάτε να δείτε έναν που µπήκε στο πρόγραµµα
µε αυτήν την καινούργια πολιτική, στα µάτια του, θα δείτε την ευ-
γνωµοσύνη του απέναντι στην ελληνική πολιτεία. 

Αυτό για εµάς είναι πρωτεύουσα ανάγκη και ελπίζουµε ότι
αυτή η πολιτική θα µας φέρει κοντά. Επαναλαµβάνω πως ελπί-
ζουµε –για να µη λέω «πιστεύουµε»- ότι αυτή η πολιτική θα µας
φέρει κοντά, γιατί είµαστε τέσσερις στην Εθνική Αντιπροσωπεία
που το βλέπουµε και εσείς είστε που κρατάτε αυτήν την πολεµική
απόσταση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανδρέα Λο-
βέρδο. 

Παρακαλείται η Γραµµατέας και Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αλέκα
Παπαρήγα να λάβει το λόγο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν είναι πλεονέκτηµα ή µειονέκτηµά
µου, πάντως εγώ αδυνατώ να µετατρέψω τη συζήτηση για το ζή-
τηµα που µας απασχολεί σήµερα σε µια δακρύβρεχτη ιστορία
µελό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μάλιστα...

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Γιατί
αυτό ακούσαµε. Τα 2/3 της οµιλίας σας, ήταν µια δακρύβρεχτη
ιστορία, για το πώς αισθάνονται οι άνθρωποι που δεν έχουν µπει
στο πρόγραµµα της µεθαδόνης. 

Το σχέδιο νόµου που ετοιµάζετε, αντανακλά όχι µόνο το κοι-
νωνικό και το πολιτικό, αλλά και το ηθικό µέτρο της Κυβέρνησης
και το εννοώ 100%. Και το ηθικό σας µέτρο, είναι κάτω από το
µηδέν! Πιο ανήθικο νοµοσχέδιο –και αναφέροµαι στον τοµέα της
ηθικής- προσωπικά δεν έχω δει. Βεβαίως, η Κοινοβουλευτική µας
Οµάδα, που παρακολουθεί καθηµερινά τις δραστηριότητες της
Βουλής µπορεί να µιλήσει και γι’ άλλα. 

Το εν λόγω, λοιπόν, νοµοσχέδιο αντανακλά κυριολεκτικά το
ηθικό µέτρο της Κυβέρνησης. Αντί ο Υπουργός εδώ να αναλύσει
την πολιτική πρόληψης και καταπολέµησης της ναρκοεξάρτη-
σης, ανεξάρτητα –αν θέλετε- της διαφωνίας που µπορεί να έχει
µε το ΚΚΕ για τις µεθόδους για τα «στεγνά» ή τα «µη στεγνά»
προγράµµατα, για εκείνο, για το άλλο, όλη η οµιλία ήταν στο
πνεύµα: θα πάρω τους εξαρτηµένους που δέχονται τα υποκατά-
στατα και θα πάω να τους κρύψω µέσα στα νοσοκοµεία, εκεί θα
πάρουν τη µεθαδόνη και ξαναβάζουµε το ζήτηµα, ακριβώς
επειδή είµαστε και σε συνθήκες κρίσης. Και κρίση σηµαίνει περι-
κοπή µέχρι µηδενισµού των κοινωνικών δαπανών. 
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Θα τους βάζετε, λοιπόν, εκεί, αλλά πάρα πολλοί έχουν ανάγκη
νοσηλείας και δεν είναι βέβαιο ότι έχουν ανάγκη αποκλειστικά
ψυχιατρικής νοσηλείας. Αυτοί που θα πάρουν τη µεθαδόνη µπο-
ρεί να χρειάζεται να µείνουν έναν χρόνο µέσα στο νοσοκοµείο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Άρα, στο νοσοκοµείο πρέπει να πάνε!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Καλά, τώρα ανακαλύψατε το αυγό του Κολόµβου; Δηλαδή εµείς
δεν ξέρουµε ότι οι ναρκοεξαρτηµένοι υποφέρουν από ηπατίτιδα,
ότι έχουν νόσους...

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Και, λοιπόν;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): ...και
βεβαίως, θέλουν παρακολούθηση και από το νοσοκοµείο; 

Γιατί το αντιπαραθέτετε; Τα στοιχεία, µε τα µέχρι τώρα δεδο-
µένα, δείχνουν το εξής. Μπαίνουν µέσα στο πρόγραµµα της µε-
θαδόνης και ορισµένοι εγκαταλείπουν. Δεν µας τα είπατε αυτά.
Το 2009 –δεν έχω στοιχεία για το 2010, για το 2011 ακόµα πε-
ρισσότερο- τελικά ένα 4% ολοκλήρωσε τη θεραπεία, εάν θεωρή-
σουµε τη µεθαδόνη ως µέσο θεραπείας. 

Είναι άλλο πράγµα ως υποκατάστατο και άλλο ως µέσο θερα-
πείας. Υποθέτω ότι η Κυβέρνηση επέλεξε τη χρήση της µεθαδό-
νης ως µέσο θεραπείας και όχι ως υποκατάστατο. Εκεί να το
συζητήσουµε. Εδώ πια έχει λόγο καθαρά η επιστήµη. Εάν κάποιοι
άνθρωποι και µάλιστα προχωρηµένης ηλικίας έχουν σοβαρές
βλάβες, µπορείς να χρησιµοποιήσεις –λέω- το άλφα ή το βήτα,
αλλά ως µέσο θεραπείας. Εσείς το έχετε ως µέσο υποκατάστα-
σης.

Εδώ δεν έχουµε µία διαφορά ανάµεσα στα «στεγνά προγράµ-
µατα» που εµείς υποστηρίζουµε, και σε µια άλλη εκδοχή απεξάρ-
τησης, που ενδεχοµένως εµείς να τη δεχόµαστε ή να µην τη
δεχόµαστε. Δεν είναι αυτή η διαφορά µας. Και όταν λέω ότι η Κυ-
βέρνηση εκφράζει το ηθικό της µέτρο, την ηθική της απέναντι σε
αυτά τα ζητήµατα, πέραν από τις πολιτικές και κοινωνικές επιλο-
γές, το λέω διότι αυτό που ετοιµάζετε είναι ένα νοµοσχέδιο διά-
δοσης και εκλαΐκευσης των ναρκωτικών.

Δεν είναι ζήτηµα αποποινικοποίησης ούτε εµείς είµαστε υπέρ
του οι χρήστες να µπαίνουν στη φυλακή. Αυτό που κάνετε είναι
αθώωση, άµβλυνση συνείδησης και στάσης απέναντι στην εξάρ-
τηση. Εδώ οι γιατροί οι οποίοι θεραπεύουν ή προσπαθούν να συ-
ντηρήσουν σε µία καλή κατάσταση ανθρώπους που έχουν
ψυχιατρικά προβλήµατα και που δεν έχουν σχέση µε τα ναρκω-
τικά, προσπαθούν, αν θέλετε, να µειώσουν και τη δόση των ψυ-
χιατρικών φαρµάκων, γιατί και αυτά δηµιουργούν ένα είδος
εξάρτησης, για λόγους βεβαίως ιατρικούς, γιατί δεν γίνεται δια-
φορετικά.

Εσείς, λοιπόν, εκλαϊκεύετε, διαδίδετε τα ναρκωτικά, τη µεθα-
δόνη –και αυτή είναι ένα είδος ναρκωτικού- και τα αθωώνετε.
Αυτό, βεβαίως, δεν γίνεται για πρώτη φορά. Όντως εδώ επικα-
λεστήκατε τον Πρωθυπουργό που ως Υπουργός Παιδείας –αν
δεν κάνω λάθος, τότε- πέρασε πάνω, απογειώθηκε –εµείς είµα-
στε όλοι µέτριοι εδώ µέσα- και πήγε, δεν ξέρω εγώ, σε άλλο πλα-
νήτη, όταν τόλµησε κυριολεκτικά, είχε το θράσος –γιατί δεν είναι
θέµα θάρρους- να πει: «Γιατί να µην έχουµε µία γλάστρα µε χασίς
στο σπίτι µας;». Αυτά δεν τα λέω εγώ, τα είπε ο Πρωθυπουργός.

Εδώ τώρα γιατί ήρθατε υποκριτικά, κύριε Υπουργέ, να µας
πείτε µε κλάµατα σχεδόν για το πώς θα αντιµετωπίσετε αυτούς
που θέλουν τη µεθαδόνη; Ξέρουµε ότι υπάρχουν άνθρωποι που
θέλουν τη µεθαδόνη και ξέρουµε ότι εκλιπαρούν για τη µεθα-
δόνη. Μπήκατε στον πυρήνα της υπόθεσης, όταν σε αυτή την Αί-
θουσα στη δεκαετία του ’90 υπήρχαν Βουλευτές όλων των
κοµµάτων πλην ΚΚΕ, που υιοθέτησαν τη θεωρία της L.I.A., της
λεγόµενης αντιαπαγορευτικής L.I.A. και καλλιεργήθηκε η άποψη
ότι είναι θέµα επιλογής το να παίρνεις χασίς.

Τώρα µάλιστα, επεκτείνεται και στο κέρασµα. Εάν εγώ δη-
λαδή, φωνάξω στο σπίτι µου κάποιους ανθρώπους και έχω για
προσωπική χρήση και δεν τους πάρω λεφτά και τους κεράσω,

αυτό είναι νόµιµο. Αυτό είναι νόµιµο, αρκεί να µην υπάρχει το
εµπόριο και µάλιστα το λαθρεµπόριο, δηλαδή να διαφεύγουν οι
προµήθειες και ενδεχοµένως να χάνουν τα κρατικά ταµεία κά-
ποια έσοδα από τη διακίνηση µε νόµιµο τρόπο αυτών των ναρ-
κωτικών.

Εδώ αµβλύνετε το στοιχειώδες, δηλαδή την αντίσταση παιδιών
–και µιλάµε για παιδιά δώδεκα  και δεκατρία χρονών- και γονιών
απέναντι σε αυτό το φοβερό ζήτηµα της εξάρτησης, που ξέρετε
ότι είναι και σωµατική και ψυχική. Για εµάς δεν έχει σηµασία εάν
ένα ναρκωτικό έχει λιγότερες σωµατικές βλάβες ως ένα σηµείο
–γιατί επεκτείνεται και στα πιο βαριά- απ’ ό,τι µπορεί να έχει ένα
άλλο ναρκωτικό, διότι η ψυχική, η πνευµατική εξάρτηση είναι
πλήρης.

Εδώ πέρα κάνουµε ολόκληρη εκστρατεία για να µην καπνίζει
ο κόσµος! Δεν είδα να ασχολείστε µε τα υποκατάστατα του τσι-
γάρου. Το να καπνίζεις θεωρείται πολύ χειρότερο από το να
παίρνεις χασίς. Είναι και της µόδας να παίρνεις χασίς. Κατηγο-
ρήθηκε το ΚΚΕ σαν ένα κόµµα παρωχηµένο και αντιδραστικό,
γιατί είναι εναντίον όλων των ναρκωτικών.

Κύριε Υπουργέ, πολλές φορές συνειδητά διαστρεβλώσατε τη
θέση του ΚΚΕ για την ποινικοποίηση ή αποποινικοποίηση. Εµείς,
όχι µόνο είµαστε αντίθετοι µε το να µπαίνουν οι χρήστες στη φυ-
λακή –άλλωστε δεν µπαίνουν, µετά από έναν σχετικό νόµο του
2009 και καλώς δεν µπαίνουν- αλλά ζητήσαµε να υπάρχει ειδικό
σώµα της δικαιοσύνης –όχι τα συνηθισµένα δικαστήρια- όπου να
εκπαιδευτούν δικαστές-κοινωνικοί λειτουργοί. Όχι δηλαδή να δι-
κάζουν και να τους στέλνουν στη φυλακή, αλλά να ασχολούνται
µε αυτά τα παιδιά –να τα πω «οικογενειακά δικαστήρια»- µε αυ-
τούς τους νέους ανθρώπους και να τους ωθούν προς την πλήρη
αποκατάσταση. 

Έχουµε κάνει κινητοποιήσεις, για να µη δικαστούν νέοι άνθρω-
ποι, οι οποίοι ήδη έχουν απεξαρτηθεί, διότι στα δεκαοκτώ χρόνια
τους έκαναν και µια ληστεία, και ζητήσαµε να µην υπάρχει έκτιση
ποινής, ακόµη και όταν έχουν διαπράξει ποινικό αδίκηµα. Επίσης,
έχουµε κάνει παρεµβάσεις στη Βουλή, όπως και άλλα κόµµατα -
βεβαίως, δεν λέω ότι µόνο εµείς το κάνουµε- για ανθρώπους που
έχουν κάνει ποινικά αδικήµατα, όχι µικροαδικήµατα, και είπαν ότι
από τη στιγµή που απεξαρτήθηκε, ας µείνει σαν ένα προηγού-
µενο, αν ξανακυλήσει στη ληστεία κ.λπ., αλλά να µην περάσει
στο δικαστήριο. Δίνουµε τη µάχη για την κοινωνική επανένταξη. 

Εποµένως, αφήστε το, αν οι θέσεις του ΚΚΕ είναι µοντέρνες ή
όχι ή αν είµαστε υπέρ της ποινικοποίησης. Δεν είµαστε. Είµαστε,
όµως, κατά της ιδεολογικής  και της πολιτικής νοµιµοποίησης και
της ανοχής στα ναρκωτικά. Αυτό σηµαίνει ότι αντιµετωπίζουµε
τους χρήστες ως θύµατα και όχι ως ασθενείς. 

Σε λίγο θα πείτε ότι είναι µέσα στο DNA και ότι υπάρχουν και
κληρονοµικοί παράγοντες. Τι θα πει «ασθενής»; Βεβαίως, έχει
ασθένειες. Συκώτια, νεφρά, καρδιές. Να αποκτά και ψυχική ασθέ-
νεια από τη µακρόχρονη χρήση; Βεβαίως, να αποκτά. Είναι,
όµως, θύµα. Είναι κοινωνικό θύµα. 

Εν πάση περιπτώσει, ένα δεύτερο στοιχείο -κοινωνικό, πολιτικό
και ανήθικο- που υπάρχει είναι το εξής: Αυτή τη στιγµή σε µία
κοινωνία που ακόµη περισσότερο σήµερα κατατρύχει κυριολε-
κτικά και παραβιάζει τα συλλογικά δικαιώµατα, αυτά που, υποτί-
θεται, κατοχυρώνει το Σύνταγµα, ο ΟΗΕ κ.λπ., το µόνο που
ενδιαφέρει είναι η κατοχύρωση του ατοµικού δικαιώµατος της
αυτοκαταστροφής. 

Βεβαίως, όταν η απεργία τσακίζεται, όταν δύο χρόνια είναι επι-
στρατευµένοι οι ναυτεργάτες, όταν αύριο θα ψηφίσετε το νόµο
για τα κόµµατα και θα κυνηγάτε κυριολεκτικά τα κόµµατα, που
δεν θα σας αρέσουν, το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι να ασχο-
ληθείτε µε την προστασία της αυτοκαταστροφής. 

Ο ναρκοµανής δεν αυτοκαταστρέφεται; Βεβαίως, αυτοκατα-
στρέφεται. Καταστρέφεται µια ολόκληρη οικογένεια, διαβρώνε-
ται κυριολεκτικά ένας περίγυρος και µια ολόκληρη κοινωνία,
χωρίς να το κάνει συνειδητά ο ίδιος, χωρίς να είναι αυτή η επι-
δίωξή του. 

Με τη µεθαδόνη, λοιπόν, άλλοι χρειάζονται να µείνουν ένα
χρόνο. Θα τους δίνετε το χάπι και θα τους στέλνετε ξανά στην
ανεργία και στη φτώχειά τους. Είναι και µια διέξοδος γι’ αυτούς
που δεν µπορούν να δώσουν τώρα ούτε δεκάρα, λόγω της κρί-
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σης, σε αυτούς που παίρνουν το χασίς, που δεν µπορούν να πλη-
σιάσουν το ναρκέµπορο. Θα γίνετε υποκατάστατα του ναρκέµπο-
ρου. Θα γίνετε ο κρατικός έµπορος ναρκωτικών! 

Πόσο θα µένουν µέσα σε αυτές τις νοσοκοµειακές δοµές;
Μπορούν τα νοσοκοµεία να διαµορφώσουν  κρεβάτια; Πολλά απ’
αυτά τα παιδιά είναι θύµατα, αλλά όχι ασθενείς, όπως τους λέτε
εσείς, έχουν προβλήµατα ψυχολογικά, έχουν διάφορα σύν-
δροµα. Εδώ τα νοσοκοµεία δεν µπορούν να εξυπηρετήσουν τους
αυξανόµενους ασθενείς και κοιτάτε να κάνετε µία εγχείρηση και
αν είναι σε δύο µέρες να φύγει ο άλλος και δεν κρατάτε µέσα
στα νοσοκοµεία ανθρώπους µε βαριά και χρόνια νοσήµατα που
δεν µπορούν οι οικογένειές τους να τους περιποιηθούν! 

Βεβαίως, στα νοσοκοµεία να πάνε τα θύµατα των ναρκωτικών.
Όχι στις φυλακές ούτε στα ψυχιατρεία! Όµως, έχετε τέτοιες
δοµές; Απλώς, η λίστα θα µειώνεται και το πρόβληµα θα φου-
ντώνει. 

Γιατί µειώσατε τα «στεγνά» προγράµµατα του ΚΕΘΕΑ; Έχετε
και µία άλλη άποψη, ότι µπορεί κάποιοι µε τη µεθαδόνη να έχουν
λιγότερα προβλήµατα. Γιατί δεν στηρίζετε όλα τα εναλλακτικά
προγράµµατα, στο κάτω-κάτω; Καθαρά, πού το πάτε;

Για να µη ρωτήσω τώρα ποια εταιρεία πουλάει τη µεθαδόνη
και όλη αυτή την ιστορία και τι θα κοστίζει στα ασφαλιστικά τα-
µεία η µεθαδόνη. Πολλοί από αυτούς είναι και ανασφάλιστοι.
Ποιος θα χρεώνει; Δεν ξέρω αν είναι και ένα έσοδο για τα κρα-
τικά ταµεία το εµπόριο της µεθαδόνης, το οποίο θα γίνεται βε-
βαίως νόµιµα από τα νοσοκοµεία. Αυτά δεν τα έχετε ξεκαθαρίσει.

Εποµένως, για µας υπάρχει αυτό το ζήτηµα που είπαν και οι
Βουλευτές του ΚΚΕ - τελευταία τόνισε και η κ. Κανέλλη- ότι είναι
η ναρκοκουλτούρα που καλλιεργείται. Και θα ξαναπώ για άλλη
µια φορά: Δεν είναι ζήτηµα η διαφορά µας στον τρόπο θερα-
πείας. Δεν θέλετε τη θεραπεία και την απεξάρτηση. Δεν σας εν-
διαφέρει, για να το πω και αλλιώς. Το κύριο θα έπρεπε να είναι
«πρόληψη-απεξάρτηση-κοινωνική επανένταξη» και από εκεί και
πέρα, ας έχουµε διαφωνίες στη µία ή στην άλλη ουσία ή στην ια-
τρική µέθοδο. Το ΚΚΕ δεν µπαίνει σε λεπτοµέρειες ως προς όλα
αυτά τα ζητήµατα.

Όταν λέτε ότι ο άλλος είναι ασθενής, εξατοµικεύετε το ζήτηµα
και µάλιστα, του δίνετε και ατοµική λύση, που ούτε θα δώσετε
σε όλους. Ένα µέρος θα µπει στα προγράµµατα της µεθαδόνης
και δεν θα υπάρχει πλήρης, ας πούµε, απεξάρτηση από τη µε-
θαδόνη και ούτε µπορείτε πια εκατοντάδες χιλιάδες -γιατί εκεί
πάει το πράγµα- να τους αντιµετωπίζετε µε τη χορήγηση του χα-
πιού.

Όταν ο άλλος θεωρείται ασθενής, χαλαρώνει, αν θέλετε και
όλη η εκστρατεία, η διαφώτιση. Δεν είναι, εννοούµε, το κυνηγητό
µε την Αστυνοµία. Αµβλύνεται όλη η εκστρατεία ενηµέρωσης και
πρόληψης για τη χρήση των ναρκωτικών της οικογένειας, του
ίδιου του παιδιού κ.λπ., αντί να φουντώσει αυτή η εκστρατεία στα
σχολεία. Κέντρα πρόληψης έπρεπε να υπάρχουν πολλά στην
Αθήνα, όπως και παντού έπρεπε να υπάρχουν.

Πείτε µου το εξής: Έχετε ζητήσει απ’ αυτούς που εργάζονται
στα κέντρα πρόληψης γραπτές, συλλογικές µελέτες τι συµπερά-
σµατα βγάζουν όλα αυτά τα χρόνια; Αφήστε τώρα τα περί κρί-
σης. Πριν ξεσπάσει η κρίση, εδώ και χρόνια είναι απλήρωτοι,
υποµισθοδοτούµενοι -το τονίζω, πριν την κρίση- γιατί δεν δίνετε
και εσείς και η Νέα Δηµοκρατία σηµασία σε αυτό που λέµε «πρό-
ληψη και απεξάρτηση». Πήρατε τώρα µία πλευρά και την ταυτί-
σατε µε την καταπολέµηση, υποτίθεται. Και ούτε λέτε για
καταπολέµηση των ναρκωτικών. Τώρα είναι «χορηγούµε µεθα-
δόνη», µετατρέπεται σε άρρωστο. Άρα, η οικογένεια δεν έχει
πρόβληµα. Δεν είναι θέµα της οικογένειας, της κοινωνίας, του κι-
νήµατος. Το θέµα της εξάρτησης από τα ναρκωτικά είναι κατ’
εξοχήν υπόθεση του κινήµατος.

Βεβαίως, θαυµάζουµε, όταν στις πλατείες γίνονται διάφορες
φιλοσοφικές συζητήσεις. Το τελευταίο διάστηµα περνούσες από
ορισµένες πλατείες και κρατούσες τη µύτη σου από τη µυρωδιά
του χασισιού. Δεν κάνουν εµπόριο. Ωραία ήταν! Σκέφτεσαι: κα-
λύτερα! Αµπελοφιλοσοφία, χασισοφιλοσοφία! Εδώ, δηλαδή, µι-
λάµε για µία πολιτική η οποία θα πολλαπλασιάσει το πρόβληµα.

Με αυτή την έννοια, αυτό το νοµοσχέδιο πρέπει να πολεµηθεί,
όπως πολεµιέται η ανεργία, οι αποκρατικοποιήσεις. Είναι κρίσιµο

ζήτηµα και δεν είναι τυχαίο που έρχεται τώρα. Προετοιµάστηκε
το έδαφος απ’ όλα τα κόµµατα, από Επιτροπές της Βουλής, από
Βουλευτές, από Αρχηγούς, από το Γεώργιο Παπανδρέου προ-
σωπικά, µε τη γλάστρα. Προετοιµάστηκε και τώρα, το χρησιµο-
ποιείτε ακριβώς, γιατί σε περίοδο κρίσης ξέρετε ότι υπάρχουν
δύο δρόµοι: Ή να αποβλακωθεί ο λαός -που αυτό δεν θα γίνει- ή
να ξεσηκωθεί. Προτιµάτε την αποβλάκωση από τον ξεσηκωµό
και αυτό είναι πάρα πολύ καθαρό.

Δεν είναι τυχαίο ότι στη διάδοση των ναρκωτικών στην Ευ-
ρώπη, η πύλη άνοιξε πλατιά την περίοδο της Επανάστασης των
Γαρυφάλλων στην Πορτογαλία. Αυτά είναι επίσηµες εκτιµήσεις.
Δεν είναι δικές µας. Όταν υπάρχουν στιγµές που οι λαοί βγαίνουν
µπροστά και τα ναρκωτικά έχουν µεγαλύτερη διάδοση. Σε συν-
θήκες κρίσεις πολλαπλασιάζονται τα προβλήµατα.

Μ’ αυτήν την έννοια, λοιπόν, λέµε ότι εδώ πια φαίνεται το ηθικό
µέτρο της Κυβέρνησης. Δάκρυα και λύπες δεν χρειάζονται. Οι
άνθρωποι οι οποίοι παίρνουν ναρκωτικά, πρέπει να τύχουν της
πάλης για την απεξάρτησή τους και την κοινωνική τους επανέ-
νταξη, την καταπολέµηση προλήψεων που υπάρχουν. Εµείς δεν
κλαίµε γι’ αυτούς. Πολεµάµε γι’ αυτούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την Πρό-
εδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και Γραµµατέα του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Αλέκα Παπαρήγα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Θα µπορούσα, κύριε Πρόεδρε,  να έχω το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο δι’ ολίγων.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Πρέπει να πω στην κυρία Πρόεδρο του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας και στην Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΚΚΕ, ότι προβλέπω, επανεκτιµώ και λέω, ότι είναι θέµα χρό-
νου να συµπέσουµε και τα πέντε πολιτικά κόµµατα στη Βουλή
στην πολιτική αυτή. Αλλά, η επιµονή σε µια πολιτική προσέγγιση,
όπως αυτή που ακούσαµε, είναι σίγουρο ότι θα φέρει το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα σε θέση ήττας σε λίγες εβδοµάδες, σε λίγους
µήνες, µέχρι το Νοέµβριο, όταν δεν θα υπάρχει η λίστα της ντρο-
πής.

Κυρία Παπαρήγα, µε κατηγορείτε ότι συµπαρίσταµαι και κινη-
τοποιούµαι; Το χαρακτηρίσατε µε τρόπο δυσάρεστο για µένα το
πολιτικό µου αυτό βήµα. Εγώ θα σας κατηγορήσω στη διάρκεια
της ανάπτυξης της πολιτικής αυτής για αναλγησία.

Δεύτερον, όπως είπα και στο Bουλευτή σας, τον κ. Χαραλά-
µπους, που είναι πολύ µαχητικός υπερασπιστής της άποψης
αυτής, στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων -όχι ότι έχετε
αυτήν την πρόθεση, προφανώς και όχι, καταφανώς και όχι- εντέ-
λει τη δική σας πολιτική, αν την παρακολουθούσαµε και τώρα,
θα σήµαινε ότι θα αφήναµε τους ανθρώπους αυτούς που κάνουν
πιάτσα στο κέντρο της Αθήνας και του Πειραιά, λεία εύκολη στο
οργανωµένο έγκληµα. Δεν πρέπει να γίνει αυτό. Δεν πρέπει να
συνεχιστεί αυτή η άθλια κατάσταση. 

Ακόµη δώσαµε εµπεριστατωµένα στοιχεία πριν από λίγες
εβδοµάδες εµείς, στο Υπουργείο Υγείας, ότι οι ναρκοµανείς
εξαρτηµένοι λόγω του τρόπου µε τον οποίο κάνουν χρήση,
καθώς και οι εκδιδόµενες γυναίκες από την παράνοµη µετανά-
στευση, έχουν φέρει µε ακρίβεια πια -και µε πολύ φειδωλό τρόπο
µιλώντας- µία αύξηση του AIDS σε ποσοστά τροµακτικά. Μιλάµε
για 580%. Και συγκρατούµαι να πω τον αριθµό που έχω!

Όποιος επιµένει στη σηµερινή αθλιότητα, δεν νοµιµοποιείται
να κατηγορεί αυτόν που συµπαρίσταται µε πολιτικές εµπράγµα-
τες. Στο τέλος του Νοεµβρίου η λίστα της ντροπής δεν θα υπάρ-
χει και δεν ξέρω εγώ τι µου λέτε εδώ.

Σας λέω και οφείλω  να δώσω ορισµένους αριθµούς. Μου τους
κατέγραψε η κυρία πρόεδρος του ΟΚΑΝΑ και τους φέρνω στην
Αίθουσα. Απεξαρτώνται 10%. Είναι µικρό το ποσοστό; Αν υπολο-
γίσουµε ότι έχουµε επτά χιλιάδες στην αναµονή και πέντε χιλιά-
δες στα προγράµµατα, έχουµε οχτακόσια άτοµα που θερα-
πεύονται οριστικά. Είναι µικρός ο αριθµός; Τον αριθµό τον δίνει
ο ΟΚΑΝΑ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Γιατί
δεν θεραπεύτηκαν όλοι.

17132 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Δεύτερον, έχουµε 75% σταθεροποιηµένους.
Ποιος είναι αντίθετος στο εξής: ένας άνθρωπος σταθεροποιηµέ-
νος να πηγαίνει µε το µηχανάκι του ή το αυτοκίνητό του να πάρει
το υποκατάστατό του και να υποστεί -εκεί που τη χρειάζεται ο
ίδιος- τις θεραπευτικές παρεµβάσεις των ψυχιάτρων, των για-
τρών, όπως σωστά λέτε, που πολλές φορές χρειάζονται, αλλά
και των ψυχολόγων και να φεύγει από εκεί να πηγαίνει στη δου-
λειά του. Τον προτιµάτε στη δουλειά του ή τον προτιµάτε στην
πλατεία της Οµόνοιας, ράκος ανθρώπινο να ζητιανεύει;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πόσοι πάνε στη δουλειά; Σε ποιον τα
λέτε αυτά;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Οι αριθµοί είναι αδιάψευστοι και είναι εναντίον
προσεγγίσεων, που είναι ιδεολογικοπολιτικές, αλλά αστήρικτες.

Τρίτον, έχουµε, δυστυχώς, και ένα 20% που κάνει παράλληλη
χρήση. Πώς το εντοπίζουν στον ΟΚΑΝΑ και στις µονάδες του
αυτό το 20%; Τους κάνουν εξέταση ούρων. Δεν τους κάνουν
κάθε εβδοµάδα, αλλά τους κάνουν εξέταση ούρων και βρίσκουν
ότι κάνουν παράλληλη χρήση. Αυτοί οι άνθρωποι χρειάζονται πα-
ραπάνω στήριξη. Ή θα πάµε µαζί τους ή θα βγούµε απέναντι.

Εµείς εκτιµούµε ότι µε την πολιτική που ασκούµε πάµε να τους
βοηθήσουµε.

Που θα τους βοηθήσουµε, κυρία Παπαρήγα; Εδώ, έχετε αντί-
φαση καταφανή. Από τη µια µεριά, λέτε ότι έχουµε πρόβληµα
υγείας και άλλο πριν της εξάρτησης σε κάποιους από αυτούς.
Σωστό. Από την άλλη, µας µέµφεστε γιατί τους πάµε στα νοσο-
κοµεία.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μα, δεν ακούσατε τι είπε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Να τους κρύψουµε, λέει.
Μα, όταν αρρωστήσεις και δεν έχεις κάτι που αντιµετωπίζεται

µε µια ιατρική συµβουλή και µε µία συνταγή, θα πας στα δευτε-
ροβάθµια ιδρύµατα υγείας. Κρύβεσαι αν πας για διαβήτη, για
καρκίνο, για οποιαδήποτε άλλη ασθένεια εκεί; Γιατί κρύβεται ο
εξαρτηµένος ασθενής; Αυτό είναι αντίφαση, αλλά εξόφθαλµη.

Προτιµώ, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος, αλλά και ως Κυβέρνηση προτιµούµε –ο Πρόεδρός µας και
εµείς- να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα µε νοµοθετική ειλικρί-
νεια. Προτιµούµε την προσέγγιση ότι αυτοί οι άνθρωποι είναι
ασθενείς από το να τους θεωρούµε κακοποιούς και να έχουµε
για χρήση µε αµφισβητούµενη εµπορία ποινές κάθειρξης, κύριε
Πρόεδρε, είκοσι ετών. Όποιος το προτιµάει αυτό, πρέπει να βλέ-
πει τις συνέπειες και να έχει την ειλικρίνεια να τις αποδέχεται.
Εµείς θέλουµε να αλλάξουµε αυτή την πορεία. 

Κλείνοντας, καταθέτω στα Πρακτικά όσα είπα το πρωί στην
πρώτη µου παρέµβαση, τα έγγραφα και για τις προµήθειες του
Υπουργείου Υγείας, αλλά και για τη σηµερινή έναρξη της εφαρ-
µογής προγραµµάτων θεραπείας στα νοσοκοµεία. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης, κ. Ανδρέας Λοβέρδος, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Το λόγο έχει η κ. Αλέκα Παπαρήγα, Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να σας συναγωνιστώ στη διαστρέ-
βλωση που κάνετε, συνειδητά, αυτών που εµείς υποστηρίζουµε.
Θα σας διαβάσω, λοιπόν, στοιχεία της περιόδου 2000-2009: «Κύ-
ριος λόγος εξόδου από τις µονάδες υποκατάστασης µεθαδόνης
είναι η πρόωρη χορήγηση εξιτηρίου στο 60,3% των αποχωρού-
ντων. Το συγκεκριµένο ποσοστό είναι το ίδιο µε το 2008». Ξέρετε
τι σηµαίνει «πρόωρη έξοδος» και φυσικά για λόγους οικονοµι-
κούς; Σηµαίνει ότι ελαχιστοποιείται το ποσοστό της θεραπείας.
Δεν σας ενδιαφέρει η θεραπεία. Σας ενδιαφέρει να τους βγάζετε
έξω και να µπορούν να παίρνουν τη µεθαδόνη εφ’ όρου ζωής. 

Όσον αφορά τα προγράµµατα υποκατάστασης β-πρενορφί-
νης, η συνολική εικόνα σε σχέση µε την ιεράρχηση των λόγων
εξόδου από τις δοµές δεν διαφοροποιείται, ιδιαίτερα τα τελευ-
ταία χρόνια. Το 2009 η πρόωρη χορήγηση εξιτηρίου αποτελεί τη
βασικότερη αιτία εξόδου από τη δοµή 53,6%. Ένα σηµαντικό πο-
σοστό διακόπτει εθελοντικά την παρακολούθηση του προγράµ-
µατος, το 28%, ενώ το 6,8% ολοκληρώνει τη θεραπεία. Τέλος, το
4% των θεραπευοµένων παραπέµφθηκε σε άλλη µονάδα ή υπη-
ρεσία. 

Δηλαδή, κάνετε ένα πρόγραµµα συντήρησης. Για σας η συ-
ντήρηση είναι όραµα. Δεν είναι ένα αναγκαίο κακό. Για σας είναι
όραµα. Είναι στρατηγική. Δεν σηµαίνει ότι απέτυχαν τα προγράµ-
µατα θεραπείας και εποµένως, έχουµε κάποιους ανθρώπους µε-
γάλης ηλικίας, τους οποίους τουλάχιστον συντηρούµε για να µην
γίνουν κουφάρια. Αυτά τα προγράµµατα το 2008 και το 2009
ήταν µισά. Σήµερα είναι ακόµα περισσότερο µισά και είναι κα-
θαρά τυπικά. Βάλατε αυτό το φιλόδοξο στόχο να απορροφηθεί
η λίστα. Ξέρετε τι θα γίνει; Πρώτα-πρώτα, οι έµποροι ναρκωτικών
θα µεταφερθούν από το κέντρο της Αθήνας γύρω από τα διά-
φορα νοσοκοµεία. Είναι σαν αυτό που έκαναν στα γήπεδα στη
Μεγάλη Βρετανία, όπου σταµάτησαν τις συγκρούσεις µέσα στα
γήπεδα και πήγαιναν στις φτωχογειτονιές. Θέλετε, δηλαδή, να
κρύψετε το πρόβληµα. 

Σας ξαναλέω ότι η διαφορά µας δεν είναι στην ιατρική µεθο-
δολογία αντιµετώπισης των ζητηµάτων. Εµείς δεν είµαστε για-
τροί, παρά το γεγονός ότι σε αυτά που λέµε στηριζόµαστε και
σε γιατρούς. Εδώ πρόκειται για µία ολόκληρη φιλοσοφία ανοχής,
διάδοσης και ωραιοποίησης των ναρκωτικών και µάλιστα, η ανα-
γωγή τους σε ατοµικό δικαίωµα. Μιλάτε για παιδεία. Εδώ παίρ-
νουν χασίς τα παιδιά των δώδεκα ετών. Αυτά τώρα θα τα
γλυτώσετε και θα τα πάτε στη λίστα της µεθαδόνης. Αυτό είναι
δολοφονία της νεολαίας. 

Γιατί, εν πάση περιπτώσει, συρρικνώνετε τη συζήτηση στο
θέµα της µεθαδόνης; Εµείς σας βάζουµε το γενικότερο πρό-
βληµα κι εσείς µιλάτε για τη µεθαδόνη. Και σταµατήστε αυτό που
κάνουν τα κρατικά σας µέσα, να βγάζουν  ανθρώπους στο τηλέ-
φωνο, οι οποίοι λένε: «Σώθηκε η ζωή µου, παίρνω τώρα τη µεθα-
δόνη επιτέλους, ύστερα από τόσα χρόνια». Αυτά τα ακούνε και
παιδιά δώδεκα, δεκατριών και δεκαπέντε χρονών. Γιατί τους βγά-
ζετε αυτούς; Δεν βγαίνουν σε οργανωµένα προγράµµατα, αλλά
στα δελτία ειδήσεων. Βγαίνει ο άλλος και λέει: «Ευχαριστώ το
Υπουργείο, παίρνω τη µεθαδόνη». Μπορείτε να µου πείτε τι µή-
νυµα δίνετε; 

Ενδιαφέρεστε, λοιπόν, να αναπτύξετε µία ολόκληρη φιλοσο-
φία σ’ αυτό το ζήτηµα και όχι να καταπολεµήσετε, χωρίς µέτρα
αυταρχικά, αστυνοµικά κ.λπ., το φαινόµενο. Γιατί τους λυπάστε.
Τους δίνετε µία παράταση ζωής. Τους βάζετε στην εντατική για
λίγο. Αυτό κάνετε. Και να µην διαστρεβλώνετε τις θέσεις µας.
Δεν έχετε το δικαίωµα να τις διαστρεβλώνετε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο για µία
σύντοµη παρέµβαση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μόνο για ένα λεπτό, πα-
ρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Θα ήθελα να σχολιάσω τα στοιχεία που ανέφερε
η αξιότιµη κυρία Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, σχετικά µε το ποσοστό εξό-
δου των ασθενών από το πρόγραµµα υποκατάστασης. Είναι χα-
µηλότερο σε σχέση µε το ποσοστό των ασθενών που παρακο-
λουθούν το «στεγνό» πρόγραµµα. 

Θα πω συγκεκριµένα. Το 15,2% διακόπτει το πρόγραµµα µε-
θαδόνης, το 28% το πρόγραµµα βουπρενοφρίνης µε δική του
βούληση, έναντι του 36,8% που παρατηρείται στα «στεγνά» προ-
γράµµατα εξωτερικής παραµονής ενηλίκων και του 50,2%, που
παρατηρείται στα «στεγνά» προγράµµατα εσωτερικής διαµονής. 

Δεν το κάνουµε αυτό για να αντιπαρατεθούµε, γιατί τα νού-
µερα έχουν να κάνουν µε τον τρόπο που γίνεται αυτή η αντιµε-
τώπιση. Εµείς καλύπτουµε όλους τους τρόπους, µε τους οποίους
πρέπει να αντιµετωπίσουµε αυτούς τους ανθρώπους. Όµως, πα-
ρατηρώντας τα στοιχεία τα οποία έχουµε, θέλουµε να τα αξιο-
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ποιήσουµε σήµερα –αν ήταν δυνατόν και χθες- και να παίρνουµε
πρωτοβουλίες. Αυτήν την πρωτοβουλία παίρνουµε σήµερα και
θέλουµε να πιστεύουµε ότι πολύ σύντοµα δεν θα έχουµε αυτές
τις εικόνες που αντιµετωπίζουµε όλοι στα κέντρα των πόλεών
µας και κυρίως εκείνα τα οποία βιώνουν οικογένειες που έχουν
ανθρώπους απελπισµένους, που δεν έχουν πού να ακουµπή-
σουν. 

Εµείς, λοιπόν –και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- τους δί-
νουµε αυτό το στήριγµα µε µία οργανωµένη οµάδα. Εκτός από
τον ψυχίατρο, είναι ο ψυχολόγος, η κοινωνική λειτουργός, υπάρ-
χουν νοσηλεύτριες και νοσηλευτές που έχουν δεχθεί εκπαί-
δευση. Υπάρχει, επίσης, ο αξιοπρεπής χώρος, ο οποίος δεν
θυµίζει ακριβώς αυτό που όλοι φαντάζονταν. Πριν ξεκινήσουµε,
έλεγαν ότι θα τους βάλουµε στα καταγώγια. Όχι, τους έχουµε
εκεί που πάνε όλοι οι άνθρωποι που χρήζουν θεραπείας. Ακριβώς
αυτό κάνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υφυπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών «Ενισχυµένα µέτρα εποπτείας και εξυγίανσης των
πιστωτικών ιδρυµάτων – Ρύθµιση θεµάτων χρηµατοπιστωτικού
χαρακτήρα – Κύρωση της Σύµβασης-Πλαίσιο του Ευρωπαϊκού
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και των τροποποιή-
σεών της και άλλες διατάξεις». 

Το λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας, κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας, Βουλευτής Καρδίτσας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα και το αντικείµενο της

σηµερινής µας συζήτησης, τα ναρκωτικά και ο τρόπος µε τον
οποίο δηµιουργούν προβλήµατα στην ελληνική κοινωνία, προφα-
νώς µας έχει απασχολήσει εδώ και πάρα πολύ καιρό και πολλές
διαφορετικές απόψεις έχουν εκφραστεί, αναφορικά µε τον τρόπο
µε τον οποίο πρέπει η ελληνική πολιτεία να σταθεί απέναντι σε
αυτό το συγκεκριµένο πρόβληµα. 

Αν προσέξουµε και εξετάσουµε τι συνέβη τα τελευταία χρόνια,
θα διαπιστώσουµε κυνικά µια σοβαρή αδυναµία του πολιτικού
συστήµατος να δώσει συνολική λύση, κάτι το οποίο δεν κατα-
γράφεται απλώς στη χώρα µας, στην Ελλάδα, αλλά -θα έλεγα-
στο σύνολο των προηγµένων χωρών. 

Ταυτόχρονα, θα διαπιστώσουµε και µια –θα µου επιτραπεί η
έκφραση- υποκρισία όλων ηµών, όλου του πολιτικού συστήµατος
σε µια επίπλαστη προσπάθεια αντιµετώπισης του ζητήµατος,
χωρίς όµως ουσιαστικά αποτελέσµατα και πολύ περισσότερο,
χωρίς να αποδεικνύουµε στο σύνολο όλων αυτών των ανθρώπων
που αυτήν τη στιγµή βρίσκονται υπό την επήρεια των ναρκωτικών
και φυσικά των µελών των οικογενειών τους ότι απέναντί τους
έχουν µια πολιτεία που µε αποφάσεις της, τις επιλογές της έχει
δώσει λύσεις και έχει δώσει απαντήσεις σε αυτό το συγκεκριµένο
ζήτηµα. 

Τα περισσότερα από τα στοιχεία έχουν αναφερθεί και σε ό,τι
αφορά τον αριθµό των ανθρώπων, που αυτήν τη στιγµή έχουν
ζητήσει βοήθεια από τα όποια ιδρύµατα βρίσκονται υπό την αι-
γίδα του ΟΚΑΝΑ, του ΚΕΘΕΑ κ.λπ., αλλά κυρίως και σε ό,τι
αφορά τον τεράστιο αριθµό αυτών των ανθρώπων που πλέον
είναι τρόφιµοι του σωφρονιστικού συστήµατος –σχεδόν το 1/3
αναφέρεται- οι οποίοι για λόγους είτε χρήσης είτε εµπορίας είτε
λόγους που, εν πάση περιπτώσει, έχουν σχέση µε τη διακίνηση
των ναρκωτικών αυτήν την στιγµή βρίσκονται υπό την επίβλεψη
του σωφρονιστικού µας συστήµατος. 

Είναι δύσκολο να απαντηθεί το ερώτηµα σχετικά µε το τι πρέ-
πει να κάνει αυτήν τη στιγµή ο άνθρωπος, ο οποίος έχει την ευ-
θύνη, ο Υπουργός, η ελληνική πολιτεία. 

Εγώ προσωπικά, και µέσα από τη συµµετοχή µου στην Υποε-
πιτροπή των Ναρκωτικών, αλλά και ως γιατρός, πιστεύω ότι ο
ναρκοµανής πρέπει να αντιµετωπίζεται ως ασθενής. Αυτή είναι
η άποψή µου. Δεν ξέρω, βεβαίως, γιατί υπήρξε η διχογνωµία του
Υπουργού µε την κ. Παπαρήγα. Η αίσθησή µου είναι ότι και η κ.
Παπαρήγα ουσιαστικά το ίδιο είπε από αυτό το Βήµα, ότι έτσι
πρέπει να αντιµετωπιστεί. 

Το κρίσιµο, όµως, κύριε Υπουργέ, είναι επιτέλους να δροµο-
λογήσουµε πράγµατα µέσα από σύµπνοια και µέσα από κοινές
αποφάσεις. Δεν υπάρχει, αν θέλετε, πεδίο πολιτικής αντιπαρά-
θεσης σε όποια απόφαση αφορά την αντιµετώπιση των ναρκω-
τικών, όσον αφορά τις επιλογές, τις εξελίξεις και τις δράσεις,
που θα αντιµετωπίσουν ουσιαστικά το πρόβληµα. 

Και σας το λέω αυτό, γιατί αν πρέπει να σας κάνω κριτική, θα
σας πω ότι αυτά τα δύο χρόνια δεν έχει γίνει το παραµικρό βήµα.
Παρά τις όποιες προσπάθειες, παρά τις όποιες ενηµερώσεις και
παρά τα όσα ακούστηκαν όλο αυτό το διάστηµα στην υποεπι-
τροπή των ναρκωτικών και ενδεχοµένως και µέσα στο χώρο του
Κοινοβουλίου, κυρίως µέσα από τη διαδικασία των επικαίρων
ερωτήσεων, η συνολική διαπίστωση –και όχι µόνο η προσωπική
µου άποψη- είναι ότι δεν έχει γίνει το παραµικρό βήµα. 

Εγώ χαιρετίζω την προσπάθεια που γίνεται µέσα από τα προ-
γράµµατα µεθαδόνης, αν και τα τέσσερα νοσοκοµεία που µόλις
έγιναν και αυτά που εξαγγέλλετε σήµερα αποτελούν ουσιαστικά
την αρχή. Όµως, είναι βέβαιο ότι θα τα δούµε στην πορεία, όσον
αφορά την αποτελεσµατικότητα. 

Σήµερα ανακοινώθηκαν και τα άλλα. Μέχρι τώρα ήταν τα τέσ-
σερα νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Τα έξι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Τα έξι νοσοκοµεία. 
Όµως, επαναλαµβάνω, κύριε Υπουργέ, ότι το ζήτηµα είναι να

δούµε το αποτέλεσµα των συγκεκριµένων επιλογών. 
Προσωπικά, εκτιµώ ότι δεν θα µπορούσαµε να το αντιµετωπί-

σουµε διαφορετικά στον παρόντα χρόνο, γιατί η ελληνική πολι-
τεία -όσο κι αν είναι δικαιολογία- βρίσκεται µέσα σε έναν κυκεώνα
αρνητικών εξελίξεων και υπάρχει σοβαρή αδυναµία χρηµατοδό-
τησης. 

Εδώ βλέπει κανείς ότι ο ΟΚΑΝΑ θα υποχρηµατοδοτηθεί τόσο
πολύ, που ενδεχοµένως να γεννάται το ερώτηµα αν το κλείσιµο
των µονάδων του ΟΚΑΝΑ δεν γίνεται τελικά γιατί προσβλέπουµε
στην ανάπτυξη του χώρου των νοσοκοµείων ως, αν θέλετε,
εστίας αντιµετώπισης του προβλήµατος των ναρκωτικών, όσο
κυρίως γιατί δεν υπάρχει η δυνατότητα από την πλευρά της ελ-
ληνικής πολιτεία να τις χρηµατοδοτήσει. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Είναι άδικο αυτό που λέτε! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ελπίζω να είµαι άδικος µέσα από
αυτό που σας λέω, αλλά πιστεύω ότι η πραγµατικότητα είναι
αυτή που θα αποδείξει το τι ακριβώς θα συµβεί. 

Και αν θέλετε να σας πω την προσωπική µου θέση, κύριε
Υπουργέ, θα σας πω ότι ο ΟΚΑΝΑ πρέπει να εξακολουθήσει να
έχει έναν πολύ συγκεκριµένο ρόλο σ’ αυτή τη διαδικασία και να
µη µπούµε σε µια λογική κατάργησής του. 

Παράλληλα, πρέπει να εξελίξουµε και τη δυνατότητα χρήσης
και άλλων προγραµµάτων πέρα της µεθαδόνης και να µη πιστέ-
ψουµε ότι η µεθαδόνη είναι η πανάκεια ή ενδεχοµένως ο µόνος
τρόπος αντιµετώπισης του συγκεκριµένου προβλήµατος. 

Βεβαίως, θα ήθελα να δώσω και µια άλλη διάσταση και να σας
πω ότι εδώ που βρισκόµαστε ως ελληνική πολιτεία πρέπει πλέον
να µην αφήσουµε περιθώρια στον εαυτό µας ούτε για υπαναχω-
ρήσεις ούτε για καθυστερήσεις και πολύ περισσότερο για επιλο-
γές, που δεν θα έχουν αποτέλεσµα. Δεν βρισκόµαστε στην
περίοδο της φιλολογικής συζήτησης τη δεκαετία του ’90, που µε
συζητήσεις επί συζητήσεων το αποτέλεσµα στην αντιµετώπιση
των ναρκωτικών ήταν σχεδόν µηδενικό. 

Είναι, λοιπόν, ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει αφ’ ενός µεν να το
αντιµετωπίσουµε σοβαρά και αφ’ ετέρου θα ήθελα να σταθώ και
σ’ αυτό που πάντα λέω, από όποιο βήµα του Κοινοβουλίου κι αν
βρίσκοµαι, δηλαδή ότι η πολιτεία οφείλει να έχει παιδαγωγικό
ρόλο απέναντι σε οποιαδήποτε διαδικασία. Δεν γίνεται να επιχαί-
ρουµε όταν συµβαίνει κάτι και να το παρουσιάζουµε ως µοναδικό
και σε ένα δεύτερο χρόνο αυτά τα οποία δεν τα πετυχαίνουµε ή
αυτά στα οποία αποτυγχάνουµε, να τα εξαιρούµε από τη συζή-
τηση ή ενδεχοµένως να τα κρύβουµε από οποιαδήποτε προσπά-
θεια ανάδειξής τους. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Αυτό το λέω γιατί –λείπει ο κύριος Υπουργός- για εµένα προ-
σωπικά η διαδικασία που αφορά την ανάδειξη συγκεκριµένων
ηµεροµηνιών στις οποίες πρέπει να υλοποιηθούν κάποια πράγ-
µατα, είναι µια διαδικασία την οποία οφείλουµε ως ελληνική πο-
λιτεία και ως ελληνικό Κοινοβούλιο να τη δώσουµε ως
παράδειγµα στην ελληνική κοινωνία. Και βεβαίως, πολύ σωστά
κάνει ο κύριος Υπουργός. Όµως, αυτό δεν µπορεί να γίνεται a la
carte ή όταν κάθε φορά θέλουµε εµείς να αναδείξουµε ένα γε-
γονός επιτυχίας που αφορά την πολιτική µας. 

Θα έλεγα, λοιπόν, στον κύριο Υπουργό, που απουσιάζει, ότι
στις 11 Μαρτίου σε µια επίκαιρη ερώτηση που έκανα, µου απή-
ντησε συγκεκριµένα ότι στις 31 Μαρτίου θα εξοφληθούν όλοι οι
γιατροί, που έχουν οφειλές από τον ΟΠΑΔ και αν δεν συνέβαινε
κάτι τέτοιο, ο ίδιος ή οι άνθρωποι οι οποίοι το έλεγαν, θα λογο-
δοτούσαν. Αντί να συµβεί αυτό τότε, κύριε Υφυπουργέ, ο κύριος
Υπουργός στις 31 Μαρτίου βγήκε και είπε ότι ολοκλήρωσε όλους
τους στόχους που είχε βάλει στο Υπουργείο Υγείας. 

Λέγοντάς σας αυτό, θέλω να σας πω µε πάρα πολύ απλά λόγια
ότι δεν γίνεται, τη µία φορά να λειτουργούµε αναδεικνύοντας τη
συνέπειά µας ως προς την ηµεροµηνία ως κορυφαίο συστατικό
της πολιτικής µας διαδροµής και ακριβώς την ίδια στιγµή κάτι το
οποίο πάλι βάζουµε ως ηµεροµηνία στόχο ή όρο και δεν υλοποι-
είται, να το ξεχνάµε. 

Τέλος, θα κάνω ένα σχόλιο γι’ αυτό που είπε ο κύριος Υπουρ-
γός για τον Πρωθυπουργό. «Έχει φύγει µπροστά», είπε χαρακτη-
ριστικά. Προφανώς, υπάρχει µία διαφορετική αντίληψη από
πολλούς από εµάς σ’ αυτήν την Αίθουσα και προφανώς δεν φεύ-
γει κανείς µπροστά όταν προτρέπει τους πολίτες να κάνουν προ-
σωπική χρήση ενός ναρκωτικού, καλλιεργώντας το στη γλάστρα
του σπιτιού τους. 

Εγώ είµαι εντελώς αντίθετος σ’ αυτή την πρακτική και φαντά-
ζοµαι, αν θέλουµε να περάσουµε παιδαγωγικά µηνύµατα προς
τους πολίτες, είναι προφανές ότι τέτοιου είδους θέσεις πρέπει
να τις εξαλείψουµε στην προσπάθεια ή στην ευκαιρία της έκφρα-
σης των θέσεών µας. Δεν µπορεί να λειτουργεί το πολιτικό σύ-
στηµα µε τέτοιο τρόπο, υποδεικνύοντας προς τους πολίτες πώς
και µε ποιο τρόπο µπορούν να κάνουν χρήση ναρκωτικών.

Τέλος, θα ήθελα να σας πω το εξής. Η επιχειρούµενη προσπά-
θεια από το Υπουργείο Δικαιοσύνης για να αλλάξει το νοµοθετικό
πλαίσιο αντιµετώπισης των χρηστών, θα µπορούσε υπό όρους
να είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Ο τρόπος µε τον οποίο,
όµως, παρουσιάζεται -ακούσαµε και τον Υπουργό Δικαιοσύνης
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, αλλά και η περιρρέουσα
ατµόσφαιρα που διαµορφώνεται κυρίως µέσα από τις θέσεις δια-
φόρων κυβερνητικών στελεχών- η συνολική πρόθεση της Κυβέρ-
νησης για το επιχειρούµενο νοµοσχέδιο, δίνει την αίσθηση ότι
πρόκειται περί ενός προσχηµατικού νοµοσχεδίου, που µάλλον
θέλει να θολώσει περισσότερο τα νερά, παρά να κάνει ξεκάθα-
ρους τους κανόνες της αντιµετώπισης όλων των χρηστών, που
ενδεχοµένως θα πρέπει να µπουν σε µία λογική επανεξέτασης
για το ποιος πραγµατικά είναι ο χρήστης και ποιος δεν είναι.

Όλα αυτά προφανώς συνθέτουν µια πραγµατικότητα, που δεν
είναι ευχάριστη. Χαιρετίζω τη σωστή πρωτοβουλία έναρξης χο-
ρήγησης µεθαδόνης στα νοσοκοµεία, από την άλλη πλευρά
όµως, επαναλαµβάνω, δεν µπορώ να αφήνω ασχολίαστα πράγ-
µατα ή παραλείψεις που αφορούν συνολικά τον τρόπο µε τον
οποίο η Κυβέρνηση στέκεται απέναντι σ’ αυτό το σηµαντικό ζή-
τηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κωνσταντίνο Τσιάρα, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας και Βουλευτή Καρδίτσας.

Παρακαλείται να πάρει το λόγο η κ. Ουρανία Παπανδρέου-Πα-
παδάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ και Βουλευτής
Ευβοίας.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ξανά σήµερα µε
πρωτοβουλία των συναδέλφων του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας ένα πάντα επίκαιρο θέµα, αφού αποτελεί καθηµερινή

σκληρή πραγµατικότητα, δηλαδή το πρόβληµα των ναρκωτικών
στη χώρα µας.

Είναι ένα οξύτατο κοινωνικό πρόβληµα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ευρωπαϊκό, διεθνές θα έλεγα, που δυστυχώς και στη
χώρα µας καθηµερινά διογκώνεται, αυξάνεται και επιδεινώνεται.
Είναι ιδιαιτέρως ανησυχητικά τα γνωστά στοιχεία και νούµερα
που σήµερα µας ξαναθύµισαν οι συνάδελφοι του ΚΚΕ και που εί-
χαµε τη δυνατότητα να κουβεντιάσουµε επανειληµµένως µε τους
αρµόδιους φορείς σε συνεδριάσεις της Ειδικής Υποεπιτροπής
για τα Ναρκωτικά που λειτουργεί στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Εκεί
καταθέσαµε και τις προτάσεις µας και τους προβληµατισµούς
µας και τις αντιθέσεις µας, αφού ένα πρόβληµα τόσο δύσκολο,
σίγουρα χρειάζεται την ανάλογη υπευθυνότητα και κουβέντα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιδιαιτέρως ανησυχητικά
για µας τα στοιχεία, γιατί όπως καταγράφεται σε όλες τις µελέ-
τες, η έναρξη της χρήσης πολλών ουσιών που µπορούν να οδη-
γήσουν σε εξάρτηση –κι αυτό είναι πολύ βασικό- αρχίζει από
πολύ µικρές παιδικές ηλικίες, από τους έφηβους, από τα νέα παι-
διά µας. 

Η πρόληψη, λοιπόν, κύριε Υπουργέ και η αποτροπή της λήψης,
που πιθανόν να οδηγήσει στην εξάρτηση όλων αυτών των τοξι-
κών ουσιών για την υγεία του ανθρώπου - εµείς έχουµε επεκταθεί
και στις νέες, µοντέρνες µορφές, θα έλεγα, εξάρτησης, παρα-
δείγµατος χάριν το διαδίκτυο, το αλκοόλ και πολλές άλλες ου-
σίες- για µας, για το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό είναι ο στόχος,
το πρώτο µέληµα, είναι η αιχµή του δόρατος.

Εξάλλου, κύριε Τιµοσίδη –και είστε γιατρός- έχει καθιερωθεί
δόγµα πλέον στην ιατρική δυόµισι χιλιάδες χρόνια πριν από τον
Ιπποκράτη, το «προλαµβάνειν» και όχι το «θεραπεύειν». Πρό-
ληψη, λοιπόν -και θα αναφερθώ στο πώς µπορεί να επιτευχθεί-
µέσα από τη συντονισµένη προσπάθεια όλων µας, ολόκληρης
της κοινωνίας, χωρίς ταµπού και προκαταλήψεις. 

Γιατί τα ναρκωτικά, κύριε συνάδελφε του ΚΚΕ, ξεκινούν και
χτυπούν την πόρτα όλων µας. Το αναφέρω αυτό, επειδή αναφερ-
θήκατε µόνο στις χαµηλές κοινωνικές τάξεις. Διαφωνώ ριζικά. Τα
ναρκωτικά χτυπούν τις πόρτες όλων µας, χωρίς διακρίσεις. 

Πρέπει να ξεκινήσουµε από τη σωστή πληροφόρηση, από τη
σωστή γνώση, που θα ξεκινήσει από τα σχολειά µας, από τη
σωστή εκπαίδευση, τον έλεγχο, την αυστηροποίηση των νόµων
και κυρίως, την τήρηση των νόµων, όσον αφορά την εµπορία και
τους αδίστακτους δολοφόνους-εµπόρους των ναρκωτικών, που
κυκλοφορούν δυστυχώς ελεύθεροι.

Δεν συζητούµε φυσικά εµείς –για µας είναι απορριπτέα- την
όποια αποποινικοποίηση της χρήσης και κυρίως, τη δυνατότητα,
όπως τουλάχιστον κυκλοφορεί «φύτευσε και εσύ ένα-δυο δεν-
δρύλλια, φύτευσε και εσύ κάποιες φούντες στην αυλή σου, µπο-
ρείς, επιτρέπεται».

Για µας αυτό είναι κατακριτέο. Βεβαίως θα το συζητήσουµε
όταν θα έρθει ο συγκεκριµένος νόµος στη Βουλή από το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης.

Θέλω να τονίσω –και νοµίζω ότι πρέπει να το απαιτήσουµε,
κύριε Υπουργέ- όλα τα χρηµατικά ποσά που εισπράττονται –που
θα έπρεπε να είναι πολύ περισσότερα αν υπήρχε σωστός έλεγ-
χος- να χρησιµοποιούνται αποκλειστικά και µόνο για την πρό-
ληψη, την καταπολέµηση και την επανένταξη των ασθενών.

Σωστότερη και αρτιότερη οργάνωση των εβδοµήντα ενός κέ-
ντρων πρόληψης και απεξάρτησης του ΟΚΑΝΑ. Όταν οµιλούµε
για οργάνωση, δεν εννοούµε µόνο γενικότερες διαδικασίες συν-
δικαλιστικών λεπτοµερειών, αναγκαίων προσλήψεων και πιστο-
ποιήσεις εργαζοµένων, αλλά και τον εξορθολογισµό και τον
αυστηρότατο έλεγχο λειτουργίας µε καταγραφή και βαθµολό-
γηση του αποτελέσµατος, που είναι η πρόληψη, η αποφυγή και
η βοήθεια των ατόµων που βρίσκονται σ’ αυτό τον µεγάλο κίν-
δυνο. Δεν έχει υπάρξει κάτι τέτοιο µέχρι τώρα και είναι για µας
ένα πολύ µεγάλο µειονέκτηµα λειτουργίας.

Επί τη ευκαιρία -έχω κάνει και επίκαιρη ερώτηση- να ρωτήσω
ξανά σήµερα: Πού βρίσκεται το θέµα των ατασθαλιών του
ΟΚΑΝΑ, µε τα γνωστά πάρτι εκατοµµυρίων; Δεν ξέρω πού βρί-
σκεται. Δεν ξέρουµε αν έχει επιληφθεί η δικαιοσύνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς και το συγκεκριµένο
έγκληµα είναι γνωστό, αλλά ως συνήθως σ’ αυτή τη χώρα, υπάρ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΙΔ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                   17135



χουν εγκλήµατα, δεν υπάρχουν τιµωρίες. Ο κόσµος βεβαίως
εξοργίζεται γι’ αυτό, αλλά και για την ανοχή σας, κύριοι της Κυ-
βέρνησης.

Επίσης, ζητούµε την αποτελεσµατικότερη και σφαιρικότερη
δράση σε όλη τη χώρα των κέντρων του ΚΕΘΕΑ και των «18
ΑΝΩ», όλων δηλαδή των κρατικών δοµών. Επιβάλλεται µια αγα-
στή συνεργασία όλων αυτών των φορέων. 

Από την εµπειρία µου ως γιατρός και ως άνθρωπος -που όλοι
εµείς απ’ όποιο µετερίζι και να έχουµε βρεθεί έχουµε ασχοληθεί
µε αυτή την κοινωνική γάγγραινα-. βλέπω ότι αυτοί οι φορείς δεν
συνεργάζονται όπως… 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Αν επιτρέπετε, κυρία συνάδελφε, προβλέπεται
στο νέο νοµοσχέδιο το οποίο θα συζητήσουµε και νοµίζω ότι
είναι πολύ βιαστικό να κρίνουµε αν είναι σωστό ή καλό. Εδώ εί-
µαστε, για να το συνδιαµορφώσουµε.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Εγώ αναφέρθηκα στο
Δικαιοσύνης.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Προβλέπεται ο εθνικός συντονιστής, ο οποίος θα
αναλάβει αυτό το δύσκολο έργο, αλλά θα επιβάλουµε και διά
νόµου να υπάρχει συντονισµός όλων των φορέων, που ασχολού-
νται µ’ αυτό το σοβαρό πρόβληµα. Κανείς δεν έχει την πολυτέ-
λεια να θεωρεί τον εαυτό του αυθεντία. Όλοι πρέπει να
συµβάλουµε και να υπάρχει επικοινωνία και συνεργασία.

Εξάλλου, όπως ξέρετε, υπάρχουν πάρα πολλοί τρόποι, είναι
τόσο σύνθετο το πρόβληµα και όλα στην πολιτεία και στο Υπουρ-
γείο τα έχουµε υπό τη δική µας σκέπη, αλλά έχουµε την ίδια έν-
νοια και φροντίδα για όλους. Δεν υπάρχει εξαίρεση του τύπου:
προτιµάµε αυτό, ενισχύουµε αυτό και αφήνουµε άλλο. Ίσα-ίσα
επικροτούµε κάθε προσπάθεια που γίνεται, αρκεί να υπάρχει
αξιοποίηση των χρηµάτων.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. Χαίροµαι γι’ αυτή σας τη διαπίστωση γιατί για µένα
ήταν ένα πάρα πολύ µεγάλο έλλειµµα αυτό, η µη συνεργασία –
όχι ηθεληµένη, θα έλεγα- αυτών των κρατικών δοµών που ως
κοινό σκοπό θα έχουν την καταπολέµηση της µάστιγας των ναρ-
κωτικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς σα χώρα κατέχουµε
την τελευταία θέση στην πρόληψη πανευρωπαϊκά και έχουµε την
πρωτιά στη λίστα ντροπής, γιατί και για µένα που είµαι γιατρός
είναι λίστα ντροπής, άνθρωποι για χρόνια εξαρτηµένοι πλέον -
που για µας είναι ασθενείς- να περιµένουν πάνω από επτά χρόνια
για απεξάρτηση. Είναι θλιβερό, κύριε Υπουργέ –και το ξέρετε
πολύ καλά- αυτοί οι νέοι άνθρωποι να πεθαίνουν έξω από τα γρα-
φεία του ΟΚΑΝΑ. Η ευθύνη γι’ αυτό είναι βαρύτατη και στο
ΠΑΣΟΚ και στη Νέα Δηµοκρατία. Αλλά εν πάση περιπτώσει, ας
πάψουµε σ’ αυτήν τη χώρα να επιρρίπτουµε µόνο ευθύνες και ας
δούµε τι κάνουµε από σήµερα και µπρος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριοι συνάδελφοι του ΚΚΕ, πριν από λίγες µέρες στον ηλε-
κτρικό σταθµό που συνήθως χρησιµοποιώ από την Κηφισιά προς
τη Βουλή ξαφνικά µπαίνει ένας νέος κάπου είκοσι πέντε χρόνων
απισχνασµένος, ρακένδυτος, µε τρεµάµενη φωνή, ο οποίος εντε-
λώς µονότονα επαναλάµβανε: «Δεν είµαι ζητιάνος, πιστέψτε µε.
Είµαι άρρωστος, είµαι τοξικοµανής. Βοηθήστε µε». 

Σαν Ελληνίδα και σαν γιατρός αυτές τις εικόνες ντροπής, κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να τις εξαλείψουµε. Θα µιλήσω
αυτήν τη στιγµή προσωπικά σαν γιατρός. Σαν επιστήµονας στη-
ρίζοµαι στην επιστηµονική µου γνώση και έρευνα και λέω ότι ο
νεαρός αυτός που ο ίδιος οµολογεί ότι είναι ασθενής, όπως δυ-
στυχώς και χιλιάδες άλλοι τέτοιοι νέοι, είναι ασθενής. Εδώ κά-
νετε πάρα πολύ µεγάλο λάθος και πρέπει να το ξαναδείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κυρία συνά-
δελφε, ολοκληρώστε.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Με συγχωρείτε, κύριε
Πρόεδρε. Δύο λεπτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τι δύο λεπτά; Έχετε

πάει στα έντεκα. Παρακαλώ.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ο συγκεκριµένος

ασθενής έχει υποστεί αποδεδειγµένα βλάβη συγκεκριµένων υπο-
δοχέων στον εγκέφαλό του και χρειάζεται θεραπεία σε οργανω-
µένες νοσοκοµειακές µονάδες, κύριε Υπουργέ, που σαν κράτος
µέχρι τώρα δεν τις έχετε δηµιουργήσει. Είµαστε όλοι υποχρεω-
µένοι να τις στηρίξουµε και ξέρετε ότι εµείς τουλάχιστον τις στη-
ρίζουµε, αλλά πρέπει να είναι οργανωµένες µονάδες κι όχι, όπως
ελέχθη από τους συναδέλφους, µονάδες στις οποίες µπαίνουµε
απλώς για να πάρουµε την υποκατάσταση και να φύγουµε.

Κύριοι συνάδελφοι του ΚΚΕ, νοµίζω ότι τουλάχιστον σε επι-
στηµονικά θέµατα καλό είναι να ξεχνάµε αυτήν την κοµµατική
«κασέτα» µε τη µονότονη επανάληψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρία Παπαδάκη, σας
παρακαλώ πολύ.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, τελει-
ώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν µπορεί να γίνει
αυτό. Έχετε ξεπεράσει το διπλάσιο του χρόνου σας.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ- ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Με συγχωρείτε πάρα
πολύ. Η κ. Κανέλλη µίλησε δεκαπέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν ξέρω τι χρόνο πήρε
η κ. Κανέλλη. Σας παρακαλώ, πάρα πολύ. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ- ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Τελειώνω.
Το τελευταίο που θέλω να πω και να καταθέσω είναι ένα πάρα

πολύ  βασικό στοιχείο, κύριε Υπουργέ. 
Το δίκτυο αποχέτευσης της ΕΥΔΑΠ, κύριε Υπουργέ, αποκαλύ-

πτει την ηµερήσια κατανάλωση ουσιών. Αυτή για µένα, είναι µια
πολύ σπουδαία επιστηµονική µελέτη της ΕΥΔΑΠ. Τι λέει αυτή η
µελέτη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Λέει την καθηµερινότητα
και την πραγµατικότητα. Ακούτε να δείτε. 

Ποσότητες ναρκωτικών που εντοπίζονται ηµερησίως στην Ατ-
τική στα απόβλητα που µετράει η ΕΥΔΑΠ: πεντακόσια-εξακόσια
γραµµάρια κοκαΐνης, ένα κιλό ηρωίνης, δύο κιλά κάνναβης και
δέκα-είκοσι γραµµάρια έκστασης. 

Και θα τελειώσω µε το τελευταίο που νοµίζω ότι πρέπει να το
ακούσουµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Παρουσιάζουν αύξηση
το Σαββατοκύριακο η κοκαΐνη και η έκσταση, κύριε Υπουργέ. Και
εδώ επιβάλλεται για µας ένας έλεγχος στα κέντρα που τα παιδιά
µας τα σαββατοκύριακα πηγαίνουν και διασκεδάζουν –αν διασκε-
δάζουν- ενώ η ηρωίνη και η κάνναβη έχει σταθερή χρήση όλες
τις ηµέρες της εβδοµάδας.

Αυτή είναι, λοιπόν, η ελληνική πραγµατικότητα σε µια περιοχή
της Αττικής. Αυτή πρέπει να την δούµε κατάµατα, γιατί πλέον δεν
µπορούν να µας συγχωρήσουν οι επόµενες γενιές που καθηµε-
ρινά καταστρέφονται. 

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ουρανία Παπανδρέου-Πα-

παδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εγώ θαυµάζω τις γνώσεις που αναπτύσσονται εδώ και
µας πληροφορούν ακόµα περισσότερο γι’ αυτό το σηµαντικό
θέµα, αλλά θα παρακαλούσα να κατανοήσουµε ότι η κοινοβου-
λευτική διαδικασία δεν είναι συνέδριο. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ- ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Σε όλους δόθηκε ο
χρόνος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι πολύ πέραν του δι-
πλασίου. Σας παρακαλώ πολύ. Η ανοχή υπάρχει. Είναι τόσο ση-
µαντικό το θέµα, αλλά πρέπει να τηρούµε και τα όρια. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ- ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Δεν ήµουν η µονα-
δική Συγχωρέστε µου µια ….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, δεν το λέω για σας
ειδικά. 

Συγγνώµη που έγινε η παρατήρησή µου αµέσως µετά την οµι-
λία σας. Αυτό αφορά όλους µας. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ- ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Είναι τόσο βασικό το
θέµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εγώ θα σας παρακα-
λούσα πολύ να υπάρχει ένας περιορισµός κατά την κρίση σας.

17136 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αλλά κάποια στιγµή που παρεµβαίνει ο Προεδρεύων πρέπει να
τον ακούµε. 

Ο κ. Μιχάλης Κριτσωτάκης, Βουλευτής Ηρακλείου και Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, έχει το λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα επερωτάται
η Κυβέρνηση για την πολιτική της στο πρόβληµα των ναρκωτικών
στην Ελλάδα και δεν επερωτάται για τις ουρές στον ΟΚΑΝΑ.
Αυτό είναι ένα σηµείο στο όλο κάδρο. Δεν µπορεί να παίρνουµε
µια µικρογραφία και να αναφερόµαστε κυρίως σ’ αυτή. 

Εγώ, λοιπόν, δεν άκουσα απάντηση στο θέµα. Άκουσα απά-
ντηση σε ένα από τα µικρά θέµατα –σηµαντικότατο- που θα
έπρεπε κάποιος να θίξει. 

Και θα έλεγα ότι από το πρώτο πράγµα που θα έπρεπε να ξε-
κινήσει η Κυβέρνηση, κάνοντας απολογισµό ή απολογούµενη, θα
ήταν ότι παρά τις διαχρονικές διακηρύξεις για την ανάγκη εθνι-
κής στρατηγικής για την καταπολέµηση των ναρκωτικών, ποτέ
δεν εκπονήθηκε και δεν υλοποιήθηκε στη χώρα µας ένα αξιόπι-
στο, ένα πραγµατικό, ένα ολοκληρωµένο σχέδιο, ένα εθνικό σχέ-
διο δράσης, όπως το ονοµάζετε εσείς, που µάλιστα το είχε
εξαγγείλει και ο Πρωθυπουργός. 

Ενώ ο ΟΚΑΝΑ συστήθηκε ως κεντρικό συντονιστικό όργανο
δράσεων στο χώρο της πρόληψης, κάνει προσπάθειες για την
απεξάρτηση και την κοινωνική επανένταξη, αλλά δεν κατόρθωσε
να παίξει το ρόλο που έπρεπε και δεν νοµίζω ότι τα αποτελέ-
σµατα ήταν θεαµατικά. 

Οι µέχρι τώρα κυβερνητικές πολιτικές ήταν µονοµερείς χωρίς
επιστηµονική τεκµηρίωση, κατά τη γνώµη µας, παρά το ότι ακου-
γόντουσαν λόγια που ήταν επιστηµονικά τεκµηριωµένα. Σ’ αυτό
το πλαίσιο κινήθηκε αυτό το κατ’ ευφηµισµόν σχέδιο της περιό-
δου 2008-2010, ενώ οι σχεδιασµοί για το 2011-2012, µε δεδοµένη
τη µειωµένη χρηµατοδότηση των υπηρεσιών που σχετίζονται µε
την αντιµετώπιση των ναρκωτικών σε µια περίοδο αύξησης των
αναγκών, προδιαγράφουν µια πορεία επιδείνωσης αυτής της κα-
τάστασης που υπάρχει και µια γιγάντωση του ιδιωτικού τοµέα
στο χώρο της απεξάρτησης. 

Εδώ θέλω να κάνω και µια παρατήρηση. Μέχρι τώρα δεν έχει
µπει πολύ δυνατά ο ιδιωτικός τοµέας και δεν παρέχει θεραπεία
απεξάρτησης όχι γι’ αυτά που ακούστηκαν από την πλευρά των
εκπροσώπων του Υπουργείου, αλλά γιατί η απεξάρτηση προϋ-
ποθέτει παρεµβάσεις στο κοινωνικό περιβάλλον, στην οικογέ-
νεια, στην εργασία, στη γειτονιά, τις οποίες ο ιδιωτικός τοµέας
δεν µπορεί να πραγµατοποιήσει. Και έτσι βλέπουµε ότι µπαίνει
µόνο σε κάποια σηµεία. 

Ένα άλλο θέµα που θέλω να πω είναι ότι η υποκατάσταση από
µόνη της δεν είναι θεραπεία. Μπορεί, όµως, ως µέσο υπό όρους
-ένα θεραπευτικό πλαίσιο δηλαδή- µε στελέχωση δοµών, µε εκ-
παιδευµένο προσωπικό, µε συνοδευτικές υπηρεσίες στήριξης -
είπε ο κύριος Υπουργός κάποιες ειδικότητες, δεν θα τις
επαναλάβω- ευαισθητοποίηση και βοήθεια των εξαρτηµένων και
του περίγυρού τους µπορεί να συµβάλει στην απεξάρτηση. Αυτό
νοµίζω ότι είναι κάτι πολύ ισορροπηµένο. Για να µην πάµε τώρα
στο πώς εµείς θα στοιχηθούµε και θα πολεµήσουµε µε τη µία
θέση ενάντια στην άλλη, ενώ στην ουσία δεν γίνεται τίποτα.

Αυτό που λέω τώρα, νοµίζω ότι µπορεί να είναι κάτι το οποίο
θα προχωρήσει και θα φέρει αποτελέσµατα.

Οι επιλογές του Υπουργείου Υγείας και της Κυβέρνησης δεν
κινούνται σε αυτήν την κατεύθυνση. Διότι η ένταξη των µονάδων
υποκατάστασης του ΟΚΑΝΑ στα δηµόσια νοσοκοµεία, χωρίς,
όµως, επαρκή χρηµατοδότηση, χωρίς προσλήψεις και εκπαί-
δευση προσωπικού, χωρίς σχεδιασµό σε συνεργασία µε τους ερ-
γαζόµενους στα δηµόσια νοσοκοµεία, θα οδηγήσει σε µία
υποβάθµιση από πλευράς επιστηµονικών, αλλά και θεραπευτι-
κών προδιαγραφών τα προγράµµατα της υποκατάστασης και την
ίδια στιγµή θα επιβαρύνει το ΕΣΥ -όπου και σε αυτό κόβουµε
χρήµατα- και θα βαθύνει τη δυσλειτουργία και την κρίση του. Ο
φέρων Οργανισµός, δηλαδή, δεν θα µπορεί να σηκώσει αυτό που
του αναθέτετε να κάνει, όταν και αυτό που του αναθέτετε να
κάνει έχει ήδη στερηθεί των πόρων οι οποίοι είναι απαραίτητοι.

Εδώ, λοιπόν, θα έλεγα ότι είναι σωστό να µην υπάρχει λίστα
αναµονής. Δεν µπορεί να λέµε «όχι» σε ό,τι λέει η κάθε κυβέρ-
νηση. Δεν µπορεί, όµως, να πει κανείς ότι χωρίς τις προϋποθέ-

σεις που ανέφερα, µπορεί να προχωρήσει σε αυτό. Θα είναι ένα
πουκάµισο αδειανό όταν δεν τηρηθούν αυτές οι προϋποθέσεις.

Εµείς θα παρακολουθούµε και θα ελέγχουµε τις υποσχέσεις
του κυρίου Υπουργού. Δεν θα τις παρακολουθήσουµε, όµως µε
τον τρόπο που τις έθεσε, αλλά µε τον τρόπο που εµείς απαι-
τούµε, γιατί αυτό πιστεύουµε ότι είναι η κοινωνική πραγµατικό-
τητα. Και νοµίζουµε ότι αυτό πρέπει να γίνει.

Με αυτόν τον τρόπο και µε την ταυτόχρονη συρρίκνωση των
προγραµµάτων πρόληψης και των στεγνών προγραµµάτων επι-
διώκεται να µειωθεί το κόστος απεξάρτησης, µε αποτέλεσµα να
προωθείται µία θεραπεία δύο ταχυτήτων, µία «οικονοµική» θερα-
πεία µε χορήγηση φαρµακευτικών ουσιών, δηλαδή έλεγχο της
εξάρτησης µε φαρµακευτικές µεθόδους που θα απευθύνεται
στους πολλούς και αδύναµους οικονοµικά και µία πιο χρονοβόρα
και δαπανηρή υπόθεση που θα βασίζεται σε ψυχοκοινωνικές θε-
ραπευτικές τεχνικές και θα παρέχονται στο µέλλον κυρίως από
τον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό, µπορείτε να µου πείτε, ότι δεν το βλέ-
πουµε ακόµη, αλλά βλέπουµε ίχνη και τροχιά που οδηγεί προς
τα εκεί. Θα δούµε αν διαψευστούµε.

Η οικονοµία της υγείας, όπως την εννοείτε, αποτελεί για την
Κυβέρνηση το µοναδικό κριτήριο, κατά τη γνώµη µας, για τον
εθνικό σχεδιασµό αντιµετώπισης των εξαρτήσεων. Την εικόνα
µπορεί να την εξαφανίσετε από τις ουρές. Το πρόβληµα, όµως,
στο θέµα των εξαρτήσεων και στα ναρκωτικά δεν είναι η εικόνα.
Είναι άλλο.

Ήθελα να πω δύο πράγµατα που νοµίζω ότι έχουν µεγάλη ση-
µασία.

Αυτό που γράφεται και στην επίκαιρη επερώτηση για τα στοι-
χεία της ESPAD, δηλαδή ότι η Ελλάδα είναι µεταξύ των χωρών
µε τα χαµηλότερα ποσοστά στη χρήση των ουσιών, 9% εµείς, 8%
η Σουηδία, 7% η Κύπρος και από την άλλη µεριά µία άλλη οµάδα
που είναι η Γαλλία µε 53%, η Ελβετία µε 34% και η Ισπανία µε
38%, έχει µία σηµασία αν το αξιολογήσει κανείς µε βάση την πα-
γκοσµιοποίηση και τους τρόπους που επικοινωνούµε µεταξύ µας
οι κοινωνίες και οι άνθρωποι: Υπάρχει ένας κίνδυνος να προσαρ-
µοστεί στο χειρότερο το καλύτερο. Εδώ νοµίζω ότι θα έπρεπε να
µπει ο στόχος και όχι στις ουρές. Εδώ είναι ο ευρύτερος στόχος:
Να συγκρατήσω ή να µειώσω και όχι να λέω, ας πούµε, ένα επι-
µέρους. 

Το δεύτερο, που νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό και
αναφέρεται στην επίκαιρη επερώτηση του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος, είναι ότι το κέντρο εκπαίδευσης στελεχών για την πρό-
ληψη χρήσης ναρκωτικών έχει σταµατήσει να λειτουργεί από το
2008. Εµείς έχουµε κάνει εδώ πολλές παρεµβάσεις. Εγώ το
θεωρώ σοβαρό όχι µόνο σαν γεγονός, αλλά γιατί δείχνει πού πη-
γαίνουµε. Δεν ενδιαφερόµαστε, δηλαδή, να έχουµε στελέχη τα
οποία θα είναι εκπαιδευµένα, άρα αποτελεσµατικά, ως εργαλεία
για να πάµε να πολεµήσουµε σε αυτό τον πόλεµο. Παραλίγο να
πω «µάχη». Είναι πόλεµος, όµως, και θέλει στρατηγική, όχι µόνο
ηρωισµό. 

Το δεύτερο είναι ότι για τα εβδοµήντα ένα κέντρα πρόληψης
και το προσωπικό τους -αναφέρεται επίσης- εµείς έχουµε κάνει
εκτός από ερωτήσεις και διάφορες παρεµβάσεις, και µία πρό-
ταση νόµου γιατί θεωρούσαµε ότι ως εργαλείο και αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό και θα έπρεπε να γίνει κάτι εκεί.

Έρχεται τώρα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο κατά τη γνώµη µας
είναι µερικό. Ίσως καλώς είναι µερικό, καµµιά φορά µπορείς να
επικεντρώνεις κάπου, δεν πρόκειται όµως περί ατού. Το βασικό
κίνητρο κατά τη δική µας γνώµη -ενώ θα έπρεπε να είναι ένα από
τα κίνητρα, εδώ είναι το βασικό κίνητρο- είναι η αποσυµφόρηση
των φυλακών. Αυτό δεν είναι λάθος, αλλά δεν µπορεί αυτό να
είναι το µοναδικό κριτήριο και ο κύριος στόχος. 

Στη µάχη ή στον πόλεµο για την καταπολέµηση των ναρκωτι-
κών αυτό που είναι σηµαντικό είναι το «όλα» και µέσα στο «όλα»
αν συνάδει το ένα µε το άλλο, αν γίνεται µια ενότητα, αν αρθρώ-
νεται, εν πάση περιπτώσει.

Είµαστε υπέρ του θεραπευτικού πλουραλισµού, είναι επιβαλ-
λόµενος και πρακτικά και επιστηµονικά. 

Θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα. Είµαστε υπέρ της αποποινι-
κοποίησης της χρήσης, γιατί πιστεύουµε ότι η καταστολή δεν
είναι λύση και αποδείχτηκε αυτό. Μπορώ να σας πω ότι υπάρ-
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χουν και στοιχεία, δηλαδή κυβερνήσεις των ευρωπαϊκών και
άλλων κρατών εδώ και δεκαετίες εξαγγέλλουν και εφαρµόζουν
εθνικά, στρατηγικά σχέδια και προγράµµατα, κανένα όµως από
αυτά είτε βασίστηκε σε κατασταλτικές πολιτικές είτε στη φιλε-
λευθεροποίηση του νοµοθετικού και διοικητικού πλαισίου, δεν
οδήγησε στην ανακοπή της εξάπλωσης των ναρκωτικών.

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι και τα δύο είναι αναποτελεσµα-
τικά, άρα δεν γίνεται τίποτα; Όχι, αλλά δεν µπορεί κανείς να το
βλέπει το θέµα είτε έτσι είτε αλλιώς µε µια µονοµέρεια -για να
µην πω άλλη λέξη- και να µην χρησιµοποιεί όλες τις µεθόδους.
Νοµίζω ότι και η επιστήµη πάντοτε λέει, ακόµα και εκεί που κα-
ταλήγει: «εδώ έχω καταλήξει για σήµερα». Εγώ δεν είµαι της
άποψης ότι ακούµε µόνο τους επιστήµονες και µόνο τους ειδι-
κούς. Είµαι ενάντια στη δικτατορία των ειδικών, αλλά είµαι υπέρ
της χρήσης των συµπερασµάτων της επιστήµης και όλων των
υπολοίπων. Αυτό πρέπει να κάνουµε και για το θέµα των ναρκω-
τικών και για όλα τα υπόλοιπα θέµατα. 

Θέλω να πω ακόµη ότι για το 10% που θεραπεύονται, εγώ θα
ήθελα να το δώσετε αυτό γραπτό, διότι, αν είναι έτσι, είναι µε-
γάλο λάθος να µην το έχετε κοινοποιήσει, να µην το έχουµε
εµείς. Εγώ το θεωρώ απαράδεκτο, γιατί εµείς δεν τα έχουµε
αυτά τα στοιχεία…

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Έχει ειπωθεί και άλλη φορά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Δεν ξέρω αν έχει ειπωθεί. Δώστε το
µας γραπτά. Δώστε το µας επίσηµα. Είναι παράλογη η απαίτηση;
Δεν είναι, γιατί θέλουµε να το ελέγξουµε. Σας λέω καθαρά ότι
θέλουµε να το ελέγξουµε

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εδώ είµαστε, θα το κάνουµε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Σύµφωνοι. 
Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο. Δεν µπορεί αυτοί που ολοκλη-

ρώνουν το πρόγραµµα να είναι ένας αριθµός. Αυτοί που ολοκλη-
ρώνουν το πρόγραµµα είναι απεξαρτηµένοι; Αυτό να µας το
εξηγήσετε.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ.
Λέτε ότι προσπαθείτε, κάνετε, κ.λπ.. Προσπάθεια χωρίς χρή-

µατα δεν γίνεται. 
Θα σας πω και για το θέµα της συνέπειας του Υπουργείου και

του Υπουργού. Το Ελληνικό Κέντρο Ψυχικής Υγιεινής και Ερευ-
νών, που είναι ένας πολύ σηµαντικός και ιστορικός για τη χώρα
µας θεσµός για τη ψυχική υγεία, παρά το γεγονός ότι µου απα-
ντήσατε σε µια ερώτησή µου πέρσι, στις 19 Απριλίου 2010, ότι
το Υπουργείο Υγείας καταβάλλει προσπάθειες κ.λπ., σήµερα το
εντάσσετε στη λίστα των εκατόν πενήντα ενός φορέων, που οι
εργαζόµενοί τους θα οδηγηθούν στην εργασιακή εφεδρεία. Τον
ίδιο χρόνο αναρτήθηκε στο διαδίκτυο ότι απολύονται πενήντα
οκτώ άτοµα από αυτό το κέντρο και θα καταστεί αδύνατον να
λειτουργεί.

Αν ψάξουµε να βρούµε τέτοια παραδείγµατα, θα βρούµε εκα-
τοντάδες. Παρ’ όλα αυτά, όµως, µακάρι να καταφέρετε να µην
υπάρχει αυτή η λίστα, παρά το ότι σας είπα ότι θα είναι ένα που-
κάµισο αδειανό ακόµη και αν το πετύχετε, αν δεν έχει τις υπό-
λοιπες προϋποθέσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Μι-

χάλη Κριτσωτάκη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.
Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,

ο κ. Εµµανουήλ Μπεντενιώτης, Βουλευτής Α’ Πειραιώς, να λάβει
το λόγο.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, τα ναρκωτικά είναι ίσως το πρώτο µεγάλο
κοινωνικό πρόβληµα τόσο για την παγκόσµια κοινότητα, όσο βέ-
βαια και για τη χώρα µας.

Άρα, είναι δικαιολογηµένη η αγωνία όλων των πτερύγων της
Βουλής και του περιεχοµένου ακόµα της επίκαιρης επερώτησης.
Πρέπει, όµως, να επισηµανθεί ότι, η χώρα µας είναι µεταξύ των
κρατών µε τα χαµηλότερα ποσοστά χρήσης παράνοµων ουσιών.
Ενώ ακόµα πρέπει να αξιολογηθεί ότι και ο αριθµός των θανάτων
που συνδέονται µε τη χρήση των ναρκωτικών κυµαίνεται σε επί-

πεδα που πραγµατικά µε τη νέα στρατηγική πολιτική της Κυβέρ-
νησης επιχειρείται να ελαχιστοποιηθούν.

Περαιτέρω, όµως, είναι ενδιαφέροντα τα στοιχεία του ποσο-
στού των κρατουµένων στις φυλακές, αφού το 40% περίπου των
κρατουµένων έχει σχέση µε υποθέσεις που αφορούν άµεσα τα
ναρκωτικά, ενώ ακόµα, ένας µεγάλος αριθµός κρατουµένων συν-
δέεται εµµέσως µε τη δράση των ναρκωτικών, όπως είναι οι κλο-
πές, οι ληστείες, οι πλαστογραφίες και η νοµιµοποίηση παρά-
νοµων εσόδων. 

Θα µπορούσαµε συµπερασµατικά να συµφωνήσουµε ότι από
τις «βλαβερές συνέπειες» των ναρκωτικών, δηµιουργούνται προ-
βλήµατα που αφορούν την υγεία των προσώπων, αλλά και την
εγκληµατικότητα της κοινωνίας µας. Η πρόληψη της ουσιοεξάρ-
τησης στην Ελλάδα υλοποιείται κυρίως –και αυτό πρέπει να το
αναλύσουµε- από το πανελλαδικό δίκτυο, των εβδοµήντα ενός,
κέντρων πρόληψης που έχει ιδρύσει ο ΟΚΑΝΑ, σε συνεργασία
µε τους φορείς και την τοπική αυτοδιοίκηση, ενώ προγράµµατα
πρόληψης χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών, υλοποιούνται και
από το Υπουργείο Παιδείας, αλλά και από µη κυβερνητικούς φο-
ρείς αλλά και από φορείς της Εκκλησίας, που όλοι µαζί αθροί-
ζουν ένα αξιόλογο και σηµαντικό έργο προσφοράς. 

Πρέπει, όµως, να επισηµανθεί ότι στη χώρα µας θεµελιακή
ισχύουσα νοµοθεσία είναι εκείνη του ν. 1729/1987, που εισάγει
για πρώτη φορά τη διάκριση της ποινικής µεταχείρισης και ιδρύει
τον πρώτο Πανελλήνιο Οργανισµό Απεξάρτησης, το ΚΕΘΕΑ. Και
οι νοµοθετικές παρεµβάσεις στη συνέχεια, όπως ο νόµος
2161/1993 και οι οποιεσδήποτε που έχουµε στη διαδροµή µέχρι
σήµερα, διαµορφώνουν την προοπτική της στροφής στη θερα-
πευτική αντιµετώπιση του εξαρτηµένου χρήστη. 

Έτσι, σήµερα η νοµοθετική πρωτοβουλία, που συζητήθηκε
ήδη στο Υπουργικό Συµβούλιο και είναι ο στόχος και η προοπτική
της δικής µας πολιτικής, προωθεί σύγχρονες µεθόδους, αλλά και
θεσµοθετεί κεντρικό σηµείο αναφοράς αυτή τη στροφή στη θε-
ραπευτική αντιµετώπιση του εξαρτηµένου χρήστη. Αυτή η αλ-
λαγή της πολιτικής είναι ριζοσπαστική. Αυτό πρέπει να το
αποδεχθούµε και να το συνοµολογήσουµε. Και είναι µια βασική
µεταρρύθµιση. 

Ενώ πρέπει να επισηµανθεί ότι είναι µια πολύ ριζοσπαστική µε-
ταρρύθµιση. Γιατί οι κατευθύνσεις στις οποίες κινείται, πρώτον,
αναφέρονται στη διευκόλυνση της ουσιαστικής εφαρµογής µέ-
τρων απεξάρτησης, σωµατικής και ψυχολογικής, αντί του εγκλει-
σµού στις κοινές φυλακές. Δεύτερον, ενδιαφέρεται αυστηρά για
την καταβολή των βαρύτερων και οργανωµένων µορφών διακί-
νησης, αλλά και µε προστατευτικό διαχωρισµό στις ελαφρότερες
περιπτώσεις. Τρίτον, επιµένει στη διάκριση και διαβάθµιση των
σχετικών εγκληµάτων, ώστε να αποφεύγονται οι δυσανάλογα βα-
ριές ή ευνοϊκές µεταχειρίσεις. Τέταρτον, συστηµατοποιεί τα όρ-
γανα σχεδιασµού, συντονισµού, της υλοποίησης της πολιτικής
κατά των ναρκωτικών, ώστε τα αποτελέσµατα, έτσι όπως αθροί-
ζονται, να µεγιστοποιούνται καταληκτικά. 

Ακριβώς για το λόγο αυτό, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η νέα
νοµοθετική ρύθµιση που προωθείται από την Κυβέρνηση, έχει
στόχο ακριβώς τη θεραπευτική αντιµετώπιση του εξαρτηµένου
και την πάταξη της µάστιγας των ναρκωτικών µε προληπτικούς
και όχι µε κατασταλτικούς µηχανισµούς. Με την πρωτοβουλία
αυτή βρίσκει την αποδοχή η Κυβέρνηση σε µια συντριπτική κοι-
νωνική στήριξη, γιατί επιχειρείται ισορροπία ανάµεσα στην ανά-
γκη για δίκαιη µεταχείριση των χρηστών, αλλά και στον αυστηρό
κολασµό των πράξεων εκείνων που σχετίζονται µε τα ναρκωτικά,
τα ναρκωτικά που συνιστούν µια µεγάλη και διαρκή απειλή και
για την έννοµη τάξη, αλλά και για την κοινωνική ειρήνη. 

Πρέπει να συνοµολογήσουµε ακόµη και να αποδεχθούµε, ότι
τα αποτελέσµατα του έργου του Υπουργείου στον τοµέα αυτό,
έτσι όπως ακριβώς επισηµάνθηκαν από τον Υπουργό και όπως
αναλύθηκαν µε αριθµούς και στοιχεία, επιβεβαιώνουν ακριβώς
ότι επιτυγχάνεται µια ριζική αντιµετώπιση του προβλήµατος µε
ανθρωπιά, µε ευαισθησία, µε αλληλεγγύη, αλλά και µε σεβασµό.
Γι’ αυτό και η ένταξη των νοσοκοµειακών µονάδων του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, αλλά και των στρατιωτικών ακόµη νοσοκο-
µείων στο πρόγραµµα, πιστοποιεί ένα εθνικό σχέδιο δράσης,
αυτό που είναι η απαίτηση των καιρών. Πιστοποιεί µια άλλη αντί-
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ληψη, επιβεβαιώνει µια άλλη πολιτική, όπως αυτή πρέπει να υπη-
ρετείται από ένα κοινωνικό κράτος, από µια ανθρώπινη κοινωνία
την οποία εµείς θέλουµε να υπηρετούµε και την οποία εµείς στη-
ρίζουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Εµ-
µανουήλ Μπεντενιώτη, Βουλευτή Α’ Πειραιώς και Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκαν οι αγορεύσεις
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και της Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
της κ. Παπαρήγα και εισερχόµεθα τώρα στις δευτερολογίες των
επερωτώντων Βουλευτών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας.

Πρώτος καλείται για τη δευτερολογία του ο κ. Ιωάννης Πρω-
τούλης, Βουλευτής Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λογο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε

Υφυπουργέ, οι νέοι που κάνουν χρήση ναρκωτικών ουσιών προ-
σπαθούν να ξεφύγουν από µία κοινωνία που τους συνθλίβει. Το
γεγονός, όπως παραδέχθηκαν και άλλοι οµιλητές, ότι η τοξικο-
µανία µπορεί να αντιµετωπιστεί ολοκληρωτικά µόνο από µία κοι-
νωνία χωρίς ταξική εκµετάλλευση και καταπίεση δεν αναιρεί τη
δυνατότητα ο εξαρτηµένος να λυτρωθεί, εάν το θέλει και είναι
αποφασισµένος και βέβαια εάν υπάρχει πολιτική µε κεντρικό σχε-
διασµό και κατάλληλη υποδοµή για την αντιµετώπιση αυτής της
µάστιγας. 

Θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας είναι αντίθετο τόσο µε την ισχύουσα κατασταλτική πολι-
τική, όπως είναι αντίθετο και µε τις πολιτικές διαχείρισης του
προβλήµατος. Μέσα σε αυτήν την Αίθουσα, όµως, εξελίχθηκε και
µία προπαγάνδα ανυπόστατη, µία προπαγάνδα δηλαδή που επι-
χείρησε να εµφανίσει –δεν είναι σηµερινό φαινόµενο, έρχεται
από παλιά- το ΚΚΕ ως ένα κόµµα συντηρητικό, που δεν βλέπει
εναλλακτικές µορφές αντιµετώπισης των ναρκωτικών, δεν δείχνει
ανοχή στη χρήση, δεν είναι ένα κόµµα που βλέπει καινούργιες
τάχα µεθόδους αντιµετώπισης κ.λπ.. Πολύ περισσότερο εµφανί-
στηκε το ΚΚΕ ως ένα κόµµα που εχθρεύεται τους ασθενείς και
οι υπόλοιποι, που είναι υπέρ της απελευθέρωσης των ναρκωτι-
κών, που είναι µε τα προγράµµατα µεθαδόνης, για τα οποία ξα-
ναλέµε ότι δεν είναι θεραπευτικά επειδή είναι προγράµµατα
µεθαδόνης και θα το εξηγήσουµε στη συνέχεια, αυτοί είναι οι ρι-
ζοσπάστες, οι εκσυγχρονιστές, η πρόοδος.

Δεν σας έχει πάρει καθόλου ο πόνος για τους ασθενείς. Τα
κλάµατα είναι ψεύτικα. Γιατί; Γιατί οι λίστες της ντροπής είναι δη-
µιούργηµά σας. Ποιος δηµιούργησε τις λίστες της ντροπής, για
τις οποίες σήµερα έρχεστε και κλαίτε; Είναι δικό σας δηµιούρ-
γηµα οι λίστες της ντροπής.

Επίσης, λέτε και ψέµατα. Όλα τα θεραπευτικά προγράµµατα
έχουν λίστες ντροπής; Όχι. Λίστες ντροπής έχει µόνο η µεθα-
δόνη. Έχει το ΚΕΘΕΑ λίστες ντροπής; Έχει το «18 άνω» λίστες
ντροπής; Έχει το αντίστοιχο πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης λί-
στες ντροπής; Οι λίστες ντροπής υπάρχουν, γιατί αποδεικνύεται
περίτρανα από την ύπαρξη της λίστας ότι δεν υπάρχει απεξάρ-
τηση. Όποιος µπαίνει στη λίστα δεν βγαίνει, αλλά προστίθενται
και όλοι οι υπόλοιποι.

Θα µπορούσαµε να κάνουµε µία ειδική ξεχωριστή συζήτηση
και µε γιατρούς και µε νοµικούς για το ζήτηµα της θεραπείας.
Όντως, υπάρχουν ειδικές κατηγορίες ανθρώπων που χρειάζονται
µε στόχο και προσανατολισµό τη θεραπεία, ναι, και την υποκα-
τάσταση. Υπάρχουν χρόνιοι χρήστες άνω των σαράντα πέντε
ετών, ασθενείς από AIDS κ.λπ.. Τι θα γίνει µε αυτόν τον κόσµο;
Όµως, αντί να προσανατολίσουµε τα νέα παιδιά να απεξαρτη-
θούν και να µπουν στη ζωή, στην κοινωνία, θα τα οδηγήσουµε
στη µεθαδόνη; Αυτό θα κάνουµε; Θα οδηγηθούν στη µεθαδόνη
παιδιά είκοσι ή είκοσι πέντε ή τριάντα χρόνων, νέοι άνθρωποι που
καταστρέφονται;

Τρίτο ζήτηµα. Λέτε ότι δεν υπάρχει ιδιωτικός τοµέας και ότι
δεν έχει επιστρατευθεί. Και αυτό είναι ψέµα. Θέλω να σας ανα-

φέρω ότι στον Πειραιά υπάρχει ιδιωτική κλινική της µη κυβερνη-
τικής οργάνωσης «Μέριµνα Ζωής», που κάνει «θεραπεία» µε ναξ-
τρενοζόλη -δεν ξέρω εάν λέω καλά την ουσία, διορθώστε µε- εδώ
και πολλά χρόνια παράνοµα.

Υπάρχουν ανακοινώσεις του ΟΚΑΝΑ, του ΚΕΘΕΑ, του 18 ΑΝΩ,
φορέων, ότι είναι επικίνδυνα αυτά που κάνει, ότι υπάρχουν θά-
νατοι. Η χρέωση είναι 7.000 ευρώ για δυο εβδοµάδες. Και αν δεν
κάνω λάθος και η ίδια η πρόεδρος του ΟΚΑΝΑ έχει κάνει µήνυση.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Πολλές φορές. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Ναι, πολλές φορές. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Παράνοµο είναι, κύριε συνάδελφε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Η ίδια η κλινική, δυο χρόνια που είναι

Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, λειτουργεί.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Έχει κάνει κατ’ επανάληψη παράβαση. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Και µάλιστα, θα ήθελα να σας πω,

κύριε Υφυπουργέ -και σηµειώστε το- κάνει και εκδηλώσεις στις
οποίες παρευρίσκονται και στελέχη του κόµµατός σας. Κάνει εκ-
δηλώσεις αυτή η κλινική. Έχουµε ονόµατα, δεν νοµίζω ότι χρει-
άζεται να τα πούµε. Ψάξτε το και δείτε το. Δυο χρόνια υπάρχει,
ενώ υπάρχει και µήνυση από την πρόεδρο του ΟΚΑΝΑ. Άρα, µην
λέτε ότι δεν έχει επιστρατευτεί ο ιδιωτικός τοµέας πολύ περισ-
σότερο που και στο νοµοσχέδιο προβλέπεται και φυσικά πρό-
σωπα να ασχοληθούν µε αυτά τα πράγµατα. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μα σας παρακαλώ! Παρανοµία υπάρχει γύρω
µας και την καταπολεµούµε, αλλά αυτό δεν σηµαίνει…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Θα ήθελα να κλείσω, κύριε Υφυ-
πουργέ, µε το εξής: Το γεγονός ότι στην έρευνα που γράφουµε
και στην επερώτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα ποσοστά της
Ελλάδας στη χρήση παράνοµων ουσιών είναι από τα χαµηλότερα
στην Ευρώπη, αποδεικνύει ότι παρά τη συναίνεση µέσα στα
έδρανα της Βουλής του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας και του
Συνασπισµού τότε, παρά τη συναίνεση και τις αναφορές για γλά-
στρες, µπαλκόνια και χασίσια, παρά τον ορυµαγδό της προπα-
γάνδας για να κατευθυνθεί ένας κόσµος προς τα εκεί, η ελληνική
κοινωνία έδειξε αντοχή. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, που ήταν το µόνο κόµµα
που αντιδρούσε, είχε συµβολή σε αυτήν την αντοχή της ελληνι-
κής κοινωνίας; Εµείς θέλουµε να πιστεύουµε ότι µια µικρή συµ-
βολή την είχαµε. Όµως, θα επιδιώξουµε τώρα, αυτή η συµβολή
µας να είναι πολύ µεγαλύτερη. Πολύ µεγαλύτερη θα είναι αυτή
η συµβολή µας, για να δείξει αντοχή η ελληνική κοινωνία, γιατί
από το λεξιλόγιό σας έχετε σβήσει την έννοια πρόληψη. Την
έχετε σβήσει. Τα στοιχεία που σας παραθέσαµε, είναι χαρακτη-
ριστικά. Στο 2% των µαθητών κάνετε παρέµβαση για την πληρο-
φόρηση, την ενηµέρωση, ενώ την ίδια στιγµή δίνετε άδειες,
στελέχη σας πάνε και µιλάνε σε ναρκω - φεστιβάλ που γίνονται
διάσπαρτα στα αστικά κέντρα, και τα σχολεία γίνονται χώροι
προπαγάνδας του εναλλακτικού τρόπου υποτίθεται αντιµετώπι-
σης της κρίσης. 

Θέλουµε να πιστεύουµε ότι και η σηµερινή µας προσπάθεια,
µε το να φέρουµε το θέµα στη Βουλή και µε έναν τέτοιο έντονο
και οξύ τρόπο, θα αφυπνίσει συνειδήσεις, θα αφυπνίσει την ερ-
γατική λαϊκή οικογένεια, θα συµβάλουµε σε µια πραγµατική εκ-
στρατεία, για να µην περάσει η ναρκοκουλτούρα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πρωτούλη, είπατε

κάτι για συναδέλφους και οφείλω εκ καθήκοντος να το συζητή-
σουµε δι’ ολίγον. Δεν µε αφορά, γιατί είµαι στην Α’ Πειραιώς,
αλλά εκ καθήκοντος Προεδρεύων…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Όχι συναδέλφους Βουλευτές, στε-
λέχη του ΠΑΣΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ, είπατε
στελέχη, µπορεί να εννοούσατε Βουλευτές. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, ήµουν σαφής,
είπα στελέχη του ΠΑΣΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Άρα, λοιπόν, δεν εννο-
είτε Βουλευτές. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Ήµουν σαφής, είπα στελέχη του
ΠΑΣΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ωραία, ευχαριστώ πάρα
πολύ για τη διευκρίνιση. 

Ο δεύτερος εκ των επερωτώντων, ο κ. Σκυλλάκος, έχει το λόγο
για να δευτερολογήσει. 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Αυτό που προτίθεστε να κάνετε µε-
ταξύ των άλλων είναι η νοµιµοποίηση της χρήσης. Ουσιαστικά η
νοµιµοποίηση της χρήσης, αφού παύει να αποτελεί αδίκηµα, απε-
νοχοποιεί τη χρήση. Η χρήση απενοχοποιείται και στη συνείδηση
και προπαγανδιστικά θα επικρατήσει σιγά-σιγά η άποψη ότι δεν
είναι και τίποτα, αντί για τσιγάρο να καπνίζουµε χασίσι ή δεν
ξέρω ποια άλλη ουσία. Αυτό είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα µε
την πολιτική που ακολουθείτε και που βλέπω ότι συµφωνούν και
τα άλλα κόµµατα. 

Το αναπτύξαµε και το αναλύσαµε στην πρωτοµιλία µας αρκετά
αυτό. 

Εγώ θέλω να ρωτήσω ορισµένα πράγµατα. Αυτό που λέµε
εµείς είναι ένα επιχείρηµα. Από το σηµείο να έχουµε µάχη επι-
χειρηµάτων µέχρι διαστρέβλωση, η απόσταση  είναι µεγάλη. Δη-
λαδή, η άποψη που ακούστηκε από τον κύριο Υπουργό, ότι εµείς
ουσιαστικά δηµιουργούµε κλίµα ότι οι χρήστες είναι κακοποιοί,
είναι η άποψη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος αυτή; Αυτή είναι
µαύρη προπαγάνδα σε βάρος µας και υπέρ των ναρκωτικών, αν
θέλετε να µιλήσουµε µε τέτοιους όρους. Αν εµείς λέµε ότι αυτοί
είναι κακοποιοί, τότε εσείς προωθείτε τα ναρκωτικά. Δεν το
εννοώ, είναι τρόπος του λέγειν για να δούµε πώς θα µιλάµε µε
επιχειρήµατα και να έχουµε έντιµη αντιπαράθεση, όσο χωράει
να είναι έντιµη µια αντιπαράθεση στις µέρες µας.

Δεν µας απαντήσατε σε αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα στο
εξής: Πώς είναι δυνατόν σε άλλες χώρες, που έχει αποποινικο-
ποιηθεί, ή εν πάση περιπτώσει, έχει νοµιµοποιηθεί η χρήση, να
είναι πολλαπλάσιοι αυτοί που παίρνουν ναρκωτικά; Πώς συµβαί-
νει; Φέρτε µας ένα επιχείρηµα, γιατί στην Ολλανδία, στην Τσεχία,
στη Δανία γίνεται λόγος εκεί για πενταπλάσια ποσοστά; Δεν ξέ-
ρουµε πόσοι ναρκοµανείς ήταν στο Άµστερνταµ και τους πόσους
έφτασαν; Και όχι µόνο πόσοι ναρκοµανείς ήταν στο Άµστερνταµ,
αλλά σε ποια ύψη ήταν η εγκληµατικότητα και πού έφτασε; Διότι
η πληθώρα των ναρκωτικών οδηγεί και σε άλλου είδους εγκλη-
µατικότητα. 

Λοιπόν, απαντήστε µας σε αυτό το συγκεκριµένο: Γιατί σε
άλλες χώρες ανέβηκε το ποσοστό και στην Ελλάδα θα µειωθεί
µε το να νοµιµοποιήσουµε τη χρήση;

Δεύτερον, γιατί ο ίδιος ο ΟΗΕ είναι ενάντια στην νοµιµοποίηση
της χρήσης; Αυτό µας λέει η αρµόδια επιτροπή του ΟΗΕ και έχετε
δίκιο εσείς και οι συµπαραστεκόµενοι από τα άλλα κόµµατα; 

Τώρα, αν κατάλαβα καλά µας δόθηκαν κάποια ποσοστά, τα
νούµερα αυτά που ακούσαµε θέλουν αποκρυπτογράφηση -µπο-
ρούµε να την κάνουµε- αλλά δεν σηµαίνει ότι αυτοί που σταµα-
τούν τη µεθαδόνη, τη σταµατούν γιατί θεραπεύτηκαν. Και
εξαρτάται αν θεραπεύτηκαν στο διηνεκές ή µετά από ένα χρο-
νικό διάστηµα ξανάρχισαν τα ναρκωτικά. Υπάρχουν πολλά ζητή-
µατα, αν θέλουµε να βγάλουµε πραγµατικά στατιστικά στοιχεία.

Μόνο το 10% ακόµα και αν είναι ακριβές το ποσοστό, είναι
πολύ µικρό για να καµαρώνετε ότι καταργείτε τις λίστες της
ντροπής και θα µπουν όλοι οι ναρκοµανείς που το θέλουν στις
καινούργιες λίστες στα νοσοκοµεία. Θα είναι πολύ µικρά τα πο-
σοστά και ειδικές περιπτώσεις αυτών που κόβουν τα ναρκωτικά
εσαεί. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, µην καµαρώνετε. Όλες οι οµιλίες του κυρίου
Υπουργού, όσες φορές τοποθετήθηκε, ασχολήθηκαν µόνο µε το
έργο της κρατικής χορήγησης µεθαδόνης µέσα στο νοσοκοµείο. 

Δεν απαντήθηκαν τα ερωτήµατα της επερώτησης. Ποια επιχει-
ρήµατα είπατε για την πρόληψη; Να ακούσουµε. Γιατί κόβονται
τα λεφτά για την πρόληψη; Γιατί ουσιαστικά υποβαθµίζονται, αν
δεν διαλύονται τα τµήµατα πρόληψης; Γιατί είναι πολύ µικρά τα
αποτελέσµατα της πρόληψης; Φέρτε µας επιχειρήµατα. Πέρα
από την αποποινικοποίηση και πέρα από τις λίστες της ντροπής,
όπως λέτε, πέστε µας για τα υπόλοιπα ζητήµατα. Γιατί δεν χρη-
µατοδοτήθηκαν, όπως θα έπρεπε και πριν, από την οικονοµική
κρίση και στα χρόνια του ΠΑΣΟΚ το ΚΕΘΕΑ και τα στεγνά προ-

γράµµατα; Διότι έχετε άλλη φιλοσοφία.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)
Είναι συγκεκριµένη η πολιτική σας που δεν οδηγεί στην αντι-

µετώπιση του προβλήµατος. Συνειδητά δεν αντιµετωπίζετε το
πρόβληµα. Δεν είναι ζήτηµα επιστηµονικό, όταν µας λέτε ότι κά-
νετε µια προσπάθεια, αλλά χωρίς προσωπικό και χωρίς χρήµατα;
Γίνεται τίποτα χωρίς χρήµατα και χωρίς προσωπικό;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Γίνεται!

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Τι γίνεται; Ότι θα τους βάλετε στο
νοσοκοµείο και θα παίρνουν περισσότεροι τη µεθαδόνη; Αυτή
είναι η φιλοσοφία σας; Ότι µπορεί να αντιµετωπιστεί το πρό-
βληµα χωρίς χρηµατοδότηση; Τίποτα δεν γίνεται χωρίς χρηµα-
τοδότηση. 

Εν πάση περιπτώσει, από την πλευρά µας κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε για να αναδείξουµε τα ζητήµατα. Πιστεύω ότι αναπτύξαµε
πλούσια τις απόψεις µας. Πολύ φτωχές είναι οι απαντήσεις από
τον Υπουργό, για ένα – δυο συγκεκριµένα ζητήµατα και όχι για
το σύνολο της υπόθεσης των ναρκωτικών.

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Νι-
κόλαος Παπακωνσταντίνου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Συµπέρασµα πρώτο από
τη συζήτηση και ακαταµάχητο. Οι αξίες της πρόληψης, της απε-
ξάρτησης και της επανένταξης είναι ξένες έως προκαλούν απέ-
χθεια στην κυβερνητική πολιτική. Δεν είναι τυχαίο ότι απου-
σιάζουν αυτές σαν φιλοσοφία, σαν αντίληψη, σαν µέθοδος, σαν
αξία. Επίσης, είναι χαρακτηριστική η εκκωφαντική σιωπή στα ζη-
τήµατα της πρόληψης, που έβαζε η επερώτηση του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Συµπέρασµα δεύτερο. Στο νέο γάµο για την έλευση της θεάς,
της βασίλισσας µεθαδόνης προσέρχονται η Νέα Δηµοκρατία
αποδίδοντας συγχαρητήρια, ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός
µε κάποια συγκατάβαση και ντροπαλά και ο ΣΥΡΙΖΑ. Πού οφεί-
λεται αυτή η προσέλευση στην υποδοχή της νέας θεάς που µας
ανήγγειλε ο κύριος Υπουργός; Οφείλεται σε µια ρήση του κυρίου
Υπουργού, ότι ο αγώνας για το ξερίζωµα από τα θεµέλια, όπως
είπε, της ναρκοεξάρτησης µας βγάζει στο ξέφωτο όπου είναι οι
ρίζες οι καπιταλισµού. Κι εδώ κάνει τζιζ. 

Τι µας µένει; Συγκατάβαση, οίκτος και µπόλικη ανθρωπιστική
ευαισθησία. Είναι µια ανθρωπιά που είναι επίφαση. Είναι η καρ-
διά ενός βάρβαρου κόσµου, είναι η καρδιά µιας άκαρδης και
αντιλαϊκής πολιτικής. Σας τη χαρίζουµε.  

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Θε-
όδωρος Ιγνατιάδης για τη δευτερολογία του.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Θέλω να πω το εξής. Όλη η επιχει-
ρηµατολογία της απάντησης στηρίχθηκε στο ότι η υποκατά-
σταση είναι θεραπεία. Η υποκατάσταση στην ουσία είναι
συντήρηση της ναρκοµανίας. Δεν είναι θεραπεία. Ναρκωτικά
τους δίνετε. Αυτό είναι η ουσία. Θεραπεία είναι η απεξάρτηση.
Φυσικά, στις λίστες της ντροπής εσείς τους οδηγήσατε κι έρχε-
στε τώρα και όπως οδηγείτε τον κόσµο στην φτώχεια και µετά
επαινείτε τους εράνους ελεηµοσύνης, λέτε ότι κάνετε πολιτική
µε τις λίστες της ντροπής βάζοντάς τους να παίρνουν τα κρατικά
ναρκωτικά από τα νοσοκοµεία.

Δεύτερο ζήτηµα. Είναι άλλο πράγµα η προστασία του χρήστη,
ο αποχαρακτηρισµός τους από ένοχο και εγκληµατία ενώ είναι
θύµα και µάλιστα θύµα της πολιτικής σας –και αυτόν τον αποχα-
ρακτηρισµό εµείς τον στηρίζουµε- και άλλο πράγµα είναι η κοι-
νωνική απενοχοποίηση της χρήσης διά της αποποινικοποίησης
της διαδικασίας της χρήσης. Αυτό κάνετε και το κάνετε και µε το
νοµοσχέδιο.

Ο χρήστης ο ίδιος είναι ασθενής, όχι όµως, µε την έννοια που
το λέτε. Δεν είναι βιοϊατρικά απλός ασθενής. Δεν πρόκειται για
βιολογική διαταραχή, για χρόνια υποτροπιάζουσα νόσο, όπως
λέτε, για να τον κρατάτε µε υποκατάστατα. Δεν είναι νόσος η
ναρκοµανία σαν τον διαβήτη ή την σκλήρυνση κατά πλάκας για
να του δίνετε φάρµακα µια ζωή και να τον κρατάτε µια ζωή ναρ-
κοµανή. 

Είναι ένα σύνθετο κοινωνικό φαινόµενο µε πολλούς παράγο-
ντες. Ευθύνεται το σύστηµα. Ευθύνεται και η πολιτική σας. 
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Δύο λόγια θα ήθελα να πω ακόµη, γιατί στην πρωτολογία µου
είπα κάποια πράγµατα για την ιδιωτικοποίηση, η οποία αµφισβη-
τήθηκε. Το Φεβρουάριο του 2011 στο άρθρο 50 του ν. 3918 προ-
βλέπεται η επιχορήγηση από πιστώσεις του τακτικού προϋπο-
λογισµού ιδιωτών επιχειρηµατιών που εµπλέκονται ή θα εµπλακούν
στην παροχή υπηρεσιών απεξάρτησης. Αν θέλετε, ελέγξτε το.

Δεύτερον, στο νόµο που φέρνετε τώρα για τα ναρκωτικά µε-
ταξύ άλλων προβλέπεται ότι στις διαδικασίες πρόληψης, ενηµέ-
ρωσης και θεραπείας µπορούν να εντάσσονται εκτός από
φιλανθρωπικά σωµατεία, κοινωφελή ιδρύµατα, δήµοι, κοινότη-
τες,  εκκλησιαστικοί φορείς, ανώτατα εκπαιδευτικά ή τεχνολο-
γικά ιδρύµατα, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα που επιδιώκουν
συναφείς σκοπούς. 

Άρα, για όσα µας είπατε ότι δεν έχετε πρόθεση, είναι παραµύ-
θια της Χαλιµάς. Τα γράφετε στο νόµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Χα-
ραλάµπους, προκειµένου να δευτερολογήσει.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να αρχίσω µε κάτι που πραγµατικά δεν έχει σχέση

µε τη σηµερινή συζήτηση, αλλά τελευταία ο κύριος Υπουργός το
φέρνει και το επαναφέρει, ουσιαστικά προσπαθώντας να συν-
δαυλίσει τον κοινωνικό αυτοµατισµό, χρησιµοποιώντας όµως
ψεύτικα –είναι η πιο µετριοπαθής φράση που µπορώ να πω- στοι-
χεία και το οποίο αφορά τους νοσοκοµειακούς γιατρούς. Λέει,
λοιπόν, στον κόσµο ότι οι γιατροί στο ΕΣΥ είναι υπερδιπλάσιοι.
Μάλιστα λέει χαρακτηριστικά ότι αντιστοιχεί ένας γιατρός σ’ ένα
νοσοκοµειακό κρεβάτι, ενώ είναι υποτριπλάσιοι οι νοσηλευτές.
Βέβαια οι νοσηλευτές ίσως να είναι κι ακόµα πιο λίγοι, αφού
υπάρχουν είκοσι πέντε χιλιάδες κενές θέσεις.

Όσον αφορά τους γιατρούς όµως,  κύριε Πρόεδρε, σε καµµία
περίπτωση δεν αντιστοιχεί ένας γιατρός σ’ ένα κρεβάτι. Θα θυ-
µίσω στον κύριο Υπουργό ότι το 2008, όταν ήταν στην κυβέρνηση
η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ σ’ αυτήν την Αίθουσα µαζί µε τους
υπόλοιπους αντιπολιτευόµενους τότε Βουλευτές προσπαθήσαµε
και κερδίσαµε, αφού αναγνωρίστηκε ότι τεσσερισήµισι χιλιάδες
γιατροί είναι οι ελλείψεις από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το να
καθιερωθεί µε νόµο να προσληφθούν δύο χιλιάδες γιατροί το
2008 και δυόµισι χιλιάδες το 2009. Βέβαια τίποτε απ’ όλα αυτά
δεν έχει γίνει. Όµως πάει πολύ το να µας λέει µε ψεύτικα στοιχεία
ο κύριος Υπουργός, ουσιαστικά για να υποδαυλίζει τον κοινωνικό
αυτοµατισµό, ότι οι γιατροί είναι υπερδιπλάσιοι απ’ όσους χρει-
άζεται το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Τελειώνω µε το εξής. Κοντέψαµε σ’ αυτήν την Αίθουσα -και λυ-
πούµαι που το λέω, διότι η κ. Μαλλιώρη είναι και ειδική επιστή-
µονας- να ξεχάσουµε και τα λίγα ελληνικά που ξέρουµε, να
αλλάξουµε τους ορισµούς των λέξεων.

Κυρία Μαλλιώρη, η µεθαδόνη είναι ναρκωτικό. Το ναρκωτικό
στα απλά ελληνικά ορίζεται ως «εξαρτησιογόνος ουσία». Κι έρ-
χεστε και µας λέτε πάλι λάθος στοιχείο. Διότι ακόµη και τα στοι-
χεία του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίωσης και Παρατήρησης για τα
Ναρκωτικά λένε ότι 4% απ’ αυτούς που συµµετέχουν σε προ-
γράµµατα µεθαδόνης τελειώνουν τη θεραπεία και απεξαρτητο-
ποιούνται. Όµως είναι δυνατόν µία ουσία που είναι εξαρτη-
σιογόνος να οδηγεί σε απεξάρτηση; Οδηγεί σε απεξάρτηση βέ-
βαια από το ένα ναρκωτικό, στην καλύτερη περίπτωση, και σε
εξάρτηση από το άλλο, που είναι η µεθαδόνη. 

Κουνάτε το κεφάλι σας επικριτικά, κυρία Μαλλιώρη, αλλά να
σας πω ότι πριν από µερικά χρόνια οι απόψεις που είχατε για τη
θεραπεία υποκαταστάτων ήταν παραπλήσιες µε τις δικές µας.
Δεν ξέρω τι µεσολάβησε και αλλάξατε, αλλά από εκεί και πέρα η
ουσία είναι µία: Η υποκατάσταση είναι συντήρηση. Δεν είναι θε-
ραπεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Να τονίσουµε ότι δεν
ελέγχεται η κ. Μαλλιώρη εδώ. Ο Υπουργός είναι εδώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συµβουλεύει τον κύριο Υπουργό. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Απάντησε κιόλας. Είπε ότι

10%...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Λοβέρδος. 
ΑΝΔΡΕΑ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλ-

ληλεγγύης): Εµείς όσα στοιχεία αναφέρουµε στην Εθνική Αντι-

προσωπεία, τα έχουµε από το αρµόδιο Κέντρο Τεκµηρίωσης και
δεν πειραµατιζόµαστε µε στοιχεία αµφίβολης εγκυρότητας. Αν
το σχετικό Κέντρο Τεκµηρίωσης έχει καλές στατιστικές, εµείς τα
µεταφέρουµε ορθώς, εάν δεν έχει, έχουµε πρόβληµα. Αλλά, από
την εµπειρία που έχει συσσωρευτεί πια στον ΟΚΑΝΑ τόσα χρό-
νια, πιστεύουµε ότι αυτή είναι η τελική µας δουλειά -ένα 10%,
που είναι κάποιες εκατοντάδες άνθρωποι ανά στιγµή εφαρµογής
των προγραµµάτων και µε την παρέµβαση που κάνουµε τώρα-
οκτακόσια άτοµα περίπου, όπως ανέφερα στη δευτερολογία
µου, θα µπορούν να βγουν από αυτήΝ τη δίνη. Και από εκεί και
πέρα 70%, κατά τις στατιστικές µέχρι σήµερα, σταθεροποιούνται
αυτοί οι άνθρωποι και µπορούν να δουλεύουν, να κάνουν την κοι-
νωνική τους ζωή και παράλληλα να είναι ενταγµένοι σε ένα τέτοιο
πρόγραµµα θεραπείας.

Μας ρωτάτε, µας λέτε και µας µέµφεστε για θέµατα ελλειµµα-
τικής πολιτικής στην πρόληψη. Όµως και πάλι, τα δικά µας στα-
τιστικά στοιχεία λένε, ότι σε σαράντα εννιά νοµούς της χώρας
έχουµε κέντρα πρόληψης, τα οποία λειτουργούν µε προγράµ-
µατα ενηµέρωσης, κύριε Πρόεδρε, στα σχολεία και σε γενικό-
τερους φορείς της κοινωνίας. Έχουµε ελλείψεις σε δύο περι-
πτώσεις. Και σε λίγο καιρό στον Άγιο Νικόλαο της Κρήτης και
στη Δράµα θα έχουµε δύο ακόµη κέντρα πρόληψης. Αυτά τα
βρήκαµε µε ένα χρέος 21 περίπου εκατοµµυρίων ευρώ, δεν χρω-
στάει πια ο χώρος αυτός ούτε ένα ευρώ και θα συνεχίσει να κάνει
τη δουλειά του.

Θα µου πείτε τώρα: Αφού υπάρχουν αυτά τα κέντρα πρόλη-
ψης, γιατί υπάρχουν άνθρωποι που πέφτουν στα ναρκωτικά; Γιατί
το πρόβληµα είναι πάρα πολύ πιο βαθύ από τις περιορισµένες
δυνατότητες, ή και τις αυξηµένες δυνατότητες µιας χώρας.
Ακόµα και εκεί όπου τα χρήµατα που έχουν, είναι πολλά περισ-
σότερα, δεν έχουν κατορθώσει οι κυβερνήσεις να λύσουν το
πρόβληµα αυτό. Το γλίστρηµα στα ναρκωτικά -αυτά είναι κοινοί
τόποι, τα ξέρουµε όλοι- έχει πάρα πολύ βαθύτερες αιτίες, που
σχετίζονται µε την οικογένεια, που δεν σχετίζονται µόνο µε τη
φτώχεια, αλλά και µε τον πλούτο και την ευµάρεια και από τη µια
και από την άλλη πηγή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Άλλο το ένα και άλλο το άλλο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Βέβαια, ως προς τα µέσα αντιµετώπισης. Προ-
φανώς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το ένα είναι παρακµή και σήψη, το
άλλο δεν είναι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Στην περίπτωσή µας το µυαλό µας είναι προση-
λωµένο σε αυτούς που έχουν την ανάγκη την κρατική φροντίδα,
άρα στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, το οποίο λειτουργεί, χωρίς να
υπάρχει, όπως είπα και στην πρώτη µου παρέµβαση, ιδιωτικοποί-
ηση -σε καµµία περίπτωση, αυτά είναι αοριστίες- και από την
άλλη λειτουργεί χωρίς προσλήψεις, δηλαδή χωρίς επιβάρυνση
του κρατικού προϋπολογισµού, του κρατικού κορβανά που πια
έχει ξεπεράσει τα όρια, όπως ξέρετε λόγω της οικονοµικής  κρί-
σης.

Θα µου λέγατε τώρα, τα νοσοκοµεία πώς το αντέχουν; Θα σας
έλεγα ότι το αντέχουν, γιατί οι δυνάµεις του ΕΣΥ είναι απεριόρι-
στες. Ένα µέρος των δυνάµεων του ΕΣΥ αξιοποιείται. Ένα µέρος
των δυνάµεων του ΕΣΥ σήµερα χάνεται τσάµπα, κύριε Πρόεδρε
και ένα πολύ µεγάλο µέρος του λειτουργεί σε καθεστώς κακοδι-
οίκησης και διαφθοράς. Αυτό είναι το πρόβληµα που είµαστε
υποχρεωµένοι να λύσουµε µε τον κ. Τιµοσίδη και το έχουµε σε
ένα δρόµο. Αποδείχθηκε, όµως, όταν σήµερα εννιά νοσοκοµεία
της Αθήνας µπήκαν στο πρόγραµµα, χωρίς κανένα πρόβληµα και
µε την εµπειρία δεκαπέντε ηµερών στη Θεσσαλονίκη, ότι οι δυ-
νάµεις του εθνικού συστήµατος υγείας πράγµατι είναι απεριόρι-
στες, κύριε  Πρόεδρε. Έχει πολύ χώρο το εθνικό σύστηµα υγείας
για δουλειά και είναι δυνατόν, χωρίς µεγαλοστοµίες, το Νοέµ-
βριο, χωρίς να είναι υπέρµετρα φιλόδοξο αυτό -είναι πολύ πραγ-
µατιστική στοχοθεσία- να µην έχουµε ούτε έναν ενταγµένο στη
λίστα της ντροπής, που κρατάει επτά χρόνια και τρεις µήνες σή-
µερα.

Θέλω να προσκαλέσω την Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων –
να µην είµαι εγώ, να είναι ο κ. Τιµοσίδης που είναι και γιατρός
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και θα τα πει καλύτερα, αλλά αν θέλετε να είµαι κι εγώ πολύ ευ-
χαρίστως- να πάµε σε όλες αυτές τις µονάδες -και εδώ αναφέ-
ροµαι στον κ. Κριτσωτάκη, που είπε ότι η ένταξη στα νοσοκοµεία
γίνεται µε όρους µη πιστοποιηµένους επί της ουσίας, δηλαδή µε
όρους όχι ιατρικούς- να δούµε πώς παρέχεται η θεραπεία, να
δούµε τις αδυναµίες, να δούµε όµως και τα θετικά και να µιλή-
σουµε µε τον κόσµο που µπαίνει σε ένα πρόγραµµα.

Τι σας πειράζει ένας άνθρωπος που λυτρώνεται, που αντί να
σέρνεται στους δρόµους είναι ενταγµένος σε ένα πρόγραµµα και
έχει ελπίδα να ζήσει; Τι σας πειράζει αυτό; Σας πειράζει αυτό;
Σας πειράζει που το δηλώνει στην τηλεόραση η φαµίλια του;
Γιατί σας πειράζει; Σας αρέσει περισσότερο να είναι ένα ανθρώ-
πινο ράκος που περιφέρεται χωρίς τύχη στον κόσµο;

Ας έρθουµε στο βαρύ θέµα της αποποινικοποίησης. Σας ρωτώ:
Εσείς ποια θέση υποστηρίζετε, σε ό,τι αφορά την ποινική µετα-
χείριση; Για ό,τι σχετίζεται µε τις πολιτικές του Υπουργείου
Υγείας νοµίζω ότι όλοι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες που παρακο-
λουθούν το διάλογό µας εδώ και κάποιες εβδοµάδες, µπορούν
να έχουν άποψη. 

Το γεγονός ότι στην Εθνική Αντιπροσωπεία τέσσερα κόµµατα
στέκονται υπέρ µιας πολιτικής, παρ’ όλη την κριτική που µας
ασκείται, είναι και µια ένδειξη. Δεν είναι απόδειξη. Μπορεί και η
µειοψηφία να έχει δίκιο –σωστό- πάντως είναι µια ένδειξη ότι οι
περισσότεροι στην Εθνική Αντιπροσωπεία συµµερίζονται αυτήν
την ανάγκη για ένα κοινωνικό και όχι για ένα οικονοµικό θέµα, ή
για ένα θέµα που έχει να κάνει µε τη διεθνή πολιτική. 

Θέλω να ευχαριστήσω τον κ. Τσιάρα, θέλω να ευχαριστήσω
την κ. Παπαδάκη και τον κ. Κριτσωτάκη για τις τοποθετήσεις που
είχαν και για τη στάση τους, όπως επίσης θέλω να ευχαριστήσω
και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ τον κ. Μανώλη
Μπεντενιώτη για την πολύ γενναία στάση του και τη στήριξη σε
µια πολιτική, η οποία λύνει ένα πρόβληµα είκοσι ετών. 

Όµως, κυρίες και κύριοι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, πέραν των θεµάτων της πολιτικής του Υπουργείου Υγείας,
ας έρθουµε στο θέµα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, αυτό της
αποποινικοποίησης. Εσείς τις λέτε; Εσείς δηλαδή θέλετε η χρήση
να παραµείνει ως τι; Τι θέλετε; Δεν ξέρω γιατί σας αρέσει σαν
επιχείρηµα αυτό που λέτε για τη γλάστρα. Από πληµµέληµα γί-
νεται πταίσµα. Εσείς τι θέλετε; Σας αρέσουν τα είκοσι χρόνια φυ-
λακής όπου παραλαµβάνουµε ανθρώπους...

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καλά, τώρα δεν ντρέπεστε; Τι είναι
αυτά που λέτε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μη µου µιλάτε έτσι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μα τι είναι αυτά που λέτε; Δεν διαβά-
ζετε το κείµενο; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μη µου µιλάτε έτσι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Παφίλη, σας
παρακαλώ. Θα πάρετε µετά το λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εγώ απευθύνοµαι σε εσάς µε πολλή προσοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, δεν χρει-
άζονται τέτοιες εκφράσεις. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς έχουµε παλέψει γι’ αυτά τα θέ-
µατα! Συκοφαντίες τώρα! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μη µου µιλάτε µε αυτόν τον τρόπο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σε ποιον απευθύνεστε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Σε εσάς προσωπικά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γράµµατα ξέρετε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Γνωρίζω γράµµατα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Παφίλη, θα µι-

λήσετε µετά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Και δεν υπογράφω µε σταυρό, κύριε Παφίλη.
Υπογράφω µε ολόκληρη την υπογραφή µου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γράµµατα ξέρετε; Πάρτε αυτά να τα
διαβάσετε! Λέµε εµείς να πάνε στα είκοσι χρόνια φυλακή; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Έχουµε, λοιπόν, το φαινόµενο της ποινικής αντι-
µετώπισης των ναρκωτικών, της εµπορίας, της κατοχής και της
χρήσης. Έχουµε διακυµάνσεις στις τιµές. Έχουµε το φαινόµενο
µε το κορεσµένο σωφρονιστικό µας σύστηµα. Έχουµε το φαινό-
µενο µε τις κορεσµένες φυλακές. Έχουµε το φαινόµενο µε τους
ανθρώπους αυτούς που η µια θεωρία τούς αντιµετωπίζει ως
εγκληµατίες, ή παραβατικούς και η άλλη θεωρία –όπως αυτή που
ασπαζόµαστε εµείς- ως ασθενείς. 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης, ο Μιλτιάδης Παπαϊωάννου και...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Για χρήση φυλακίστηκαν; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Τώρα τι να σας πω; Υποτίθεται ότι είστε ένας νέος
άνθρωπος και ξέρετε και διαβάζετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Δεν φυλακίστηκαν για χρήση. Αυτό λέω. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Δεν ρωτώ αν ξέρετε γράµµατα –γράµµατα γνω-
ρίζετε- άλλα καταλαβαίνετε.

Θα σας πω από τι παραδείγµατα είναι γεµάτη η δικαστηριακή
πρακτική. Σύσσωµο το Υπουργείο Δικαιοσύνης, ο Υπουργός Μιλ-
τιάδης Παπαϊωάννου και ο Υφυπουργός Γιώργος Πεταλωτής,
έκαναν µια νοµοθετική παρέµβαση και λένε πως αν η νοµοθετική
παρέµβαση δεν έχει πρακτικό νόηµα, απορώ γιατί συζητάµε και
απορώ και µε το εξής: η Πρόεδρος του Κόµµατός σας διέθεσε
χρόνο από την αγόρευσή της –και η κ. Παπαρήγα δεν λέει τυχαία
πράγµατα- στην αποποινικοποίηση. 

Άρα κάνουµε παρέµβαση. Το θέµα είναι, αν είναι σωστή, ή αν
είναι λάθος. Έτσι δεν είναι; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτό δεν είναι; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Αν δεν κάναµε καµµία παρέµβαση, τότε γιατί µας
κάνετε κριτική; Κάνουµε, λοιπόν, µια παρέµβαση αποποινικοποί-
ησης όχι µόνο για τα ελαφρά. Πρόκειται για µια σοβαρή παρέµ-
βαση που προκαλεί την αντίδρασή σας. Έχουµε, λοιπόν,
δικαίωµα να σας ρωτήσουµε. Εσείς τι λέτε; Τι λέτε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα τα ακούσετε σε λίγο!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Να παραµείνουν οι ποινές ως είναι σήµερα; Βλέ-
πετε σε αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία κάτι θετικό, ή είναι
όλη αρνητική; 

Με ρωτάτε, κύριε Πρωτούλη, τι βλέπουµε από τη δικαστηριακή
πρακτική. Βλέπουµε καταστάσεις ερµηνευόµενες. Άλλο χρήση,
άλλο κατοχή, άλλο εµπορία. Όµως, άλλο είναι και τα τρία αυτά
να στα κολλήσει ένας δικαστής ως ένα και να είσαι ένας φουκα-
ράς και να φύγεις µε είκοσι χρόνια! Είναι άλλο αυτό! 

Τα πράγµατα ως έχουν, δεν είναι καθαρά, φερ’ ειπείν, τι είναι
µικροποσότητα. Η επιλογή του Μιλτιάδη Παπαϊωάννου είναι
σωστή, να είναι κατ’ εκτίµηση η µικροποσότητα, να µην είναι ορι-
σµένη, γιατί µπορεί να είναι κάτι πάνω από το ορισµένο και να
είναι µικροποσότητα και ο άνθρωπος να είναι µόνο χρήστης!
Γιατί να κατηγορηθεί; 

Αυτή η παρέµβαση, ή αξίζει, ή δεν αξίζει. Συµφωνούµε ότι είναι
παρέµβαση. Ή αξίζει, ή δεν αξίζει. Αν υποθέσουµε ότι έχετε δίκιο
και δεν αξίζει, τι προτείνετε εσείς; Να µείνει η νοµοθεσία ως έχει;
Αµφισβητούµε πως αν η νοµοθεσία είναι καλή ή κακή, είναι κάτι
που αναδεικνύεται στην πρακτική; Αµφισβητείτε πως η αδικία
που πολλές φορές στις αίθουσες των δικαστηρίων υφίστανται
αυτά τα παιδιά –που πολλές φορές είναι και µικρά- είναι το
πρώτο θέµα; 

Εγώ δεν το αµφισβητώ. Και επειδή δεν το αµφισβητώ και
επειδή µπαίνει και γενικότερα η παρέµβαση χωρίς τον ποινικό
νόµο που βλέπει αυτούς τους ανθρώπους σαν ασθενείς και όχι
σαν εγκληµατίες, καταλήγουµε ποινικά σε ένα χειρισµό και ια-
τρικά σε έναν άλλο. Τον ιατρικό τον εξαντλήσαµε και τον ποινικό
πιστεύω ότι θα τον κουβεντιάσουµε µε επάρκεια νοµοθετώντας.

Καλείστε, όµως, εσείς σήµερα –δεχθείτε το ότι έχω και εγώ το
δικαίωµα να σας ρωτήσω- να πείτε τι προτείνετε; Να µείνει η
ποινή ως έχει; Θέλει αυτό µια απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της
Ελλάδας, κ. Αθανάσιος Παφίλης.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πριν ξεκινήσω την τοποθέτηση να κα-
ταθέσω στα Πρακτικά από το Υπουργείο Οικονοµικών την επιχο-
ρήγηση του ΚΕΘΕΑ, που έχει πάρει ήδη 11.150.000 και από εδώ
και πέρα κλείνει. Απαντήστε συγκεκριµένα. Εδώ είναι τα στοιχεία.
Παιδευτήκαµε για να βγάλουµε τους κωδικούς, αλλά τα βγάλαµε
για να δούµε και πόσο αξία έχουν ορισµένα πράγµατα. Δεν είναι
και τυχαία η συµβολική κατάληψη που γίνεται αυτήν τη στιγµή
από εργαζόµενους του ΚΕΘΕΑ και στο «18 Άνω». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Παφίλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Παρουσιάσαµε αναλυτικά µε επιχειρήµατα τις θέσεις του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας για το µεγάλο κοινωνικό πρό-
βληµα των ναρκωτικών. Θα µου επιτρέψετε –ίσως να βλέπει και
κάποιος άλλος- να αρχίσω από αυτό που άρχισε ο εισηγητής
µας. Είµαστε το µόνο κόµµα εδώ και είκοσι πέντε χρόνια που κά-
νουµε οργανωµένα, εκστρατεία -και πολιτική εκστρατεία- σε ολό-
κληρη την Ελλάδα. Πού είστε εσείς όλοι οι υπόλοιποι; Κάνουµε
οργανωµένη δουλειά εδώ και είκοσι πέντε χρόνια, χιλιάδες ώρες,
δεκάδες χιλιάδες άνθρωποι όλο το ΚΚΕ, η ΚΝΕ, άλλοι άνθρωποι
σε συνεργασία µε επιστήµονες κατά του προβλήµατος των ναρ-
κωτικών.

Εισπράξαµε µονοµέρεια για τη µεθαδόνη και το πρόγραµµα
από τον Υπουργό και επειδή δεν θέλω να χρησιµοποιήσω πολύ
µεγάλες κουβέντες και κάποια «θεατρική παράσταση», ότι όλοι
στενοχωριούνται. Εδώ δεν ερχόµαστε για να πούµε ποιος στε-
νοχωριέται περισσότερο για την κατάσταση που υπάρχει. Ει-
σπράξαµε διαστρέβλωση και συκοφαντία. Το λέω ευθέως.  

Είναι συκοφαντία, όταν λέτε ότι εµείς θεωρούµε εγκληµατίες
τα θύµατα τα δικά σας, της δικής σας πολιτικής. Σε ποιον µιλάτε;
Αλήθεια, ποιον κοροϊδεύετε; Όλοι αυτοί είναι θύµατα της δικής
σας πολιτικής. Αυτό λέµε τόσα χρόνια. Ποτέ δεν τους αντιµετω-
πίσαµε έτσι. Ίσα-ίσα που έχουµε δώσει µάχες και αγώνες για να
αντιµετωπιστούν διαφορετικά τα νέα παιδιά που σέρνονται στο
δρόµο των ναρκωτικών.

Θέλω να πω, πρώτα απ’ όλα, ότι κυριολεκτικά µας χωρίζει η
άβυσσος. Αυτό είναι ένα γεγονός και αυτό φαίνεται. Δεν πρόκει-
ται να συµπέσουµε ποτέ. Τα επιστηµονικά θέµατα είναι άλλο.
Εκεί µπορεί να γίνεται διαρκής συζήτηση. Στο σύνολο όµως, µας
χωρίζει άβυσσος, γιατί εσείς υπερασπίζετε αυτόν τον κόσµο και
τον υπηρετείτε µάλιστα από την πρώτη γραµµή που βγάζει αυτά
τα φαινόµενα, που στέλνει τον κόσµο στα ναρκωτικά, που προ-
τιµά όπως η CIA να ρίξει τους χίπις στα ναρκωτικά για να µην πα-
λεύουν κατά του πολέµου, που κάνει οργανωµένες εκστρατείες
εµπορίου ναρκωτικών -είναι ο ιµπεριαλισµός, ο καπιταλισµός- σε
όλο τον κόσµο για να στείλουν τους ανθρώπους στη µαστούρα
και να µην παλέψει. Σας είπα παραδείγµατα: Αργεντινή. Γι’ αυτό
λέω ότι µας χωρίζει άβυσσος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Τι σχέση έχουν αυτά;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχουν πολύ µεγάλη σχέση. Αυτόν τον
κόσµο υπηρετείτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Αυτό είναι η συκοφαντία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Από την πρώτη γραµµή υπηρετείτε το
καπιταλιστικό σύστηµα γιατί αυτό γεννάει όλα αυτά. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι το φαινόµενο της εξάρτησης από ψυ-
χοδραστικές ουσίες είναι ακραίο φαινόµενο κοινωνικής αποξέ-
νωσης, φαινόµενο µε αιτίες κοινωνικές, οικονοµικές, πολιτι-
στικές, ψυχολογικές, ιστορικές, για να το πω και µε επιστηµονι-
κούς όρους. Είναι φαινόµενο του καπιταλισµού. Εµφανίστηκε
τους τελευταίους δυο αιώνες. Είναι γνήσιο τέκνο του. Είναι ο
ελεύθερος κόσµος του καπιταλισµού που υπηρετείτε και µάλιστα
σε πρώτη γραµµή και µε αποστολή. Αυτό είναι και αυτό πρέπει
να ξέρει ο κόσµος.

Τα ναρκωτικά είναι στα ύψη στις κοινωνίες που οραµατίζεστε,
όπως είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, που σε σκοτώ-
νουν για ένα δολάριο ή οι κοινωνίες της Ευρώπης που θέλετε να
τις φτάσουµε, που είναι στο 53% και εµείς είµαστε στο 9% λόγω
της σοβαρής αντίστασης του ελληνικού λαού, που πιστεύουµε

ότι έχουµε, αν µη τι άλλο, συµβολή. 
Μάλιστα εν όψει της κρίσης µε ανεργία, µε πολιτιστική και οι-

κονοµική φτώχεια -για να µην πω ξεφτίλα- και σκουπίδια, ταξικούς
φραγµούς στη µόρφωση, εκτεταµένη εµπορευµατοποίηση των
σύγχρονων κοινωνικών αναγκών, παίρνει χαρακτήρα επιδηµίας. 

Και θα το πούµε ευθέως. Δεν είναι τυχαίο ότι και σ’ αυτές τις
περιόδους έρχονται και τέτοια νοµοσχέδια. Υπάρχει το παρά-
δειγµα της Αργεντινής. Και δεν είναι τυχαίο, βέβαια, ότι πάνω από
500 δισεκατοµµύρια, σύµφωνα µε αυτά που λέει ο ΟΗΕ -είναι
πολύ περισσότερα- είναι ο τζίρος στον τοµέα των ναρκωτικών.

Άρα οριστική αντιµετώπιση είναι η ανατροπή αυτού του συ-
στήµατος που γεννάει και τα ναρκωτικά και την εξάρτηση. Δεν
µπορεί αυτό να θεραπευτεί. Δεν θεραπεύεται µε χάπια, αλλά
µόνο ανατρέπεται. Θα µας πει κανένας: Περιµένετε το σοσιαλι-
σµό για να τον αντιµετωπίσουµε; Όχι.

Εµείς έχουµε πρόταση και έχουµε διαφορετική θέση. Εµείς πι-
στεύουµε ότι µεµονωµένα ο κάθε τοξικοµανής µπορεί να αντιµε-
τωπιστεί και να γίνει καλά. Εδώ είναι η µεγάλη διαφωνία µας. Τι
να το κάνω το 10% που µας λέτε; Θετικό µεν, αλλά το 90% πε-
θαίνει µε τη µεθαδόνη. Να πού είναι η διαφορά µας. Να γιατί
εµείς λέµε «στεγνά» προγράµµατα. Να γιατί εµείς λέµε ότι εκεί
που κρίνεσαι, είναι στο πώς αντιµετωπίζεις, για να µην πάω στην
πρόληψη, γιατί αυτό είναι ένα άλλο θέµα.

Σε µια κοινωνία που γυρίζει πενήντα χρόνια πίσω, που κατα-
στρέφεται, που ο κόσµος είναι σε αδιέξοδα καθηµερινά, τι περι-
µένετε να βγει; Εσείς τι λέτε, λοιπόν; Εµείς λέµε ότι είναι πολυ-
σύνθετο το πρόβληµα. Εσείς λέτε ότι είναι ιατρικό. Προσέξτε: Χρό-
νια αυτοαποκαλούµενη υποτροπιάζουσα νόσος του εγκεφάλου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ την ανοχή σας.
Θέµα ιατρικό, άρα ο γιατρός. Αυτό είναι φιλοσοφική αντίληψη.

Υπερασπιστείτε τη τουλάχιστον µε επιχειρήµατα. Δεν είναι αντί-
ληψη τυχαία ούτε βγαίνει από κάποια ιατρική γνωµάτευση. Αυτό
λέει ότι τον πάµε στο νοσοκοµείο και σωστά σας είπαµε ότι τον
κρύβουµε στο νοσοκοµείο.

Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι έχουν λόγο όλοι και πρώτα απ’ όλα,
έχει λόγο η ίδια η κοινωνία. Και γι’ αυτό έχουµε ριζική διαφωνία
µε εσάς. Εσείς συνειδητά -και προσέξτε και ακούστε µε και απα-
ντήστε µου µε επιχειρήµατα- επιλέγετε αυτόν το δρόµο και σε
ό,τι αφορά όχι την αποποινικοποίηση, αλλά τη νοµιµοποίηση. Και
το πιο σοβαρό, αν θέλετε -γιατί µας ζητάτε προτάσεις- από τη
νοµιµοποίηση ξέρετε ποιο είναι; Είναι ο Πρωθυπουργός να λέει
«βάλτε γλάστρες και καπνίστε χασίς». Αυτό είναι η νοµιµοποίηση
των ναρκωτικών, ότι δεν τρέχει και τίποτα βρε αδερφέ. Και τι
έγινε; Κάπνισε. Δεν πειράζει τίποτα.

Κύριε Υπουργέ, επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι συνειδητά η Κυ-
βέρνησή σας επιλέγει αυτήν την πολιτική. Και σας ρωτάµε: Τι
έχετε να απαντήσετε; Ότι στην Ελλάδα, που υπάρχει αυτό το
πλαίσιο µέχρι τώρα, υπάρχουν αυτές οι αντιστάσεις, είµαστε 9%,
ενώ εκεί που απελευθερώθηκαν έχουν φτάσει στο 53%, στο 34%,
στο 38%. Στην Τσεχία, µάλιστα, έχουν φτάσει στο 46%. Όταν είχε
σοσιαλισµό η Τσεχία ήταν µηδέν. Τώρα έχει 46% και στην Τσεχία
απαγορεύεται το σφυροδρέπανο και επιτρέπεται το χασίς και η
πορνεία. Αυτός είναι ο κόσµος σας. Να ’τος. Γλαφυρά το λέω.

Τι έχετε να απαντήσετε, λοιπόν; Γι’ αυτό λέµε ότι συνειδητά επι-
λέγετε και έχετε και παρελθόν. Θα είµαστε και πιο καθαροί: Το
παρελθόν ποιο είναι; Ότι ο Πρωθυπουργός, Υπουργός Παιδείας,
στους µαθητές λέει «βάλτε γλάστρα» και αυτό το λέτε ώθηση
προς τα εµπρός; Είναι πολύ µπροστά. Πράγµατι, είναι πολύ µπρο-
στά στην καταστροφή και στη δολοφονία της νεολαίας.

Αυτόµατα έχετε την έκθεση και του ΟΗΕ και άλλων οργανι-
σµών, που δεν είναι του ΚΚΕ, που λένε ότι τη δεκαετία του ’90 ο
βασικός λόγος που αυξήθηκε, πέρα από την οικονοµική κρίση,
ήταν οι δηλώσεις πολιτικών. Χάρισµά σας.

Εσείς µε αυτές τις δηλώσεις -δεν εννοώ προσωπικά, αλλά πο-
λιτικά- στέλνετε τη νεολαία στα ναρκωτικά. Αυτό έγινε εκείνη την
περίοδο. Βγείτε και καταγγείλτε τον ΟΗΕ. Υπάρχει και οµάδα πίε-
σης κα θα τα πω τώρα, γιατί µε αµφισβητείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: …όπου πρωτοστατεί ο Πρωθυπουρ-
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γός, για να αλλάξει και ο ΟΗΕ τις εκτιµήσεις του και να πει και
αυτός: «Εµπρός, πάρτε, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα».

Τα επιχειρήµατα ότι η απελευθέρωση θα εξαλείψει το εµπόριο
σε ποιον τα λέτε; Αλήθεια, σε ποιον τα λέτε; Το Άµστερνταµ τι
έγινε; Κέντρο παγκόσµιας εγκληµατικότητας και διακίνησης των
ναρκωτικών. Όπου απελευθερώθηκαν έγινε ακόµη πιο µεγάλη η
εγκληµατικότητα και λέτε εσείς ότι άµα τα απελευθερώσετε ή τα
νοµιµοποιήσετε µάλλον, για να το πω έτσι, θα εκλείψουν τα φαι-
νόµενα από την Οµόνοια;

Αν εκλείψουν, θα πάνε στο Περιστέρι, θα πάνε στα Λιόσια, θα
πάνε αλλού. Στην Οµόνοια θα εκλείψουν γιατί θα τη φτιάξετε για
τον τουρισµό. Θα τους µαζέψετε και θα τους µεταφέρετε έξω
από τα νοσοκοµεία και αλλού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, να κλεί-
σετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αφήστε µε λίγο. Τελειώνω. Μια ανοχή
υπάρχει.

Επίσηµο εµπόριο. Λέτε τώρα για τη µεθαδόνη. Έχετε υπ’ όψιν
σας την αφίσα της «BAYER» τη δεκαετία του ’20, που διαφήµιζε
«Πάρτε ηρωίνη για να γλυτώσετε τη µορφίνη;», ναι ή όχι; Την ξέ-
ρετε; Την έχετε δει; Αλλιώς, να σας τη χαρίσουµε. Έχει δηµοσι-
ευθεί παντού. Έτσι για να δούµε ποιοι ενδιαφέρονται για τη
µεθαδόνη και γι’ αυτές τις µεθόδους, χωρίς να λέµε ότι δεν χρει-
άζεται εντελώς. Έτσι;

Άρα έχουµε κέρδη βιοµηχάνων. Ποιος, αλήθεια, φέρνει το όπιο
και την ηρωίνη στην Ευρώπη; Οι σύµµαχοί σας, αυτοί µε τους
οποίους ταιριάζετε στις ιδέες. Αυτοί φυλάνε τις φυτείες στο Αφ-
γανιστάν, 95% του οπίου. Από τότε που µπήκαν οι Αµερικάνοι
στο Αφγανιστάν έχει πεντακοσιαπλασιαστεί η καλλιέργεια του
οπίου και της ηρωίνης. Ποιος ήταν στην Κολοµβία που µετέφερε;
Ποιοι είναι οι µεγαλύτεροι ναρκέµποροι; Πόσο η CIA και οι υπη-
ρεσίες του ιµπεριαλισµού είναι ανακατεµένες σε όλο αυτό; Γιατί
το κάνουν; Τυχαία; Όχι. Γιατί θέλουν να στείλουν τον κόσµο στα
ναρκωτικά.

Εσείς τώρα νοµιµοποιείτε ουσιαστικά τα ναρκωτικά, γιατί θέ-
λετε να νοµιµοποιήσετε τις αιτίες που γεννούν την ανάγκη για
ναρκωτικά: τη φτώχεια, την ανεργία, τα πολιτικά «σκουπίδια».
Αυτός είναι ο κόσµος σας, αυτόν που υπηρετείτε. 

Οι ανθρωπιστικές πλευρές, η λύπη κ.λπ. είναι άχρηστα, όταν
υπηρετείτε αυτήν τη βαρβαρότητα. Γι’ αυτό απευθυνόµαστε στα
λαϊκά στρώµατα και λέµε «συναγερµός» κυρίως άλλης τάξης στα
προβλήµατα στα λαϊκά στρώµατα και άλλης τάξης σε εκείνους
που έχουν χορτάσει τα πάντα και πάνε σ’ αυτόν τον τοµέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Λέµε: «Συναγερµός» κόκκινος, ξεσηκωµός, να µη νοµιµοποιη-

θεί στη συνείδηση. Όσο πιο γρήγορα ανατραπεί αυτός ο κόσµος,
τόσο λιγότεροι θα είναι αυτοί που θα καταστραφούν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υπουργός Υγείας

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Λοβέρδος έχει το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κατ’ αρχάς, µιλάτε πάρα πολύ προσβλητικά για
τον Πρόεδρο της Κυβέρνησης… 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Με πραγµατικά γεγονότα µιλάω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Εγώ θα επιµείνω σ’ αυτό που είπα στην πρωτο-
λογία µου, γιατί το πιστεύω και το έχω συµµεριστεί ως άποψη,
κύριε Παφίλη, πολύ πριν µπω στην πολιτική ως επαγγελµατίας
και επιστήµονας.

Η τότε παρέµβασή του, στην οποία ασκείτε κριτική, για µένα
είναι ένα πεντακάθαρο µήνυµα προοδευτικότητας από έναν άν-
θρωπο που απευθύνθηκε σε µια κοινωνία, που δεν ήταν ακόµη
σε θέση να αντιληφθεί τι ένας σοβαρός πολιτικός έλεγε. Ήρθε η
ώρα, µετά από καθυστερήσεις, αυτό να γίνει πράξη. Αισθάνοµαι
πραγµατικά τιµή που µπορώ και βοηθώ αυτήν την προσπάθεια. 

Εδώ, κύριε Παφίλη, διαχωρίζετε το προοδευτικό από το αντι-
δραστικό, να έχετε υπ’ όψιν σας…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Άβυσσος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Πραγµατικά, µας χωρίζει η άβυσσος. Επιβεβαι-
ώνω αυτό που λέτε. Αλλά µόνο που στο προκείµενο -για να µη
γενικεύω- κινείστε στο χώρο της συντήρησης και της αντίδρα-
σης, ενώ εµείς κινούµαστε στο χώρο της προόδου.

Δεύτερον, γιατί αισθάνεστε την ανάγκη να πείτε ότι είµαστε
εµείς στην πρώτη γραµµή -γιατί το κάνετε αυτό; δεν ξέρω αν το
είπατε για µένα προσωπικά, ή αν το είπατε για όλους µας- µιας
αντιδραστικής πολιτικής, η οποία χρησιµοποιεί τα  ναρκωτικά για
να επιβάλει και να προωθήσει και να διευκολύνει γενικότερες
στοχεύσεις της; Αυτό το λέτε µε τόση µεγάλη δύναµη και µε
πάρα πολύ µεγάλη ένταση…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πολιτικά το λέω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Tο ξέρω. Προφανώς.
Εγώ πιστεύω ότι το λέτε για να καλύψετε µία αδυναµία σας.

Στο ερώτηµα «τι προτείνετε εσείς στη θέση της δικής µας πρό-
τασης για αποποινικοποίηση», δεν απαντάτε. Λέτε πόσο ευαίσθη-
τοι είστε κι εσείς απέναντι στους ανθρώπους που έχουν εθιστεί
στα ναρκωτικά. Λέτε ότι τους αντιµετωπίζετε σαν ανθρώπους και
όχι σαν εγκληµατίες. Λέτε, λέτε, λέτε. Σωστά τα ακούω. Κι αυτά
είναι, κατά την ταπεινή µου γνώµη -δεν είµαι εγώ ο κριτής σας-
σωστά. Δεν λέτε, όµως -γιατί εδώ υπάρχει ένα κενό στις θέσεις-
τι θα πείτε -εκτός αν δεν έχετε πάρει ακόµη απόφαση και θέλετε
χρόνο, καλώς, δεν είναι κακό αυτό- στη θέση της πρότασης της
Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ και της νοµοθετικής πρωτοβουλίας του
Υπουργείου Δικαιοσύνης. Τι αντιτείνετε στον κ. Παπαϊωάννου;
Να µην αποποινικοποιήσει τη χρήση;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, στην επερώτηση
είναι ολόκληρο πλαίσιο…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Το πλαίσιο, όταν προβάλλεται αντί της απάντη-
σης στο πολύ συγκεκριµένο, είναι πρόσχηµα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Δύο σελίδες θέσεις, κύριε Υπουργέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Εγώ έτσι καταλαβαίνω. Δεν είµαι γιατρός, αλλά
είµαι δικηγόρος και αυτήν τη µεθοδολογία την ξέρω. Όταν σε
ρωτούν «πες µου γι’ αυτό» και εσύ λες «πλαίσιο», δεν έχεις να
απαντήσεις στο πολύ ειδικό. Ίσως θέλετε χρόνο ακόµη, αλλά νο-
µίζω ότι οι εβδοµάδες που µένουν µέχρι την άσκηση της νοµο-
θετικής πρωτοβουλίας µε την κατάθεση του σχεδίου νόµου στη
Βουλή, είναι πάρα πολύ λίγες και θα αντιπαρατεθούµε. 

Τώρα θα σας δώσω ένα στατιστικό στοιχείο. Είστε υπέρ των
«στεγνών» προγραµµάτων. Και εµείς. Όµως, έχετε εδώ δύο ερω-
τήµατα που πρέπει να τα επεξεργαστείτε. Τα «στεγνά» προγράµ-
µατα, κύριοι, έχουν κενές θέσεις. Δεν πάει ο άλλος, γιατί είναι
βαρύ το «στεγνό». Θέλει ψυχή και πρέπει να µπορείς να το αντέ-
ξεις. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κινητοποίηση θέλει. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ναι, αλλά έχεις κάλυψη 80% αλλού, 90% αλλού
και αλλού 20%, δηλαδή αλλού δέκα κενές θέσεις. Δεν πάει ο
άλλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μου επιτρέπετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Βεβαίως. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σήµερα δεν είπατε λέξη για τα «στε-

γνά» προγράµµατα. Όλη την ώρα υπερασπίζεστε…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Δεν µε ακούτε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ δεν άκουσα; Όλη την ώρα αυτό

που κάνετε είναι να διαφηµίζετε το πρόγραµµα µε τη µεθαδόνη
στα νοσοκοµεία. Αυτό κάνετε όλη την ηµέρα. Δεν είπατε µια
λέξη...

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Παραπέµπω τον όποιο ισχυρίζεται κάτι τέτοιο
στην πρωτολογία  µου, στη δευτερολογία µου και τώρα στην τρι-
τολογία µου, για να αποδείξω ότι η δική µου παρέµβαση ήταν και
επαινετική -πέραν δηλαδή, των πολιτικών και της ουσίας- στον
ΟΚΑΝΑ, στο ΚΕΘΕΑ και στο «18 Άνω», στις τρεις µεγάλες πα-
ρεµβάσεις που κάνουµε. Μάλιστα, µίλησα και για τα οικονοµικά
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τους στα οποία αναφερθήκατε τώρα στο τέλος, γιατί έγινε ανα-
φορά από τον κ. Πρωτούλη στην αρχή. 

Λέω, λοιπόν, τώρα ότι το ΚΕΘΕΑ έχει κενές θέσεις. Έχουµε
δηλαδή, απροθυµία και έλλειψη πολλές φορές και ικανότητας να
µπει κανείς στο «στεγνό». Το «στεγνό» θέλει ψυχή, θέλει πολλή
προσπάθεια για να το αντέξεις, γιατί συγκρούεσαι µε το πρό-
βληµά σου. 

Εµείς, κύριε Παφίλη, ως οµάδα µπάσκετ της Βουλής έχουµε
κάνει τέσσερις φορές αγώνα µε αυτά τα παιδιά. Πέρα από το
πρόβληµα, όπως το ξέρω πολιτικά, έχω και την προσωπική
επαφή. Έχω µιλήσει µαζί τους. Ξέρω ποιοι είναι. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, πώς πρέπει να απαντήσουµε εµείς στις
κενές θέσεις του ΚΕΘΕΑ; Πρέπει να αφήσουµε τον κόσµο που
δεν τολµάει, ή δεν µπορεί να προσέλθει σε αυτήν τη µέθοδο θε-
ραπείας, στην πελατεία του οργανωµένου εγκλήµατος; Εδώ
έχουµε από το ΚΕΘΕΑ 50% υποτροπή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Βγαίνει από το πρόγραµµα και κατά 50% -λένε οι ίδιες οι στα-
τιστικές- υποτροπιάζει. Αυτήν την κατάσταση γιατί δεν την κατα-
θέτετε για να πείτε ότι και η µία µέθοδος είναι άριστη µε τα
θέµατά της και η άλλη η µέθοδος –δεν θέλω να πείτε άριστη-
είναι χρήσιµη µε τα θέµατά της. Εγώ δεν λέω ότι δεν υπάρχουν
θέµατα. Λέω, όµως, ότι το να αφήνω έναν ταλαίπωρο άνθρωπο
λεία του οργανωµένου εγκλήµατος, να τον σπρώχνουν στην πα-
ραβατικότητα, ή στην εγκληµατικότητα και στη φυλάκιση, ή να
τον σπρώχνουν στο θάνατο και πάντως µέχρι να πεθάνει, ή να
φυλακιστεί -όπου θα µπλέξει σε άλλου είδους κυκλώµατα µετά-
να είναι ένα παιδί λεία του οργανωµένου εγκλήµατος, για να
δώσει το εκατοστάρικο ηµερησίως για να βρει τη δόση, ή να σέρ-
νεται στους δρόµους και να µην θέλετε να λυθεί αυτό το πρό-
βληµα, ή να προτιµάτε κάτι άλλο, αλλά όχι την άµεση λύση, µας
δηµιουργεί ερωτήµατα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σταµατήστε, όµως, να µας διαστρε-
βλώνετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μας δηµιουργεί ερωτήµατα όχι προσβλητικού, ή
συκοφαντικού περιεχοµένου, όπως λέτε, κάθε άλλο, ερωτήµατα
απλής πολιτικής. 

Πιστεύω, κύριε συνάδελφε, ότι η συγκέντρωση στην Αθήνα και
στον Πειραιά, στα κέντρα των πόλεων, η συσσώρευση των αν-
θρώπων που δεν µπορούν να µπουν στα προγράµµατα έγινε,
γιατί επί είκοσι χρόνια πρυτάνευσε δυστυχώς, η δική σας λογική.
Αυτή φόβιζε τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας -γιατί και η Νέα Δηµοκρατία επαινεί σήµερα αυτήν την προ-
σπάθεια- να µπούµε στη διανοµή των ασθενών στα νοσοκοµεία
και στη θεραπεία εκεί. Τώρα ξεπεράσαµε αυτήν την αγκύλωση. 

Τώρα λέτε ότι είναι το ίδιο η πιάτσα της Οµόνοιας µε έναν πε-
ριορισµένο αριθµό που θα µπει στα νοσοκοµεία. Η κ. Παπαρήγα
είπε «πάτε να τους κρύψετε». Να τους κρύψουµε πάµε, ή να τους
εµφανίσουµε πάµε και να τους κάνουµε µετόχους µιας µικρότε-
ρης πιάτσας; Όταν διανεµηθούν, κύριε συνάδελφε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πού θα τους βάλετε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ορίστε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σε ποιον τα λέτε αυτά; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Σε σας τα λέω αυτά. Έχετε πάει ποτέ εκεί; Σας
ρωτάω εάν έχετε επισκεφθεί ποτέ µια µονάδα θεραπείας του
ΟΚΑΝΑ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πού θα τους βάλετε; Αν θέλει ένας
έξι µήνες και άλλος επτά και άλλος οκτώ, πού θα τους βάλετε;
Έχετε χώρους διαµορφωµένους;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Παφίλη, σας διαβεβαιώνω ότι έχω επισκε-
φθεί και  µία και δύο και τρεις και δέκα. 

Μάλιστα, απευθυνόµενος στο Σώµα, έκανα και πρόσκληση να
πάµε και όλοι µαζί. 

Όµως, όσον αφορά στις εγκαταστάσεις των νοσοκοµείων στο
εσωτερικό τους, σας λέω ότι ορισµένες φορές όπου δεν υπάρχει
χώρος στο εσωτερικό τους, µε λυόµενες κατασκευές έχουν τις

απαραίτητες υποδοµές ακόµα και για την ουρολογική εξέταση. 
Φυσικά έχουν το τραπέζι, κύριε Πρόεδρε, όπου γίνεται η συ-

ζήτηση µε τον ψυχίατρο, ή µε τον ψυχολόγο και φυσικά έχουν
και το χώρο τους οι αναµένοντες ασθενείς. Αυτές οι κατασκευές
µπορεί να είναι µικρές, αλλά είναι πάρα πολύ αποτελεσµατικές.
Και εγώ όπου τις επισκέφθηκα είτε ήταν υπό κατασκευή είτε κα-
τασκευασµένες, διαπίστωσα ότι πράγµατι πρόκειται για µια ορθή
παρέµβαση. 

Θα θέλαµε όλα τα νοσοκοµεία να διαθέτουν εσωτερικό χώρο,
να µην υπάρχουν επιπρόσθετες κατασκευές, αλλά µέσα στο ίδιο
νοσοκοµείο να έχουµε το χώρο αυτής της θεραπείας. Δεν έχουµε
παντού αυτήν τη δυνατότητα, αλλά όπου την έχουµε, την αξιο-
ποιούµε. 

Και πιστεύω, κύριε συνάδελφε, ότι στο τέλος της ηµέρας και
παρ’ όλες τις φωνές, θα δείτε ότι και αυτό το πρόγραµµα έχει
µια πολύ µεγάλη σηµασία κοινωνική, πολιτική και ανθρώπινη,
αλλά και ότι εξυπηρετεί και την πολιτική υγείας απ’ όπου κι αν το
πιάσετε. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι στο τέλος της ηµέρας θα κλονιστείτε.
Όταν, δηλαδή, εξαντληθεί, το Νοέµβριο, η λίστα της ντροπής και
συζητάµε πια για το από εκεί και πέρα, για το επόµενο βήµα, πι-
στεύω ότι σιγά-σιγά θα αρχίσετε να αναγνωρίζετε και τη σηµασία
αυτής της παρέµβασης. Μπορεί να µην την αποδεχθείτε στο
100%, αλλά θα αρχίσετε να αποδέχεστε ότι έχει χαρακτηριστικά
µιας σωστής πολιτικής. 

Γιατί το συνδέετε, άλλωστε, µόνο µε τη µεθαδόνη; Εγώ δεν είµαι
γιατρός και πολλές φορές έχω και δυσκολία να πω τα πράγµατα
µε ιατρικούς όρους. Δεν προσφέρουν µόνο µεθαδόνη. Έχουν και
άλλες ουσίες οι οποίες καταπολεµούν το φαινόµενο. Και γιατί όταν
µιλάµε για πρόγραµµα ΟΚΑΝΑ, εσείς µένετε στη µεθαδόνη και δεν
λέτε και για τις υπόλοιπες παρεµβάσεις ιατρικού περιεχοµένου
που έχουν να κάνουν µε την ψυχή του ασθενούς;

Πιστεύω, λοιπόν, ότι η προσπάθειά µας έχει τη δύναµη µιας
ακέραιης προσπάθειας. Και όταν λέω «ακέραιης», εννοώ µιας
πλήρους προσπάθειας. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης και το Υπουρ-
γείο Υγείας αντιµετωπίζουν το θέµα από δύο διαφορετικές πλευ-
ρές, αλλά έχουν την ίδια πολιτική. Η πολιτική αυτή έγκειται στο
ότι ο τοξικοµανής είναι εξαρτηµένος ασθενής και δεν χρειάζεται
τη φυλακή για να βελτιωθεί, αλλά την παροχή υπηρεσιών υγείας. 

Είµαστε, λοιπόν, συνεπείς µ’ αυτήν την πολιτική και δεν έχουµε
καµµία σχέση µε όλα αυτά τα οποία παρουσίασε ο συνάδελφος
µε την πολύ εκρηκτική παρέµβαση που έκανε και τα συνέδεσε
µε τη CIA και την προώθηση των ναρκωτικών. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Οι ίδιοι τα λένε! Δεν τα λέω εγώ! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Συνεπείς, λοιπόν, µε µια πολιτική ανθρωπιάς, κά-
νουµε την παρέµβασή µας. Βέβαια, δεν παραγνωρίζουµε το γε-
γονός ότι ο κύκλος και το κύκλωµα του οργανωµένου εγκλή-
µατος γύρω από τα ναρκωτικά έχει πολλές φορές στον πλανήτη
και πολιτικές προεκτάσεις. Όµως δεν θα πρέπει να αντιµετωπί-
ζετε µια στάση κοινωνικής αλληλεγγύης, ανθρωπιάς και παρέµ-
βασης υγείας ως έχουσα σχέση µε όλα αυτά που είπατε. Νοµίζω
ότι κανείς δεν τα πιστεύει αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Μπε-
ντενιώτης. 

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά την εκρη-
κτική και τελείως διαστρεβλωτική παρέµβαση του Κοινοβουλευ-
τικού Εκπροσώπου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
επιβάλλεται µια επισήµανση, προκειµένου να υπογραµµιστεί ότι
αυτή η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός έχουν την ευθύνη και
την εντολή της διακυβέρνησης. Άρα είναι υποχρεωµένοι να
εφαρµόσουν την πολιτική, δηλαδή το εφικτό, σε ένα µεγάλο τε-
ράστιο πρόβληµα. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας µας µίλησε για έναν κόσµο και υπεραµύνθηκε
αυτού του κόσµου ο οποίος δεν υπάρχει, αφού κατέρρευσε. Και
κατέρρευσε από εκείνους που τον είχαν διαµορφώσει, ακριβώς
γιατί ζητούσαν τη δηµοκρατία και τη συµµετοχή τους σ’ αυτή. 

Εµείς είµαστε υποχρεωµένοι στον κόσµο που υπάρχει, να δια-
µορφώσουµε τις συνθήκες µιας ανθρώπινης κοινωνίας και για τα
πρόσωπα εκείνα που πραγµατικά βιάζονται και παραβιάζονται
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από το εµπόριο των ναρκωτικών και να προστατεύσουµε και τις
επόµενες γενιές, σε ένα πλαίσιο στρατηγικής που θα εγγυάται
την ανθρώπινη κοινωνία του κοινωνικού κράτους. 

Αποφεύγω να αναφερθώ στις όποιες επισηµάνσεις έγιναν,
διότι είναι έξω και πέρα από κάθε λογική τεκµηρίωσης και συ-
γκρότησης. Όµως θέλω να επιµείνω στο ότι πιστεύουµε πως
πολύ σύντοµα θα δικαιωθεί και αυτή η πολιτική αυτής της Κυ-
βέρνησης, όσον αφορά αυτό το θέµα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Πα-

φίλης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να δούµε, λοιπόν,

ποια ήταν τα διαστρεβλωτικά που είπα εγώ. Πρώτο διαστρεβλω-
τικό: Σε όσες χώρες ακολουθήθηκε η νοµιµοποίηση των ναρκω-
τικών, ανέβηκαν κάθετα τα ποσοστά. Δείτε την έκθεση. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση την έχει κάνει την έκθεση. Η Γαλλία είναι
53% και 38% η Ελβετία. Όπου, λοιπόν, είχαµε νοµιµοποίηση αυ-
ξήθηκε κατακόρυφα. 

Δεν απαντάτε και γι’ αυτό σας λέω ότι το κάνετε σκόπιµα, για
να την πάτε από το εννέα στο τριάντα πέντε. Γιατί υπάρχει διε-
θνής εµπειρία πλέον, µε αποτελέσµατα –ορίστε τα στοιχεία, τα
ξέρουν όλοι, εδώ είναι να σας τα δώσω- που λέει ότι όταν την
απελευθερώνεις πάει στα ύψη και εσείς πάτε σ’ αυτήν τη
γραµµή. Άρα αντικειµενικά θέλετε να την αυξήσετε, να µας πάτε
και στον κόσµο αυτό.

Δεύτερον, είπαµε ότι τα ναρκωτικά είναι σύµφυτο µε τον καπι-
ταλισµό, ναι ή όχι; Πότε εµφανίστηκαν; Στην επικράτηση του κα-
πιταλιστικού συστήµατος. Αυτό δεν το λέω εγώ. Αυτό είναι
ιστορία.

Τρίτον, ο κόσµος σας. Οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής
δεν είναι η µεγαλύτερη καπιταλιστική χώρα; Οι αναπτυγµένες κα-
πιταλιστικές οικονοµίες δεν είναι αυτές που έχουν και τα µεγα-
λύτερα ποσοστά; 

Τέταρτον, που είπα παράξενο. Έβγαλε βιβλίο η CIA που λέει
ότι ναι, εµείς παρεµβήκαµε στους χίπις -από φιλειρηνικό κίνηµα
που ξεκίνησε- και τους στείλαµε στα ναρκωτικά. Αυτός που ορ-
γάνωσε την επιχείρηση το λέει, δεν το λέω εγώ. Άρα µην λέµε
για διαστρεβλώσεις.

Τέλος γενικά οι πολιτικές δυνάµεις πάντα στην ιστορία χωρί-
ζονται σε δύο: Σ’ αυτούς που επιχειρούν να συντηρήσουν την κα-
τάσταση και σ’ αυτούς που προσπαθούν να την ανατρέψουν και
να φτιάξουν µία κοινωνία δίκαιη. Καπιταλισµός ανθρώπινος δεν
γίνεται. Τι άλλο θέλετε να δείτε, µια και µιλάτε σε θεωρητικό επί-
πεδο; Τώρα που κυριαρχεί οδηγεί στη βαρβαρότητα. Γι’ αυτό
λέµε ότι όσο πιο γρήγορα ανατραπεί, τόσο λιγότερα θύµατα θα
έχουµε και σ’ αυτόν τον τοµέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος θα έλεγα προς τον κύριο Υπουργό να µελετήσει καλά
τις θέσεις του ΚΚΕ. Μάλλον δεν τις έχει διαβάσει. Να πάρει και
το κείµενο που έχουµε εκδώσει αναλυτικά –θα του το κάνουµε
δώρο- …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Να το καταθέσετε. 
Παρακαλώ, να ολοκληρώσετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι διαφορετική η αντίληψη σε µε-

ρικά πράγµατα και δεν θα εστιάσουµε τη διαφωνία µας στο πρό-
γραµµα της µεθαδόνης, αλλά στο σύνολο και πώς θα λειτου-
ργήσει αυτό το πρόγραµµα. Ήδη υπάρχουν αποτελέσµατα. Οι
θάνατοι είναι 30%. Το ξέρετε; Επίσηµα στοιχεία, γενικότερα.
Πάρτε τις εκθέσεις να δείτε το τι συµβαίνει. Γι’ αυτό εµείς µιλάµε
για ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και τα επιστηµονικά θέµατα µπορεί

να συζητηθούν, αλλά θεραπεία µε υποκατάστατο δεν γίνεται. Δη-
λαδή το να φύγει από το ένα ναρκωτικό και να πάει στο άλλο,
αυτό δεν γίνεται. 

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε επανένταξη και βασικά ξεκινάµε από
το θέµα της πρόληψης. Τι πρόληψη να κάνετε σήµερα; Εκτός

από το τι µπορεί να γίνει µε όλον αυτόν τον ορυµαγδό της «κουλ-
τούρας» του ιµπεριαλισµού, του καπιταλισµού, ειλικρινά τι πρό-
ληψη να κάνετε;

Και τέλος δεν µίλησα απαξιωτικά για τον Πρωθυπουργό. Μί-
λησα µε πραγµατικά γεγονότα. Είναι ψέµα αυτό; Δεν είπε «βάλτε
στις γλάστρες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, κύριε Παφίλη,
τώρα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι ή όχι; Δεν ηγείται οµάδας που
προσπαθούν να το αλλάξουν στον ΟΗΕ και πιέζουν, ναι ή όχι;
Πολιτική άποψη είναι αυτή. Γι’ αυτό λέµε ότι συνειδητά επιλέγετε
αυτό το ρόλο που, κατά τη γνώµη µας, είναι δρόµος δολοφονίας
ολέθριος για τη νεολαία και τους λαούς.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, µόνο µία λέξη θέλω να πω. Δεν
θέλω να κάνω αγόρευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Υπου-
ργέ, έχετε το λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εγώ θα κάνω δώρο στον κ. Παφίλη την έκθεση
της πορτογαλικής δηµοκρατίας του 2011, η οποία προηγήθηκε
στη µέθοδο αυτή που ακολουθούµε κι εµείς τώρα όπου, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, έχουν µείωση. Έχουν υποχώρηση του φαινο-
µένου της τοξικοµανίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα δούµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ακολουθήθηκε η ίδια πολιτική που προσπαθούµε
κι εµείς να ακολουθήσουµε τώρα και η έκθεση των Πορτογάλων
για το 2011 δείχνει στοιχεία ενθαρρυντικά. Εάν εσείς µου δώσετε
απάντηση…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Σε ένα χρόνο θα βγάλουµε τα συµπε-
ράσµατα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εγώ σας λέω την έκθεση της χώρας αυτής για το
2011.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Την έδωσε, κύριε
Υπουργέ. Εµένα δεν µου επιτρέπεται να µιλάω…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Χρωστάτε ακόµη στην Εθνική Αντιπροσωπεία την
απάντηση σε ένα ερώτηµα ειδικό και µικρό: Τι λέτε στην πρόταση
Παπαϊωάννου για αποποινικοποίηση της χρήσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Δεν µου επιτρέπεται
να επέµβω, αλλά ως παρατηρητής να πω ότι έχει δώσει την απά-
ντηση: να επιστρέψουµε στο προηγούµενο καθεστώς της Τσε-
χοσλοβακίας. Το επικαλέστηκε ο κ. Παφίλης.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν
63/31-8-2011 επερώτησης των Βουλευτών του ΚΚΕ προς τους
Υπουργούς Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το πρό-
βληµα των ναρκωτικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
της Πέµπτης 4 Αυγούστου 2011 και παρακαλώ το Σώµα για την
επικύρωσή τους.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 4 Αυγούστου 2011 επικυρώθηκαν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.21’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη Δευτέρα 19 Σεπτεµβρίου 2011 και ώρα 18.00’ µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α)
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν
62/31-8-2011 επερώτησης, των Βουλευτών του ΛΑΟΣ προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων σχετικά µε τις κοι-
νοποιήσεις ζώων συντροφιάς, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί.

17146 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       
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